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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 10 
Caràcter: Ordinària  
Data: 30 de juliol de 2015 
Horari: de 10’05 a  17’32 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 
Juana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluis Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Miquel Comas Oliver  (SOMPALMA) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOMPALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOMPALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOMPALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Miquel Perelló Oliver (MÉS per Palma) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (SOMPALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Cap de Departament: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Tresorera: Mª del Mar Lázaro Meca 
Secretari adjunt i secretari general del ple acctal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de les actes de les sessions extraordinària de constitució de dia 13 de juny, 
de la sessió extraordinària d’organització de dia 2  de juliol i de la sessió extraordinària  
de dia 9 de juliol de 2015 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals de setembre 2011 a abril 2015 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al  Ple ordinari de 30 d’abril, Ple extraordinari 
d’organització de 2 de juliol i Ple extraordinari i urgent de 9 de juliol de 2015 de 
l’Ajuntament 
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de  d’abril, maig i juny 
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels decrets de batlia i de les resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals  inscrits en el  Portal Llibre 
de Decrets, des del dia 25 d’abril de 2015 al dia de la data. Es poden consultar a 
http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlt# 

 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201512387 de 
dia 14 de juliol de 2015 de designació de les vicepresidències de la Fundació Turisme 
Palma de Mallorca 365 
 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201512578 de 
dia 15 de juliol de 2015 de modificació del règim de dedicació de regidors  de 
l’Ajuntament de Palma 
 
8. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de membres del Consell d’Administració de la Societat mercantil Palau de 
Congressos de Palma SA 
 
9. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de membre del Consell d’Administració de la Societat mercantil Palau de 
Congressos de Palma SA 
 
10. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del nomenament del gerent de l’Institut 
Municipal de l’Esport i gerent del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants 
 
11. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de cessament i nomenament dels 
membres del Consell d’Administració de Mercapalma, S.A. 
 
12. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia de designació de 
presidents i vicepresidents de les comissions del Ple 
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13. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de nomenament de representant 
municipal a la Fundació Teatre Principal 
 
14. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de designació dels membres 
representants de l’Ajuntament de Palma a la Junta Local de Seguretat Ciutadana 
 
15. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de nomenament de representant de 
l’Ajuntament de Palma al Consorci Castell de Sant Carles 
 
16. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de delegació de presidents de les 
comissions no permanents 
 
17. Proposta d’aprovació d’acord de les festes locals per a l’any 2016 
 
18. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent per a la Convivència de Son Gotleu i donar compte del Decret de batlia núm 
AJT201512840 de 21 de juliol de 2015 de designació membres de la Comissió Tècnica 
per a la convivència de Son Gotleu 
 
19. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent de Normativa Orgànica 
 
20. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent de revisió del PGOU 
 
21. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent del futur estadi Lluís Sitjar 
 
22. Proposta d’aprovació d’acord de  creació d’una subcomissió de Comptes de control 
pressupostari 
 
25. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la creació de lloc de treball d’òrgan directiu 
de director/a general de Mobilitat de l’Àrea de Mobilitat 
 
37. Proposta d’aprovació d’acord relativa a “Palma municipi lliure de maltractament 
animal i antitaurí” 
 
23. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del veredicte de l’acte núm. 147 del Jutjat 
contenciós administratiu núm. 1, de data 8 de maig de 2015, dictat en el procediment 
ordinari núm. 34/14 interposat per “Asociación sindical de autónomos del taxi de 
Mallorca (A.S.A.T.M)” 
 
24. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació definitiva del Reglament d’ús 
de les biblioteques de l’Ajuntament 
 
26. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació de la liquidació i el romanent 
de tresoreria del pressupost propi de la Corporació i dels organismes autònoms 
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27. Proposta d’aprovació d’acord de la modificació de crèdit núm. 8, de suplement de 
crèdit finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 2014 en 
el Pressupost Propi de la Corporació de 2015 
 
28. Proposta d’aprovació d’acord de la modificació de crèdit núm. 12, de crèdit 
extraordinari i suplement de crèdit finançat amb baixes de crèdit finançat amb baixes de 
crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2015 
 
29. Proposta de ratificació estructura d’àrees i àrees delegades i els respectius llocs 
directius 
 
30. Proposta d’aprovació d’acord de deixar sense efecte l’acte d’atorgament de 
compatibilitat per a l’exercici d’activitat privada a diversos empleats públics 
 
31. Proposta d’aprovació d’acord de deixar sense efecte l’acte d’atorgament de 
compatibilitat per a l’exercici d’activitat privada a una funcionària de Serveis Jurídics 
 
32. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat d’una TAE mitjà 
d’infermeria, per a l’exercici de l’activitat pública de professora adjunta de la UIB 
 
33. Proposta d’aprovació d’acord de la comprovació de l’inventari de bens d’aquesta 
Corporació dins el 30 d’abril 2015 
 
34. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a “Societat Estatal Correos y 
Telégrafos S.A.” per import de 110.608’32€ 
 
35. Proposta d’aprovació d’acord de modificació de delimitació dels districtes 
municipals de Llevant i Platja de Palma  
 
36. Proposta d’aprovació  d’acord de la composició de la Comissió de Centre Històric i 
Catàleg 
 
39. Proposició del Grup Municipal  PP relativa al tancament de les terrasses del Passeig 
del Born (235/2015) 
 
42. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a l’adjudicació del Palau de Congressos 
(239/2015) 
 
38. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a exemplaritat dels regidors (230/2015) 
 
40. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a la limitació del cost dels alts càrrecs 
(236/2015) 
 
41. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a fons Feder (237/2015) 
 
43. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a la transparència a l’àmbit municipal 
(240/2015) 
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44. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació, per tal de que informi al Ple (255/2015) 
 
45. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP de la tinent de batle 
d’Ecologia, Agricultura i Benestar animal, per tal de que informi al Ple (256/2015) 
 
46. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del tinent de batle de 
Mobilitat i Districte llevant, per tal de que informi al Ple (257/2015) 
 
47. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del tinent de batle de 
Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge digne, per tal de que informi al Ple (258/2015) 
 
48 Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’Intervenció del Pla d’ajust de 
l’article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de febrer , informe de seguiment del Pla primer 
trimestre 2015 
 
49. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 91/2015 de 28 d’abril, 
pròrroga extraordinària contracte del Servei d’interpretació i traducció de la llengua de 
signes durant els plenaris de l’Ajuntament de Palma 
 
50. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 89.1/2015 e 24 
d’abril, modificació 3a. pròrroga extraordinària per 7 mesos del contracte del servei de 
neteja centres escolars 
 
51. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 104/2015 de 18 de 
maig, pròrroga extraordinària del contracte del servei de manteniment d’ascensors i 
altres aparells elevadors dels edificis municipals 
 
52. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 106/2015 de 18 de 
maig, pròrroga extraordinària del servei socioeducatiu comunitari 
 
53. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa als criteris de prevalença dels 
informes jurídics sobre el Palau de Congressos (243/2015) 
 
54. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la reclamació dels fons de 
Capitalitat corresponents a Palma (244/2015) 
 
55. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a l’ús dels vehicles oficials per part 
dels regidors (245/2015) 
 
56. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a criteris per a l’exhibició de símbols 
als edificis municipals (246/2015) 
 
58. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa al cost de les noves contractacions a 
EMAYA (248/2015) 
 
59. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa al tancament de les biblioteques de 
zona els dissabtes dematí (249/2015) 
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60. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la seguretat a la zona de Platja de 
Palma (250/2015) 
 
61. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la venda ambulant (251/2015) 
 
62. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a l’organigrama de la Policia Local i 
la Patrulla Verda (252/2015) 
 
63. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a mesures d’emergència social 
(253/2015) 
 
64. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la proposta d’acord per a deixar 
sense efectes l’aprovació de l’inici de l’expedient de contractació del Servei d’Acollida 
Municipal (254/2015) 
 
65. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a l’obertura de menjadors escolars, 
enumeració de menjadors dels centres públics que en l’actualitat estan distribuint 
aliments als menors, cobertura dels mateixos i numero de menjars i periodicitat  
(259/2015) 
 
57. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a les mesures prioritàries a l’Àrea 
d’Educació (247/2015) 
 
66. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a obertura de menjadors escolars per 
tal de saber si es compte amb un servei de menjadors durant l’estiu per poder atendre les 
necessitats (260/2015) 
 
67. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a l’ajuda per a menjador escolar 
(261/2015) 
 
68. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa al residus de fibrociment d’amiant 
“Uralita” als col·legis (262/2015) 
 
69. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les beques de llibres pel proper curs 
escolar (263/2015) 
 
70. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa al manteniment dels edificis escolars 
(264/2015) 
 
71. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a l’aplicació normativa elèctrica als 
col·legis (265/2015) 
 
72. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les escoles d’estiu (266/2015) 

 
73. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les ajudes a la infància (267/2015) 
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74. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les mesures adoptades per tal de 
solucionar els problemes a la zona d’es Jonquet (268/2015) 
 
FOD 1. Moció del Grup Municipal PP relativa als acomiadaments improcedents a 
EMAYA (274/2015) 
 
FOD 2. Ratificar acord de la Junta de Govern de 29 de juliol de 2015, relativa a 
nomenaments membres del Consorci Eurolocal – Mallorca 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
 
1. SECRETARIA  
 
1. Aprovació de les actes de les sessions extraordinària de constitució de dia 13 de 
juny, de la sessió extraordinària d’organització de dia 2  de juliol i de la sessió 
extraordinària  de dia 9 de juliol de 2015 
 
“Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 30 de juliol de 2015,  per si escau, 
l’aprovació de  l’esborrany de les actes de les sessions extraordinària de constitució de 
dia 13 de juny, de la sessió extraordinària d’organització de dia 2 de juliol i de la sessió 
extraordinària de dia 9 de juliol de 2015”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals de setembre 2011 a abril 2015 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta escrita 
que varen presentar els grups municipals als plens de setembre de 2011 a abril de 2015”. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al  Ple ordinari de 30 d’abril, Ple extraordinari 
d’organització de 2 de juliol i Ple extraordinari i urgent de 9 de juliol de 2015 de 
l’Ajuntament  
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 30 d’abril, Ple extraordinari d’organització de 2 de 
juliol i Ple extraordinari i urgent de 9 de juliol de 2015 de l’Ajuntament”. 
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al 
Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de  d’abril, maig i 
juny 
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El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
 “Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 30 de juliol de 2015, la relació dels 
convenis rebuts per a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General 
del Ple durant al mes d’abril, maig i juny, amb el corresponent número de registre: 

 
1463 Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i la Fundació Deixalles per 
a recollir materials sobrants de les biblioteques de Palma. (Firmat el 17 11 2014) 

 
1464 Conveni intermodal de “Targeta ciutadana” entre el Consell Insular de Menorca i 
l’Ajuntament de Palma (Firmat el 05 03 2015). 
 
1465 Conveni de col·laboració entre Ajuntament de Palma i Fundació Agrupació. 
(Firmat el 20 04 2015) 
 
1466 Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i la Fundació Es Baluard 
Museu d’Art Modern i Contemporani de Palma. (Firmat el 24 03 2015) 
 
1467 Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca i l’Entitat 
“DSR Dentistes sobre Ruedas” per a l’assistència bucodental solidària a persones amb 
mancança de recursos. (Firmat el 22 04 2015) 

 
1468 Conveni intermunicipal de “targeta ciutadana” entre l’Ajuntament d’Alaior i 
l’Ajuntament de Palma (Firmat el 17 03 2015) 
 
1469 Conveni entre l’Ajuntament de Palma i Cáritas Diocesana de Mallorca per 
programes i projectes de formació i orientació destinats a l’atenció de persones amb 
situació de necessitat (Firmat el 05 05 15) 
 
1470 Acord marc de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i la Universitat de les 
Illes Balears en els camps de la docència, formació de professionals i estudiants i la 
investigació en noves tecnologies aplicades a la seguretat. (Firmat el 23 07 12) (Veure 
Annex registre núm. 1471)  
 
1471 Annex a l’acord marc de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i la 
Universitat de les Illes Balears, per incloure pràctiques externes curriculars per a 
estudiants d’estudis de grau i postgrau de la UIB (Firmat l’11 05 15) (Veure Acord marc 
registre núm. 1470) 

 
1472 Annex a l’acord marc de col·laboració entre l’Ajuntament i la Universitat de les 
Illes Balears, per incloure l’ús compartit del laboratori de recerca en tecnologies 
smartcity/smartdestination del departament d’innovació i desenvolupament de la Policia 
Local, Àrea delegada de seguretat ciutadana (Firmat el 29 04 2015) (Veure Acord marc 
registre núm. 1470) 

 
1473 Conveni de col·laboració entre la Conselleria de Família i Serveis Socials i 
l’Ajuntament de Palma per dur a terme el projecte “Cobertura necessitats bàsiques” 
inclòs en el marc del crèdit de lluita contra la pobresa infantil per a l’atenció de famílies 
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en situació de privació material amb menors al seu càrrec, destinat a desenvolupar el 
programa social per a la lluita contra la pobresa infantil 2015 (Firmat el 15 04 2015) 

 
1474 Conveni de col·laboració entre l’Institut d’Estudis Baleàrics i la Fundació Casals 
d’Art i Espais Expositius de Palma (Palma Espai d’Art) per a la presentació d’una 
instal·lació escultòrica de Joan Cortés al Centre d’Exposicions i Documentació de l’Art 
Contemporani – Casal Solleric (Firmat el 21 04 2015) 
 
1475 Acta administrativa de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i ASIMA 
referent al destí de la parcel·la on s’ubicava l’antic parc de bombers de Palma de 
Mallorca (Firmat el 19 05 2015) 
 
1476 Conveni entre l’Ajuntament de Palma i Endesa S.A., per coordinar el pagament 
d’ajuts municipals per deutes generats amb motiu del subministrament d’electricitat 
(Firmat el 06 05 2015) 

 
1477 Addenda de 07 05 15 al conveni intermunicipal 1341 de targeta ciutadana de 24 
01 13 entre els Ajuntaments de Palma i Inca (Firmat el 07 05 15). 
 
1478 Conveni de col·laboració de 14 05 15 entre Ajuntament Palma i l’Associació Fons 
Mallorquí de Solidaritat i Cooperació establint les condicions de la subvenció per l’any 
2015 (Firmat el 14 05 15). 
 
1479 Addenda al Conveni de col·laboració, 1440 de 18 09 14, entre la Conselleria de 
Família i Serveis Socials del Govern de les Illes Balears i l’Ajuntament de Palma per al 
desenvolupament del programa ALTER (Firmat el 03 06 15)”. 
 
2. DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 
(No n’hi ha) 
 
 
3. PART RESOLUTIVA 
3.1. PROPOSTES DE BATLIA 
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels decrets de batlia i de les resolucions 
de presidents i gerents dels organismes autònoms municipals  inscrits en el  Portal 
Llibre de Decrets, des del dia 25 d’abril de 2015 al dia de la data. Es poden 
consultar a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlt# 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat  
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201512387 
de dia 14 de juliol de 2015 de designació de les vicepresidències de la Fundació 
Turisme Palma de Mallorca 365 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
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“1. Designar vicepresident primer de la Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 al Sr. 
Joan Ferrer Ripoll, sisè Tinent de Batle de l’Àrea de Mobilitat.  
 
2. Designar vicepresidenta segona de la Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 i 
presidenta de la Comissió Executiva a la Sra. Joana Maria Adrover Moyano, regidora de 
l’Àrea delegada de Turisme, Comerç i Treball. 
 
3. El present Decret entrarà en vigor el mateix dia de la firma, sense perjudici de la seva 
preceptiva publicació al Butlletí Oficial de les Illes Balears, d’acord amb l’art. 44 del 
Reglament d’Organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat 
pel Reial Decret de 28 de novembre de 1986. 
 
4.- Comunicar aquesta resolució a la Fundació per a la notificació als interessats i la 
inscripció en el Registre de Fundacions. 
 
5. Donar-ne compte al Ple a la primera sessió ordinària que es convoqui”. 
 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia núm. AJT201512578 
de dia 15 de juliol de 2015 de modificació del règim de dedicació de regidors  de 
l’Ajuntament de Palma 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1. Assignar als regidors del grup municipal partit popular el dret a la percepció de la 
retribució per la dedicació que s’indica: 
 

Margalida Durán Cladera Dedicació exclusiva portaveu PP segons decret 
20151023 
Álvaro Luís Gijón Carrasco Règim d’assistències segons decret 201511023 
José Ignacio Aguiló Fuster Règim d’assistències segons decret 201511023 
Fernando Rubio Aguiló Dedicació parcial regidor 93,75 % efectes 19.06.2015 
Lourdes Bosch Acarreta Dedicació parcial regidora 93,75 % efectes 
19.06.2015 
José Javier Bonet Díaz Dedicació parcial regidor 93,75  % efectes 13.06.2015 
Guillermo Sánchez Cifre Dedicació parcial regidor 93,75 % efectes 4.07.2015 
María José Bauzá Alonso Dedicació parcial regidora 75 % segons decret 
201511023 
Antonia Roca Bellinfante Dedicació parcial regidora 75 % segons decret 
201511023 

 
2. Autoritzar el Departament de Personal el càlcul de les retribucions meritades en base 
al decret 11023 d’acord amb la data efectes indicada a la present resolució. 
 
3. Aquesta resolució tendrà efectes del dia de la signatura es notificarà als interessats, es 
comunicarà al departament de personal, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al 
Ple”. 
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8. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de membres del Consell d’Administració de la Societat mercantil 
Palau de Congressos de Palma SA 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 “1. Cessar, agraint els serveis prestats, els membres de l’actual Consell d’Administració 
del Palau de Congressos: 
 
Sr. Álvaro Gijón Carrasco, president 
Sr. Julio Martínez Galiano, vocal 
Sr. Javier Bonet Díaz, vocal 
Sr. Alejandro Asensi López, vocal 
Sr. Jesús Valls Flores, vocal 
 
2. Designar membres del Consell d’Administració del Palau de Congressos, S.A. els 
següents: 
 
Sr. Juana María Adrover Moyano, president 
Sr. Antoni Noguera Ortega, vocal 
Sr. Rodrigo Andrés Romero, vocal 
 
3. Els consells d’administració comptaran amb l’assistència, amb veu i sense vot, de la 
Secretaria i Intervenció municipals. 
 
4. Notificar el present acord al Palau de Congressos de Palma SA i donar-ne compte al 
Ple de la Corporació a la primera sessió ordinària que es convoqui”. 
 
9. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de la Junta de Govern de 
nomenament de membre del Consell d’Administració de la Societat mercantil 
Palau de Congressos de Palma SA 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1. Nomenar membre del Consell d’Administració del Palau de Congressos SA al Sr. 
Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació. 
 
2. Mantenir la validesa de l’acord adoptat a la sessió del dia 1 de juliol de 2015. 
 
3. Notificar el present acord al Palau de Congressos de Palma SA i donar-ne compte al 
Ple de la Corporació a la primera sessió ordinària que es convoqui”. 
 
10. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del nomenament del gerent de l’Institut 
Municipal de l’Esport i gerent del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1. Nomenar gerent de l’Institut Municipal de l’Esport al Sr. José María González 
Navarro amb DNI 43102532A, funcionari i titulat superior. 
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2. Atribuir-li les funcions de gerent del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants. 
 
3. Comunicar l’acord a l’Institut Municipal de l’Esport per a la notificació a l’interessat 
i al Patronat Municipal d’Escoles d’Infants. 

4. Donar-ne compte al Ple a la primera sessió ordinària que es convoqui”. 

 
11. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de cessament i nomenament 
dels membres del Consell d’Administració de Mercapalma, S.A. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
1. Cessar, agraint els serveis prestats, els membres de l’actual Consell d’Administració 
de Mercapalma: 
 
Sr. Mateo Isern Estela, president 
Sr. Rosa Llobera Gili, vicepresidenta 
Sr. Julio Martínez Galiano, vocal 
Sr. Pedro Morell Ramis, vocal 
Sra. María Teresa Benito Roser, vocal 
 
2. Designar membres del Consell d’Administració de Mercapalma, S.A. els següents: 
 
Sr. José Hila Vargas, president 
Sra. Antonia Martín Perdiz, vocal 
Sr. Juana María Adrover Moyano, vocal 
Sra. Maria Antònia Comas, vocal 
Sr. José Llop Sureda, vocal 
 
3. Ratificar com a membre del Consell d’Administració a: 
 
Sr. Alfredo Reyes González, vocal 
 
4. Els consells d’administració comptaran amb l’assistència, amb veu i sense vot, de la 
Secretaria i Intervenció municipals. 
 
5. Notificar el present acord a Mercapalma, S.A. i donar-ne compte al Ple de la 
Corporació a la primera sessió ordinària que es convoqui. 
 
12. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de batlia de designació de 
presidents i vicepresidents de les comissions del Ple 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1r. Nomenar com a president/a i vicepresident/a de la Comissió del Ple de Comptes, 
Economia i Recursos Humans, els/les  següents regidors/es: 
Presidenta: Sra. Aurora Jhardi Massanet (SOM PALMA) 
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Vicepresident:  Sr. Josep Ignasi Aguiló Fuster (PP) 
 
2n. Nomenar com a president/a i vicepresident/a de la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania els/les següents regidors/es: 
President: Miquel Perelló Oliver (MÉS per Palma) 
Vicepresidenta: Margalida Durán Cladera (PP) 
 
3r. Nomenar com a president/a i vicepresident/a de la Comissió del Ple de Suggeriments 
i Reclamacions, els/les  següents regidors/es: 
President: Aligi Molina Suárez (SOM PALMA) 
Vicepresidenta: Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
 
4t. Nomenar com a president/a i vicepresident/a de la Comissió del Ple de Urbanisme i 
Medi Ambient, els/les  següents regidors/es: 
Presidenta: Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
Vicepresident: Lourdes Bosch Acarreta (PP) 
 
5è. Nomenar com a president/a i vicepresident/a de la Comissió del Ple de Vigilància de 
la Contractació i Infraestructures, els/les següents regidors/es: 
Presidenta: Susana Moll Kammerick (PSIB-PSOE) 
Vicepresidenta: Patricia Conrado Quiroga (C’s) 

 
6è. Del present Decret es donarà compte al Ple, en la primera sessió que es dugui a 
terme”. 
 
13. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de nomenament de 
representant municipal a la Fundació Teatre Principal 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la FUNDACIÓ TEATRE 
PRINCIPAL al batle, Sr. José Hila Vargas i  com a suplent el regidor de l’Àrea de 
Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística Sr. Miquel Perelló Oliver”. 
 
14. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de designació dels membres 
representants de l’Ajuntament de Palma a la Junta Local de Seguretat Ciutadana 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1. Nomenar els següents vocals representants de l’Ajuntament de Palma a la Junta 
Local de Seguretat Ciutadana: 
 
- La regidora de l’Àrea delegada de Seguretat Ciutadana, Sra. Angèlica Pastor Montero.  
 
- La coordinadora de Seguretat Ciutadana, Antònia Maria Fuster Moyà. 
 
- El cap de Policia Local,  Joan Miquel Mut García. 
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El vocals, en el cas de no poder assistir a la sessió convocada, podran ser substituïts per 
les persones que designin. 
 
2. El batle de l’Ajuntament de Palma, Sr. José Hila Vargas, actuarà com a president de 
la Junta Local de Seguretat Ciutadana. 
 
3. Aquest acord deroga els anteriors nomenaments. 
 
4. Notificar la present resolució als interessats”. 
 
15. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’acord de nomenament de 
representant de l’Ajuntament de Palma al Consorci Castell de Sant Carles 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la Junta de Fundadors del Castell 
de Sant Carles, el batle Sr. José Hila Vargas i com a suplent el regidor de l’Àrea 
Delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística Sr. Miquel 
Perelló Oliver.                                         
 
2. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Permanent de 
l’esmentat consorci, el regidor de l’Àrea Delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria 
Històrica i Política Lingüística Sr. Miquel Perelló Oliver i com a suplent el cronista de 
la ciutat, Sr. Bartomeu Bestard Cladera. 
 
3. Comunicar el present acord al Consorci Castell de Sant Carles i als interessats”. 
 
16. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de delegació de presidents de 
les comissions no permanents 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de  
 
“1.- Delegar la presidència de les comissions no permanents als següents regidors/es 
fins que, de conformitat amb els articles 110 i 130 del Reglament Orgànic del Ple, cada 
comissió elegeixi d'entre els seus membres el/la president/a i vicepresident/a i el proposi 
al president del Ple per al seu nomenament: 
 
- Comissió no permanent per a la convivència de Son Gotleu: Joan Ferrer Ripoll (PSIB-
PSOE) 
- Comissió no permanent de Normativa Orgànica: Miquel Comas Oliver (SOM 
PALMA) 
- Comissió no permanent relativa a la revisió del PGOU: Antoni Noguera Ortega (MÉS 
per Palma) 
- Comissió no permanent relativa al futur del Lluís Sitjar : Antoni Noguera Ortega 
(MÉS per Palma) 
 
2.- Donar compte al Ple municipal, per al seu coneixement” 
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17. Proposta d’aprovació d’acord de les festes locals per a l’any 2016 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Passem al punt 17, que és una proposta d’aprovació d’acord de les festes locals per a l’any 
2016, que hi ha sentit del vot. Podem reproduir el vot de la Comissió? Sí? Doncs el donem per 
reproduït.” 
 
Sr. Secretari: 
 
“Aquest, els portaveus han denunciat sentit del vot, perquè aquests punts, no són punts de 
Comissió. Precisament per això han de reproduir el sentit del vot.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé, doncs votem el punt.” 
 
Es proposa: 
 
“1. Donar compte l’acord del Consell de Govern de 10 d’abril de 2015 mitjançant el 
qual s’aprova el calendari de les festes per a l’any 2016 en l’àmbit de les Illes Balears. 
 
2. Declarar com a festes de caràcter local per a l’any 2016 les següents: 
 
Dia 20 de gener, festivitat de Sant Sebastià (dimecres) 
Dia 24 de juny, festivitat de Sant Joan (divendres) 
 
3. El present acord es publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears i al web 
municipal”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
18. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent per a la Convivència de Son Gotleu i donar compte del Decret de batlia 
núm AJT201512840 de 21 de juliol de 2015 de designació membres de la Comissió 
Tècnica per a la convivència de Son Gotleu 
 
Es proposa: 
 
“1. Designar el membres de la Comissió no Permanent per a la Convivència de Son 
Gotleu, integrada per representants de tots els grups municipals, de conformitat amb 
l’article 130 del Reglament Orgànic del Ple. 
 
2. Aquesta comissió estarà formada per un representant de cada grup municipal: 

 
- Un/a representant del Grup Municipal  PSIB-PSOE 
- Un/a representant del Grup Municipal MÉS per Palma 
- Un/a representant del Grup Municipal Som Palma 
- Un/a representant del Grup Municipal  PP 
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- Un/a representant del Grup Municipal Ciutadans 
 
Actuarà de secretari la Secretaria General del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
3. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent es regularà el seu 
funcionament. 
 
La comissió supervisarà la feina de la Comissió Tècnica per a la Convivència de Son 
Gotleu, dedicada a l’estudi i proposta de les qüestions que se li encarreguin per la 
Comissió No Permanent”. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
1.- Nomenar president de la Comissió Tècnica per a la convivència de Son Gotleu al Sr. 
Joan Ferrer Ripoll, regidor del districte de Llevant i els següents representants de les 
àrees implicades: 
 
- Un/a representant de l’Àrea de Batlia. 
 
- Un/a representant de l’Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació Territorial. 
 
- Un/a representant de l’Àrea de Model Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne. 
 
- Un/a representant de l’Àrea delegada de Sanitat i Consum. 
 
- Un/a representant de l’Àrea d’Educació i Esports. 
 
- Un/a representant de l’Àrea delegada de Turisme, Comerç i Treball. 
 
- Un/a representant de l’Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics. 
 
- Un/a representant de l’Àrea delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i 

Política Lingüística. 
 
- Un/a representant de l’Àrea de Benestar i Drets Socials. 
 
- Un/a representant de l’Àrea de Mobilitat. 
 
- Un/a representant de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat. 
 
- Un/a representant de l’Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal. 
 
- Un/a representant de l’Àrea delegada de Seguretat Ciutadana. 
 
- Un/a representant de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació. 
 
2.- Les àrees implicades comunicaran els seus representants i, eventualment, els 
suplents a la Secretaria de la Comissió. 
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3.- Es donarà compte del present decret a la Comissió no Permanent per a la 
convivència de Son Gotleu .  
 
S’aprova per unanimitat 
 
19. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent de Normativa Orgànica 
 
Es proposa: 
 
“1. Designar el membres de la Comissió no Permanent de Normativa Orgànica, 
integrada per representants de tots els grups municipals, de conformitat amb l’article 
130 del Reglament Orgànic del Ple. 
 
2. Aquesta comissió estarà formada per: 
 
Un/a representant del grup municipal Som Palma 
Un/a representant del grup municipal MÉS Palma  
Un/a representant del grup municipal PSIB-PSOE 
Un/a representant del grup municipal PP 
Un/a representant del grup municipal Ciutadans 
 
Hi podrà assistir qualsevol altre regidor amb veu i sense vot 

 
3. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent es regularà el seu 
funcionament, i elegirà president/a i vicepresident/a”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
20. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent de revisió del PGOU 
 
Es proposa: 
 
“1. Designar els membres de la Comissió no Permanent relativa a la revisió del PGOU, 
integrada per representants de tots els grups municipals, de conformitat amb l’article 
130 del Reglament Orgànic del Ple. 
 
2. Aquesta comissió estarà formada per: 
 
Un/a representant del grup municipal MÉS per Palma 
Un/a representant del grup municipal PSIB-PSOE 
Un/a representant del grup municipal Som Palma 
Un/a representant del grup municipal PP 
Un/a representant del grup municipal Ciutadans 
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Hi podrà assistir qualsevol altre regidor amb veu i sense vot així com representants 
d’entitats i col·legis professionals, si per acord de la comissió es considera oportú. 
  
3. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent es regularà el seu 
funcionament i elegirà president/a i vicepresident/a”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
21. Proposta d’aprovació d’acord de nomenament dels membres de la Comissió no 
Permanent del futur estadi Lluís Sitjar 
 
Es proposa: 
 
“1. Designar els membres de la Comissió no Permanent relativa al futur estadi Lluís 
Sitjar, integrada per representants de tots els grups municipals, de conformitat amb 
l’article 130 del Reglament Orgànic del Ple. 
 
2. Aquesta comissió estarà formada per: 
 
Un/a representant del Grup Municipal MÉS per Palma 
Un/a representants del Grup Municipal PSIB-PSOE 
Un/a representant del Grup Municipal Som Palma 
Un/a representant del Grup Municipal PP 
Un/a representant del Grup Municipal Ciutadans 
 
Hi podrà assistir qualsevol altre regidor amb veu i sense vot. 
 
3. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent es regularà el seu 
funcionament i elegirà president/a i vicepresident/a”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
22. Proposta d’aprovació d’acord de  creació d’una subcomissió de Comptes de 
control pressupostari 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Punt 22, proposta d’aprovació d’acord de creació d’una subcomissió de Comptes de control 
pressupostari, que hi ha una esmena d’addicció del Grup Municipal del Partit Popular, un segon 
punt. Es pot donar per aprovat?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“A parte, queríamos incluir una modificación, no sé si se me oye, que sería aclarar 
específicamente la asistencia de la Directora financiera, que la figura no quedaba claramente 
especificada en el punto 4, que asistirá el Interventor o funcionario que delegue, así como la 
Directora financiera, queríamos hacer esta aclaración, modificación.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Sí? Es pot aprovar amb aquesta modificació? Doncs el donem per aprovat.” 
 
Es proposa: 
 
“1.  Es crea una subcomissió de la Comissió de Comptes de Control Pressupostari. 
 
2. L’objectiu d’aquesta subcomissió serà el control pressupostari, per la qual cosa es 

donarà compte dels informes trimestrals presentats al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas, així com del Compte General, liquidacions,  relació 
d’ingressos i despeses i compromisos plurianuals. 

 
3.  Celebraran sessions ordinàries amb una periodicitat trimestral, coincidint amb 

l’enviament al Ministeri d’Hisenda de les dades de control pressupostari, i el seu 
funcionament s’ajustarà al que disposi el Reglament Orgànic del Ple. La 
convocatòria es realitzarà una vegada Intervenció municipal comuniqui l’enviament 
dels informes. 

 
4.  Aquesta subcomissió s’integrarà per 5 regidors que representaran a cada un dels 

grups polítics municipals i seran designats per aquests. 
 
Composició: 
 
- Per part del Grup Municipal PSIB-PSOE: Sr. Adrián García Campos  
- Per part del Grup Municipal MÉS per Palma: Sr. Miquel Perelló Oliver 
- Per part del Grup Municipal SOMPALMA: Sra. Aurora Jhardi Massanet 
- Per part del Grup Municipal PP: Sra. Margalida Durán Cladera 
- Per part del Grup Municipal CIUDADANOS-PALMA: Sr. Bartolomé Cañellas 
Cardona 
 
Els grups municipals podran substituir qualsevol dels seus membres per un altre o altres 
adscrits al mateix grup, prèvia comunicació a la presidenta de la comissió. 
 
També hi podran assistir a les sessions altres membres dels grups municipals, sense vot. 
 
Així mateix hi assistirà l’Interventor de l’Ajuntament o funcionari que delegui, així com 
el a Directora  Financera – Tresorera de l’Ajuntament i el Director de l’oficina de 
Control de la Despesa de l’Ajuntament de Palma. 
 
5. La presidenta de la subcomissió serà la portaveu del Grup Municipal PP, Sra. 
Margalida Durán Cladera. El vicepresident de la subcomissió serà el regidor de l’àrea 
competent en matèria d’Hisenda”. 
 
Esmena d’addició del Grup Municipal Popular (272/2015) 
 
“A les reunions d’aquesta Subcomissió acudirà el Director de l’Oficina de Control de la 
Despesa de l’Ajuntament de Palma”.  
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S’aprova per unanimitat amb l’esmena d’addició presentada pel Grup Municipal PP i 
l’esmena in voce, al darrer paràgraf del punt 4: “Així mateix hi assistirà l’Interventor de 
l’Ajuntament o funcionari que delegui, així com la Directora  Financera – Tresorera de 
l’Ajuntament i el Director de l’oficina de Control de la Despesa de l’Ajuntament de 
Palma”. 
 
3.2. PROPOSTES DE LA JUNTA DE GOVERN, DELS SEUS MEMBRES I 
DELS/DE ALTRES REGIDORS/RES AMB RESPONSABILITAT DE GOVERN 
 
SOL·LICITUDS INTERVENCIONS A PROPOSTES  
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“El que volia dir és, he demanat a Secretaria, que donessin a tots els regidors una còpia de 
l’ordre del dia abreujat, ja modificat amb les intervencions de les entitats. Normalment això està 
a disposició uns 15 minuts abans del Ple, amb el link que ens envien des de Secretaria, però bé, 
avui com era el primer dia, si que he volgut que tinguessin tots el mateix ordre del dia que tinc 
jo, perquè sinó pot esser una mica confós, però ja a partir d’ara si els poden descarregar 
directament vostès i fer-se les còpies millor. Moltes gràcies. És el moment de les sol·licituds 
d’intervenció de les entitats. El que he demanat abans als grups, i no han tingut cap 
inconvenient, és que igual que es fa a les propostes dels grups polítics, a les propostes de 
Govern, també es puguin avançar els punts on s’ha demanat intervenció per part de les entitats. 
Per tant ho farem així, amb el seu consentiment. I la primera entitat que ha demanat la paraula 
ha estat Anem Teixit Associatiu, al punt 25, el Sr. Francisco Cano Correoso. Té la paraula, per 5 
minuts.” 
 
Punt 25 
 
Sr. Cano Correoso, representant de Anem Teixit Associatiu: 
 
“Hola, buenos días. Sr. Alcalde, Concejales y público en general. Quiero poner en conocimiento 
mi experiencia personal, no tengo trabajo, cobro 426 euros y mi esposa cobra el paro porque la 
echaron injustamente de la empresa Lavalia, no llegamos a los 800 euros, vivo en Felanitx, 
tengo que venir a Palma con mi pareja para buscar trabajo, el otro día fui a ver un piso al lado 
del Ayuntamiento y me pedían 450 euros por un cuarto sin ventanas olía mal y sucio. Yo pido a 
vosotros los Concejales de esta sala que me busquen un trabajo y una vivienda digna para vivir 
yo y mi esposa, porque terminaremos en exclusión social si nadie nos ayuda. ¿Donde están los 
puestos de trabajo que prometió Rajoy? Gracias por escucharme. Me llamo Francisco Cano 
Correoso y mi esposa Carmen Martina Mendoza Gil, mi teléfono móvil… Sr. Alcalde, 
Concejales y público en general. Una vez más vengo aquí a hacer oír mi voz. Soy un fiel 
asistente de estos Plenos, y pienso que mi intervención puede ayudar a aclarar cuales son las 
necesidades en esta ciudad. Antes que nada dar la enhorabuena por la victoria en las pasadas 
elecciones al nuevo Consistorio. Este Ayuntamiento necesitaba de un cambio y aquí estáis 
vosotros. Nos conocemos, hemos sido compañeros de muchas luchas en los pasados cuatro años 
de Gobierno, y nos tenemos un aprecio. Así que mi postura no puede ser otra que la de apoyo a 
vuestro Gobierno. No obstante, es necesario recordaros cuales fueron los motivos por los que 
habéis sido elegidos, y los compromisos que habéis adquirido. Nuestros ideales son compartidos 
pero ello no quita que vayamos a bajar la guardia en vigilar que cumpláis con vuestros 
compromisos. Estáis al servicio del pueblo y eso se os debe hacer recordar siempre. Muchas 
familias no pueden pagar un alquiler de mercado, y se han visto empujadas por la necesidad a 
entrar en viviendas vacías en manos de los bancos. Son familias con trabajos muy precarios y 
con hijos a los que atender. Y si digo esto es porque hace dos semanas conocí a una pareja con 
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dos niños pequeños que se vio obligada a entrar en una vivienda de Sa Nostra. Ninguno de los 
dos tiene trabajo y uno de sus niños está enfermo del corazón. Los bancos mantienen un parque 
importante de viviendas vacías. No aceptan si no es poniendo muchas dificultades a cederlas en 
alquiler social. Los bancos han sido ayudados con mucho dinero público y tienen por tanto un 
compromiso con la ciudadanía. Este Ayuntamiento puede obligar a los bancos a sentarse a 
negociar, este Ayuntamiento tiene formas de multar a aquellas entidades que no aceptan su 
compromiso social adquirido. ¿Por qué no retirar el dinero público que tiene Cort en cuentas de 
bancos que echan a la gente de su casa? Porque dinero hay lo que pasa que los bancos quieren 
guardarlo para los suyos para que no les falte. Y basta ya de que echen a la gente de sus casas. 
Aquí acabo, perdón.” 
 
Punt 37 
 
Sra. Rojas Matas, representant de l’Associació Animalista de les Illes Balears: 
 
“Hola, bon dia, moltes gràcies. En primer lloc, benvingut aquest nou Govern, saludar als 
regidors que repeteixen, i també saludar i donar la benvinguda en els nous regidors. Saludar al 
Sr. Batle. I bé, avui estam aquí per tercer cop, a demanar que aquesta ciutat es pronunciï contra 
el maltractament animal, i es declari antitaurina. Ens ha costat tres cops, però com diu la dita, a 
la tercera va la vencida. I encara que no és una victòria total, perquè creiem que encara que 
estam lluitant fins a la darrera possibilitat, no aconseguirem aturar la correguda de dia 6, però 
encara hi ha vies obertes. Aquesta serà la nostra obsessió, perquè l’any que ve no es duguin a 
terme, ni aquí ni a cap altre lloc de totes les Balears. És un fet històric avui, i estic molt 
orgullosa de tota la gent que ens ha acompanyat durant tots aquests anys de lluita, que jo 
personalment en duc 12, altres en duen més, i és igual el temps que estiguem, els benvinguts 
tots els que s’acaben d’incorporar. Aquests fets històrics han costat molt, els canvis de les 
societats han costat vides, han costat lluites, i per exemple l’any 1933, no fa tant, el segle passat, 
principis, per primera vegada varem poder votar les dones. Els finals del segle XIX, es va 
aconseguir l’abolició de l’esclavitud, i ens pareixen unes dates molt properes per unes coses tan 
bàrbares com aquestes. Doncs no tardarem molt a pensar que ha estat una barbàrie arribar fins 
aquestes dates, amb la tauromàquia encara vigent en el nostre país. Un 94% dels països del món, 
la tenen prohibida, i òbviament que a tota Europa la corrent és la de protecció en els animals, 
inclòs tradicions tan importants com la caça de la guineu, en els països britànics es varen abolir, 
i no va passar res, no hi va haver una guerra civil, no es va fer un forat negre i es va tragar el 
país. No va passar res, es va quedar demostrat que la societat havia evolucionat. Estam cansats 
de sentir les demagògies de sempre. Aquesta setmana hem estat testimonis de vertaderes frases 
que ens han fet riure a tots. Li podem recordar a la Sra. Duran, que no volem abolir les 
matances, les matances estan ja regulades per un Decret 34/2009 a Balears, i que determina les 
condicions en que s’han de fer, que per cert la majoria de vegades no es compleixen. No 
competen aquest estament. També hem sentit la famosa frase que tant agrada en els grups 
ciutadans, de prohibido prohibir, això és una barbaritat enorme, prohibint es regula, està prohibit 
l’explotació, està prohibit les violacions, està prohibit els assassinats, està prohibit robar, i està 
prohibit el maltractament animal, i és tan trist que hem de contemplar com una frase tan 
important com prohibir, torturar i matar a un animal, tingui una excepció. Això no ha d’estar 
permès de cap de les maneres. No vull fer comparatives perquè no vull caure també en la 
demagògia. Nosaltres defensem el dret de tots els animals, i estam cansats de sentir que si no hi 
ha coses més importants, que si hi ha fam en el món, que què passa amb els infants. Nosaltres 
som defensors dels animals, ja hi ha altres entitats que treballen amb aquests temes. Nosaltres 
tenim un objectiu, i és el que perseguim, i estam fent servir les eines, la democràcia posa al 
abast dels ciutadans, per aconseguir fites, com la d’avui. I avui, a pesar de que vull tornar a 
recordar que la tristesa la tenim tots, dels 6 animals que moriran dia 6, si no ho aconseguim 
evitar, avui és la primera pedra de la construcció de l’abolició de la tauromàquia a Balears, 
perquè aquesta mateixa setmana, divendres, es començaran els tràmits, per presentar una ILP, 
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una iniciativa legislativa popular, per aconseguir que a cap dels 63 municipis de Balears, a cap, 
es pugui dur a terme aquesta barbàrie anacrònica, pròpia del temps d’en De Diego. Només són 
tres municipis, que es duen a terme enguany aquestes barbàries, per tant creiem que 60 
municipis, front de 3, és un motiu més que suficient perquè la ciutadania es pronunciï, i dugui a 
terme aquesta iniciativa legislativa popular, que seguirem les passes de la Comunitat Catalana, i 
serem la segona comunitat d’Espanya, que aconseguirem abolir la tauromàquia, per una 
iniciativa de la gent, del poble. Perquè el sentiment del poble és aquest, perquè si la gent 
volgués tauromàquia les places estarien plenes, i aquesta corrent que hi ha hagut ara de 
cancel·lacions de festes taurines, per aturar les subvencions, demostra que és una activitat 
deficitària, que no té seguiment, i que no té el recolzament de la població. Per tant me vull anar 
recordant la darrera frase que vaig dir en el darrer Ple de la passada legislatura, vaig dir en el 
Partit Popular que governava, que va votar en contra, que Palma seria antitaurina, que nosaltres 
ho veuríem, i que vostès també, però des de l’oposició. Aquesta frase s’ha fet una realitat, i li 
record Sra. Durán, que la consulta popular ja va esser, va esser el dia 24 de maig, que els fa 
seure en el racó de pensar, i ara tenen 4 anys per pensar. Moltes gràcies. Bon dia.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Vull recordar una norma per les intervencions d’entitats, i és que no es poden 
dirigir directament a un regidor, perquè el regidor després no els pot contestar, per tant millor si 
fem les consideracions generals, que dirigir-nos en concret a un regidor, perquè després ell no 
pot contestar. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Martín, representant de Baldea, Plataforma Balear per la Defensa dels Animals: 
 
“Nieves Martín. Bueno, como iba a hablar ella y no me lo tengo preparado, simplemente decir 
que estoy orgullosísima de que la ciudad se declare antitaurina, me siento mucho mejor de vivir 
en esta ciudad por ser así. Es una lástima que las Leyes no impidan que mueran los 6 toros del 
próximo día, pero bueno, es un paso que tenemos que asumir. Y también quiero decir que se 
pueden cambiar las cosas cambiando los políticos, eso lo siento por Ustedes pero es así, 
entonces creo que todos podemos hacer algo por luchar para conseguir la ciudad que queremos, 
y para conseguir mejoras. Y bueno, y nada más, que dar las gracias a toda la gente que lleva 
años trabajando, durante muchísimo tiempo, para conseguir que no se maten más toros. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Pineda López-Paez, representant de l’Associació de Veïns del Jonquet: 
 
“Bé, bon dia servidors de la ciutadania, i aniré al gra perquè nosaltres com representació d’un 
col·lectiu de persones abolicionistes, estam empipats, i estam ... i anirem al gra. Nosaltres venim 
a xerrar aquí, no a demanar, no a sol·licitar, sinó que compliu la vostra feina. A nosaltres ens 
dona igual si sou un Govern de dretes, o d’esquerres. Sí que personalment hem dona bastant de 
vergonya, que hi hagi gent de la meva espècie, l’espècie humana, com la que tenim d’aquests 
partits polítics, que no diré els noms, perquè no puc dir-ho, que defensi l’aberració. I nosaltres 
venim aquí a lluitar contra l’aberració, i ens sembla encara una vergonya que l’any 2015, encara 
es voti o es xerri, si hi ha d’haver una aberració o no. I estam xerrant d’una aberració contra els 
toros. Jo he sentit vergonya de dir, bé com que hi ha uns passos per les lleis, per evitar 
tauromàquia i moriran els toros, bé, que li farem? No, no, a veure, el dia 6 es cometran uns 
assassinats a la ciutat de Palma, contra uns animals indefensos, i la cultura d’un poble, que 
permet que li facin aquesta barbàrie o aquesta aberració, o a qualsevol esser viu, és una 
vergonya com espècie i com a ciutat, i aquesta declaració Palma antitaurina és una gran passa, 
evidentment que és una gran passa, però la política són fets, són paraules, i estam farts els 
ciutadans de que els polítics vinguin en un programa electoral, prometent i donant l’esperança a 
una Palma antitaurina, perquè si és una Palma antitaurina és perquè no es matin toros, i el dia 6 
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es mataran toros a Palma, a Alcúdia hi haurà una becerrada, amb bebés, animals bebés, i un altre 
correguda amb 6 toreros a Palma. Llavor, vosaltres, ja sigui per culpa del Govern d’abans que 
va permetre l’aberració o ara que vosaltres sou els actuals responsables, teniu la responsabilitat 
de poder, simplement complir lo que vareu dir a campanya electoral, perquè moltes coses que 
estam escoltant ara, no ho vareu dir a campanya electoral, i molta gent vos varem votar, i varem 
confiar en vosaltres els polítics. Està molt bé lo de ILP, genial, una ILP per evitar lo que és una 
aberració, ens sembla genial, però llavors, hem de fer nosaltres els ciutadans la vostra feina. En 
serio, l’hem de fer nosaltres? Nosaltres no cobrem, nosaltres varem estar el divendres contra les 
galeres, el dissabte a Alcúdia contra una becerrada, i el diumenge a Alcúdia, i varem veure com 
nins sortien plorant de la Plaça d’Alcúdia. Però estem bojos? Estem permitent aquesta aberració, 
que surten els nins, nins de 5 anys plorant de la Plaça, dones plorant, homes plorant, 10 parelles 
d’estrangers, de gent que ve a Mallorca, venen enganyades a la Plaça, o surten plorant. I veniu, 
és que hi ha uns procediments burocràtics, és que no podem canviar les Lleis, si en lloc de 
repartir-vos els seients entre els partits polítics, fa dos mesos podíeu haver tramitat un Decret 
Llei per abolir la tauromàquia, ni a Alcúdia, ni a Muro, ni a Palma, es matarien toros, i és la 
vostra responsabilitat. Teniu l’exemple d’un Ajuntament, que no ha fet cap paripé, perquè per a 
nosaltres això és un circ, Palma antitaurina s’ha convertit en un circ i s’ha mercantilitzat. No 
sabem per quins interessos, perquè a nosaltres ens importen els toros, els animals. Ja vegeu, ni 
he preparat una intervenció, perquè no som de paraules, som de fets. Hi ha un Ajuntament que 
no ha xerrat de res, de declarar-se antitaurí, i ha complit, que és l’Ajuntament d’Inca, que sense 
tant de rebombori ha tallat les ales als taurins, i no es fan corregudes de toros a Inca, molt bé, 
molt bé per l’Ajuntament d’Inca. I això sabeu a que ens recorda? Quan, no diré la nom del 
partit, quan la màfia que ens governava va declarar Palma ciutat antidesnonaments, i encara es 
produïen desnonaments, encara. I amb això passarà lo mateix, Palma antitaurina, molt guapo per 
la ciutat, però pels toros no, perquè els toros no entenen de lleis, els toros no entenen de 
paraules, els toros entenen de fets, que els mataran. I nosaltres com abolicionistes, lo que volem 
és que faceu, heu de fer lo que heu de fer, perquè vosaltres sou els polítics i per això la gent vos 
vota per a solucionar els problemes, i estam xerrant d’evitar una aberració. D’acord? Llavors, 
aquesta excusa que de vegades teniu els partits polítics, que encara tenim 4 anys per a fer 
complir el programa, ho sento, això ho deia la màfia abans. No, volem fets, volem fets, i 
nosaltres com abolicionistes, estam repetim, molt ... no som de paraules, nosaltres som de fets, i 
sabem quins companys i quines persones que no són tan companys són al carrer. L’altre dia el 
diumenge hi havia gent d’un partit polític, o simpatitzants de partits polítics que ara estan en el 
Govern, i estava cridant amb nosaltres a Alcúdia. Molt bé per aquesta gent. Llavors, seguiria 
afegint coses, perquè és que no hem preparat res, estam molt ... llavors, nosaltres o els nostres 
companys, com a mesura de protesta en aquesta paripé de Palma antitaurina, ara mateix 
abandonem aquest Plenari. Molt bon dia.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors, les entitats ciutadanes que jo represento 
donem una benvinguda entranyable a aquest flamant Consistori, i li desitgem lo millor. Per lo 
tant, rebin els vint-i-nou membres d’aquesta nova legislatura el nostre respecte i la nostra 
col·laboració sincera, honesta i democràtica. Facem una pinya, entre tots, pel bé de Palma i dels 
ciutadans. Bon estiu a totes i a tots¡ Bé, ara ja entrarem en matèria. A criteri de l’Associació de 
Veïnats Es Raval de Santa Catalina, la tauromàquia no és més que un obscè negoci que trafica 
amb la tortura i amb la crueltat. Per molt que qualcuns vulguin disfressar-ho les corregudes de 
toros constitueixen un crim, un assassinat a sou on es martiritza a essers vius per diversió, a la 
vegada que s’omplen les butxaques dels empresaris taurins. Tortura i assassinat en públic es 
venen com actes legals emparats per la tradició. En quina ment cap que pugui treure’s diversió 
maltractant a un esser viu fins que el maten? El toro és un esser indefens, doncs per moltes 
banyes i força que tingui, mai podrà vèncer la intel·ligència, el número i els medis que l’esser 
humà va posar en rodal per acabar amb ell exercint remirats i molt elaborats actes, que qualcuns 
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denominen art i estètica, i al fi no és més que anar destrossant el seu cos poc a poc per així 
convertir-lo en un drap romput a mercè del torero. Per altre part, considerem que un espectacle 
cruel, sagnant i violent no pot esser considerat Festa Nacional de cap país que es consideri 
civilitzat. Els impostos que tots paguem, no poden seguir alimentant una festa basada en la 
crueltat i tortura cap als animals. Alguns medis de comunicació ens venen que fora d’Espanya la 
festa dels toros és admirada. Res més enfora de la realitat. Qualsevol que tracti amb estrangers 
es donarà compte que l’estereotip del torero i la festa dels toros és una lacra que ens ancla en el 
passat que per tots els medis estam intentant deixar enrere. La imatge de bàrbars i país violent i 
endarrerit no ens ho lleva ningú. Basta ja de costums violentes i sagnants¡ Basta ja de finançar 
la tortura dels animals¡ Basta ja d’explotació animal¡ I, sobretot, volem una Palma antitaurina, 
sí, antitaurina. Res més i moltes gràcies.”  
 
Sr. Amengual Cantallops, representant del Consell de la Joventut de Palma: 
 
“Bon dia Senyors i Senyores regidors de l’Ajuntament de Palma. Avui 30 de juliol del 2015 
l’Ajuntament de la Ciutat de Palma està fent història. Avui per fi s’escolta als ciutadans i Palma 
serà declarada ciutat antitaurina. Avui estem posant les primeres pedres per una Mallorca 
antitaurina, avui és el principi de la fi de la tauromàquia a Balears. La declaració de Palma com 
a ciutat antitaurina obrirà el camí a posar fi a anys de tortura i mort per diversió. Mallorca ha dit 
prou, prou a la tortura i mort per diversió, prou a la subvenció de la tauromàquia amb diners 
públics, prou a l’entrada de menors a les places de toros, prou de posar en risc vides humanes 
per la deixadesa dels propietaris taurins, que no compleixen amb la Llei i mantenen les places 
de toros en estat d’abandó, prou de corrupció i amiguismes entre polítics i empresaris taurins. 
Prou de tortura i maltracta animal. El 24 de maig la ciutadania votà un canvi i aquest canvi no 
pot ser un altre que l’abolició de les corregudes de toros, una pràctica cruel i primitiva que ens 
avergonyeix cada dia a més ciutadans. Li demanem a l’Ajuntament de Palma que posi totes les 
mesures necessàries per evitar que es celebrin més corregudes de toros a Palma, ja que les 
Ordenances i les Lleis han de ser iguals per a tots. Vull donar les gràcies a l’Equip de Govern, 
PSOE, Som i MÉS per fer història i declarar Palma ciutat antitaurina. Demà serà el torn dels 
partits polítics del Parlament de pronunciar-se. A pesar de que avui és un dia històric, sempre hi 
ha partits polítics que han de desviar l’atenció, enganyant i menyspreant als ciutadans com és el 
cas del Partit Popular i Ciutadans. En primer lloc perquè quan creia que no es podia ser més 
cínic vénen vostès i demostren que si. Porten des del dissabte desviant l’atenció d’aquest 
moment històric, amb arguments tan ridículs com temes d’independència i altres casos de 
maltractament animal, com les matances, les gallines o els ànecs. Crec que haurien de mirar a 
un diccionari les paraules maltracta animal, participació ciutadana, referèndum, democràcia, 
decència, perquè veig que vostès no saben que signifiquen aquestes paraules. Aquí deixo 
algunes reflexions que des de dissabte venen fent Ciutadans i Partit Popular. N’hi ha que diuen 
que les gallines sofreixen tota la vida, que el bou només ho fa 20 minuts. Enhorabona per fi 
reconeixen que el toro sofreix, però així i tot votaran en contra de declarar la ciutat de Palma 
antitaurina. També al·leguen que la petició de Palma antitaurina només és per motius 
d’independència. M’agradaria demanar-los en quin moment d’aquesta iniciativa de la campanya 
Mallorca sense sang, s’ha parlat de temes d’independència. Quan no tenen cap tipus més 
d’argument, fan feina i defensen el tema de la independència. També diuen que la tauromàquia 
és cultura i art espanyola. Jo els dic que se la poden quedar per a vostès. Nosaltres no volem 
aquesta tortura. També els vull dir, ja que parlen del tema de la independència, dels 19 
municipis que han votat a favor de declarar-se antitaurins. Molts regidors del Partit Popular, han 
votat abstenció, i en el cas de Deià o Sencelles, han votat a favor d’aquestes mocions. Imagino 
que també volen independència. Parlen de maltractament animal, però solament quan els hi 
convé. A cas no veuen maltracta animal en aquestes fotografies? Això no és maltracta, això és 
tortura, això és lo que volem abolir a la ciutat de Palma i a les Balears, això és tortura. El PP diu 
que vol una consulta ciutadana, un referèndum. Crec que vostès no saben lo que són els 
referèndums, ni la participació ciutadana. Perquè no ho varen demanar un referèndum fa 8 
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mesos, quan aquesta moció es va presentar en aquest Parlament, amb un altre Equip de Govern? 
Ningú va demanar una participació ciutadana. Evidentment el PP està en contra de les 
participacions ciutadanes. Perquè no li demanen al Sr. Rajoy que en lloc d’emprar la seva 
dictadura, per intentar blindar la tauromàquia, faci un referèndum. Com poden ser tan cínics de 
recolzar el punt de declarar Palma lliure de maltractament animal, i permetre que segueixin 
torturant toros fins a morir ofegats en la seva pròpia sang. Jo els dic que per respecte a la 
ciutadania de Palma, en lloc de votar aquest punt agafin i deixin les seves cadires buides, aquest 
és el repte que les fem des de Mallorca sens sang. I acabaré ràpidament, els hi dic ja que el PP 
demana un referèndum, aquest és el referèndum 130.000 signatures que demanen l’abolició dels 
toros a Mallorca, el referèndum es va fer el dia 24 de maig, i per això vostès estan a l’oposició. 
Avui declarem Palma ciutat antitaurina, però d’aquí a uns mesos les Balears, amb la ILP que 
presentarem en breu, seran Balears antitaurines. Gràcies a tots.” 
 
25. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la creació de lloc de treball d’òrgan 
directiu de director/a general de Mobilitat de l’Àrea de Mobilitat 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de 
 
“PRIMER.-  Crear el lloc de treball d’òrgan directiu, de director/a general de Mobilitat, 
de l’Àrea de Mobilitat. 
 
SEGON.- La jornada laboral serà de 40 hores setmanals i les retribucions a percebre són 
les determinades en el vigent Pressupost de Despeses per als directors i coordinadors 
generals. 
 
TERCER.- Per garantir el funcionament de l’Administració Municipal, tots els 
coordinadors/res i directors/res generals nomenats per part de la Junta de Govern 
continuaran en el seu lloc de feina malgrat hagi expirat el mandat de la Corporació, no 
produint-se el seu cessament de forma automàtica, sense perjudici de la decisió que 
pugui prendre amb posterioritat la nova Junta de Govern. 
 
QUART.- Aquest acord es ratificarà pel Ple a la primera sessió que se celebri i 
s’inclourà al Decret de Batlia que aprova l’estructura de l’organització de govern. 
 
CINQUÉ.- Publicar el present Acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears i a la intranet 
municipal”. 
 
37. Proposta d’aprovació d’acord relativa a “Palma municipi lliure de 
maltractament animal i antitaurí ” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Passem al punt 37, que és la proposta d’aprovació d’acord relativa a Palma municipi lliure de 
maltractament animal i antitaurí. S’ha presentat una alternativa per part del Grup Municipal del 
Partit Popular, per lo tant jo lo que proposo és fer el debat conjunt, a lo millor donar més temps 
a les intervencions, però fer-ho tot conjuntament. Comença l’Equip de Govern, la Sra. Truyol, 5 
minuts.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
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“Moltes gràcies. Bé, crec que acabem de presenciar una lliçó de lluita ciutadana, per aconseguir 
un nou dret, perquè Palma es declari antitaurina. Totes les persones que avui han intervingut, 
representen diferents col·lectius i diferents sensibilitats d’aquest moviment, i d’aquesta ciutat, 
que duen anys lluitant perquè les institucions d’una vegada governin obeint, i això és lo que 
farem des d’aquest Govern, governarem obeint a la societat. La societat ha xerrat, han recollit 
moltes signatures, i han demostrat de manera ferma, com la tauromàquia i les curses de bou, són 
tortura i es mereixen la seva abolició. Per això presentem aquesta proposta. Palma, Palma ja és 
una ciutat amiga dels animals, es va declarar fa uns mesos aquesta ciutat amiga dels animals, 
però veiem que no és suficient, és important donar una passa més i l’objectiu d’aquest Govern 
precisament és incrementar de manera ferma el benestar animal, i abolir el maltracta animal. 
Sabem que amb la passa que es fa avui de declarar Palma antitaurina no és suficient, hem de fer 
més passes endavant, però sí que és una gran passa, una passa important, que aquest Ajuntament 
es pronunciï i faci actes perquè aquest pronunciament, no només és una voluntat, no només són 
paraules, sinó que es transformarà en fets, en fets que es podran desenvolupar a partir d’aquesta 
aprovació. Per això demanem que Palma per un costat es declari ciutat lliure de maltracta 
animal, i per un altre es declari Palma antitaurina. Això deriva de precisament el foment dels 
valors del respecte i la convivència pacífica entre animals, persones i natura. I precisament els 
espectacles i l’activitat taurina, no responen en aquesta convivència i respecte mutu, tot lo 
contrari, responen a la tortura, és un espectacle que té l’única finalitat, el maltracta i l’assassinat 
d’un esser viu. És una exaltació de la violència, no podem permetre que en aquesta ciutat, es 
produeixin fets allà on s’exalta la violència contra essers vius. Com s’ha vist, la sensibilitat 
social cada vegada és major, i cada vegada hi ha més exigència social, perquè treballem 
vertaderament per un benestar animal, per poder tenir una bona convivència. I per això nosaltres 
volem donar una passa, i fer que Palma realment sigui una ciutat moderna, una ciutat que 
respecti els drets de les persones, però també dels animals. Hem d’acabar amb aquest 
anacronisme, i per això necessitem fer passes endavant, canviar lleis, canviar ordenances, 
canviar normatives, perquè les corregudes de bous passin a la història, passin en el passat, que la 
tortura acabi. Per això els punts que detallem i que demanem que des de tots els partits es voti 
en consciència, perquè estam parlant de la tortura, estam parlant dels drets de persones vives, 
que tothom voti en consciència. I demanaríem el vot favorable, a que Palma es declari una ciutat 
lliure de maltracta animal, que Palma es declari antitaurina, que això vol dir que es destinaran 
zero recursos, ni econòmics, ni cap altre tipus de recurs, a cap activitat taurina. Que no es 
participarà a cap tipus d’acte taurí, que no es donarà cap tipus de permís ni llicència per a 
desenvolupar cap activitat taurina, que estigui en competències de l’Ajuntament. Això vol dir 
que cap espai públic, ni cap espai privat no permanent, podrà desenvolupar activitats taurines. I 
tampoc no donarem cap tipus de reconeixement, a cap persona ni a cap activitat ni organització, 
que desenvolupi o recolzi les activitats taurines. Però no ens aturem aquí. Volem demostrar la 
nostra voluntat de que en aquest municipi, no es desenvolupi cap activitat taurina, ni dins ni 
defora la Plaça de bous, però no tenim competències per a desenvolupar-ho, però sí que volem 
demostrar aquesta voluntat, de fer passes fermes, amb qui faci falta, amb el Parlament de les 
Illes, i amb altres institucions, perquè això sigui una realitat. Però també instem en el Parlament, 
a que modifiqui les Lleis actuals de benestar animal, perquè precisament la tauromàquia no 
sigui una excepció, en aquesta prohibició general que preveu aquesta Llei, de que el maltracta 
animal s’aboleixi en aquestes illes. I també instem a l’Estat, perquè s’eliminin totes les ajudes, 
s’elimini la declaració de bé d’interès cultural, i es prenguin mesures més fermes, per defensar 
en els menors, que encara ara pateixen l’espectacle de la tauromàquia. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Pensava que primer intervenia Ciutadans.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Bé, ho podem fer d’aquesta manera, primer intervenen ells.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Primer intervé Ciutadans?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sí Ciutadans vol intervenir. Sr. Ribas.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“És que jo m’estimaria més que primer fos el Partit Popular, ja que he de fer una resposta 
conjunta, fer una resposta conjunta a les dues propostes.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Molt bé, doncs si la Sra. Durán no té inconvenient.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“No tinc cap inconvenient ni un, era just que en el seguiment me posava que era així, per això 
ho he dit, cap problema ni un. Bé, bon dia a tothom, és el meu primer Ple ordinari, i primer de 
tot vull, abans de fer la meva intervenció, vull dir que nosaltres des del meu grup, el grup que 
representem, del Partit Popular i jo mateixa, tinc un màxim respecte per totes i cada una de les 
persones que de cor, de sentiment, realment creuen que Palma ha d’esser antitaurina, nosaltres 
no hi creiem, nosaltres hem presentat una proposta alternativa, nosaltres no creiem que Palma 
hagi d’esser antitaurina, i no creiem en la imposició que representa aprovar aquesta proposta, 
que ha presentat el Govern. Nosaltres creiem en el respecte i en la llibertat, nosaltres tenim el 
respecte per a totes i cada una de les persones, que pensen que a Palma no s’ha de fer una 
correguda de bous, que ara en aquest moment és una correguda de bous a l’any. Nosaltres 
podríem xerrar molt de la tauromàquia, i evidentment estic convençuda, i a demés ho he vist, 
que en aquest Plenari s’ha xerrat molt de la tauromàquia, i s’ha xerrat molt de lo que és la 
cultura, però jo també vull que es tingui el respecte, per a totes i cada una de les persones, que 
creuen que la tauromàquia és cultura, per a totes i cada una de les persones, que estan d’acord en 
que en el Congrés de Diputats es declarés com a un Bé cultural la tauromàquia. Exactament 
igual que altres persones, doncs defensen les tradicions i la cultura dels seus pobles, de les seves 
regions, i també estan envolts animals. Podríem xerrar de que hi ha una raça en particular, que 
és el bou de Lídia, que pràcticament desapareixerà, si no hi ha les corregudes de bous, podríem 
xerrar d’això. Podríem xerrar de tot lo que és el tractament en aquest animal en concret, de lo 
que és el bou de Lídia durant la seva vida, podríem xerrar de lo que és un animal, que està 
preparat i que es prepara, precisament per aquella correguda de bous. Dit això.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Per favor, si una cosa volia deixar clar, ja que comencem la legislatura, i és igual que quan les 
entitats parlen, i el Consistori escolta sense intervenir, sí que demanaria el mateix per acabar 
d’escoltar els seus arguments i després es produeix un debat i una votació. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Dit això, jo no vull entrar en cap tipus d’al·lusió que se m’ha fet a la meva persona, perquè jo 
sóc una persona molt respectuosa, i m’agradaria que tothom ho fos igual en les meves opinions. 
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Per tant, ja passaré directament a desenvolupar l’alternativa que nosaltres hem presentat. En el 
nostre primer punt, donem el recolzament i donem per reproduït el punt primer de la proposta 
aprovada en Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient, el passat dia 24 de juliol, que és que 
nosaltres estam contraris en el maltracta animal. En el segon punt, demanem en el Ple de 
l’Ajuntament de Palma, que exigim la retirada de la resta de la proposta, en tot el relatiu a la 
declaració de Palma antitaurina. I en el tercer punt, el Ple de l’Ajuntament de Palma, insta a 
l’Equip de Govern, en el cas de que no es retiri aquesta proposta, que evidentment es veu que no 
ho faran, a consultar aquesta declaració als ciutadans de Palma, segons el punt 14 del seu acord 
de Govern, on es comprometen al impuls de la participació ciutadana, a la pressa de decisions 
municipals. Jo amb això vull dir una cosa, jo evidentment sé que el referèndum és important, i 
el referèndum pel qual el nostre partit en aquest moment està a l’oposició va esser dia 24 de 
maig, no tic cap dubte. El Partit Popular no dúiem en el nostre programa electoral, fer una 
consulta ciutadana. Els partits que ara avui es seuen a les cadires del Govern municipal, sí que 
duien qualcun d’ells en el seu programa electoral, fer consultes ciutadanes. I no just això, sinó 
que com que deien que ells no volien esser una repetició dels pactes anteriors, que tan mal 
record ens havien donat a molts de ciutadans de Palma. Doncs deien que varen signar un acord 
pel canvi de Palma, i en aquest acord, es varen comprometre amb tots i cada un dels ciutadans 
de Palma, a fer consultes ciutadanes, i això ho ha fet aquest Govern municipal, això no ho han 
fet els partits de l’oposició. I en el punt 14 d’aquest acord, signat per tots els partits, es deia 
clarament que farien consultes ciutadanes, ja sé que la Sra. Neus Truyol me dirà que les faran 
quan les vulguin fer, perquè  les faran suposo quan els interessi, però jo crec que s’ha de 
demanar coherència a un partit que, la única proposta que dur a un Plenari, en el primer Ple 
ordinari, és aquesta, el declarar Palma antitaurina, quan en repetides vegades ja havíem vist a la 
Sra. Neus Truyol, a la regidora de Benestar Animal, a la regidora d’aquesta àrea, que deia que 
en el primer Plenari, quan ells governessin ho durien, en això ha estat en lo únic que és coherent 
que és vera que ho duen, però no tenen la coherència de demanar en els ciutadans de Palma, de 
si ho volen o no ho volen. I a demés els agrada imposar, jo lo que no crec que hagi d’esser 
coherent, és amb uns partits que deien que a Palma hi havia una problemàtica social molt greu, 
allà on hi havia una llista d’espera de gent que ho passava malament, la seva principal 
preocupació eren els ciutadans que ho passen malament de Palma, que no facin ni una proposta 
pels ciutadans que ho passen malament, ni una, i que l’única benestar que els preocupi, no sigui 
els de les persones sinó també dels animals, que tampoc està malament. Dit això, en el final 
tenim, davant el respecte vostès posen la imposició, els agrada imposar, i a davant de lo que 
vostès diuen en campanya, després quan governen fan tot lo contrari. Jo per tant, sí que respecto 
les opinions lliures de les persones que estan en contra de la tauromàquia, ara, lo que no crec 
que sigui de rebut, és que per part de l’Equip municipal, que quan s’omplien la boca de que ells 
venien a fer una política diferent, perquè tot s’havia fet malament abans d’ells, i venien a 
canviar les formes, doncs lo primer que fan és imposar. Respecte i llibertat per a tothom. I 
després un altre cosa, nosaltres no varem entrar a la Comissió amb les nostres exposicions en el 
tema de la ideologia, no hi varem entrar. D’acord? Nosaltres, hi ho sap perfectament, durant la 
nostra exposició varem xerrar just dels animals i del benestar animal. Ara, sí que és vera que va 
esser significatiu, que a la darrera intervenció d’una persona de l’Equip de Govern, va dir que lo 
que realment es volia fer era acabar amb una visió rància d’Espanya. I això sí que ens preocupa. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyors regidors. El nostre partit, és un partit contrari en el 
maltractament.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Per favor, demano una mica de silenci, si és possible una mica de silenci. Por favor, por favor, 
por favor, permitan que continúe el debate, por favor, por favor. Sr. Ribas.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Nuestro partido es un partido contrario, totalmente contrario al maltrato animal, y defendemos 
el bienestar de los animales. De hecho, en nuestro programa electoral, presentábamos toda una 
serie de propuestas, que iremos proponiendo, valga la redundancia, en este Pleno. Lo que ocurre 
es que nosotros entendemos que esta propuesta que se va a aprobar hoy, realmente no es una 
propuesta animalista, es una propuesta que encubre otras cosas. Nosotros entendemos, que la 
ciudadanía de Palma, tiene otras preocupaciones, aquí lo hemos oído antes, hablaban de los 
desahucios, hablaban, se ha hablado también en alguna Comisión, de la falta de plazas en las 
escoletas, de los niños que este verano pasaban hambre, lo hemos oído en su campaña, y lo 
oímos el primer día que tuvimos ocasión de reunirnos aquí en este Plenario. Y bueno, yo veo 
que estas propuestas aquí no aparecen, aquí aparece lo de los toros. ¿Por qué? Pues, mire, 
nosotros entendemos que hay cosas más importantes, y hay cosas más importantes que tienen 
una prioridad, y habría por sentido común habría que seguir con este orden de prioridades. 
Nosotros defendemos a los animales, pero entendemos que las personas pues son más 
importantes, sinceramente. Por otra parte, nosotros entendemos, creemos desde Ciudadanos, que 
los toros nos guste o no, son una tradición, son una tradición, no solo en España, también en 
nuestra isla. La primera Plaza de toros que se construyo en Baleares, fue en el 1865, y la Plaza 
de toros actual de Gaspar Bennasar, es del año 1929. Entonces, a nosotros no nos gusta prohibir 
las tradiciones. Los toros son una tradición, igual que son los correbous en Fornatutx, o que 
puede ser el cuervo en San Antonio en Mancor del Valle. Estamos totalmente en contra de la 
prohibición de las tradiciones, y entendemos que si una  persona quiere ir a los toros, pues no 
hay porque impedírselo, porque es una tradición. Además, entendemos que no es necesario 
prohibir, es decir, esto es una tradición que por si misma va a morir. En los años 70 en Baleares 
se hacían, había una temporada taurina que duraba meses, hoy estamos hablando de una corrida 
de toros anual, en la que Plaza de toros ni siquiera se llena. Casi hay tanta gente fuera 
protestando, como gente dentro. ¿Por qué lo vamos a prohibir? Esto se va a morir. Dejémonos 
de prohibiciones y dejemos que sea la propia ciudadanía, la que decida si quiere mantener una 
tradición o si la quiere dejar de mantener, si la quiere abolir. Esto realmente.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Por favor, Sr. Cano, Sr. Cano compórtese, que Usted ya lleva viniendo mucho tiempo a los 
Plenos y sabe como funciona, así que por favor si quiere seguir en el Pleno compórtese.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Sinceramente, entendemos que esto lo que encubre es una idea nacionalista. Aquí lo que se 
pretende es borrar del mapa una cultura, porque representa España. Es muy triste, yo lo siento. 
El PSOE en Cataluña votó que no, votó que no a la abolición de los toros, veo que aquí no 
siguen la disciplina de partido, y por supuesto esto no lo propondrían en Andalucía. Tenemos 
126, 128 municipios que han declarado ser antitaurinos en todo el mundo, de ellos 108 son 
españoles. Si nos fijamos, resulta que finalmente, uno corresponde a Madrid, Coslada, uno a 
Asturias, Castrillón, uno a Valencia, Mutxamel, uno en Andalucía, Olvera, siete en el País 
Vasco, seis en Galicia y setenta en Cataluña y diecinueve en Baleares. Todavía me dicen que no 
es una razón nacionalista, que no es por motivos de borrar de la cultura, aquí en Mallorca y en 
Cataluña y en Baleares, lo que es la cultura española, un símbolo de la cultura española. 
Nosotros entendemos que es así, no podemos estar de acuerdo con este tipo de política 
ideológica. Nosotros creemos que se tienen que dejar de ideologías, y se tienen que dedicar a 
gobernar, a dedicarse, a preocuparse por la gente y a lo que realmente preocupa. En cuanto a lo 
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de la propuesta del PP, yo querría recordarle a la Sra. Durán, que en el debate del Club Diario de 
Mallorca, dijo que Ciudadanos era un partido de extrema izquierda, porque proponía algunas 
consultas dentro de su programa. Pues bien, Ustedes ahora piden una. Qué es que se han vuelto 
demagogos o ya lo eran, o bien se han vuelto un partido de izquierdas. Me gustaría que nos lo 
explicara, porque no lo acabamos de entender. Y entendemos que su propuesta es una 
barbaridad, es una barbaridad porque hacer una consulta por estos motivos, entendemos que es 
hacer gastar el dinero inútilmente. Hay otras consultas más importantes, consultas como las que 
nosotros proponíamos en nuestro programa. ¿Por qué no pidieron hacer una consulta sobre la 
construcción del Palacio de Congresos? Esto sí que hubiera sido interesante, pero no una 
consulta por los toros, porque de todas formas a la ciudadanía, a la mayor parte de la ciudadanía 
de Palma, no le interesa, les da igual. Y por último, bueno, a parte, se habla de las consultas que 
se hacen en Som Palma, no las ponga de, yo no quiero hacer consultas como Som Palma. Esto, 
aquí tuvimos un ejemplo el primer día, si formamos parte del Equipo de Gobierno o no, primero 
votan que no, luego hacen lo que quieren y luego hacen una para ratificar.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Ribas, se ha pasado de tiempo, se está pasando bastante.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Nada más, solo era esto.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. No, es que estoy siendo muy generoso con los tiempos, en principio son 3, 
hemos dado 5, pero. Bueno, para acabar el debate la Sra. Truyol té la paraula.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, són ben curiosos els arguments que s’han donat per part dels dos grups polítics. Per un 
costat, començaré per part del final, el independentisme, ja s’ha dit aquí, crec que cap dels 
col·lectius que han parlat aquí, representants del moviment animalista, i a demés així ja s’han 
pronunciat ells mateixos, són independentistes, o sigui que crec que qui veu fantasmes són altres 
persones, a lo millor sou des de Ciutadans o altres col·lectius, que no voleu veure la realitat, que 
hi ha un moviment animalista, que no té res a veure ni amb independentistes ni amb 
nacionalismes ni amb altres ismes, només és un tema animalista, del dret dels animals, del 
benestar animal, no hi ha res més a darrere. Un exemple, n’han posat uns quants, però un 
exemple seria, que ja varem parlar a la Comissió, les Illes Canàries, allà un diputat del Partit 
Popular va promoure una Llei de benestar animal, que prohibia les activitats taurines, crec que 
amb aquest exemple ja queda dit tot. Per un altre costat, el tema de la consulta ciutadana, 
evidentment aquest Govern farà moltes consultes, i iniciarà molts de projectes de participació 
ciutadana, però no en aquest cas, en aquest cas teníem un compromís electoral que hem complit. 
El primer Plenari d’aquest nou Govern, declararà Palma antitaurina, i així serà d’aquí a uns 
segons. I a demés un altre cosa, creiem que no hem de mesclar, nosaltres creiem que vosaltres 
heu confós la paraula consulta amb tortura, rectifiqueu, estam xerrant de tortura, d’abolir una 
tortura, i això no pot passar per una consulta, estam xerrant dels drets d’un animal viu, que no 
ha de passar per una consulta ciutadana, perquè és defensar els drets d’aquest animal viu, 
simplement. Per un altre costat, el tema de la tradició i de la imposició, hi ha moltes tradicions 
històriques, ens podem remuntar en el moment històric que vulguem, allà on gràcies en els 
avanços i a la democràcia, en molts de casos, o diferents lluites, s’han anat conquerint drets i 
llibertats, i sobretot valors de respecte. Defensar una tradició que lo que fa és assassinar i és 
maltractar un animal, no és adequat i molt manco en el segle XXI, si volem esser una Palma 
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moderna, si volem tenir una societat moderna, hem d’avançar també en aquests valors. També 
veiem una contradicció, que defenseu tots els partits que vos heu pronunciat, defenseu el primer 
punt, que és declarar Palma ciutat lliure de maltracta animal, però automàticament vos negueu 
en rotund en declara Palma antitaurina, quan l’activitat taurina és un exemple flagrant i 
claríssim de maltracta animal. Crec que vos ho hauríeu de fer mirar i rectificar el vostre vot, 
encara esteu a temps. I per un altre costat, l’activitat de Govern, nosaltres com sabeu 
perfectament, perquè coneixeu el funcionament de les institucions, el Govern va actuant, sense 
que totes les propostes ni programes que estam desenvolupant en aquest primer mes de Govern, 
hagin de passar pel Ple d’aquest Ajuntament, cosa que sí han de fer des dels equips de 
l’oposició. Per això nosaltres fa un mes que estam fent feina molt intensa en polítiques socials, i 
un exemple és que fa dos dies varem inaugurar la oficina antidesnonaments, que ja ha aturat el 
primer desnonament, cosa que el Partit Popular quan governava no va esser capaç de fer en 4 
anys.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Demanem votació separada del primer punt.” 
 
Alternativa del Grup Municipal PP (271/2015) 
 
“1. Donar per reproduït el punt primer de la proposta aprovada en Comissió 
d’Urbanisme i Medi Ambient del passat 24 de juliol. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma exigeix la retirada de la resta de la proposta, en tot 
lo relatiu a la declaració de Palma antitaurina. 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern, en cas de no retirar la 
proposta, a consultar aquesta declaració als ciutadans de Palma, segons el punt 14 del 
seu acord de govern, on es comprometen a “l’impuls de la participació ciutadana en la 
presa de decisions municipals”.  
 
Es rebutja per 20 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA i C’s) i 9 
vots a favor (PP) 
 
Informe favorable a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“Primer.- L’Ajuntament de Palma declara Palma ciutat lliure de maltractament animal. 
 
Segon.- L’Ajuntament de Palma declara Palma municipi antitaurí, contrari a la pràctica 
de les curses de bous i a l’exercici de qualsevol tipus de violència envers els animals 
que els pugui causar estats d’ansietat per, maltractament, patiment o qualsevol dany 
físic o psicològic. 
 
Tercer.- L’Ajuntament de Palma manifesta la seva voluntat que no es celebrin curses de 
toros ni altres espectacles on es produeixi la mort o s’infligeixi estrès psicofísic a un 
animla en cap plaça de bous de Palma ni de les Illes Balears, així com que aquests 
espais es converteixin en equipaments que tinguin altres finalitats, en consonància als 
acords d’aquesta proposta. De la mateixa manera l’Ajuntament de Palma s’abstindrà 
d’enaltir o valorar els espectacles taurins a través de premis o altres reconeixements 
públics. 
 



 

- 32 - 

Quart.- L’Ajuntament de Palma sol·licita al Parlament de les Illes Balears la modificació 
de l’actual Llei autonòmica de Protecció Animal, per tal de regular la protecció integral 
dels animals tant  com a salvatges. Que prohibeixi la tauromàquia en totes les seves 
formes, així com qualsevol espectacle que produeixi patiment a un animal i la supressió 
de qualsevol forma de foment i protecció a través de subvencions, inversions, beneficis 
fiscals o qualsevol altra forma de finançament públic als espectacles taurins. 
 
Cinquè.- L’Ajuntament de Palma es compromet a fer arribar aquesta moció al 
Parlament de les Illes Balears, al Govern de les Illes Balears, al Consell de Mallorca, a 
la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen pel 
benestar animal de les Illes Balears i a modificar les ordenances que corresponguin. 
 
Sisè.- L’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’Estat espanyol a abolir totes les 
ajudes públiques al sector de la tauromàquia i l’eliminació de la declaració del Bé 
d’Interès cultural o Bé d’Interès Turístic a tots els “espectacles” on es maltractin 
animals, així com l’aprovació de mesures legislatives, administratives i educatives de 
protecció de la infància concordes als pronunciaments del Comitè dels Drets del Nen de 
Nacions Unides que insta allunyar als menors d’edat de la “violència de la 
tauromàquia”. 
 
Es fa votació separada del punt 1, que s’aprova per unanimitat. 
Els punts 2 – 6 s’aproven per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i SOM 
PALMA) i 13 vots en contra (PP i C’S) 
 
SERVEIS JURIDICS 
 
23. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del veredicte de l’acte núm. 147 del 
Jutjat contenciós administratiu núm. 1, de data 8 de maig de 2015, dictat en el 
procediment ordinari núm. 34/14 interposat per “Asociación sindical de 
autónomos del taxi de Mallorca (A.S.A.T.M)” 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de l‘acte núm. 147 del Jutjat 
contenciós administratiu nº  1, de data 8 de maig de 2015, dictat en el procediment  
ordinari núm. 34/14 interposat per ASOCIACIÓN SINDICAL DE AUTÓNOMOS 
DEL TAXI DE MALLORCA (A.S.A.T.M.), contra Acord del Ple de data 31-10-13, 
publicat en el BOIB de dia 07-11-13, on es modifica la regulació dels torns de prestació 
del servei d’auto taxi en temporada baixa,  desestimant el recurs. 
 
Aquest Ajuntament Ple com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte 
i disposa que el departament municipal adient prengui les mesures pertinents per a 
l’efectivitat  d’allò que ha resolt el poder judicial”. 
 
COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA   
 
24. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació definitiva del Reglament 
d’ús de les biblioteques de l’Ajuntament 
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El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Donar compte al Ple de l’aprovació definitiva del text del Reglament d’ús de les 
biblioteques de l’Ajuntament de Palma aprovat el 30 d’abril de 2015, atès que en el 
tràmit d’informació pública (BOIB núm 72, de 14 de maig de 2015) no s’ha presentat 
cap reclamació o suggeriment. 
 
2. Publicar el present acord en el BOIB amb el text íntegre del Reglament, de 
conformitat amb l’article 70.2 de la Llei 7/1985, reguladora de les bases del règim local 
i 103 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 
Balears”. 
 
COMISSIÓ DE COMPTES ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 
 
26. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació de la liquidació i el 
romanent de tresoreria del pressupost propi de la Corporació i dels organismes 
autònoms 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“PRIMER.- Aprovar la LIQUIDACIÓ I EL ROMANENT DE TRESORERIA DEL 
PRESSUPOST PROPI DE LA CORPORACIÓ I LA DELS ORGANISMES 
AUTÒNOMS: Patronat Municipal de l’Habitatge, Institut Municipal d’Esports, 
Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, Institut Municipal d’Innovació, Institut 
Municipal d’Obres Viàries, Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social  i 
Palma Activa (Agència de Desenvolupament Local) corresponent a l'exercici de 2014, 
en la forma que ha estat redactada, la qual presenta el següent resum: 
 
ORGANISME: AJUNTAMENT DE PALMA   
LIQUIDACIÓ ANY: 2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 485.596.601,41  
(b) Obligacions reconegudes netes 478.210.568,85  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  7.386.032,56 
(d) Desviacions positives de finançament 1.868.216,51  
(e) Desviacions negatives de finançament 1.330.786,72  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de 
Tresoreria 6.231.022,48  
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  13.079.625,25 
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  32.247.757,21 
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2.- Deutors pendents de cobrament  182.191.994,08 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 69.302.685,53  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 113.258.930,12  
+ de recursos d'altres ens públics 0,00  
+ d'operacions no pressupostàries 6.116.694,50  
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 6.486.316,07  
   
3. Creditors pendents de pagament  137.790.902,19 
+ de pressupost de despeses, corrent 106.471.597,01  
+ de pressupost de despeses, tancats 19.976.236,29  
+ d'operacions no pressupostàries 12.243.984,68  
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 900.915,79  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  76.648.849,10 
(II) Saldos dubtós cobrament  44.688.167,70 
(III) Excés de finançament afectat  6.950.149,12 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  25.010.532,28 
 
 
ORGANISME: PATRONAT MUNICIPAL DE 
L'HABITATGE   
LIQUIDACIÓ ANY: 2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 1.512.644,75   
(b) Obligacions reconegudes netes 1.347.784,12   
(c) Resultat pressupostari (a-b)  164.860,63  
(d) Desviacions positives de finançament 0,00   
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00   
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de 
Tresoreria 0,00   
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00   
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  164.860,63  
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  232.978,28 
   
2.- Deutors pendents de cobrament  594.166,83 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 5.288,92  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 588.877,91  
+ de recursos d'altres ens públics 0,00  
+ d'operacions no pressupostàries 0,00  
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
3. Creditors pendents de pagament  596.194,24 
+ de pressupost de despeses, corrent 130.458,25  
+ de pressupost de despeses, tancats 395.368,21  
+ d'operacions no pressupostàries 70.367,78  
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- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  230.950,87 
(II) Saldos dubtós cobrament  17.866,27 
(III) Excés de finançament afectat  0,00 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  213.084,60 
 
 
ORGANISME:  IME   
LIQUIDACIÓ ANY:  2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 19.273.091,43  
(b) Obligacions reconegudes netes 19.119.827,93  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  153.263,50 
(d) Desviacions positives de finançament 0,00  
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  153.263,50 
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  725.942,93 
   
2.- Deutors pendents de cobrament  6.996.772,63 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 2.721.929,15  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 4.269.308,63  
+ de recursos d'altres ens públics 0,00  
+ d'operacions no pressupostàries 20.754,35  
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 15.219,50  
   
3. Creditors pendents de pagament  4.535.603,19 
+ de pressupost de despeses, corrent 3.323.058,83  
+ de pressupost de despeses, tancats 144.636,31  
+ d'operacions no pressupostàries 1.067.908,05  
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  3.187.112,37 
(II) Saldos dubtós cobrament  272.058,26 
(III) Excés de finançament afectat  2.870.646,10 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  44.408,01 
 
 
ORGANISME: PATRONAT MPAL. ESCOLES 
INFANTS   
LIQUIDACIÓ ANY: 2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
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(a) Drets reconeguts nets 6.402.933,72  
(b) Obligacions reconegudes netes 6.401.518,43  
(c) Resultat pressupostari (a-b)   
(d) Desviacions positives de finançament 0,00  
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de 
Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  1.415,29 
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  330.984,62 
   
2.- Deutors pendents de cobrament  754.088,52 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 666.305,28  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 87.783,24  
+ de recursos d'altres ens públics 0,00  
+ d'operacions no pressupostàries 0,00  
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
3. Creditors pendents de pagament  1.074.150,94 
+ de pressupost de despeses, corrent 823.434,20  
+ de pressupost de despeses, tancats 2.783,11  
+ d'operacions no pressupostàries 247.933,63  
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  10.922,20 
(II) Saldos dubtós cobrament  0,00 
(III) Excés de finançament afectat  0,00 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  10.922,20 
 
 
ORGANISME: IMI   
LIQUIDACIÓ ANY: 2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 12.646.377,36  
(b) Obligacions reconegudes netes 12.560.913,35  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  85.464,01 
(d) Desviacions positives de finançament 0,00  
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de 
Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00  
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  85.464,01 
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ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  471.609,29 
   
2.- Deutors pendents de cobrament  3.705.846,27 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 2.113.403,44  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 1.487.420,92  
+ de recursos d'altres ens públics 0,00  
+ d'operacions no pressupostàries 105.021,91  
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
3. Creditors pendents de pagament  4.055.053,12 
+ de pressupost de despeses, corrent 3.944.501,41  
+ de pressupost de despeses, tancats 8.905,49  
+ d'operacions no pressupostàries 101.646,22  
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva   
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  122.402,44 
(II) Saldos dubtós cobrament  1.829,07 
(III) Excés de finançament afectat  0,00 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  120.573,37 
 
 
ORGANISME: IMOV   
LIQUIDACIÓ ANY: 2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 357.641,30   
(b) Obligacions reconegudes netes 356.810,36   
(c) Resultat pressupostari (a-b)  830,94 
(d) Desviacions positives de finançament 0,00   
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00   
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00   
(g) Resultat d'operacions comercials 0,00   
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  830,94  
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  332.191,51  
   
2.- Deutors pendents de cobrament  15.000,00  
+ de pressupost d'ingressos, corrent 0,00   
+ de pressupost d'ingressos, tancats 15.000,00   
+ de recursos d'altres ens públics 0,00   
+ d'operacions no pressupostàries 0,00   
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00   
   
3. Creditors pendents de pagament  342.485,44  
+ de pressupost de despeses, corrent 7.574,09   
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+ de pressupost de despeses, tancats 0,00   
+ d'operacions no pressupostàries 334.911,35   
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00   
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  4.706,07  
(II) Saldos dubtós cobrament  0,00  
(III) Excés de finançament afectat  0,00  
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  4.706,07  
 
 
ORGANISME: Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social 
LIQUIDACIÓ ANY:  2014   
   

RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 430.146,64  
(b) Obligacions reconegudes netes 458.921,57  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  -28.774,93 
(d) Desviacions positives de finançament   
(e) Desviacions negatives de finançament 0,00  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria 0,00  
(g) Resultat d'operacions comercials   
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  -28.774,93 
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  73.034,18 
   
2.- Deutors pendents de cobrament  106.052,44 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 106.357,44  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 0,00  
+ de recursos d'altres ens públics   
+ d'operacions no pressupostàries   
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 305,00  
   
3. Creditors pendents de pagament  29.219,53 
+ de pressupost de despeses, corrent 15.397,64  
+ de pressupost de despeses, tancats   
+ d'operacions no pressupostàries 13.821,89  
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva   
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2-3)  149.867,09 
(II) Saldos dubtós cobrament   
(III) Excés de finançament afectat  139.706,96 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  10.160,13 
 
 
ORGANISME: PALMAACTIVA   
LIQUIDACIÓ ANY: 2014   
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RESULTAT PRESSUPOSTARI 
   
(a) Drets reconeguts nets 3.117.840,79  
(b) Obligacions reconegudes netes 3.486.026,38  
(c) Resultat pressupostari (a-b)  -368.185,59 
(d) Desviacions positives de finançament 53.161,31  
(e) Desviacions negatives de finançament 73.537,08  
(f) Despeses finançades amb romanent líquid de 
Tresoreria   
(g) Resultat d'operacions comercials   
   
Resultat pressupostari ajustat (c-d+e+f+g)  -347.809,82 
   
   

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
   
1. Fons líquids  53.751,98 
   
2.- Deutors pendents de cobrament  1.023.195,93 
+ de pressupost d'ingressos, corrent 29.785,72  
+ de pressupost d'ingressos, tancats 1.026.037,69  
+ de recursos d'altres ens públics   
+ d'operacions no pressupostàries 4.060,32  
- cobraments realitzats pendents d'aplicació definitiva 36.687,80  
   
3. Creditors pendents de pagament  296.658,08 
+ de pressupost de despeses, corrent 164.799,15  
+ de pressupost de despeses, tancats 0,00  
+ d'operacions no pressupostàries 131.858,93  
- pagaments realitzats pendents d'aplicació definitiva 0,00  
   
(I) Romanent líquid de Tresoreria (1+2+3)  780.289,83 
(II) Saldos dubtós cobrament  288.832,32 
(III) Excés de finançament afectat  118.583,65 
(IV) Romanent per a despeses generals (I-II-III)  372.873,86 
 
 
SEGON.-  Que d’acord amb el que disposa l’article 32 de la Llei Orgànica 2/2012, de 
27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària, en el cas que la liquidació pressupostària se situï 
en superàvit, aquest es destinarà, en el cas de l'Estat, Comunitats Autònomes, i 
Corporacions Locals, a reduir l'endeutament net. En el cas de la Seguretat Social, el 
superàvit s'aplicarà prioritàriament al Fons de Reserva, amb la finalitat d'atendre a les 
necessitats futures del sistema. 
 
Així mateix la D.A. 6ena. estableix pel 2014 (sense perjudici de que per LPGE pugui 
ampliar-se a altres anys), unes regles especials per a la destinació del superàvit 
pressupostari. 
 
TERCER.- Que d’acord amb el que disposa l’article 193.4 de l’esmentada Llei,  es doni 
compte al Ple de l’Ajuntament a la propera sessió i en compliment de l’apartat 5 del 
mateix article es trameti còpia a l’Administració de l’Estat i a la Comunitat Autònoma”. 
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Punts 27 i 28 debat conjunt 
27. Proposta d’aprovació d’acord de la modificació de crèdit núm. 8, de suplement 
de crèdit finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 
2014 en el Pressupost Propi de la Corporació de 2015 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, bueno, en la Junta de Portavoces se acordó la exposición de los dos puntos, 27 y 28 en uno. 
Simplemente, el punto 27 es la propuesta de aprobación de la liquidación de 12,2 millones de 
euros de remanente de Tesorería del ejercicio 2014, a obligaciones pendientes de aplicar al 
Presupuesto, según determina la propia normativa aplicable, y en consonancia con el informe de 
Intervención de dicha liquidación. Y el punto 28 es una propuesta de modificación de crédito, 
para sustitución de un vehículo de Estadística y Población, la adquisición de material de 
Bomberos y equipamiento para el Teatro Catalina Valls.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sr. Batle, senyors regidors. Hem de tornar un altre vegada, i aquesta vegada ho hem fet també 
a Comissió, dient que damunt els punts 27 i 28, en aquest debat conjunt, hem tingut accés en els 
documents de l’Ajuntament de Palma, ahir a les 12:53. És a dir, a la fi, hem estat connectats per 
demanar urgent la documentació que hi hagi, i per tant nosaltres mantindrem el vot que hem 
tingut en Comissió, i ens abstindrem damunt aquest tema, perquè no hem tingut pràcticament 
temps per a poder-los veure. És a dir, jo espero que ara, una vegada que ja podem accedir a la 
documentació que té l’Ajuntament, i a les comptes de l’Ajuntament, puguem estar tractant els 
temes d’un altre manera. Gràcies.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Senyors regidors, Sr. Batle. Es tracta de lo mateix, el tema és tenir la informació en el temps 
adequat. Entenem que de qualque manera en el principi de la legislatura, doncs hi ha més 
dificultats, però en qualsevol cas, són temes importants, són temes rellevants. Venim d’una 
legislatura molt complicada, des del punt de vista pressupostari, i per tant, tenir tota la 
informació en el moment adequat, pensem que és qualque cosa essencial. Vostès ho duen en el 
seu programa, i en canvi com ha senyalat el regidor de Ciutadans, això no ha estat en aquesta 
ocasió. Per tant, el nostre vot anirà també en el mateix sentit, abstenció. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Yo solo quiero reiterar nuestra intención de que tengan la información correctamente. Sí que es 
cierto que ha habido algún problema en, o algún desvío en la solicitud de programa de 
contabilidad, el tema de los enlaces a información de Pleno en teoría hubo alguna incidencia, 
pero han funcionado correctamente. Lo que sí que es cierto, nuestra intención es que tengan 
toda la información, que puedan hacer su trabajo correctamente, que es lo que necesitamos, que 
haya una correcta oposición, que haya una oposición constructiva, que nos ayude a gobernar. Y 
por eso, si ha fallado algún sistema en la transmisión de información, no se descuiden, no se 
preocupen, se va a solucionar, se va a solucionar, es nuestra intención, porque es nuestro estilo 
de gobierno, o sea, nuestro estilo de gobierno es gobernar apoyados en la oposición y 
conjuntamente, y que tengan toda la información para poder hacer correctamente su trabajo, que 
es lo que los ciudadanos también les exigen. Muchas gracias.” 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
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“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 8, de suplement de crèdit i crèdit extraordinari 
finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 2014  en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2015, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de despeses 
Aplicació Descripció Consig. anterior AugmentConsig. def. 
029320322708 Recaptació.- Contracte ATIB 4.974.250,81 478.523,14 5.452.773,95 
029310135200 Adm. Gral.- Interessos demora 2.209.096,02 300.688,08 2.509.784,10 
069200022101 Adm. Gral.-Subminist.d’aigua 1.000.000,00 172.107,01 1.172.107,01 
069200022103 Adm. Gral.-Subministrament 580.800,0035.107,06615.907,06 
 Combustible vehicles 
081500060000 Adm. Gral- Urbanisme i Vivenda. 1.600.000,00 99.526,35 1699.526,35 
 Expropiacions ús general 
121330022709 Policia.-Contracte prestació 2.899.365,62 398.157,87 3.297.523,49 
 Servei de grua 
141622022717 Tractament residus sólids  
 urbans 22.686.807,00 6.426.411,77 29.113.218,77 
114597068200 SMAP.-Construcció aparcam.  
 Can Alonso i Foners 0,00 4.356.422,66 4.356.422,66 
 
193112021300 Centre S. Reus.- Reparació  
 maquinària 1.000,00 575,29 1.575,29 
 ---------------- 
Total augment despeses... 12.267.519,23 
 
B) Augment d’ingressos 
Aplicació  Descripció Consig. inicial AugmentConsig. def. 
87000 Romanent de tresoreria 
 Per a despeses generals 0,00 12.267.519,23 12.267.519,23  
 ---------------------- 
Total augment ingressos... 12.267.519,23 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
28. Proposta d’aprovació d’acord de la modificació de crèdit núm. 12, de crèdit 
extraordinari i suplement de crèdit finançat amb baixes de crèdit finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2015 
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Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
 “Aprovar la modificació de crèdit n. 12, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2015, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la 
següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. Ant. Aug.  C. Def. 

03 33330 62500 TEATRES.- MOBILIARI 0,00 348,65 348,65 

03 33330 63300 TEATRES.- REPOSICIÓ MAQUINARI 0,00 1.155,55 1.155,55 

09 92310 62400 ESTADISTICA I POBLACIÓ.-  ADQUISICIÓ VEHICLE 0,00 14.000,00 14.000,00 

12 13600 62500 BOMBERS.- MOBILIARI 457,02 253,35 710,37 

12 13600 62908 BOMBERS.- ALTRE MATERIAL INVENT. FUNC. SERVEIS 13.460,66 5.348,24 18.808,90 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  21.105,79  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció C. Ant. Dimin. C. Def. 

03 33330 21300 TEATRES.- CONSERV. I REP. MAQUINÀRIA 3.000,00 1.504,20 1.495,80 

09 92310 22610 ESTADISTICA I POBLACIÓ.- DESP. DIVER. PADRÓ I ELECCIONS 227.949,45 14.000,00 213.949,45 

12 13600 21200 BOMBERS.- REPARC. I CONSERV. EDIFICS 32.705,14 5.252,59 27.452,55 

12 13600 22606 BOMBERS.- REUNIONS I CONFERÈNCIES 3.000,00 349,00 2.651,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  21.105,79  

       

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 

 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
29. Proposta de ratificació estructura d’àrees i àrees delegades i els respectius llocs 
directius 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“1. Ratificar l’estructura de les àrees i àrees delegades de l’Ajuntament i els respectius 
llocs directius, d’acord amb les resolucions i acords adoptats, que es relacionen a 
continuació: 
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II. Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne  

Gerent d’Urbanisme i coordinador general de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne 

Subgerent, director general d’Urbanisme 

Director/a general d’Habitatge 

 

 II.1. Àrea Delegada de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística 

Coordinador/a general de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística 

Director/a general de Cultura 

 

 

IV. Àrea de Funció Pública i Govern Interior  

Director/a general de Funció Pública 

 

 IV.1. Àrea Delegada d’Infraestructures i Accessibilitat  

Coordinador/a general d’Infraestructures i Accessibilitat 

 

V. Àrea d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal  

Coordinador/a general d’Ecologia, Agricultura i Benestar Animal  

 

VI. Àrea de Mobilitat  

Batlia  

Coordinador/a general de Batlia  

Coordinador/a  general de Govern Municipal 

Director/a general de Comunicació 

Director/a general de Protocol 

I. Àrea de Participació Ciutadana i Coordinació Territorial  

Director/a general de Participació Ciutadana 

  

III. Àrea d’Educació i Esports  

Director/a general d’Educació 

Director/a general d’Esports 
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Director/a general de Mobilitat  

 

 VI.1. Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana  

Coordinador/a general de Seguretat Ciutadana 

Director/a general de Seguretat Ciutadana 

 

VII. Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació  

Coordinador/a general d’Economia, Hisenda i Innovació 

 

 VII.1. Àrea Delegada de Turisme, Comerç i Treball  

Coordinador/a general de Turisme, Comerç i Treball 

Director/a general de Turisme i Comerç 

Director/a general de Treball  

 

VIII. Àrea de Benestar i Drets Socials  

Coordinador/a general de Benestar i Drets Socials 

Director/a general de Benestar Social  

 

IX. Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics  

Director/a general d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics 

 

 IX.1. Àrea Delegada de Sanitat i Consum  

Director/a general de Sanitat i Consum  

 
2. Publicar el present acord al BOIB i a l’intranet municipal”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots en 
contra (PP i C’s) amb el quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
 
30. Proposta d’aprovació d’acord de deixar sense efecte l’acte d’atorgament de 
compatibilitat per a l’exercici d’activitat privada  a diversos empleats públics 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
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 “1r Deixar sense efecte l’acte d’atorgament de compatibilitat per a l’exercici d’activitat  
privada  
a la vista dels certificats de serveis prestats incorporats a l’expedient, als empleats 
públics relacionen a continuació i pels acords de l’Ajuntament Ple següents:  
      

DNI NOM I LLINATGES 
DATA  ACORD 
ATORGAMENT 

43002319 ALORDA CABRERA, MATIAS PASCUAL 25/11/88 
43049486 ALORDA CABRERA, PASCUAL SANTIAG 26/03/92 
42998759 AMENGUAL RAMON, MIQUEL 30/03/89 
42949530 ARBOS NADAL, PEDRO 20/12/85 
43020673 BARCELO FONS, FRANCISCA 24/09/92 
42956737 BASSA BOSCH, GABRIEL 26/03/92 
42994891 BAUZA BONET, ANDREU 23/12/91 
42973543 BENNASAR SAMPOL, JAIME 25/11/88 
43043480 BESTARD OLIVER, BERNARDO 23/07/97 
42997016 BOSCH BALLESTER, MATIAS 23/03/95 
42974483 BOSCH PAYERAS, TOMAS 30/11/89 
43031927 BUADES FELIU, GABRIEL 27/03/96 
43000537 BUSTOS GAMEZ, JOSE DAMIAN 28/05/92 
42943583 CALDENTEY MASCAREÑO, MIGUEL 20/12/85 
42953779 CARRERO SARALEGUI, PEDRO 20/12/85 
20785407 CHAFER TOLEDO, EDUARDO 28/02/91 
42956296 CLAR FORTEZA, M CONCEPCION 26/06/96 

652724 CLIMENT GUIMERA, FEDERICO 20/12/85 
42985465 DE GOLS BOSTEELS, NICOLE 26/06/86 
42953030 ESCANDELL SERRA, JOSE LUIS 26/06/86 
42971547 FEMENIA REUS, MIGUEL 19/12/85 
42959623 FERRANDO BONET, ANDRES 04/06/97 
43005312 FERRER CASTILLO, ANGELA 26/03/85 
5243427 GANGUTIA ARIAS, JUAN 25/03/93 

42977678 GARRALON FERNANDEZ, JOSE L 31/05/90 
42985688 GIL TORRENS, MIGUEL 31/01/91 
43040762 GOMEZ JAUME, RAFAEL 06/11/96 
42954599 GONZALEZ LLOMPART, ALEJANDRO 28/05/86 
51439293 GONZALEZ MORENO, FERNANDO 19/12/85 
43035377 JUAN AMER, BARTOLOME 29/03/94 
42999457 JUAN GARAU, CATALINA 23/12/91 
50411726 LLAMAS MARQUEZ, ANTONIO 28/09/89 
41400738 LLINAS BOSCH, ROSA MARIA 27/03/96 
41401943 LLULL VERGER, ANTONIO 19/12/85 
50693157 LOUGEDO CALDERON, ALFONSO 17/10/94 
43013607 MAIMO ROSSELLO, MATEO ALBERTO 01/05/87 
42941837 MANJON MAÑAS, ANTONIO 25/02/93 
18232405 MARINE ORTEGA, JUAN JOSE 30/07/97 
17867088 MARTINEZ MAGALLON, JESUS 19/05/97 
43030804 MARTORELL FERRER, ANTONI 29/10/97 
42955554 MAS QUETGLAS, DAMIAN 30/12/87 
42971495 MIR RAMONELL, MARIA DEL ROSARIO 05/12/95 
43009761 MONTOYA TOMAS, SANTIAGO 29/05/96 



 

- 46 - 

42982928 MORA PALOU, JUAN ANTONIO 27/11/86 
42970728 MORELL RAMIS, PEDRO 28/02/96 
6984719 MORENO RODRIGUEZ, JESUS 30/04/87 

42973095 MOREY COLOMINA, MARGARITA 20/05/91 
43012356 MORRO PASTOR, PABLO 27/10/94 
42983810 MULET MONSERRAT, GUILLERMO 26/11/92 
42998748 MULET MONSERRAT, JAIME 26/11/92 
43009566 MUÑOZ DURAN, MANUEL 30/06/88 
43026612 OLIVER MULET, JUAN 25/11/88 
42997051 PERELLO GELABERT, RAFAEL 27/09/90 
29139026 PEREZ DE EULATE IRIGOYEN, ANA 17/09/98 
41388701 POMAR MOYA PRATS, FCO. JAVIER 28/01/93 
42978578 PONS FAR, JOSE MARIA 27/02/86 
42962136 PONS TOMAS, MARIA 01/05/87 
41398511 PUIGSERVER SANS, JOSEFA MARIA 14/11/94 
42978741 PUIGSERVER SANS, MARIA ANTONIA 26/05/94 
43048493 REGO SALADO, ANTONIO 28/07/94 
42962179 RIERA VICENS, MARIA PILAR 28/05/86 
42989008 RIOS CEBOLLADA, JORGE 24/04/96 
43043042 ROLDAN GARCIA, CATALINA 31/01/91 
42947744 RUIZ RUIZ, MANUEL 27/04/89 
43005652 SANCHEZ BOSCH, ANA 29/06/89 
41396325 SANCHEZ CIFRE, ANDRES JOSE 30/03/89 
42994134 SANCHEZ GALLARDO, CARLOS JAVIER 28/07/94 
42988375 SANCHEZ GARCIA, SALVADOR 28/02/96 
43002859 SANS TOUS, DAMIAN 27/09/90 
42954897 SANTANDREU CABOT, ANTONIO S 28/04/94 
42960830 SASTRE GARAU, ANTONIA 30/07/92 
42992339 SASTRE SASTRE, JUAN CARLOS 28/10/93 
42975456 SBERT CASASAYAS, ANTONI 30/09/88 
22519762 SIMON AZNAR, PILAR 30/09/88 
42952634 SINTES JANER, JOAN 20/12/85 
43014294 SOCIAS MORELL, PABLO 25/03/88 
43026143 TENDERO REQUENA, JUAN 26/10/89 
43013530 TERROBA BELLO, LEOPOLDO 22/02/90 
42993949 TIERNO SANCHEZ, JOSE LUIS 29/07/88 
42983944 TORRENS CALDENTEY, JUAN 19/12/85 
42943091 TORRES CRESPI, EMILIA M 31/10/91 
41492388 VADELL PONS, JOSE 20/12/85 
43059058 VICENTE ZAFRA, MIGUEL ANGEL 04/06/97 
42981889 VIVES COLOMAR, BARTOLOME 19/12/85 
43038894 VIVES MARCH, JOAN 24/04/96 
43011259 ZOTES CARBONELL, M DEL CARMEN 28/12/89 
42990849 ANTICH VERDERA, MIGUEL FCO. 12/09/04 
43012107 BARCELO LLOMPART, JAIME 12/09/04 
42999853 GINARD NICOLAU, MARIA LUISA 12/09/04 
42974421 QUETGLAS BAUZA, JUAN MIGUEL. 01/05/87 

 
2n Desestimar les al.legacions presentades pels funcionaris que a continuació es 
detallen, tota vegada que del seu contingut no es dedueix que no sigui d’aplicació el 
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previst a  l’art. 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, de incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, que disposa que els reconeixements 
de la compatibilitat no podrà modificar la jornada de treball i l’horari de l’interessat i 
quedarà automàticament sense efecte en cas de canvi de lloc al sector públic: 
 
Sr. Fernando González Moreno lliurada dia 10 de juny  i anterior 
Sr. Gabriel Buades Feliu, dia 4 de juny de 2015 i anteriors.  
Sr. Juan C. Sastre Sastre, dia 27 de maig de 2015 
Sra. Maria Antonia Puigserver Sans dia 30 de maig de 2015.  
Sr. Pascual S. Alorda Cabrera dia 9 de juliol de 2015. 
 
3r Comunicar aquest Acord als interessats, indicant-se expressament que els efectes 
d’aquest Acord seran a partir de dia 30 de setembre de 2015”.  
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
31. Proposta d’aprovació d’acord de deixar sense efecte l’acte d’atorgament de 
compatibilitat per a l’exercici d’activitat privada  a una funcionària de Serveis 
Jurídics 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
 “1r Deixar sense efecte l’acte d’atorgament de compatibilitat per a l’exercici d’activitat  
privada a la Sra. Josefa Mª Puigserver Sans acordat per l’Ajuntament Ple dia 24 de 
novembre de 1994 en virtut del canvi de lloc de treball a la vista del certificat dels 
serveis prestats incorporat a l’expedient.  
 
2n Desestimar les al.legacions presentades per la Sra. Puigserver lliurades dia 3 de juny 
davant el Registre General d’aquest Ajuntament ja que la requalificació al.legada suposa 
un canvi de lloc de treball i de retribucions.  Tot això de conformitat amb l’art. 14 de la 
Llei 53/1984, de 26 de desembre, de incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques, que disposa que els reconeixements de la compatibilitat no 
podrà modificar la jornada de treball i l’horari de l’interessat i quedarà automàticament 
sense efecte en cas de canvi de lloc al sector públic.  
 
2n Denegar la sol·licitud de compatibilitat lliurada per la Sra. Mª José Puigserver Sans 
al Registre General dia 3 de juny, ja que  el lloc de treball que ocupa al Serveis Jurídics 
Municipal està directament relacionat amb l’activitat privada d’advocada que demana 
compatibilitzar i que el seu complement específic és superior al 30% de la retribució 
bàsica exclosos els conceptes d’antiguitat en virtut de l’informe emès per la Secció 
Econòmica dia 7 de juliol. 
 
Aquesta resolució es fonament en l’article 11 de la Llei 53/1984 reiteradament 
esmentada que disposa que el personal comprés a l’àmbit d’aplicació no podrà exercir 
activitats privades, incloses de caràcter professional, per compte pròpia o dependència o 
al servei d’entitats o particular que es relacionin directament amb les que es 
desenvolupin al Departament, Organisme o Entitat on estigui destinat. A més l’article 
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16è disposa que es podrà reconèixer compatibilitat per a l’exercici d’activitats privades 
al personal que desenvolupi llocs de treball que comportin la percepció de complements 
específics, o concepte equiparable, d’una quantia no superior al 30% de la retribució 
bàsica, exclosos les conceptes que tinguin l’origen a l’antiguitat.  
 

3r  Comunicar aquest Acord a la interessada indicant-se expressament que els efectes 
d’aquest Acord seran a partir de dia 30 de setembre de 2015 “. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
32. Proposta d’aprovació d’acord de reconeixement de compatibilitat d’una TAE 
mitjà d’infermeria, per a l’exercici de l’activitat  pública de professora adjunta de 
la UIB 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“PRIMER..- Reconèixer la Sra. Maria Ingla Pol, TAE Mitjà Infermeria, la 
compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professora Adjunta de la 
Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial 
(3,5 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2015-2016.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment 
dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 
598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
33. Proposta d’aprovació d’acord de la comprovació de l’inventari de bens 
d’aquesta Corporació dins el 30 d’abril 2015 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“1er.- Aprovar la comprovació de l’inventari de béns d’aquesta Corporació fins al 30 
d’abril de 2015, amb motiu de la renovació de la Corporació, conforme a les relacions 
que s’acompanyen com a annex i que consisteixen resumides en: 
 
EPÍGRAF I 
Immobles  458.441.844,32€ 
 
EPÍGRAF II 
Drets reals  
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EPÍGRAF III 
Béns de caràcter històric - artístic o  
de considerable valor econòmic .............. 1.233.595,91€ 
 
EPÍGRAF IV 
Valors Mobiliaris 5.047.263,50€ 
 
EPÍGRAF V 
Vehicles 7.091.010,36€ 
 
EPÍGRAF VI 
Semovents 36.940,00€ 
 
EPÍGRAF VII 
Mobles no compresos en apartats 
Anteriors 10.576.748,61€ 
 
EPÍGRAF VIII 
Béns i drets revertibles 441.174,20€ 
 
2on.- Remetre aquesta rectificació a la Delegació del Govrn d’aquesta Comunitat 
Autònoma i al Govern de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears segons l’article 
32.1 del Reglament de Béns de les entitats locals”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
34. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a “Societat Estatal Correos y 
Telégrafos S.A.” per import de 110.608’32€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
 “1er. Reconèixer el deute d’un total de 110.608,32 € (IVA inclòs) corresponents a 
factures que es relacionen a continuació, amb càrrec a la consignació de la partida 
02.93201.227-29 del pressupost de despeses vigent. L’ingrés es farà efectiu en les 
comptes que hi figuren a tal efecte. 
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telegrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Concepte: Repartiment Complementari de notificadors  
Total import IVA inclòs: 40.236,91€ 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingresar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4600028126, 4600028794, 4600029356  
 
Proveïdor: Sociedad Estatal Correos y Telegrafos S.A. NIF: ESA-83052407 
Concepte: Repartiment de Notificacions d’Expedients sancionadors de Multes 
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Total import IVA inclòs: 70.371,41 € 
Partida: 02.93201.227-29 
Ingresar al compte: IBAN ES02 0182 5941 4500 1333 3466 BANCO BILBAO 
VIZCAYA ARGENTARIA S.A. VALENCIA INSTITUCIONES indicant com a 
referència núm. de factura 4600028124, 4600028792, 4600029358”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) 
 
COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ, MEDI AMB IENT, 
INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL. 
 
35. Proposta d’aprovació d’acord de modificació de delimitació dels districtes 
municipals de Llevant i Platja de Palma  
 
Informe favorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Demarcació Territorial  
 
“1. Modificar, a efectes administratius, la delimitació dels districtes municipals de 
Llevant i Platja de Palma, d’acord amb la divisió grafiada al plànol adjunt. 
 

Els barris del Pil·larí, Son Ferriol, l’Aranjassa, Sant Jordi, la Casa Blanca, Aeroport i 
Son Riera, que fins ara corresponien al Districte de Llevant, s’incorporen al Districte 
Platja de Palma, que s’anomena “Districte Platja de Palma i Pla de Sant Jordi”. 

 
2. Els cinc districtes queden formats pels següents barris: 
 

1. CENTRE: el Puig de Sant Pere, Jaume III, la Llotja-Born, Sant Jaume, Sant 
Nicolau, Cort, la Seu, Monti-sion, la Calatrava, el Sindicat, el Mercat, la Missió, 
Plaça dels Patins, Zona Portuària i Subarxipèlag de Cabrera. 
 
2. PONENT: Sant Agustí, Cala Major, Portopí, la Bonanova, Gènova, el Terreno, 
Bellver, Son Armadans, la Teulera, Son Espanyolet, Son Dureta, Santa Catalina, el 
Jonquet, Son Peretó, Son Flor, Son Serra-la Vileta, Son Roca, Son Ximelis, Son  
Anglada, Son Rapinya, Los Almendros-Son Pacs, Son Xigala, Son Vida, Son 
Cotoner, Son Dameto, el Camp d’en Serralta i el Fortí. 

 
3. NORD: el Secar de la Real, Establiments, Son Espanyol, Son Sardina, Cal 
Capiscol, el Camp Redó, Bons Aires, Plaça de Toros, Son Oliva, Amanecer, 
l’Olivera, la Indioteria (urbà), la Indioteria (rural) i Arxiduc. 
 
4. LLEVANT: Marquès de la Fonsanta, Son Rutlan, Verge de Lluc, Son Cladera, el 
Viver, el Rafal Nou, el Rafal Vell, Son Fortesa (sud), Son Gotleu, Can Capes, Son 
Canals, la Soledat (nord), Estadi Balear, Pere Garau, Foners, Nou Llevant, la 
Soledat (sud) i Son Malferit.  
 



 

- 51 - 

5. PLATJA DE PALMA i PLA DE SANT JORDI: Can Pere Antoni, el Molinar, el 
Coll d’en Rabassa, Can Pastilla, les Meravelles, l’Arenal, Son Riera, Aeroport, el 
Pil·larí, Son Ferriol, l’Aranjassa, Sant Jordí i la Casa Blanca. 

 
3. Sotmetre la dita modificació a informació pública durant 30 dies mitjançant un 
anunci al web municipal i al BOIB. Si no s’hi presenten al·legacions aquest acord 
esdevindrà definitiu. 
 
4. Amb posterioritat es modificarà la divisió territorial dels districtes censals per ajustar-
se a la nova delimitació dels districtes administratius”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 
abstencions (PP i C’s) amb el quòrum de la majoria absoluta legal establert 
 
COMISSIÓ D’URBANISME  
 
36. Proposta d’aprovació  d’acord de la composició de la Comissió de Centre 
Històric i Catàleg 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Nosaltres aquí volíem dir que nosaltres aquí ens volem abstendre, ens volem abstendre, perquè 
tal com varem dir a la Comissió, havíem votat a favor, sempre i quant es tingués en compte o 
contés en acta o es posés, que hi havia un acord previ de que un representant de cada grup 
polític hi formaria part. D’acord? Com que veiem que no consta per enlloc, per tant nosaltres 
aquí ens abstenim, però sí que esperem que el setembre es compleixi l’acord que varem tenir a 
la Comissió, de que un representant de cada partit podria tenir accés en aquesta Comissió. 
D’acord?” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Nosaltres estam en el mateix sentit que diu el Partit Popular, en el sentit que volíem que hi 
hagués presència dels altres grups polítics, però quan vegem el document que presentin vostès el 
mes de setembre, ens pronunciarem a favor, mentrestant votarem en contra.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Com no podia esser d’un altre manera, complirem l’acord i el compromís que varem tenir, però 
sí que volia deixar clar i que constés en acta, que els tècnics s’oposen contundentment a que 
aquesta Comissió, que és tècnica i que després políticament passa a la Comissió de Gerència i 
Urbanisme, hi hagi partits de l’oposició. Ho volia deixar clar. Complim el compromís, però a la 
vegada vos dic que els tècnics s’oposen rotundament a que l’oposició estigui representada. Cal 
recordar que tots, tots els acords de la Comissió de Centre Històric, després passen per Comissió 
de Gerència d’Urbanisme, on també estan representats.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“En el final hi serem o no hi serem? Diu que compliu però sí o no?” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
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“Complirem aquest acord, la primera frase que he dit.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Perfecte, moltes gràcies.” 
 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient 
 
“La composició de la Comissió de Centre Històric i Catàleg serà la següent: 
 
Presidència: El/la titular de la Batlia 
Vicepresidència 1a: El/la titular de l’àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge 
Digne 
Vicepresidència 2a: El/la titular de l’àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i 
Política Lingüística 
 
Vocals: 
- El/la directora General de Cultura  
- El gerent, Coordinador General  d’Urbanisme  
- El Subgerent, Director General d’Urbanisme, amb funcions de Director Tècnic 
d’Urbanisme 
- El Regidor del Districte Centre i Districte Platja de Palma 
- Un representant de la Unitat Tècnica de Centre Històric 
- L’Arqueòleg/a Municipal 
- El/la cronista de la ciutat 
- Un/a representant del Col·legi Oficial d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics de 
l’edificació de les Illes Balears 
- Un/a representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de Balear 
- Un/a representant del Col·legi de Doctors i Llicenciats en Lletres i Ciències de les Illes 
Balears  
- Un/a representant de la UIB 
- Un/a representant d’ARCA   
- Un/a representant de la Societat Arqueològica Lul·liana  
   
El/la secretari/a General del Ple de l’Ajuntament o funcionari/a en qui delegui amb 
funcions de secretari a la Comissió 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 9 
abstencions (PP) i 4 vots en contra (C’s) 
 
 
3.3. PROPOSICIONS D’INICIATIVA POPULAR 
(No n’hi ha) 
 
3.4 PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS 
 
COMISSIÓ DE COMPTES, ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 
 
SOL·LICITUDS INTERVENCIONS A PROPOSICIONS  
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Punt 39 
 
Sr. Forteza Cortès, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Molt bon dia a tots. En primer lloc intervindré en el punt 39, relatiu al tancament de les 
terrasses del Passeig del Born. Benvolguts veïnats, Sr. Batle i senyors regidors. Model de ciutat, 
Urbanisme i Vivenda Digna, aquest és el títol que han posat a una de les regidories més 
importants del nostre Ajuntament, i precisament aquests paràmetres són els que defensa la 
Federació d’Associacions de Veïns de Palma, per a la nostra ciutat. Volem l’establiment i el 
compliment d’un Urbanisme, que tingui com a objectiu final, aconseguir una millor qualitat de 
vida per a tots els ciutadans; que faci possible desenvolupar vivendes dignes per a tots, en espais 
de convivència, lliures, oberts i sense impediments ni obstacles; que conformin un model de 
ciutat, que respecti i preservi d’agressions el nostre entorn, la nostra forma d’ésser, la nostra 
idiosincràsia, el nostre caràcter i la nostra cultura. Aquest és el model de ciutat, que volem 
deixar com a legat, a les generacions venidores. Una ciutat, feta i organitzada a la mida dels 
palmesans, en la que també hi puguin viure i conviure tots els nostres visitants, però de cap de 
les maneres podem permetre que sigui al revés, seria el final de la nostre societat tal com avui la 
coneixem. El Passeig del Born, és un dels nostres espais emblemàtics del Centre Històric de 
Palma, catalogat i de gran valor patrimonial, juntament amb la Rambla, són segurament les 
úniques àgores que queden a la nostra ciutat. Vet aquí la importància de preservar-ho tal com va 
ésser concebut, com un espai d’encontre i de passeig per a tots els ciutadans. Som ben 
conscients, que l’activitat turística i tot el negoci induït que l’envolta, representa més del 75% 
dels nostres ingressos, per això mateix, és importantíssim tenir molt en compte les decisions que 
prenem i la repercussió negativa que puguin tenir, és essencial continuar preservant tot el Centre 
Històric de la nostra ciutat, i el seu entorn. La Federació d’Associacions de Veïns de Palma, està 
totalment a favor i demana de manera irrenunciable, la retirada de les taules, cadires i tendals, 
del centre del Passeig del Born, però també és responsable i conscient de la necessitat de donar 
resposta a la demanda turística, és per això que proposem com alternativa, situar les taules, les 
cadires i els tendals, a peu de carrer en el vial de circulació que ara mateix està peatonalitzat. 
Què passarà el dia que varies cafeteries o restaurants, demanin llicència per ocupar amb taules, 
cadires i tendals, el centre del Passeig? La Federació, no vol que el Passeig del Born sigui un 
segon carrer Fàbrica, o un carrer Blanquerna o Plaça de Sa Llotja, o el desastre de la Plaça Joan 
Carles I, situada sols a 100 metres del Passeig del Born. Volem recordar, que la concessió actual 
va ésser atorgada de manera transitòria i temporal, mitjançant un Decret del Partit Popular. Per 
lo tant el concessionari no pot al·legar de cap de les maneres, ni desconeixement, ni perjudici 
dels seus interessos comercials, ni falta d’amortització de les seves inversions, sempre va saber 
que la concessió, era de caràcter transitori i temporal. També si m’ho permeten, de manera 
afectuosa, vull fer especial memòria tant al Partit Socialista, com al PSM-Entesa, avui MÉS, 
que consultada l’hemeroteca que tinc a la seva disposició, tot el temps que han estat a 
l’oposició, sempre s’han manifestat totalment en contra, de les taules i cadires en el centre del 
Passeig del Born, i igualment sempre s’han manifestat totalment a favor de la seva retirada. 
També els hi vull recordar, de manera afectuosa, que tant en el Ple de l’Ajuntament del 26 de 
gener, com en el Ple de l’Ajuntament del 26 d’abril del 2012, el resultat de les votacions, tant de 
l’aprovació inicial, com de l’aprovació definitiva, de l’Ordenança d’ocupació de la via pública, 
el resultat va ésser el mateix, 17 vots a favor del Partit Popular, i 11 vots en contra PSOE i PSM. 
Els hi dic això, perquè sabem que estan sotmesos, als lobbys de pressió que tan presencial com a 
través dels mitjans de comunicació, estan exercint de manera implacable, els restauradors i els 
hotelers. No permetin que aquesta pressió modifiqui el seu compromís amb els ciutadans. La 
Federació de Veïns els hi demana la retirada de les taules, cadires i tendals del centre del 
Passeig del Born, i el seu trasllat al vial peatonalitzat. Moltes gràcies.” 
 
Punt 42 
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Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“A continuació intervindré en el punt 42, relatiu al Palau de Congressos de Palma. Des del inici 
del projecte del Palau de Congressos, durant la candidatura de la Sra. Cirer del Partit Popular, 
continuant amb la del primer pacte d’esquerres, amb la Sra. Calvo del Partit Socialista al 
capdavant, l’anterior del Sr. Isern també del Partit Popular, i l’actual pacte amb el Sr. Hila del 
Partit Socialista; molts han estat els punt d’opinió i la literatura escrita sobre el Palau de 
Congressos, punts d’opinió que en general i en el seu conjunt han estat contraris, o al manco han 
creat una total controvèrsia en contra de la seva construcció. Però no sols això, també en contra 
de les condicions contractuals de la constitució de la societat Palau de Congressos, de com s’hi 
varen poder integrar diverses empreses, i sobretot, com se n’han sortit, sense que els polítics de 
torn exigissin cap tipus de responsabilitat. Els ciutadans de Palma hem contemplat tot això amb 
resignació, i patint una gran frustració, vent com es pagaven milions d’euros, 125, que no 
teníem i no tenim, al mateix temps que es retallaven les nostres prestacions socials, la nostra 
cultura i la nostra sanitat, i tot això per dirigir la nostra ciutat, cap a afavorir interessos 
particulars i especulatius, envers dels interessos generals de tots els ciutadans. Però a la fi, 
pareix que les obres toquen al seu punt final, i ara pertoca plantejar la seva adjudicació. En 
primer lloc, dir que la Federació de Veïns, malgrat tota la ràbia continguda, es manifesta a favor 
de mantenir l’edifici, no podem tirar a un sac sense cul, els 125 milions d’euros que ha costat la 
seva construcció, a més d’altres 25 o 30 que costaria el seu enderrocament. Des del nostra punt 
de vista, es té que separar lo que és l’adjudicació del hotel, de la gestió del edifici de 
Congressos. Una gestió que directament tindria que assumir el propi Ajuntament, oferint-lo per 
lo que fa referència als congressos, de manera preferent a l’hotel, però també a la resta de xarxa 
hotelera, per tal de dinamitzar tota la ciutat. Pel que fa referència a l’adjudicació del hotel, es té 
que fer mitjançant un concurs públic i obert, amb igualtat de condicions per a totes les empreses, 
excloent precisament a totes aquelles que emparant-se amb el favor polític o amb les 
deficiències de la legislació, s’han volgut burlar de l’Ajuntament, de la ciutat i dels ciutadans de 
palma. I amb l’objectiu clar de recuperar la inversió feta per a la ciutat amb el mínim de temps 
possible, és lo que faria qualsevol bon gestor d’una empresa privada. Però malgrat tot això, 
volem ser optimistes i positius, l’edifici ja està construït, Palma té dret a una segona oportunitat, 
a escassos 150 metres tenim també l’edifici de Gesa, un altre fracàs polític molt controvertit que 
també patim tots els ciutadans, i al qual l’Ajuntament té l’obligació de donar-li una sortida 
digna i satisfactòria. Perquè no s’aprofiten aquestes circumstàncies, per crear amb els dos 
edificis, en aquest indret de la façana marítima de Palma, un gran eix sociocultural i de 
dinamització de la nostra ciutat, que a més a més, es podria integrar perfectament en el futur 
bulevard, i fins i tot podria servir per reconduir i reordenar tota la mobilitat, i els accessos a la 
nostra ciutat, que provenen, de la Platja de Palma, dels barris del Llevant i fins i tot del mateix 
aeroport? Per últim i abans de tancar la meva intervenció, els hi vull fer un suggeriment, Sr. 
Batle i senyors regidors, el finançament de les obres del mal anomenat Palau de Congressos, 
haguessin pogut servir ben bé, per alleugerir el patiment de molts dels nostres veïnats, víctimes 
de les conseqüències de la crisi econòmica. Què els hi pareix si per respecte a la seva dignitat, 
fóssim tots un poc més humils i coherents, i canviéssim el nom de Palau de Congressos pel de 
Centre de Congressos de Palma? Moltes gràcies a tots.” 
 
Punt 41 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Fútbol 
Base de Mallorca: 
 
“Buenos días. Muy Honorable Sr. Alcalde, Señoras y Señores Regidores, la Asociación de 
Exjugadores y Exjugadoras de Fútbol Base de Mallorca considera interesante la proposición que 
presenta el Partido Popular referente al fondo FEDER y poder desarrollar operaciones de 
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rehabilitación, regeneración y renovación urbana. Nuestra queridísima Palma, 
desgraciadamente, sufre muchísimas deficiencias, a todos los niveles. Y una ciudad 
eminentemente turística como la nuestra necesita con urgencia, el desarrollo de planes 
encaminados a transformar nuestra maravillosa ciudad, la perla del Mediterráneo, en un mejor, 
mucho mejor modelo de cooperación, cohesión y eficiencia y sostenibilidad. Queremos una 
Palma limpia, ecológica, con una seguridad ciudadana impecable, un transporte público ágil y 
económico, etcétera. Por lo tanto, sugerimos al Equipo de Gobierno actual que, cuanto antes, 
elabore la documentación para poder optar a la convocatoria prevista para el próximo mes de 
septiembre, convocatoria prevista por el Ministerio de Economía y Competitividad, y así 
beneficiarse de los fondos FEDER. No hay que dormirse. Hay que estar al loro, y no dejar pasar 
ninguna oportunidad para mejorar y embellecer Ciudad. Palma es una potencia turística. Y, 
precisamente por ello, debemos reforzar nuestra imagen. Y los fondos FEDER nos irían 
requetebién. Nuestra entidad confía que el Equipo de Gobierno, conjuntamente con la 
oposición, se unan, con la debida sensibilidad y cordialidad política para subsanar todas las 
irregularidades existentes en Palma. Lo importante es que, en esta legislatura, haya consenso y 
mirar siempre en el interés palmesano y no en el interés de partidos políticos. Palma debe estar 
por encima de siglas y colores. Y entre todos debemos remar hacia una misma dirección: 
mejorar Palma. Esta legislatura nos gustaría que fuera, en todo momento, pro Palma sin fisuras 
y con solidaridad máxima entre el Equipo de Gobierno y la oposición. Muchas gracias.” 
 
Punt 43 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Fútbol 
Base de Mallorca: 
 
“Sobre aquest tema relatiu a la transparència a l’àmbit municipal, l’Associació de Ex jugadors i 
Ex jugadores de Futbol Base de Mallorca és de la opinió que la transparència en l’Ajuntament 
de Palma és accentuadament necessària, fonamental, imprescindible. I perquè aquesta 
transparència es dugui a terme, som de la opinió que les entitats ciutadanes han de jugar un 
paper actiu i real. Sense una participació ciutadana plena, de veritat, no hi pot haver democràcia 
ni transparència a Cort. Durant trenta-cinc anys la participació ciutadana a l’Ajuntament de 
Palma ha brillat per la seva absència. Les entitats veïnals hem estat un zero a l’esquerra. I això 
s’ha d’acabar. I ha d’esser en aquesta legislatura democràtica. Ha arribat l’hora en que el 
moviment ciutadà i l’Ajuntament de Palma, ara que tots els partits polítics, en la passada 
campanya electoral, s’ompliren la boca en pro de la participació ciutadana, han d’estar 
estretament units, i la nostra opinió ha de comptar i esser valorada en la seva justa mesura. Basta 
d’estar marginats per Cort estigui qui estigui en el poder¡ Les entitats ciutadanes som el vertader 
pols i pulmó de Ciutat. Som la veu del poble, i els polítics tenen la obligació de incloure’ns en 
tot tipus de comissions, perquè puguem donar la nostra opinió en la pressa de decisions. Per 
començar, la nostra entitat sol·licita, avui, de manera oficial, formar part de tot tipus de  
Comissions que es facin. I una de les Comissions més interessants i que més interessa a la 
nostra entitat és la del seguiment de l’actual Codi Ètic i de Bon Govern, doncs sobre aquest 
tema molt tenim que dir al respecte, donant alternatives que considerem molt positives i 
democràtiques. Res més i moltes gràcies.” 
 
Punt 38 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de 
la CAIB: 
 
“La Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de la Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears, mentre no es demostri lo contrari, posa les mans en el foc per l’exemplaritat dels 29 
membres que integren aquest nou Consistori. Confiem en vostès, en tots, en els 29. Coneixem a 
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la majoria de regidors i regidores actuals i, per un altre part, ens hem informat, amb la deguda 
profunditat, del tarannà dels que no coneixem personalment, i totes i tots, els 29, de moment, 
mereixen el nostre respecte i el recolzament. A dir veritat, esperem amb il·lusió, que aquesta 
nova legislatura es destaqui, precisament, per l’exemplaritat dels regidors, idò tenen l’obligació 
d’esser un referent i un exemple a seguir als ulls dels ciutadans. Ara bé, volem avisar de que 
serem inflexibles si qualque regidor, cosa poc probable, es passa de la ratlla alineant-se amb 
irregularitats i botant-se la legalitat vigent. Per suposat, suggerim sol·licitem que l’actual Equip 
de Govern i l’oposició tinguin bona sintonia, bona disponibilitat en arribar a acords satisfactoris 
per a Palma i pels palmesans. La nostra Federació, que és independent i pluralista, no es casa 
amb ningú, excepte amb el poble. I en cas de que es produís falta d’exemplaritat per part de 
qualsevol membre d’aquest Ajuntament, no ens creuaríem de braços, i obraríem en 
conseqüència, a diferents nivells. Nosaltres exigim exemplaritat i honestedat al màxim, als 29 
membres d’aquest flamant Consistori palmesà durant aquests quatre anys de legislatura. I és 
factible, i més encara tenint en compte que els dos Batles, José Hila i Antoni Noguera, són 
polítics qual serietat, coherència i honestedat està més que demostrada en la seva eficaç i 
batalladora trajectòria política. I en quant a l’oposició esperem molt, molt, molt de ella. Els 
palmesans ja estam cansats de polítics que ens prenen pel xiulet del sereno. Però aquesta nova 
legislatura pot esser diferent, si tots aportem el nostre granet d’arena i l’exemplaritat dels 
nostres 29 regidors es converteix en la nostra columna vertebral, en la nostra pedra filosofal. Per 
favor, senyores i senyors membres d’aquest Ajuntament, no ens defraudin. Exemplaritat, 
exemplaritat, exemplaritat,  molta exemplaritat. Res més i moltes gràcies.” 
 
Punt 39 
 
Sr. Martínez Alemany, representant de la Asociación Mallorquina de Bares y 
Restaurantes: 
 
“Bon dia Sr. Batle, bon dia regidors. El discurs l’he preparat tot en castellà i el faré en castellà, 
si no els importa, que hi ha hagut un consens amb tots els que representem. No obstant la 
pròxima vegada ho faré tot en mallorquí. Voldria començar dient que en qüestió nostra del 
Passeig del Born, en l’actualitat hi ha 4 terrasses, les quals recentment se n’ha atracada una fa 
tres mesos, i les altres duen allà per un total de tres anys i mig. Una d’elles és una concessió de 
l’Ajuntament, com vostès molt bé saben. D’aquestes quatre terrasses, passaré perdonin en 
castellà nosotros lo que decimos es, puede ser o no conveniente limitar el número de 
ocupaciones a cuatro, ya que las nuevas o futuribles peticiones, no estarían sujetas a las 
inversiones y amortizaciones, en las que nosotros nos encontramos, y aún no han contratado a 
ningún personal. Quiero decir con esto, y en referencia a que es verdad que es una prueba a tres 
años y medio, y que nosotros deberíamos de haberlo sabido, que para dar un buen servicio, una 
prueba de tres años y medio empresarialmente no se puede dar. Hay que contratar personal, y el 
personal se contrata indefinidamente, para dar una seguridad y tener el mejor servicio posible 
para la ciudad. Entonces, nosotros mismos nos hemos encontrado ante un paradigma de que 
teníamos que seguir para adelante para dar el mejor servicio, y ese servicio nos ha traído a dar 
una mayor inversión, es por eso que esa inversión no ha sido aún amortizada, por eso pedimos 
por favor en este caso conocimiento de esta causa. El segundo punto, y creo que muy 
importante, querría de alguna forma definir, el total de la ocupación, la ocupación total de las 
terrazas, en principio supone solo el 5,81 de la superficie del Born, es decir que queda un 94% a 
disposición de la libre circulación y paseo del ciudadano, por lo que vemos que la adopción de 
la medida de retirada de terrazas, con la excusa de dejar libre el Paseo a los ciudadanos, 
responde a otra finalidad, que nosotros aún no entendemos, porque lo que creemos es que se ha 
dinamizado, que el  mismo ciudadano está disfrutando, y que incluso la mitad de nuestros 
clientes, son todos ciudadanos y de Palma de Mallorca, o bien de Mallorca o bien de Ciutat, y 
además repetitivos, y lo haré constatar a través de uno de los trabajadores que viene en 
representación de uno de los locales. Sigo diciendo que sorprende también el discurso del 
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Ayuntamiento en este asunto, que se haya sabido todo a través de la prensa, cuando el discurso 
del actual Consistorio es el de escuchar la opinión pública y consensuar. Sorprende pues mucho, 
que ya que ha habido encuestas realizadas en muchos periódicos, véase Ultima Hora o otros, en 
que los votantes han manifestado estar en contra de esta retirada de las terrazas del Born, o lo 
que es lo mismo, a favor de las terrazas en el Paseo del Born. Asimismo la gran mayoría de la 
ciudadanía, vecinos, asociaciones y artículos de opinión y artículos en general publicados en la 
prensa, han demostrado un apoyo unánime a la permanencia de las terrazas en el Born, por lo 
que llama mucho la atención que se respalden con una medida que parece no ser la voluntad de 
la gran mayoría de la ciudad, sino más bien obedece a un pacto de Gobierno unilateral, decidido 
antes de valorar o hacer balance, de efectivamente si esto ha sido positivo o no para los 
ciudadanos de Palma. Nosotros no somos ningún lobby, ni hacemos lobby, ni tenemos 
capacidad para hacer lobby, somos la pequeña mediana empresa, representada por trabajadores. 
Y ahora vienen los datos de los trabajadores, nosotros en total estos 4 negocios contratan ahora 
mismo a 57 trabajadores directos, de los cuales El Solleric, que es una concesión administrativa 
del Ayuntamiento, contrata 12, el GP Café que acaba de abrir hace tres meses, con una 
inversión importante, contrata 19, el Born 20, contrata a 9 y el Born 8 contrata a 17. 
Lógicamente dentro de estas cifras, están los Señores o todas las familias que están vinculadas a 
estos 57 trabajadores, pasaríamos al centenar de personas afectadas. En esta idea paso la palabra 
a Álvaro, que es uno de los trabajadores, para que por favor puedan tener también su perspectiva 
y así seguir el timing. Muchas gracias. Sr. Alcalde, Regidores, buenos días. Mi nombre es 
Álvaro, tengo el difícil trabajo de representar a más de 50 familias que trabajamos allí, entre 
ellos estoy yo con familia numerosa, hay madres solteras, hay de todo. Y yo les aseguro, estoy 
seguro, aunque nadie lo ha dicho, que si se retiran las terrazas, este tipo de negocio no puede 
llevarse adelante, por lo tanto se cerraría, y montarían una internacional o un chino, o Dios sabe 
que por ahí. Nosotros somos trabajadores, no entendemos mucho de política, pero tenemos a 
final de mes que pagar nuestras hipotecas y todo, mantener las familias. Yo sirvo cada día allí, 
he estado tres años a gente, la mayoría o la mitad es gente de Palma, son residentes, y les oigo 
hablar, ellos, ellos disfrutan de estar allí, y durante estos tres años ha ido aumentando en 
progresión la cantidad de ciudadanos de aquí de Palma, que disfrutan de esas terrazas, que se 
distensionan allí, que su momento de esplai, sus charlas, gente mayor que se sienta los 
miércoles y los viernes, vienen en grupitos, pasan allí un buen rato. No sé exactamente cual es el 
problema, pero lo que sí les ruego, les pido por favor, es que haya una reflexión, que haya un 
diálogo, que se busquen soluciones, que se busquen soluciones sin llegar a lo que es una especie 
de decretazo, o algo tajante para retirarlo todo. La gente, la gente está disfrutando allí en el 
Borne. Yo recuerdo hace años, el Borne estaba casi desierto, casi, se veía por allí gente en 
monopatín y bicicletas en el Paseo, ni los mayores se atrevían a pasear por allí, ni los mayores, y 
ahora hay vida, ahora está lleno de gente mayor, ahora está lleno de niños, está lleno de todo. 
No sé porque tenemos que quitar esto. Gracias.” 
 
Punt 39 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Segons l’opinió de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, el Passeig del Born és 
un dels llocs més emblemàtics i estimats per a tots els palmesans. I tornant la vista enrere, direm 
que el Born va tenir com a preàmbul dues lleones posades en 1883, esculpides per Jacinto 
Mateu, i substituïdes per les actuals esfinxs neo egípcies antropomòrfiques. S’atribueix el 
disseny de la via a Don Abrines Beltrán, urbanista que en 1826 actuà sobre tan ciutadà espai i el 
convertí en un passeig. En quant a terrasses sí, terrasses no del Born, hem decidit abstenir-nos. I 
per suposat, hi ha una raó de pes, malament que totes les comparacions són odioses, direm que 
el gran problema de les terrasses a Palma no està en el Born, ni en Sa Llotja, ni en el carrer del 
Jamón de l’Arenal. No. El paranoic i inadmissible problema està en el maleït eix cívic del carrer 
Fàbrica de Santa Catalina, que és un carrer estretet, convertit en una terrassa súper renouera amb 
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taules i cadires pertot, fins el punt de que els veïns d’aquest carrer casi no poden entrar ni sortir 
de les seves cases. El passeig del Born és espaiós i el renou es dilueix bastant. Però en els 
carrers Fàbrica, Soler i Pou no poden dormir ni les ratapinyades, ni els cataliners poden 
mantenir relacions sexuals amb la deguda tranquil·litat. Això s’ha convertit en l’eix cívic del 
renou infernal. Però creiem que hem trobat una solució. Fa uns pocs dies la nostra entitat es va 
entrevistar amb l’actual Batle de Ciutat, el Sr. José Hila, que, dit sigui de pas, ens mereix 
respecte i credibilitat, i li exposarem la problemàtica del eix cívic de Santa Catalina, i ens 
assegurà que ell ja està en això, i ha pres les decisions pertinents per solucionar el problema, 
com entre altres, fer complir les Ordenances municipals, presencia policial, etcètera. Per lo tant, 
donem les gràcies oficialment, al nou Batle de Palma, Sr. José Hila, pel seu bon tarannà en nom 
dels veïnats del carrer Fàbrica i voltants, que lo únic que desitgen és poder dormir sense 
sobresalts, i poder fer l’amor amb tranquil·litat i sense musica renouera de fons. La problemàtica 
de les terrasses a Palma, ja siguin les del Born, les del carrer Fàbrica i de on sigui, al nostre 
criteri, es pot solucionar amb bona disponibilitat i consens entre l’Equip de Govern, l’oposició i 
les entitats ciutadanes. Lo que no es logrà en aquesta finalitzada legislatura, s’ha d’aconseguir 
en la present. Res més i moltes gràcies.” 
 
Punt 40 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“La Unió d’Associacions de Mallorca, res té en contra de que els alts càrrecs de l’Ajuntament 
de Palma cobrin uns sous i uns complements legals. Ara bé, al nostre criteri, moralment, 
repeteixo, moralment els alts càrrecs de Cort perceben, des de sempre, sous excessivament 
elevats, tenint en compte que ara estam en temps d’una gravíssima crisis, i que cada dia hi ha 
més palmesans que passen fam, que són desnonats, que no tenen sòtil, que passen les de Caín 
per a poder malviure miserablement. Per lo tant als alts càrrecs de Cort se’ls tindria que rebaixar 
el sou amb la deguda coherència, clar està. I no només es tracta de que els alts càrrecs del 
Consistori palmesà guanyin menys, doncs aquest és un problema general que afecta a totes les 
institucions de Balears. També hi ha que tenir en compte i valorar que les nostres institucions 
necessiten qualitat de gestors i professionals de primer nivell, però no amb sous de primera 
divisió. Sous que són un agreuja comparatiu amb els ciutadans que viuen desesperats i sense 
mitjans per a poder subsistir. Sous que creen una justa indignació entre la ciutadania. Sous 
desorbitats. Sous que hi ha que rebaixar sigui com sigui. La nostra entitat no pot consentir que 
mentre els alts càrrecs de Cort, Consell de Mallorca i Govern Balear guanyen uns sous de pinyol 
vermell, el poble les passi morades sense feina, sense doblers, passant més fam que en Cascorro. 
Posarem un exemple, és el cas de l’Hospital de Formentera, per citar qualcú, amb els dos 
gerents i sous de 120.000 euros anuals cada un d’ells que mereixen esser revisats. Nosaltres som 
de la opinió, encertada o equivocada, que les nostres institucions haurien de fer una alternativa, 
sobretot en els alts càrrecs, persones competents però que col·laboressin per altruisme, això 
sonarà malament a qualcú. O sigui, sense cobrar ni un euro, dedicant el temps que poguessin. El 
voluntariat, pensem, hauria d’entrar a la política igual que ho fa en nombroses altres activitats 
de tot tipus amb gran èxit. Per a finalitzar, mig en broma i mig en serio, direm que ser alt càrrec 
de l’Ajuntament de Palma, cobrant un sou de campanetes, és igual que viure de color de rosa 
sobre l’esquena dels soferts i marginats palmesans. Que Déu ens culli confessats¡ Res més i 
moltes gràcies.” 
 
39. Proposició del Grup Municipal  PP relativa al tancament de les terrasses del 
Passeig del Born (235/2015) 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 



 

- 59 - 

“Gràcies Sr. Batle. Acabem d’escoltar dos testimonis d’afectats directament per a la mesura que 
segurament prendreu el proper mes de febrer. Hem arribat fins aquí per les declaracions de la 
regidora Aurora Jhardi, on va deixar entreveure que les terrasses del Born desapareixeran. El 
pitjor és que encara no hem sentit cap motiu de pes, només hem sentit que l’objectiu d’aquest 
nou Govern, és retornar el Passeig en els ciutadans, i aquí ve la meva primera gran pregunta, i 
és, que som tots els que gaudim del Passeig del Born gairebé a diari? Però comencem per 
recordar com era el Born fa quatre anys, per començar tots recordem com el Born, com era com 
un Passeig on gairebé no es podia ni passar ni passejar, perquè els al·lots ho havien agafat com 
una pista per fer skate, segurament per la mancança de llocs habilitats per tal. Anem més enllà, 
fa quatre anys, un de cada quatre treballadors anaven al atur, no hi havia cap tipus d’inversió a 
tot el centre de la ciutat, els comerços es veien abocats a tancar les barreres, perquè la situació ja 
era gairebé insostenible. Els creuers varen firmar la pitjor previsió de vendes de molts d’anys, 
perquè Palma no era una ciutat gens motivadora. Palma estava tancada, estava sense vida en el 
carrer, i els centres el diumenge pareixia com l’oest realment. El febrer de l’any 2012, es va 
decretar l’obertura de les terrasses en el Born, totes varen estar obligades a mantenir una estètica 
molt cuidada, tenien el compromís de retirar cada vespre les taules, les cadires, les mampares, i 
a més a més fer net. En cas de necessitat del Passeig per part de l’Ajuntament, hauríem de 
deixar la via lliure. S’han complert tots i cada un dels compromisos per la seva part, crec que no 
tenim res a dir en aquest sentit. Ara el Born és una de les imatges que més fa entendre el gran 
canvi que ha sofert aquesta ciutat. El Born és la porta d’entrada de milers i milers de turistes, a 
demés d’una zona d’oci per tots els ciutadans de Palma, i és ara més que mai quan es pot gaudir 
realment del Born. Però vull estudiar les terrasses del Born des de tres vessants, una econòmica, 
una social i una política. Econòmicament seria dramàtic, el tancament de les terrasses abocarà, i 
ja ho han dit, en els quatre bars a tancar, perquè cap d’ells poden subsistir sense aquestes 
terrasses. Per tant, i ja ho han dit també ells, xerrem de 57 persones, xerrem de 57 persones que 
se n’aniran en el carrer, i 57 famílies que es quedaran sense aquest ingrés mensual. Crec que és 
preocupant. Així mateix, quatre famílies, i no hem d’oblidar que aquests quatre locals no són ni 
franquícies ni grans empreses internacionals, no, no, són quatre famílies d’aquí, que han invertit 
grans quantitats de doblers, per acondicionar aquests locals. Ara es veuen que hauran de tancar 
els seus petits comerços, justament per culpa vostra, que sou els màxims defensors del petit 
comerç, jo tinc qualcuna dubte. I quina seguretat jurídica estam transmetent en els futurs 
inversors? Hem de recordar que la taxa d’ocupació de la via pública que aquestes terrasses 
paguen, és la més alta de tota la ciutat. No crec que sigui un bon moment perquè aquest 
Ajuntament redueixi cap tipus d’ingrés, amb les previsions que teniu i per tal de mantenir 
l’equilibri pressupostari, cosa que espero, haureu de pujar o els imposts en els ciutadans o reduir 
despeses d’altres bandes, i jo aprofito per demanar-li ara en el Sr. Adrián que os lo penséis, 
porque precisamente una tasa de esta cantidad, y además gente que está dispuesta a pagarla, no 
creo que sea un problema y tienes que aprovechar la situación. El pitjor que veiem és que això 
és només el principi del tancament de les terrasses de tota la ciutat, i segur i ojalà m’equivoqués, 
de veres, ojalà m’equivoqués, anular pròximament la declaració de la zona de gran afluència 
turística, cosa que ja els anticipo que seria l’error més gran que podríeu cometre, tornaríeu un 
altre vegada a deixar Palma de color gris, trista, avorrida, tal i com era fa quatre anys. No és 
casualitat que ara el Born sigui un dels carrers més cars de tota Espanya, no és casualitat que en 
el Born s’hagin posat les millors tendes, tampoc és casualitat que més de 14 hotelers hagin 
decidit invertir milions i milions d’euros per construir-ne en el centre de la ciutat, no és 
casualitat que enguany esperem la xifra record de creueristes en més de 1.850.000 a ciutat, i 
tampoc no és casualitat que Palma dugui més de 30 mesos creant ocupació neta. Aquí hi ha 
decisions intel·ligents i sobretot, sobretot amb amplitud de mires. La segona vessant, 
socialment, que vos he de dir? Més de 1.600 persones han signat a change.org, a favor de que 
no retirin les terrasses, un 78% varen votar a favor de mantenir-les a diferents enquestes a cada 
un dels diaris digitals. Ja s’han recollit més de 2.000 firmes en mà i encara estan voltant els 
papers per la ciutat. El carrer és un clam, i vosaltres que sempre dieu que escolteu en els 
ciutadans més que ningú, crec que ara els hauríeu d’escoltar. Vaig acabant, des de la vessant 
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política, entenem que vegeu el Born com un emblema del Partit Popular, ho entenem, i entenem 
a més a més que vos ... però entenem que el Born és una visualització palpable de la millora de 
la ciutat, però el que li vull fer entendre, és que cap persona del Partit Popular, està, surt 
beneficiat amb aquestes terrasses, jo no hi guanyin ni un euro, vos ho puc ben assegurar, però 
acabar amb elles, acabar amb les quatre terrasses del Born, que quedi clar, no és pegar-li una 
cosa.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Bonet, acabi ja.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“No és pegar-li una cossa en el cul del Partit Popular, no, és pagar-li una cossa a tots els 
ciutadans que gaudeixen del Passeig del Born, és pegar-li una cossa en el cul dels quatre petits 
empresaris, que han invertit tots els seus estalvis, és pegar-li una cossa forta en el cul dels 57 
empleats i a les seves famílies, que deixaran de rebre. Sr. Batle i quasi Batle Toni Noguera, jo 
demano prudència, coherència, cordura, i que l’exemple del Born s’estengui a la resta de la 
ciutat. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bonet. Si que demanaria, si que demanaria als regidors i regidores, que 
s’atenguin en el temps. Jo estic intentant esser generós, però bé si a cada intervenció ens 
allarguem més d’un minut, doncs en el final tindré que tancar els temps. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Moltes gràcies. Benvolgudes i benvolguts regidores i regidors i ciutadanes i ciutadans, aquest 
Equip de Govern vol presentar avui la següent proposta, per tal de que el Ple de l’Ajuntament 
insti en aquest Equip de Govern que nosaltres representem, a iniciar un procés de diàleg entre 
les veïnes i veïns, restauradors, comerciants i resta de sectors implicats, per tal de preservar la 
identitat del Passeig del Born, com element patrimonial, cultural i artístic de la ciutat, fent de ell 
un espai on es pugui combinar l’activitat econòmica, i la dinamització cultural, amb una 
correcta racionalització de l’espai públic. Com vostès saben bé, el Passeig del Born té un gran 
valor patrimonial, fou concebut com un lloc de trobada, i espai de passeig. El Born va esser 
dissenyat com a passeig, i així s’entén que els bancs estiguin col·locats en els costats, per tal de 
delimitar encara més l’espai. El Born està inclòs com ja s’ha dit, al catàleg d’elements 
patrimonials de Palma, i té fitxa pròpia. A la fitxa del catàleg del Born, parla de conservar la 
volumetria, i que el mobiliari tan sols podria modificar-se si era per millorar-ho. A la fitxa diu 
textualment: passeig de gran interès històric, i del context urbà. La totalitat del conjunt, ha de 
conservar-se, podent esser substituïts els materials i mobiliari urbà, per altres de major qualitat. 
És evident doncs que parlem d’un espai molt especial per a la ciutat de Palma. Entenem que 
aquesta és una qüestió que produeix debat, i aquest debat és molt satisfactori per aquest Equip 
de Govern, perquè precisament aquesta és la política que hem vingut a fer aquí, la política del 
debat responsable, del diàleg i del consens. És per això que volem obrir aquest procés de diàleg, 
per tal d’arribar a la solució que sigui més satisfactòria per a totes les parts. I per això farem 
totes les reunions que siguin necessàries, i poden estar ben segurs que ens esforçarem de valent 
per trobar la millor solució. La imatge de la ciutat de Palma, és una preocupació latent, l’hem de 
protegir i millorar com a un del més importants actius econòmics de la nostra ciutat. 
Precisament molts de comerços i serveis, viuen de la imatge de Palma, per tant, la imatge de 
Palma és el Bé a protegir. Perquè les veïnes i veïns de la ciutat, volem sentir-nos identificats 
amb ella precisament, amb la nostra ciutat, i això requereix cuidar el paisatge urbà. Són molts 
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els col·lectius, aquí hem pogut veure també representants, tal i com ens han fet veure els 
companys de l’oposició. S’han oblidat, malauradament, del col·lectiu de la Federació de Veïns, 
que també ha vingut a donar la seva paraula. Són molts aquests col·lectius que demanen aquesta 
protecció del nostre patrimoni urbà. Aquest Equip de Govern, vol apostar per un model de ciutat 
respectuós amb el seu patrimoni. A Palma tenim un patrimoni que podria esser l’enveja de 
qualsevol ciutat del món, per això tenim l’obligació de respectar-ho, i necessàriament hem 
d’estar orgullosos, i lluir-ho en aquest patrimoni, perquè el turisme demanda i cada vegada més, 
poder gaudir d’aquelles coses autòctones que ens representen a tots. Volem que el Passeig del 
Born, respongui a un model, on l’activitat comercial i la dinamització cultural, puguin conviure, 
però sempre fent una correcta i justa, per a la gent de Palma i pels seus visitants, racionalització 
del ús de l’espai públic. Existeixen diverses possibilitats, tenen el nostre compromís de que els 
estudiarem totes per arribar a la millor conclusió. Fa precisament una estona, vostès han parlat 
de defensar i protegir les nostres tradicions, aquesta és una molt bona notícia, i entenem que 
estaran d’acord en protegir també l’ús tradicional del Passeig del Born, fins l’any 2012. No cal 
que els recordi, perquè vostès ja ho saben, ja que aquest Decret el varen fer vostès, el que deien 
els preceptes d’aquest Decret de dia 10 de febrer del 2012, simplement els hi recordaré els dos 
primers punts, que ens semblen clau: la present, diu aquest Decret, és una proposta singular per 
a un espai singular, i per tant no es pot extrapolar a altres indrets. La proposta es realitzarà de 
manera experimental, per un temps limitat de quatre anys, amb una avaluació al final de dit 
termini. Nosaltres complirem els terminis, aquest Equip de Govern complirà els terminis, i 
poden estar ben segurs que no s’arribarà a cap solució de manera unilateral. Hem vingut a fer 
nova política, avui els estam dient, i els pròxims mesos tindrem l’oportunitat de demostrar-los a 
vostès i a tota la resta de ciutadania, que això que diem és només la veritat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bé, abans m’he oblidat de dir, però suposo que ja ho saben tots vostès, que hi 
ha una alternativa de l’Equip de Govern en aquest punt.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies. Referint a la proposició que va fer el Partit Popular, de les terrasses del Born, 
nosaltres també hem observat la ciutat, també ens passegem per Palma, també varem veure els 
skates, les bicicletes, i que el Passeig del Born era buit, això sí, teníem un Passeig preciós, però 
no hi havia ningú, no hi havia vida, efectivament. La creació d’aquest espai, i les polítiques que 
s’han duites arreu, a dins aquest Passeig, jo crec que han dinamitzat l’economia, l’economia de 
ciutat, i han donat un altre manera de viure a aquest espai que teníem, tan important dins Palma, 
perquè és la façana que tenim d’entrada en els nostres visitants a Palma, i resultava que estaia 
deserta. I és cert que no hi ha vida a Palma, és una ciutat que no té vida els diumenges i altres 
dies, i és cert que aquests espais, han donat més vida, i han donat dinamització econòmica, que 
també en aquest temps ens fa molta falta. Jo m’agradaria pensar, que sí, que podem anar en el 
consens, m’agradaria pensar, que podríem veure una alternativa entre tots, però jo quan la sent 
Sra. Regidora, si fos l’amo d’un dels bars, me posaria a tremolar, perquè la veig que vostè 
espera el mes de febrer, i aquest és el problema, jo no esperaria en el mes de febrer, hauria 
d’esser ja que comencéssim a donar aquesta solució, perquè pensem que un espai tan important, 
i amb la repercussió que té en els nostres visitants a la ciutat de Palma, hauria d’esser una cosa 
que hauríem d’assegurar molt més aquesta presència i aquesta dinamització tingui una 
continuïtat, i no tornar a lo que teníem abans, que jo crec que no era desitjable. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Si defensem de veres el turisme, jo és que m’està desquadrant 
totalment, si defensem el turisme i estam en contra de les terrasses, en el final tenim que la 
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ciutat estarà buida. Ho hem viscut fa quatre anys, no hem d’anar més enfora, perdrem turistes, 
és que ho veiem venir. Jo a demés he agafat declaracions de Pimeco, que demanava que per 
favor no se eliminen las terrazas del Borne de Palma, porque producirá la total desaparición de 
las terrazas, perjudicaría la actividad comercial de la zona. Pequeño comercio, Ustedes, los 
máximos defensores. Per favor, no aneu en contra del petit comerç, és que aneu en contra dels 
vostres mateixos arguments. L’ocupació, ho hem xerrat, està ocupant un 5,81% de tot el Born, 
dieu que la gent la vol per disfrutar-la, jo encara no he vist ningú que es pegui colze amb colze 
perquè no hi passa, crec que hi ha espai suficient per a gaudir tothom del Passeig del Born. I en 
cas de que hi hagi necessitat de fer qualsevol activitat, no passeu pena, ells estan disposats a 
moure les terrasses aquell dia, cap problema. El Decret, que el tinc, me l’he estudiat, és vera que 
diu que el febrer del 2016 s’haurà d’estudiar, però vull sabre de qui es demanaran els informes. 
Se demanaran a la Policia? Crec que aquests quatres anys ha estat millor que mai. No hi ha cap 
denúncia a cap dels quatre bars. A PalmaActiva? Espero que defensin que se n’aniran 57 
persones, 57 famílies deixaran de rebre aquesta nòmina. Li demanareu a la Fundació de 
Turisme? M’estranyaria que la Fundació de Turisme anés en contra d’una de les coses que més 
ha dinamitzat el centre de la ciutat. Jo, torn a demanar, perquè la seva alternativa m’ha quedat 
un poc coixa, que es comprometi aquí per favor, a tothom que estigui complint la Llei i la 
normativa vigent, que no se li tanqui la terrassa. Gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“És una pena que no m’hagin acabat d’escoltar bé la meva intervenció anterior. No resulta del 
tot responsable, dir que aquest Equip de Govern està en contra de les terrasses i vostès ho saben, 
que aquest comentari no és un comentari responsable. A nosaltres ens preocupa molt els 
problemes d’ocupació que patim a les Illes, i sobretot ens preocupa l’estacionalització de 
l’ocupació a les Illes. I el que més ens preocupa de tot, respecte a l’ocupació, és les condicions 
de feina que tenim en aquesta ciutat i en aquestes Illes, que ja sabem com de precàries són 
actualment, i han estat en els darrer anys. També, també ens preocupa molt, igual que a vostès, 
la dinamització del Passeig del Born. Si me permeten el comentari, seria genial que no ens 
oblidéssim de tota la nomenclatura, ara l’hem anat classificant del Born, no sabem molt bé 
perquè, si per oblidar-nos realment de quina era la intenció inicial, és el Passeig del Born, i es va 
posar aquest nom precisament perquè la gent pogués passejar. Com el seu nom indica, al 
Passeig del Born, necessitem poder passejar i compartir els espais. Existeixen, i vostès ho saben, 
moltes, moltes formes de dinamització de la ciutat, que van molt més enllà de les activitats 
exclusivament lucratives, i que donarien moltíssima de vida a la nostra ciutat. Que guapo seria 
poder celebrar l’any qui ve la Fira del llibre en el Passeig del Born, o per exemple que ens 
poguéssim deleitar qualque dia amb un concert de la Banda municipal, o veure per ventura una 
obra de teatre un diumenge horabaixa. O qui sap? Escoltar per exemple un agradable concert. 
Totes aquestes coses, i moltíssimes altres activitats, que tan vostès com nosaltres coneixen 
perfectament, contribuirien i molt a dinamitzar la zona, i a que féssim una mica més de ciutat 
totes i tots plegats, compartint espais tan emblemàtics i tan necessaris a la nostra ciutat, com per 
exemple el Passeig del Born. No ens cansarem de dir, per molt que vostès vulguin insistir, en 
que la decisió ja està absolutament presa, o que nosaltres esperarem en el mes de febrer per 
prendre decisions, perquè no és això el que s’ha dit, s’esperarà a que tornem de les vacances 
d’estiu, per començar tota aquesta ronda de diàlegs, òbviament perquè venim a fer les coses de 
forma molt responsable, entenem que això sigui una cosa que sorprengui, perquè no és la 
política a la que hem estat acostumats, però a partir d’ara això començarà a esser així. No ens 
cansarem de dialogar, de dir que dialogarem amb totes les parts, i que totes, totes les parts seran 
escoltades, i s’estudiaran totes i cada una de les possibilitats, que són moltes per cert. Apostem, 
repeteixo, per un model de ciutat de convivència i de respecte pel seu patrimoni, històric, artístic 
i cultural. Estam convençuts de que les palmesanes i els palmesans, ens ho mereixem perquè ja 
era hora. Moltes gràcies.” 
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Alternativa de l’Equip de Govern (273/2015) 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a iniciar un procés de diàleg entre les 
veïnes i veïns, restauradors, comerciants i resta de sectors implicats per tal de preservar 
la identitat del passeig del Born com a element patrimonial, cultural i artístic de la ciutat 
fent d’ell un espai que pugui combinar l’activitat econòmica i la dinamització cultural 
amb una correcta racionalització de l’espai públic”. 
 
S’aprova per 16vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots en 
contra (PP i C’s) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH 
  
 “El Ple de l’Ajuntament de Palma es compromet a no retirar les terrasses situades dins 
la Zona de Gran Afluència Turística que serveixen per dinamitzar el centre de la ciutat, 
conforme a la normativa d’ocupació de via pública vigent”. 
 
No es passa a votació  la proposició del Grup Municipal PP (235/2015) 
 
42. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a l’adjudicació del Palau de 
Congressos (239/2015) 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Ya han pasado yo creo que el tiempo más que suficiente, para que este 
Ayuntamiento decida que es lo que tiene que hacer con el Palacio de Congresos. La realidad es 
que hoy aprobamos en unos puntos anteriores, cual va a ser la composición de la Sociedad 
Palacio de Congresos por parte del Ayuntamiento, pero seguimos sin saber quien va a ocupar 
esa responsabilidad por parte del Govern, por tanto no se puede tomar ninguna decisión, y 
mientras va pasando el tiempo, es tiempo que vamos perdiendo, son ingresos que va a dejar la 
ciudad de tener, y creemos que el Palacio de Congresos es un tema lo suficientemente 
importante como para que nos pongamos las pilas. Tenemos parado un tema que para nosotros 
es fundamental, hay unos informes jurídicos, hechos por funcionarios de esta casa, que parece 
que se ponen en duda. Lo más preocupante es que como se ponen en duda, se piden informes 
externos, yo creo que es inaudito que teniendo informes internos se quieran buscar informes de 
fuera, y esto me recuerda un poco a Groucho Marx cuando decía yo tengo mis principios pero si 
no te gustan tengo otros, pues esto me da la sensación de que es lo mismo, tenemos estos 
informes, pero como no dicen lo que quiero oír, busco otros hasta que digan que lo van a oír. Ya 
les anticipo que el Partido Popular, no va a aceptar ningún informe externo que ponga en duda 
los informes internos de esta casa, y lo impugnaremos en la medida legal evidentemente, en la 
que podamos, porque no reconoceremos un informe externo que ponga en duda lo que están 
diciendo los informes internos. Mire, yo al final entiendo que cuando uno está en la oposición, 
puede decir un montón de cosas, y cuando está en el Gobierno seguramente tendrá que decir 
otras. Ustedes ahora están en el Gobierno, el Palacio de Congresos es una realidad, ya lo dijimos 
en la anterior, hace unos meses, si hoy a cualquiera de los que estamos aquí, incluidos los del 
Partido Popular, nos dijeran, que hay que gastar 120 millones de euros para hacer un Palacio de 
Congresos, nadie de los que estamos aquí aprobaríamos que se hiciera un Palacio de Congresos, 
es obvio, es una realidad, nadie estaría en estos momentos a favor de un Palacio de Congresos, 
seguramente nadie estaría a favor hoy de construir un hotel anexo a un Palacio de Congresos, en 
una ciudad que tiene más de 50.000 plazas hoteleras, ni siquiera los del Partido Popular, pero la 
realidad es que hay un Palacio de Congresos, que cada día miles y miles de ciudadanos de 
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Palma ven, y que no le tenemos dada una solución, por tanto seamos pragmáticos, pongamos en 
marcha el Palacio de Congresos lo antes posible. Ya le dijimos en su momento,  y lo vuelvo a 
reiterar, que si el Equipo de Gobierno que en su momento decidió que el explotador Barceló, 
tenía que salirse, y además lo hicieron mediante un acuerdo, ya podría haber aprovechado ese 
momento para impedir que esa misma empresa se pudiera presentar a futuros Palacios, a futuros 
concursos, pero no lo hicieron, y yo me imagino que no lo hicieron por un motivo, y es que no 
es legal hacerlo, o porque sencillamente pensaron que es como lo que nosotros sostenemos, que 
el acuerdo de salida de Barceló de esa infraestructura, fue amistoso, como así lo demuestran los 
acuerdos. Dicho esto, cuando nosotros sacamos un concurso, Ustedes lo que tendrían que haber 
hecho es oponerse a los pliegos de condiciones, y no lo hicieron, lo hicieron aquí, pero ahí 
Ustedes saben perfectamente que hay una tramitación legal, que Ustedes no quisieron cumplir, 
por no oponerse, por vaguería, no lo sé, pero no lo hicieron, ni Ustedes ni ningún miembro del 
grupo MÉS. Y la realidad es en la que estamos, y Barceló tenía toda la normativa a su favor 
para presentarse. Si Ustedes ponen en duda el informe de valoración, díganlo, porque ese 
informe de valoración lo han hecho técnicos, no lo han hecho políticos. Si ponen en duda el 
informe jurídico, díganlo, porque lo han hecho funcionarios, no lo han hecho políticos. Pero den 
una solución, porque hoy en día en Baleares no hay ni una sola inversión pública más rentable 
que el Palacio de Congresos, por más que digan y repitan que los Palacios de Congresos en las 
ciudades están perdiendo dinero. Las explotaciones de los Palacios de Congresos llevadas a 
cabo por administraciones públicas son un fracaso, pero los Palacios de Congresos gestionadas 
por empresas privadas están siendo beneficiosos para las empresas y beneficiosos para la 
ciudad. Y lo que nos interesa es que el día 1 de enero a más tardar, el Palacio de Congresos esté 
funcionando, y que la temporada de congresos, que empieza cuando termina la temporada de 
verano, podamos estar ya en condiciones de recibir los primeros congresos. Y cuando 
empezamos a escuchar que ahora vamos a hacer un referéndum para saber a qué queremos 
dedicar el Palacio de Congresos, me parece absurdo y me parece una tomadura de pelo, porque 
el Palacio de Congresos se ha construido para ser un Palacio de Congresos, no se ha construido 
para albergar viviendas, no se ha construido para hacer un centro cultural, es un Palacio de 
Congresos, una actividad que además le hace falta a la ciudad como el comer, porque si 
queremos desestacionalizar el turismo en Palma, necesitamos actividades que no estén 
concentradas en el verano. Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Gijón, és cert que tenim molts de informes d’aquesta casa, d’aquest 
Ajuntament, que ens parlen del Palau de Congressos, tenim informes de l’Àrea de Serveis 
Jurídics, tenim informes de l’Àrea d’Intervenció d’aquest Ajuntament, però són informes que 
parlen sobre qüestions puntuals, com per exemple, la validesa o no de la taxació feta l’any 2013, 
la idoneïtat o no del preu fixat per la compra de l’hotel. Per tant, són informes puntuals, els 
informes que fins ara s’han fet per part d’aquesta casa, estan ben fonamentats, no tenim cap 
dubte sobre ells, semblen correctes, però són incomplets, i no són incomplets per si mateixos, 
sinó perquè la sol·licitud a la que donen resposta, és incompleta. Només entren a valorar i a 
aclarir, temes de preu i de taxació, lo que no verifiquen és que el procés d’adjudicació tal i com 
s’ha portat a terme, sigui ajustat a la Llei i s’hagi fet correctament. Simplement remarcar un 
incís literal del informe de dia 4 de juny de 2015 dels Serveis Jurídics de l’Ajuntament, que diu 
literalment: el funcionario que suscribe, emite el informe que se solicita, ciñéndose 
exclusivamente a las dos cuestiones planteadas, sin entrar o no en la conveniencia o no de la 
adjudicación, y en cuestiones ajenas a lo solicitado. A més, aquests informes també 
introdueixen nous dubtes, per exemple, malgrat no es demani, el funcionari que en redacta un 
d’ells puntualitza, amb bon criteri, que segons la Llei, l’alienació, la venda, el despreniment de 
patrimoni públic, només es pot fer mitjançant subhasta, i això ho deixa clar, malgrat no se li 
demani. Cal pensar que l’anterior Batle, el Sr. Isern, també va tenir tots aquests dubtes, quan 
decidí no signar l’adjudicació, renunciant a totes les bondats que la posada en marxa d’aquest 
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projecte li pogués portar, a ell com a Batle, al seu Equip de Govern, al seu propi partit i a la 
ciutadania en general. El Partit Popular va estar en disposició de pitjar el botó verd i posar en 
funcionament el Palau de Congresos en el seu moment, i decidí no fer-ho. Perquè? Perquè el Sr. 
Isern no va veure les coses clares, perquè el Sr. Isern també tenia dubtes. Aquest Equip de 
Govern, i no ho dubtin, té el màxim interès en que el Palau de Congressos es posi en marxa lo 
abans possible, i per la finalitat per la que va esser pensat. Aquest Equip de Govern, però, no es 
creu en possessió de la veritat absoluta, i té clar que ha de defensar els interessos dels ciutadans, 
i ha de vetllar perquè els seus diners es gastin en criteri i en justícia. Estam parlant d’una 
inversió de més de 100 milions d’euros, que com bé ha assenyalat el Sr. Joan Forteza de la 
Federació d’Associacions de Veïns de Palma, és una inversió importantíssima, molt gran. Estam 
parlant de la major inversió d’aquesta ciutat en els darrers 10 anys, i que no només compromet 
l’exercici pressupostari actual, sinó que compromet molts d’exercicis pressupostaris que estan 
pendents de venir, molts d’anys futurs. Com a mínim hem de parlar d’aquest tema amb respecte 
i amb rigor. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Nosaltres no hi érem el dia que varen aprovar això del Palau de Congressos, ho dic perquè 
quedi clar, perquè pareix esser que així com els sento jo a vostès, n’hi havia uns que sí hi eren i 
altres no hi eren, és a dir, si tots els pressuposts que havien de dur-se a terme, havien de complir 
un procediment i un procediment administratiu, amb els temes d’adjudicacions, s’han anat fent 
un darrera un altre. A quin punt estam ara, per posar-nos a revisar tot des de la pròpia 
administració. Aquesta és la primera. Perquè si no estam d’acord així i ha acabat el 
procediment, anem-nos-en els Tribunals, anem-nos-en en els Tribunals, però estam revisant la 
nostra pròpia activitat, quan els mateixos que volen revisar la pròpia activitat estaien aquí, 
estaien ocupant els bancs d’aquest Ajuntament. Nosaltres el que pensem és que, tan en un sentit 
com en l’altre, el Palau de Congressos és un cúmul de despropòsits, és a dir, hem arribat al dia 
d’avui, aquesta ciutat ha fet una despesa de 125 milions d’euros, i resulta que tenim un mort 
enmig de la Badia de Palma, que el mirem, passem, se’ns posen els ulls com a plats, i allò no 
funciona. I jo crec que el ciutadà lo que vol és que es posin en marxa ja, i si hi ha qüestions tan 
nyigues, i hi ha qüestions que se n`ha de dur i hem de cercar el recolzament de resolucions que 
puguin veure amem si s’ha fet bé o no, que ho facem, que ho diguem, però no revisem 
constantment els processos, perquè lo únic que fem és acumular un altre vegada despesa, perquè 
això ho haurem de mantenir, haurem de donar manteniment en aquest edifici, sense que s’hagi 
posat en marxa. Que ens costaran després els informes externs que estam fent ara? És a dir, tot 
torna a esser despesa, sempre és despesa, sempre és despesa, i jo crec que ja ens hauríem de 
posar d’acord d’una vegada per a totes, de posar-lo en marxa. És a dir, si no ha estat així, anem 
a la instància que ens toca, i anem a acabar aquest procediment d’una vegada per a totes, i 
posem en marxa el Palau de Congressos.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Las palabras suyas dicen una cosa y los hechos dicen toda la contraria. Si 
Ustedes consideran que los informes son incompletos, tendrán que pedirle los informes 
completos a los funcionarios, no a un externo. Ya se lo vuelvo a repetir, no vamos a admitir 
ningún informe externo, no hay nadie que a nivel externo tenga que decirle al Ayuntamiento, lo 
que sus propios funcionarios, que con más información y más capacidad dicen. Segundo, 
subscribo las palabras del Sr. Bauzá, Usted es nueva, pero el Sr. Hila no es nuevo, el Partido 
Socialista ha formado parte de este Ayuntamiento desde hace muchísimos años, y es tan 
culpable o más en la gestión o en la mala gestión del Palacio de Congresos, como lo pueda ser 
el Partido Popular, que evidentemente, y lo he dicho al principio, algo tendremos que tener de 
culpa, cuando una obra que era para 24 meses, llevamos 60 y todavía no sabemos quien la va a 
gestionar. Por tanto, entono en representación del Partido Popular, la culpa que nos corresponda, 
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pero no es toda, ya se lo digo yo que no es toda. Ustedes hablan de respeto y hablan de rigor, yo 
les voy a decir, porque ya llevo algunos años aquí, primero, la democracia no ha empezado con 
Ustedes, conviene que lo tengan en cuenta, porque cada vez que escucho que por fin la ciudad 
va a tener, va a saber lo que es la democracia, no, miren, la democracia ya existía antes de que 
Ustedes vinieran. Segundo, no todo lo que han hecho los Equipos de Gobierno anteriores está 
mal hecho por principio, tengan un poquito de humildad y de tranquilidad, no todo lo que se ha 
hecho antes está mal hecho. Y tercero, la ciudad hace miles de años que funciona, y el 
Ayuntamiento en concreto hace más de 200 años que funciona, a pesar de los políticos. Por 
tanto, vamos a ser realistas, vamos a ser pragmáticos, y vamos a poner las cosas en su sitio. Si 
Ustedes consideran que lo que se ha hecho antes está mal hecho, lo que dice el Sr. Bauzá, 
llévenlo a los Juzgados, pero Ustedes tenían la oportunidad de decirlo en su momento, porque la 
administración tiene unos canales y unos cauces para poder hacerlo. Cuando se presentan unos 
pliegos de condiciones, es el momento de decir si no se está de acuerdo con los pliegos de 
condiciones, y hay un procedimiento para saber si se está de acuerdo o no, y se presentan 
alegaciones, y es un proceso que no solo les corresponde a los partidos políticos. Cualquier 
ciudadano que tenga interés, puede decir, estos pliegos de condiciones son contrarios a la Ley o 
son perjudiciales para la ciudad, pero nadie lo hizo. Aquí se ha hecho política con el tema del 
Palacio de Congresos, y creo y considero que es un error. ¿Y saben lo que va a pasar? Tenemos 
un Alcalde que va a estar dos años, que si seguimos enredando, no podrá inaugurar el Palacio de 
Congresos, y me consta que el Sr. Hila, por más que tenga que decir lo contrario, está a favor 
del Palacio de Congresos. Y luego vendrá un Alcalde, que no está a favor del Palacio de 
Congresos, y que a lo mejor se encuentra en la situación de tener que inaugurar ese Palacio de 
Congresos. Pero mientras estamos diciendo esto, va pasando el tiempo, y esa obra ha costado 
dinero, cuesta dinero, y sobretodo, quítense ya la máscara, es una obra y es una infraestructura 
que va a dar trabajo y va a generar actividad en la ciudad, por tanto, cuanto antes se pongan 
manos a la obra, mucho mejor. E insistan al Govern que se ponga rápido con  los representantes, 
para no tenernos parados. Gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Entenc totes les aportacions dels grups de l’oposició, però vostè 
Sr. Gijón no m’ha contestat, no m’ha dit perquè no va signar el Sr. Isern. Repeteixo, perquè crec 
que no ha quedat clar la primera vegada que he intervingut, que no considerem que els informes 
que s’han fet per part dels departaments d’aquesta casa, siguin, estiguin malament, siguin 
incorrectes, ni tampoc que siguin incomplets per si mateixos, sinó que són incomplets perquè lo 
que se’ls demana, donen resposta a qüestions puntuals, com són la subhasta i el preu. Els fets, 
els fets que tenim ara mateix damunt la taula són que les obres continuen en perfecte normalitat, 
i que el Palau de Congressos estarà acabat abans de final d’any. Lo que nosaltres tenim molt 
clar, i malgrat a efectes polítics o de Govern, ens pogués beneficiar inaugurar-ho i poder posar-
lo en marxa la setmana que ve, això seria molt bo per a nosaltres, però tenim clar que el nostre 
paper en aquests moments, és de garants i de responsables de lo públic, i en base en això estam 
actuant. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Me ha preguntado Sr. Hila. Me ha hecho una pregunta ahora en el turno, me ha dicho que no le 
he contestado.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Si era por eso Sr. Gijón, Usted hacía muchas.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
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“Usted sabe perfectamente como funciona el Reglamento, sino haga un curso previo, pero si 
Usted me está haciendo una pregunta yo tengo que poder contestarla.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“¿La contestación es rápida?” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Rapidísima. El Sr. Isern no lo llevo a aprobación, y lo podía haber mirado en los periódicos, 
porque estaba en funciones, y él se comprometió a no aprobar nada en funciones, y lo que no 
puede ser que una cosa que era una cuestión de democracia y de sentido común, ahora se vuelva 
en contra, única y exclusivamente porque estaba en funciones.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Gijón, en funcions no es poden instar nous projectes, però si acabar el que s’ha començat 
per un mateix Equip de Govern. Gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
“El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a continuar con el 
proceso de adjudicación del Palacio de Congresos, conforme a los informe técnicos y 
jurídicos ya emitidos, y a dar viabilidad a un proyecto de vital interés para el conjunto 
de los ciudadanos”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots 
a favor (PP i C’s) 
 
38. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a exemplaritat dels regidors 
(230/2015) 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bien, recientemente el Sr. Aligi Molina, Teniente de Alcalde nada más ni 
nada menos, de este Ayuntamiento, ha sido condenado en sentencia firme, a pagar una multa 
por un delito de desordenes públicos y una falta de lesiones, que como todos saben tuvieron 
lugar en las dependencias de la Conselleria de Educación, sin embargo el condenado se ha 
negado a cumplirla, además con el apoyo explícito del Equipo de Gobierno, en concreto la 
Portavoz, la Sra. Neus Truyol, aseguró a los medios de comunicación sentirse muy orgullosos al 
respecto. Ya ven, como el Sr. Aligi Molina considera la resolución judicial injusta, ha decidido 
que él tiene carta blanca para saltarse lo que dicte la Justicia, muy responsable todo. Al contrario 
que el actual Equipo de Gobierno, en el Partido Popular, tenemos claro que todos los Concejales 
del Consistorio, debemos ejercer nuestro cargo con ejemplaridad i responsabilidad, cumpliendo 
con la legalidad vigente las resoluciones judiciales, y con la normativa actual. No es opcional, es 
independiente de la opinión subjetiva que cada uno de nosotros tengamos, se trata de 
credibilidad y se trata de la legitimidad debida a los ciudadanos y a nuestro cargo. La verdad es 
que me gustaría que contestaran esta pregunta ¿con que legitimidad va a actuar este Equipo de 
Gobierno cuando multe o sancione a los ciudadanos? Según el Sr. Molina, si una Ley va contra 
las libertades, es un derecho legítimo rebelarse. Bien, pues este Equipo de Gobierno tiene un 
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serio problema, por que les informo de que todas las Leyes, las Ordenanzas, las normativas, 
restringen y ordenan las libertades. Un simple ejemplo que todos entenderemos, la estética de 
los carteles, se está sancionando actualmente desde el Ayuntamiento, a todos aquellos que no 
cumplen con la estética. Bien, pues aplicando el mismo lenguaje demagógico que utilizan 
Ustedes, esto es una mordaza que atenta contra la libertad de expresión y la creatividad. Quien 
no esté de acuerdo, no tendrá que pagar. Es más, podremos entrar en tromba en sus despachos, y 
negarnos a desalojarlos, cada vez que estemos en desacuerdo con algo. Tienen Ustedes hoy 
aquí, votando a favor de nuestra proposición, una oportunidad de oro para demostrar que no son 
casta, que Ustedes, que nosotros seremos los primeros en cumplir las normas. ¿O Ustedes son 
especiales y se las pueden saltar? Que son los primeros en acatar las sentencias. ¿O eso solo es 
para el resto de los ciudadanos? Actúen con ejemplaridad. La Sra. Aurora Jhardi en su 
intervención anterior, hablando de las terrazas, ha utilizado la palabra responsabilidad, ha 
utilizado el respeto a los ciudadanos. Bien, pues por responsabilidad y por respeto a los 
ciudadanos, acaten Ustedes todas las normas. Miren, recuerdo cuando estaban poniéndose de 
acuerdo para poder gobernar todos juntos, que dieron mucho bombo y platillo a su código ético, 
pues se lo voy a leer porque a lo mejor lo han olvidado. En principios generales, primer punto, 
hablan de que el desempeño de la labor institucional se debe de realizar con lealtad a la 
ciudadanía, con honradez, con moralidad, con ejemplaridad. ¿Qué ejemplo están dando? ¿Con 
que legitimidad va el Ayuntamiento a sancionar a los ciudadanos, a ponerles multas? ¿Han 
reflexionado sobre esto? ¿Vamos a poder hacer cada uno de nosotros lo que consideremos 
oportuno en base a nuestros criterios de valor? ¿En base a lo que nos parezca o no justo? Bien. 
Por último, quisiera recordarles, que no se predica con la palabra, que se predica con hechos, y 
que por lo tanto tienen Ustedes que dar ejemplo. Tenemos que ser todos los Regidores de 
Palma, los primeros en acatar las normas, las Leyes, y todo aquello vigente que ordena, no solo 
a los ciudadanos sino a todos los políticos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Una sèrie de precisions, el Sr. Aligi Molina no és Tinent de Batle, i després, que no està afectat 
per una condemna de lesions, ho dic perquè ho tingui en compte a l’hora de poder argumentar, 
que la informació sigui del tot verídica. I també una tercera cosa Sra. Lourdes, que el meu 
despatx està obert, si el vol ocupar qualsevol dia, podem dialogar i no hi ha cap tipus de 
problema. Jo crec que aquí hi ha un debat de legalitat i legitimitat, i jo crec que aquesta moció 
que vostès presenten, és legal però no és legítima, no és legítima perquè no es té en compte, el 
marc social i polític que es va viure els darrers quatre anys, en relació a les polítiques educatives 
del Govern del Sr. Bauzá. Perquè si xerrem de legalitat, és vera que es legal, despedir i 
acomiadar a mil mestres i professor, també és legal retallar programes de recursos d’atenció a 
l’alumnat en risc de fracàs escolar, o també retallar programes que anaven dirigits a les 
persones, als alumnes amb discapacitat, a les persones en risc d’exclusió social, i sobretot en 
aquells joves que es varen veure retallats els seus programes de teràpia ocupacional. També és 
legal, també és legal Sra. Bosch, que no es substitueixi, no es va substituir en els mestres, que 
durant més de 30 dies estaven de baixa, això també era legal, i també era legal que es va retallar 
qualsevol inversió, qualsevol inversió de nous centres educatius. I també és legal, que es va 
retallar en manteniment d’edificis, aigua, electricitat, calefacció, un 30%. Jo li convidaria a 
donar una volta per Palma, i a passejar per algun dels centres escolars, perquè vegi que moltes 
coses són legals però a vegades no són legítimes. I vostè també ha de sabre, que és legal, que els 
darrers quatre anys, governats pel Sr. Bauzá, i amb la complicitat d’aquest grup municipal es 
retallessin i es donessin de forma molt precària les beques de menjador. I també és legal, que en 
aquesta ciutat, persones i nins que no es podien pagar les beques de menjador, no podien 
demanar beques de menjador, això també era legal. I també és legal, també és legal, Sra. Bosch, 
que es pugessin unes taxes universitàries, i que moltíssims joves preparats i amb moltes ganes 
de formar-se, no ho poguessin fer perquè no tenien doblers. Clar, també és legal no fer cas a les 
mil persones quan surten en el carrer, o també és legal renunciar al diàleg amb la comunitat 
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educativa, o també és legal canviar la paraula educació per la paraula hooliganisme. I també 
s’haurien de plantejar, quan es limita la democràcia només a anar a votar cada quatre anys, i 
s’exclou a la participació ciutadana, això pot esser que sigui legal, això pot esser que sigui legal, 
però democràticament no és legítim. Llavors, lliçons de legitimitat vostès zero, vostès zero. 
Perquè dic això? Perquè quan els seus governs han limitat la democràcia a anar a votar cada 
quatre anys, i han utilitzat la repressió per diferents bandes, per fer complir unes polítiques que 
no eren legítimes, perquè no estaven ni a un programa electoral, hi ha actes de desobediència, hi 
ha actes de desobediència, i que joves formats, preparats, universitaris, i mestres, mestres 
universitaris, fessin un acte de desobediència, pacífic, pacífic, una sentada, pacífic, evidentment 
quan la democràcia no dona aquest marge, la desobediència civil és una eina. Si vostès 
veritablement fossin demòcrates, i connectessin els processos polítics amb la participació 
ciutadana, no hagués hagut cap tipus de problema, no hagués hagut cap tipus de problema. I per 
xerrar, per xerrar d’exemplaritat, només posar un cas, que en podria posar mil, i que segur que 
vostè ha coincidit en l’espai temps a qualque cadira amb persones que estan imputades i 
condemnades, i qualcuna a la presó, però aquí en els darrers quatre anys, hi ha hagut un regidor 
de Policia que havia de donar exemplaritat imputat, i vostès no han fet res. Moltíssimes 
gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Jo he vist aquí tot un revolutum que m’he quedat, m’he quedat sorprès, jo espero Sr. Noguera, i 
espero, sé cert que no és així, que vostè justifiqui el que hi hagi un problema polític perquè 
després entrem dins un Jutjat i ens condemnin, espero que no ho justifiqui amb aquestes coses, 
però crec que no ho justifica, crec que no ho justifica. El tema de l’exemplaritat jo crec que 
l’hem de prendre per a tots i l’hem de tenir tots. És cert que hi ha hagut gent imputada, i és cert 
que estam parlant també d’una falta, i és cert que estam parlant d’un temps en que aquest 
Senyor no estaia fent aquestes feines polítiques, però lo que és cert és que sí hem de tenir una 
conducta exemplar els que estam aquí amb un afegit, més que els altres, en això sí que estarem 
d’acord. I per tant, nosaltres ja a la Comissió d’Economia, varem donar el nostre vot a favor en 
aquest tema, davant la proposta que feia el Partit Popular. Lo que no podem pensar és fer tota 
aquesta mescla de coses, per arribar en aquest punt. Jo crec que per una part s’ha exagerat una 
mica el tema, i per l’altre part s’ha acabat d’exagerar, i jo crec que hauríem de tornar a una 
moderació, a una moderació, i pensar que les circumstàncies que tenia aquest Senyor abans 
d’arribar aquí, i després les circumstàncies de que quan hi ha una resolució judicial, jo crec que 
tots hem de manifestar un respecte, i ens hem de posar a lo que diu la resolució judicial, més si 
és ferm. I res més.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bien, vamos a entrar en precisiones. Precisión número 1, la Sentencia 
336/2014 habla, y esto es literal de delitos de desordenes públicos y una falta de lesiones, no se 
lo inventa el Partido Popular, es lo que dice la justicia, ni más ni menos, guste o no guste. En 
cualquier caso, Usted ha hablado sobre todo menos sobre la proposición que hoy le plantea aquí 
el Partido Popular, si quiere se la vuelvo a leer, para que Ustedes reflexionen a ver si están o no 
están de acuerdo, si van a votar o no a favor, que al final es de lo que estamos hablando. 
Estamos hablando de si Ustedes creen que los Concejales del Consistorio, debemos ejercer 
nuestro cargo con ejemplaridad y responsabilidad, cumpliendo con las legalidades vigentes, con 
las resoluciones judiciales, independientemente de la opinión subjetiva que cada uno de 
nosotros tengamos, por credibilidad y por legitimidad, debida a los ciudadanos a nuestro cargo. 
Esta es la proposición que presentamos hoy aquí, ni más ni menos, y Usted ha hecho mucha 
poesía, pero no se ha manifestado al respecto, que es lo que nos interesa a nosotros y a los 
ciudadanos, saber si a partir de ahora cada uno en función de lo que opine, puede hacer lo que le 
venga en gana, y además ninguno de este Consistorio va a poder dar lecciones de nada, porque 
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es su opinión, plasmada en los medios de comunicación, y plasmada hoy mediante una votación 
en el Pleno. Y además me gustaría hacerle una reflexión Sr. Noguera, porque Usted ahora 
mismo es el Teniente de Concejal de Urbanismo, y en Urbanismo por ejemplo, ponemos 
sanciones, en infracciones urbanísticas. Le voy a poner un ejemplo, este martes en el Consejo de 
Gerencia, pusimos entre otros muchos, una sanción a unos Señores que habían puesto un 
estenedor, para colgar la ropa en el patio trasero de su casa. Oigan, a mí eso me parece 
injustísimo, pues que no paguen la multa, faltaría más, que injusticia. Por favor, dígame, con 
que credibilidad, con que legitimidad Ustedes van a poner multas a los ciudadanos a partir de 
ahora, y si me he parado encima de una acera cinco minutos, porque tenía que dejar a mi hijo en 
no se donde ¿me van a poner una multa? Pues a mí no me parece justo, con lo cual, a partir de 
ahora Ustedes con su ejemplo, si no votan a favor de esta proposición, nos estarán diciendo a 
todos los ciudadanos un mensaje muy claro que es, oigan, subjetividad, hagan lo que les 
parezca, nada nos va a ceñir, porque esto es el mundo de la libertad absoluta. Si a mí algo no me 
parece bien, yo haré lo que quiera, y ninguno de Ustedes, repito, ninguno de Ustedes, va a poder 
recaudar ni un euro en este Ayuntamiento, porque están abanderando que cada uno de nosotros 
hagamos lo que nos parezca bien, independientemente de que esté o no regulado. Ahora, Usted 
me podrá contestar lo malísimos que hemos sido, toda la corrupción que existe en el mundo, y 
todas las maldades que ha sido capaz el Partido Popular, pero hoy y ahora esta proposición trata 
sobre si Ustedes están o no de acuerdo, en acatar las normas actuales vigentes, en si Ustedes 
están o no de acuerdo en mostrar un respeto a los ciudadanos, y mostrar un respeto a la 
legalidad vigente. En atención a esto, les recuerdo que además tienen un código ético que 
publicitaron, sean coherentes, sean responsables, y por supuesto y sobretodo, den ejemplo, y 
sobretodo gánense la legitimidad de gobernar. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“No se preocupi vostè, de veres. Si té una certa preocupació per l’exemplaritat d’aquest Equip 
de Govern, de veres, no se preocupi. Lo que nosaltres li volem transmetre, i se veu que no entén 
Sra. Bosch, és que aquesta proposta vostra, sí, el Sr. Aligi, sí, sí, el conec, el conec, no el veig 
en cap postura agressiva, simplement fent una acció totalment pacífica de protesta, contra unes 
polítiques que veritablement no tenen res a veure amb la democràcia, però bé, si vostè està 
preocupada, o el Partit Popular, per l’exemplaritat de l’Equip de Govern, per això no passi pena, 
per això no passi pena. Lo que nosaltres estam en contra, és que es pugui dur una proposta 
d’aquestes característiques, sense tenir en compte el context polític i social, sense tenir en 
compte el context polític i social de la legislatura passada, perquè vostè sap que si el Partit 
Popular ha perdut unes eleccions, ha perdut unes eleccions ha estat gràcies sobretot a unes 
polítiques que poc tenien a veure amb la democràcia, perquè en el final també atemptar, 
atemptar contra l’educació pública, que és el garant de la igualtat d’oportunitats i coneixements 
de nins i nines del nostre país, això sí que vertaderament és il·legítim. I després també Sra. 
Bosch, atemptar contra les persones amb més dificultats socioeconòmiques, això sí que també 
és totalment il·legítim, d’unes persones que es consideren demòcrates. Com nosaltres 
considerem que aquesta proposta, pot esser que sigui legal però és totalment il·legítima, perquè 
no es connecta a un context convuls polític, amb unes polítiques veritablement, que anaven en 
contra dels ciutadans, evidentment votarem en contra. Moltíssimes gràcies.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
 “El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al regidors del consistori a exercir el seu càrrec 
amb exemplaritat i responsabilitat, complint amb la legalitat vigent i les resolucions 
judicials, independentment del seu parer subjectiu personal, per tal de mantenir la 
credibilitat i la legitimitat deguda als ciutadans i al seu càrrec”. 
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Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 vots 
a favor (PP i C’s) 
 
40. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a la limitació del cost dels alts 
càrrecs (236/2015) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle, gràcies regidors. Una vegada més, ja ho vaig fer dia 2 de juliol, el dia que 
varem fer el Plenari organitzatiu, un Ple extraordinari, i ara hem presentat una proposta, perquè 
nosaltres considerem que no es pot augmentar la despesa d’aquest Ajuntament, i no pot recaure 
en tots i cada un dels palmesans i palmesanes, aquest augment d’alts càrrecs. Estam xerrant de 
que l’Equip municipal que ha arribat en el Govern, va arribar dient que volien fer una política 
diferent, amb uns compromisos fermes de cara a la disminució d’alts càrrecs, que per cert un 
dels nostres punts, el nostre primer punt de la nostra proposta és, que el Ple de l’Ajuntament de 
Palma, insta a l’Equip de Govern, a reduir la seva estructura de càrrecs de confiança, un 25%, 
d’acord amb el compromís que Som Palma duia recollit en el punt 1.2 del seu programa 
electoral. Aquest és el nostre primer punt de la nostra proposta, perquè nosaltres creiem una 
vegada més en la coherència, i creiem, si uns determinats partits politics han arribat a governar 
aquest Ajuntament de Palma, amb un pacte tripartit, creiem que a les primeres de canvi i en el 
primer Plenari, no es poden tirar per terra uns acords de Govern i uns acords que es duien a dins 
un programa electoral. Per tant, si Som Palma duia en el seu programa que es faria una rebaixa 
d’un 25% d’alts càrrecs, no sabem com passem directament a un augment d’un 40% d’alts 
càrrecs. Ja sé lo que me diran, perquè m’ho han dit en Comissió, ho varen dir aquí, vostès 
necessiten tenir més gent per a poder fer feina, es veu que és un tema d’eficiència, vull dir, 
consideren que els regidors i els directors generals que hi havia abans, i els coordinadors que hi 
havia abans, que estam xerrant de 18 persones, entre directors generals i coordinadors, no els 
basten, necessiten tenir més persones, i han augmentat. Però això és una dinàmica sempre 
constant en tots els tics de tots els pactes, vull dir, vostès poden fer un pacte de Govern nou, per 
dir que no són lo mateix que els altres pactes que hi havia hagut anteriors, però si els pactes 
anteriors es caracteritzaven per qualque cosa, és que sempre s’incrementava la despesa, sempre 
s’incrementaven els alts càrrecs, i sempre en el final s’acabava imposant. I de participació 
ciutadana res, com ha quedat ben evident avui aquí. Dit això, nosaltres creiem que sí es pot fer 
més amb manco. I si creiem que hi ha una necessitat imperiosa a l’Ajuntament de Palma, és que 
tots junts i repeteixo, tots junts, facem feina per les persones que ho passen malament. I si volen 
fer feina per les persones que ho passen malament, haurem de destinar tots els recursos que 
puguem d’aquest Ajuntament a les persones que ho passen malament. Jo no sé si vostès es 
creuen que un pressupost municipal és qualque cosa que estires, estires, estires, incrementes, 
incrementes, incrementes, i no té fi. Això a lo millor era abans, quan vostès governaven, avui si 
vostès no compleixen els objectius, si vostès no compleixen amb el pressupost, amb l’equilibri 
del pressupost, doncs tindrem problemes i hauran de presentar un programa alternatiu, i hauran 
de presentar un equilibri pressupostari. Per tant, nosaltres creiem que lo més important és, i 
diem en el segon punt, és que si vostès volen, necessiten, perquè és la seva feina, aquests 
regidors, augmentar l’estructura de Govern en set alts càrrecs, bé doncs aquests doblers que 
estam xerrant que per començar, per començar són 316.000 euros cada any, que se diu aviat, 
316.000 euros cada any, vostès els regidors se’ls llevin de les seves nòmines. Vull dir, vostès, 
primer de tot, els diem que vostès redueixin, com deia Son Palma, un 25%. En segon, si vostès 
consideren que no són igual d’eficients que l'Equip anterior, que amb més regidors tenien menys 
alts càrrecs, és a dir, necessiten més persones per a fer feina, doncs que s’ho redueixin del seu 
sou, ja que són menys eficients, segur que no tindran cap problema i ens votaran a favor 
d’aquest punt, estic convençuda, i es rebaixaran aquest sou, perquè lo que no és de rebut és que 
ho hagin de pagar els ciutadans i ciutadanes de Palma, perquè a demés això sempre, o vostès 
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hauran de llevar despesa de qualque banda, que m’agradaria sabre de on lleven aquesta despesa 
d’aquests 316.000 euros, o bé hauran d’incrementar el ingrés, per tant, acabaran, acabaran 
incrementant els imposts, i això és el que ens preocupa. I els hem demanat varies vegades si 
vostès pensen congelar o no congelar el IBI, i no diuen res, sempre rebem la callada per 
resposta. Cada vegada que vostès incrementen la despesa, hauran d’incrementar el ingrés i no el 
volen incrementar diuen, o no diuen res no contesten, per tant això ens preocupa. Esperem que 
vostès votin a favor i que es redueixin aquests 316.000 euros a tots i cada un de les 15 persones 
que formen l’Equip de Govern. Dit això, nosaltres diem al tercer punt, que el Ple de 
l’Ajuntament de Palma, acordi destinar aquest import, aquest increment que vostès diuen que 
saben de on l’han de llevar d’un altre banda, aquests 316.000 euros, que ho destinin, enlloc de 
destinar-ho en alts càrrecs, a ajudes econòmiques urgents de l’àmbit social, que segur que fan 
falta. És a dir, els demanem que siguin realistes, el pressupost és el que és, vostès no poden en el 
primer Plenari ja ho varen fer, augmentar la despesa en alts càrrecs, ara continuen fent lo 
següent, i nosaltres per tant hem presentat aquesta proposta, els presentem aquesta proposta 
perquè vostès siguin conseqüents, primer amb el seu programa electoral, el programa electoral 
de Som Palma. Sé que ara vostès allà on diuen una cosa després canvien i tenen arguments per a 
tot, perquè ara vostès ens diran que és que aquestes persones ara tenen un currículum 
meravellós, per això els hem demanat que ens donin el currículum, no han arribat tots. Després 
ens diran, que és que abans els serveis estaven aturats, perquè com que no tenien gent estaven 
aturats, tot això també ja ho sabem, després ens diran que ara han canviat els temes, però ja 
xerraré més a la meva segona intervenció, li demano respectuosament que, a Som Palma que 
voti, suposo que no votarà en contra, serà incapaç de votar en contra del primer punt, perquè 
incomplirien, són incapaços, estic convençuda, l’Equip de Som Palma, de votar en contra del 
punt 1, perquè ho duia en el seu programa electoral, i no començaran en el primer Ple ordinari, 
votant en contra del seu programa electoral, espero que no sigui així. I després com que estic 
segura que també el Sr. Batle me votarà a favor de reduir-se el seu sou, es reduiran el seu sou, ja 
que no llevaran els alts càrrecs, perquè estic convençuda que no llevaran els alts càrrecs, espero 
Sr. Batle que tot l’Equip de regidors del Govern, es llevin el seu sou, perquè lo que no és just és 
que ho paguin tots i cada un dels ciutadans de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Els hi record lo del temps, és que si ho tinc que recordar cada vegada és una 
mica difícil. Bé, vull recordar també que en aquest punt el mateix Partit Popular ha presentat 
una esmena de modificació al punt 1, per tant quan es voti la proposta es votarà ja amb l’esmena 
afegida. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Si, bé, veiem que, insistim en la demagògia de l’argument de la preocupació de l’estalvi, per 
xerrar d’altres coses que es poden llegir entre línees, que crec que tothom que estigui present o 
que ens escolti, pot deduir. Efectivament, hi ha un acord d’aquest Govern, dels tres partits que el 
formen, d’aquesta estructura actual, o sigui que no contradiu cap proposta electoral. 
Evidentment cada partit que forma aquest Govern, tenia propostes diferents en aquest punt i en 
altres punts, i es va arribat a un acord de consens perquè és que hi ha partits com el que 
governem, que creiem realment i practiquem de manera activa la democràcia. I dins la 
democràcia hi ha diàleg, hi ha arribar a consensos, i per arribar a consensos no podem estar en 
situacions immobilistes, que això ja és l’especialitat del Partit Popular, que els deixem per a 
vosaltres, perquè la practiqueu, nosaltres practiquem altres formules. Un altre dels arguments 
que repeteixo, perquè estam repetint el mateix debat que varem tenir en el Ple anterior, el tema 
de tenir més o menys càrrecs, si és més o menys eficient. Evidentment el Partit Popular, té una 
filosofia política de reducció de la democràcia, de reducció de l’administració pública, i prioritat 
del mercat i dels interessos privats, és evident. Clar, dedins d’aquesta lògica, és lògic que el 
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Partit Popular, vulgui tenir menys càrrecs, perquè l’acció de Govern i l’acció de l’administració, 
s’ha de reduir a la mínima expressió, però com que ara governem partits d’esquerres, que 
considerem que per vetllar per les garanties dels drets i les llibertats de tots els ciutadans i 
ciutadanes, hem de reforçar precisament a la democràcia, i això vol dir les institucions 
democràtiques hem considerat molt convenient ampliar i tenir aquesta estructura actual. Per 
donar dues dades, perquè vegeu que som totalment transparents, i que ja les hem nomenat però 
vos ho tornem a dir. Actualment hi ha 25 coordinadors i directors generals, on abans amb el 
Partit Popular n’hi havia 19. Hi ha 6 assessors del Govern municipal, on abans hi havia 6 
assessors de Govern. Ara mateix hi ha 13 persones, de personal eventual, dels grups municipals, 
allà on abans n’hi havia 9, però ara recordem que hi ha dos grups municipals més que l’anterior 
mandat. Això són les dades, les repetim perquè les recordeu, perquè vegeu que no ens amaguem 
de que tenim més càrrecs, simplement justifiquem el perquè els tenim. Però com que la 
preocupació. De res, de res, home de res, tot lo que vulguis amb transparència ho trobaràs, no 
passis pena, no passis pena, nosaltres no actuem com actuaves tu en el Govern. I la preocupació 
de comentaves de l’estalvi, si la preocupació real és l’estalvi, te coment altres qüestions que van 
vinculades en els alts càrrecs, que suposen un estalvi real, que el Partit Popular no va voler fer 
mai. Per un costat hem reduït el nombre d’escoltes. El Partit Popular tenia 13 escoltes i ara en 
tenim 8, això suposa un estalvi anual de 150.000 euros, que podran esser uns 600.000 euros al 
llarg de tota la legislatura. Per un altre costat també s’han eliminat totes les dietes del Consell 
d’administració, que el Partit Popular sí que tenia, això suposarà un estalvi d’uns 150.000 euros 
també. I després també a part per exemple, s’ha eliminat l’assegurança sí que hi havia, a lo 
millor tu no anaves a cap Consell d’administració però sí que hi havia dietes en els Consells 
d’administració, en el Consell d’Emaya per exemple. No, no, perquè nosaltres varem renunciar, 
però sí que hi havia dietes per a tots els membres del Consell d’administració i els que érem 
regidors. Ostres que no que jo era membre¡” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No facin un diàleg per favor.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“I després, també hem renunciat a les assegurances mèdiques privades de tots els regidors, que 
també és un estalvi de 36.000 euros, o sigui que no passin pena que estalvi, tindrem estalvi 
econòmic, i les polítiques socials s’estan desenvolupant, com ja s’ha comentat aquí abans, i si 
llegeixen i segueixen l’actualitat, i sinó la poden seguir a través dels mitjans ni a través de la 
informació que es dona a través de l’Equip de Govern, ens la poden demanar, saben que de 
política social n’estam fent i molta, molta més que la que varen fer durant quatre anys el Partit 
Popular.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sr. Batle tingui en compte que faig les intervencions més curtes, ho dic perquè després pugui 
compensar. Bé, nosaltres, veient la proposició del Partit Popular, estam d’acord en que la 
despesa s’ha de reduir, i ens felicitem de les dades que ens dona la Sra. Truyol, ens pareix molt 
bé, és a dir, creiem que s’ha de baixar la despesa, i s’han d’optimitzar els recursos que tenen les 
administracions públiques, perquè constin menys doblers en els ciutadans. I ho diem perquè les 
intervencions que han fet els ciutadans avui aquí, han posat de manifest les mancances que 
tenen les famílies en aquesta ciutat, i nosaltres hem d’esser sensibles en aquestes demandes que 
tenen els ciutadans, i per tant hem d’estar per la reducció d’aquesta despesa. Aquest és el tema 
que hem de tenir clar. Que ara es duen i es fan aquestes reduccions, nosaltres ho saludem i ens 
pareix bé. Lliteralment lo que farem és abstindre-nos damunt la proposta que fa el Partit 
Popular. Moltes gràcies.” 
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Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Bé Sra. Truyol, demagògia no són 316.000 euros. 316.000 euros són molts de doblers, i amb 
els que es poden fer, i segur que aquest Ajuntament pot fer, moltíssimes de coses. Si vostès cada 
any destinen aquests doblers a l’Àrea de Serveis Socials, li puc garantir, estic segura que la 
regidora me donarà la raó, que amb aquests doblers, i no just ella, sinó tot l’Equip de persones 
que atenen cada dia a una llista d’espera molt gran de gent que ho passa malament, de gent que 
no arriba a final de mes, de gent que no pot pagar el llum, de gent que no pot pagar l’aigua, de 
gent que no té per arribar a final de mes, segur que són molts de doblers. Per tant aquí no hi ha 
cap tipus de demagògia. Estam xerrant de que s’augmenta l’estructura en 316.000 euros, ja 
sabem perfectament per on l’augmenten. Si vostè me diu que han reduït la despesa, ja m’ho va 
dir en el temps de Comissió, de lo que són els escoltes, li vaig dir que estava d’acord, que estava 
a favor, vull dir jo no tinc res que dir, però no perquè vostès llevin una despesa dels escoltes, a 
jo ja me pareixerà bé que vostès incrementin la despesa en alts càrrecs. Si abans es podia fer una 
feina, que hi havia 17 regidors de Govern i hi havia 18 persones que feien feina, si abans hi 
havia 17 regidors i 18 alts càrrecs, no sabem perquè ara amb 15 regidors no es pot fer la feina 
amb 18 alts càrrecs. Entendríem que vostès en necessitessin un, dos, tres més, lo que sigui, però 
no entenem aquest augment d’aquesta estructura. Escoltin, vostè diu que li agrada en diàleg i el 
consens, escolti, diàleg i consens no és més despesa, tenir diàleg i consens no significa a ningú 
tenir més despesa, me pareix molt bé que vostès amb diàleg i consens hagin arribat a un acord, i 
s’hagin posat d’acord tres partits, d’acord, vostè me diu això, que a través de diàleg i consens, a 
part de lo que nosaltres dúiem. No, miri, vostès han d’esser coherents amb el seu programa 
electoral, i si nosaltres duim en el nostre punt que Som Palma voti en contra del seu programa 
electoral, perquè lo que no ens pareix normal és que Som Palma arribi aquí a governar, perquè 
molts de ciutadans li varen donar la seva confiança, damunt un programa electoral, perquè els 
programes electorals són per complir-se, és la nostra carta de presentació, per a nosaltres era el 
nostre contracte amb els ciutadans, si això és un contracte amb els ciutadans i tu com a Som 
Palma dius que reduiràs d’alts càrrecs en un 25%, en el primer Plenari dia 2, dia 9 i ara avui, no 
pots votar a favor d’augmentar uns alts càrrecs en un 40%. Vostès deien que nosaltres havíem 
fet una reducció de la democràcia, vostè fa un paral·lelisme que ja ha estat, vamos és, fa rialles 
però no hauria de fer rialles. Vostè lo que no pot dir és que quan un Equip municipal es troba 
amb 38 milions de dèficit en els comptes municipals, es troba un Ajuntament totalment quebrat, 
amb una crisis terrible, es va haver d’ajustar l’estructura en el màxim, i es va haver de fer feina 
amb 18 alts càrrecs, i es va fer feina de dilluns a dilluns, dematins i horabaixes, i molts de dies i 
amb molt de sacrifici i amb molt d’esforç. Vostè no pot dir que vostès han augmentat més alts 
càrrecs, perquè volen tenir més democràcia, això és en riure-se’n de tots i cada un dels ciutadans 
que ho passen malament. Hi ha molta de gent que no té, abans ha xerrat un Senyor que deia que 
tenia una, que cobrava 400 euros en el mes, vostès estan xerrant de que augmenten sous, 
augmenten 5 sous de 48.000 euros, els sous dels coordinadors, 5 sous de 48.000 euros, i 2 
persones arrel de 38.000 euros. Vostès no poden xerrar de que volen més democràcia, quan en 
el final lo que fan és augmentar més la despesa. Per tant jo li demano que ho reconsiderin, jo 
espero i estic convençuda, que vostès es llevaran dels seus sous la part corresponent, perquè n 
voldran que els ciutadans de Palma ho hagin d’assumir, i espero que si no és així al manco si 
tenen aquests doblers per destinar-los, se’n vagin directament i votin a favor del punt 3. Per a 
nosaltres no hi ha cap problema de que vostès ens demanin votació separada. Poden votar 
perfectament Som Palma si vol demanar votació separada podran votar separadament el punt 1, 
si no estan d’acord amb els altres punts, però al manco que votin a favor del punt 3, perquè 
creiem que aquests doblers, si vostès els tenen i saben de on els lleven, d’un altre banda, sense 
que suposi increment per a tots ciutadans, espero que els destini Sr. Batle en aquests doblers a 
l’Àrea de Serveis Socials.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
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“Sí, jo no m’estendré gaire, perquè ja he dit lo que havia de dir, i a demés com que s’han anat 
passant els altres el temps. Repeteixo, no passi pena que aquest Govern tindrà una cura 
impecable per les polítiques socials, cosa que el Partit Popular no va fer. Si vol parli amb els 
seus companys i les seves companyes del grup municipal, de l’anterior legislatura, i veurà, a lo 
millor ells no li expliquen però si parla amb treballadors, si parla amb usuaris de Serveis 
Socials, veurà que la ineficiència de l’anterior Govern en les polítiques socials era flagrant, era 
contínua. Per un altre costat, si lo que vol el Partit Popular, cosa inèdita, jo no havia vist mai, 
però bé, també fa pocs anys que me dedico a la política, si lo que vol el Partit Popular és que es 
dugui endavant el programa, el programa de Som Palma, les properes eleccions votin a Som 
Palma perquè tingui majoria absoluta, i Som Palma podrà aplicar íntegrament el seu programa. 
Ara mateix no té majoria absoluta, i per això no pot aplicar íntegrament el seu programa, per 
això s’ha posat d’acord amb altres partits. I per un altre costat li record, per si no ho sap, li 
record que no hi ha hagut cap tipus de canvi pressupostari, no s’ha hagut de moure cap euro de 
cap partida pressupostària, per encaixar aquestes noves despeses. No tenen dades, idò li 
facilitarem, però li puc garantir que no hi ha hagut cap en dos mesos, no hi hagut cap canvi 
pressupostari, o sigui que no ha suposat cap trasbals per cap àrea ni cap política, i com que ara 
començarem, a partir d’unes setmanes començarem a parlar de pressuposts de cara a l’any qui 
ve, podran tornar a parlar, que segur que ens recordaran aquest tema totes les vegades que faci 
falta.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
 “1. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda limitar el cost total d’alts càrrecs (exclosa 
la seguretat social a càrrec de l'Ajuntament) a l’estructura de l’anterior equip de govern. 
 
2. En el seu defecte, que l’augment de la despesa política en càrrecs de lliure designació 
es faci amb una reducció proporcional dels sous dels regidors, de forma que no 
repercuteixi en els ciutadans. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda destinar l’import d’aquest increment en alts 
càrrecs a ajudes econòmiques urgents a l’àmbit social”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 9 vots 
a favor (PP)  i  4 abstencions (C’s) 
 
Esmena de modificació del Grup Municipal PP (270/2015) 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a reduir la seva estructura 
de càrrecs de confiança un 25%, d’acord amb el compromís de Som Palma, recollit al 
punt 1.2 del seu programa electoral”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 9 vots 
a favor (PP)  i  4 abstencions (C’s) 
 
41. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a fons Feder (237/2015) 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
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“Nosaltres canviem i és afirmatiu, en el punt 41. En el punt 41, relatiu en el Fons Feder, és 
afirmatiu.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Muy brevemente agradecer el cambio de opinión del Equipo de Gobierno, 
que en su momento se abstuvieron y parecía ser que no estaban muy de acuerdo, y ahora en 
cambio que gobiernan están de acuerdo en lo que en su momento planteó el Gobierno Popular. 
Muchas gracias.” 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
 
 “El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern actual a continuar amb 
l’elaboració de la documentació requerida per tal de que Palma de Mallorca pugui 
acollir-se a la convocatòria prevista pel Ministeri d’Economia i Competitivitat, i poder 
així beneficiar-se dels fons FEDER, pel desenvolupament de plan futurs  encaminats a 
transformar la nostra ciutat en un model de cooperació, cohesió i eficiència i 
sostenibilitat”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
43. Proposició del Grup Municipal  PP relativa a la transparència a l’àmbit 
municipal (240/2015) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Gràcies a tots els regidors. Bé, dir primer de tot que crec que tots i cada un 
dels partits que estam aquí en aquest Ajuntament governant, dúiem propostes en els nostres 
programes electorals, per esser més transparents, perquè considerem que tots i cada un dels 
ciutadans de Palma es mereixen una més transparència. Per tant nosaltres hem presentat aquesta 
proposta, que en el primer punt diu que el Ple de l’Ajuntament de Palma, insta a l’Equip de 
Govern a la publicació de les agendes públiques del Batle i tots els regidors de l’Equip de 
Govern, a la Web municipal. I els demanem un termini màxim d’un mes, a l’adopció d’aquest 
acord. Abans de la meva intervenció, ha tingut a bé posar-se en contacte amb jo el Sr. Adrián 
García, i m’ha comentat amem si podríem modificar aquesta proposta, no sé si, no me consta 
que s’hagi presentat cap proposta alternativa per escrit, suposo que ho faran de manera oral, per 
tant jo li he dit que sempre i quant ens posessin un termini, si no és un termini d’un mes ens és 
igual, és a dir, m’ha comentat que es podrien publicar les agendes de tot l’Equip de Govern a 
dins d’aquest any, i ens pareix bé, el setembre, l’octubre, mentre sigui dins enguany no tenim 
res a dir. Per tant si hi ha aquesta modificació en aquest primer punt, nosaltres no tenim cap 
problema en que es votés per separat, i votaríem a favor. Dir que en el segon punt nosaltres 
dúiem que, i estàvem a l’Equip de Govern a la publicació temps real de les despeses, contractes 
i altres dades d’interès econòmic a la Web municipal, en el termini màxim també d’un mes a 
partir de l’adopció d’aquest acord. Nosaltres hem pensat que tots i cada un dels ciutadans de 
Palma, i nosaltres ho dúiem en el nostre programa electoral, puguin tenir accés en temps real, i 
si no és en temps real, al cap d’una sèrie de dies, a tota la despesa municipal. Creiem que això 
ha d’esser transparent, i crec que tots i cada un de nosaltres, al manco nosaltres no dúiem en el 
nostre programa electoral, dúiem que els ciutadans sàpiguen en que es gasten els doblers 
d’aquest Ajuntament, i que tinguin accés. Per tant, també el Sr. Adrián García m’ha dit que en 
temps real no, doncs que ens diguin quin temps necessitarien per a poder penjar aquestes dades 
a la Web, i també que ens diguin quan ho podríem fer, si també ... enguany, i quan ho podríem 
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fer. D’acord? Sí que he de dir que la Web de l’Ajuntament de Palma, la passada legislatura, va 
tenir 100, com a 100 de transparència, però tots volem que sigui molt més fàcil accedir a les 
dades. Després també nosaltres duim en el punt 3, que el Ple de l’Ajuntament de Palma acordi 
crear una Comissió de seguiment, de l’actual Codi ètic de bon govern, que en aquest casi la 
presidiríem els partits de l’oposició. Dic això perquè tots i cada un dels partits duien que 
crearien un codi ètic, com que no s’ha creat un codi ètic, en aquest Ajuntament de Palma 
existeix un codi ètic, i si no vaig errada es va aprovar per unanimitat, lo que fa falta ara en 
aquest moment és la creació d’una Comissió de seguiment d’aquest Codi ètic, i crec que és 
important, no crec que s’hagin haver de negar a votar a favor d’aquest punt, quan aquest 
Consistori va votar a favor de la creació del Codi ètic, i si el mateix Codi ètic diu que es crearà 
una Comissió de seguiment del Codi ètic, entenc que no s’hauria de votar en contra per part del 
Consistori. En el quart punt nosaltres diem que el Ple de l’Ajuntament acorda crear una taula 
amb els partits amb representació, per estudiar la creació de nous canals de participació 
ciutadana, i dels funcionaris, per a la presa de decisions. Això era un punt que duia exactament 
igual un dels partits que ara està governant, ho dic perquè nosaltres, si vostès consideren que 
s’han d’obrir canals de participació ciutadana, nosaltres també ho considerem, per tant creiem 
que s’hauria d’aprovar la creació d’aquesta taula. I en el quint punt que diem que el Ple de 
l’Ajuntament insta als regidors de l’Equip de Govern, a complir amb el seu compromís de 
realitzar audiències ciutadanes als districtes, que m’ha informat el Sr. Adrián García, que 
votarien a favor sense cap tipus ni afegir ni modificació ni demés. Dit això, jo crec que tots i 
cada un dels ciutadans de Palma, avui en dia des de ca seva, tenen accés ara en aquest moment a 
veure’ns a tots i cada un de nosaltres en aquest Plenari, no tenen perquè venir aquí físicament, el 
poden veure i poden veure les nostres opinions, i poden veure de quina manera xerrem, o lo que 
diem, i poden decidir si fem o no fem demagògia o si lo que nosaltres fem és defensar la millor 
postura que dúiem en el nostre programa electoral i el nostre equip. Per tant creiem que lo que 
ara és possible des de ca seva que vegin aquest Plenari en aquest moment, ha d’esser possible 
que puguin controlar la despesa de l’Ajuntament i les actituds de tots i cada un dels regidors, per 
això hem demanat també l’exemplaritat, que creiem que és important, per tant creiem que és 
important crear aquesta Comissió del Codi ètic, creiem que és important el tema de les 
audiències, i creiem que és important, molt important, penjar la despesa en temps real. Només 
vull fer un aclariment, jo no m’agrada que la gent es posi el segell d’esser més social que ningú, 
nosaltres no ho hem fet mai, però no m’agrada que s’ataqui al Partit Popular i a l’Equip anterior 
de Govern, quan just la partida d’ajudes urgents en els ciutadans, en una legislatura, va passar 
d’un milió i mig a quatre milions d’euros, ho dic Sra. Truyol per lo que vostè ha dit a la darrera 
afirmació, no me pareix just i no crec que ho sàpiga, perquè moltes famílies que varen rebre 
l’ajuda, ja li dic, varen passar de quan hi havia el Pacte de progrés anterior, a l’Equip municipal 
anterior, d’un milió i mig a quatre milions d’euros, just en mesures urgents, precisament perquè 
a ningú li tallessin, ni el llum, ni l’aigua, ni aquest tipus de coses. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, lo primero que quiero agradecer pues que ahora aquí en Pleno, hayamos podido 
modificar y atender. Lo que sí que hay una cosa que quiero dejar clara, la transparencia en sí, el 
ideal que tenemos nosotros, lo conozco por nuestra parte, de gobernar de forma transparente, 
como ya he comentado antes, con, puede haber alguna deficiencia técnica o a lo mejor de 
conocimiento del procedimiento interno, porque muchos somos todavía nuevos. La idea nuestra 
es tener la información, ser transparentes, permitir a todo el mundo que tenga la información de 
cómo estamos trabajando, permitir al ciudadano que sepa en cada momento como está el 
Ayuntamiento, que medidas se están tomando, cual es la información económica, que el Equipo 
de la oposición pueda hacer su trabajo correctamente, con todos los datos. Y en ese aspecto 
tengan toda la seguridad de que vamos a seguir trabajando, como ya hemos empezado a trabajar 
desde este momento. En relación a cada uno de los puntos, que creo que votaremos 
separadamente, si venimos a bien. En el punto 1, vamos a votar a favor, siempre que lo 
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limitemos al periodo de a un año, aunque la previsión es que en septiembre estén este año, 
dentro de este año no a un año, aunque nuestra previsión es, se está trabajando en las agendas, la 
previsión es que en septiembre estén visibles, y sean públicas las agendas. Y a parte nuestra idea 
es, no serán solo las del Equipo de Gobierno, sino serán las de todos los Regidores, ya que los 
ciudadanos necesitan conocer el trabajo que está haciendo cada uno de nosotros, que está 
recibiendo, que está pagando con sus impuestos nuestro trabajo, y esto será, será lo que 
propondremos. Que no se si querían modificar el acuerdo. En cuanto al punto 2, por supuesto 
que tenemos toda la intención, toda la intención de que todos los movimientos presupuestarios 
se conozcan, y se entiendan, se conozcan y se entiendan, dar toda la información, toda la 
información correctamente, y progresivamente ir trabajando porque no son datos sencillos, ir 
trabajando en que los ciudadanos los entiendan, ir simplificando, ir aclarando, toda esta 
información tiene que estar, tanto de contratos, como del tema presupuestario, y en eso vamos a 
avanzar. Lo que en este punto, la coletilla tiempo real, es la que técnicamente crea problemas, 
toda la información ha de estar pero no ha de estar a tiempo real, lo que sí ha de estar 
periódicamente y regularmente, y con todo el conocimiento de cuando va a estar cada dato, es 
por eso la modificación de suprimir esto, y además es un tema que desde el primer momento 
hemos empezado a trabajar, y es un tema además que superando la legalidad, por convicción, 
tiene que estar ahí, porque al final lo que preocupa a los ciudadanos es su dinero, y eso lo 
sabemos todos, y como tal tenemos vocación, como hemos dicho antes, en exponerlo, y a parte 
por nuestra tranquilidad, porque nuestro trabajo es simplemente trabajo para el bien de la 
comunidad y es así. Luego, el punto 3, de la creación de una Comisión de seguimiento de 
Código ético, esta misma semana se reunió la Comisión de seguimiento del Pacto, que es una 
Comisión interna, que va a ser transparente, y que va a ser pública, las deliberaciones, y va 
nuestra vocación otra vez, se va a conocer las decisiones y el movimiento que hay. Se acordó, 
porque ya lo teníamos, no se si el Código o plazo pero ya estaba claro que se iba a hacer una 
Comisión de Código ético, y se va a hacer, y va a ser igual de transparente como estamos 
transmitiendo y como queremos serlo, o sea va a haber una Comisión de Código ético y de 
seguimiento, y van a tener toda la información los ciudadanos, y van a tener claramente cada 
uno de los puntos que se vayan tratando en ella. Y en el punto 4, en el que se habla de crear una 
mesa para estudiar la creación de nuevos canales de participación, aquí sí que no estamos de 
acuerdo por un motivo, estaría muy bien estudiar nuevos métodos de participación, si los que ya 
existen se estuvieran aprovechando, por ejemplo tenemos los Consejos de barrio, que quedaron 
como meros puntos de información. Tenemos Consejo Social de la Ciudad, tenemos muchos 
órganos que no se están utilizando. Y en cuanto al punto 5, que sin  modificación sí que 
estaríamos de acuerdo en votar a favor, ya se han iniciado, ya se han constituido las Juntas de 
Distrito, en septiembre quedarán los Consejos de distrito constituidos, y en todo caso ya se han 
iniciado visitas de cada uno de los Regidores en las áreas y con los temas que le corresponden. 
Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Bé, està bé que hi hagi una proposta per part del Govern, i que a damunt ja de la proposició que 
es faci hi hagi un cert consens, no sé si arribarà a esser complet o no, però que nosaltres veiem, 
ara sí que veiem que pareix esser que podem fer qualque acord qualque vegada. Yo Adrián le 
quería decir que referente al tema de las cuentas, es un tema que no es personal con Usted, es un 
tema que el IMI nos ha dicho y no teníamos, y ayer nos montaron a última hora el acceso a las 
cuentas del Ayuntamiento, es decir es una cosa que no, vamos yo no quería dar esa impresión, y 
si la he dado pues no era mi intención. Nosotros en este caso, con la propuesta que presenta el 
Gobierno, y la propuesta que ha hecho el Partido Popular, si es vota por separado, estaríamos en 
condiciones de votar afirmativamente el punto 1, 2 y 5, lo que pasa es que nos gustaría que este 
tema veo que no está maduro del todo, y que si, nosotros sí que haríamos una propuesta el mes 
de septiembre, para poder completar, porque introduciríamos otros puntos que creo que serían 
de interés para el tema de transparencia. Gracias.” 
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Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Jo vull agrair el tarannà, la bona predisposició del regidor i per part de l’Equip de Govern, de 
que pareix que volen arribar a un acord en que es pugui aprovar, part d’aquesta proposta que 
nosaltres hem fet, que jo ja pensava que tan Ciutadans com bé ho ha dit, com tota la gent que 
estam aquí, volem esser més transparents, perquè creiem que els ciutadans s’ho mereixen, i 
creiem que els ciutadans necessiten sabre, no just el cost de tota la despesa del seu Ajuntament, 
sinó totes les accions, totes les feines que fan els seus servidors públics, perquè en el cap i a la fi 
les persones que som regidors d’aquest Ajuntament, hem de fer feina i ho hem de demostrar 
pels ciutadans de Palma. Dit això, jo just per aclarir una mica allà on, quines són les votacions 
que tindrem a partir d’ara. En el primer punt està clar que serà dins enguany, es publicaran les 
agendes, nosaltres hem dit aquí les agendes de l’Equip de Govern dins enguany, no tindríem, 
vostè ha dit, que els pareix bé que es publiqués totes les agendes de tots els regidors, jo voldria 
fer la puntualització, no és en aquest punt, en aquest punt lo que votem és sobre l’Equip de 
Govern. Si vostès ens presenten una proposta més endavant, per setembre, quan vostès vulguin, 
que diguin que els regidors que tinguin dedicació exclusiva, publiquin les seves agendes, sí, els 
altres regidors no ens pareix just que ho facin, perquè això s’entén, hem dit els regidors de 
Govern, persones que duen el pes de la gestió municipal, que són els que es deuen més als 
ciutadans. Els altres regidors dels altres partits polítics, jo som la primera que tinc dedicació 
exclusiva, no tinc cap problema. D’acord. Però sí que ho hem de puntualitzar, aquesta 
puntualització és important, no hem de ficar a tothom dins el mateix sac perquè no tothom té les 
mateixes responsabilitats, i no tothom cobra lo mateix. Per tant en aquest punt ha de quedar clar 
que són els regidors de Govern. En el segon punt a jo m’agradaria sabre a veure amem quin 
termino tardaran en penjar les comptes. Si quitamos el plazo del tiempo real ¿Cuánto tiempo se 
tardará por parte del? No pondremos ningún plazo. Y luego también en el plazo máximo de, ¿de 
este año se hará? Supongo que ponemos la misma coletilla que hemos puesto en el punto 
anterior, que sería dentro de este año. No entiendo que voten en contra del punto 3 del Código 
ético, no lo entiendo de ninguna de las maneras, porque estamos hablando de un Código ético 
que afecta al Ayuntamiento de Palma, no estamos hablando de un Pacto de Gobierno, yo creo 
que los ciudadanos de Palma necesitan tener un Código ético del Ayuntamiento de Palma y de 
todo el Consistorio del Ayuntamiento de Palma, este es el Código ético del que estamos 
hablando, y no de un Código ético que se tenga interno dentro de un pacto. Los ciudadanos 
aquí, dentro de este Ayuntamiento de Palma, tienen ya creado, está aprobado por unanimidad de 
todos los partidos, un Código ético, por tanto lo que nosotros pedimos es la creación de la 
Comisión de seguimiento de este Código ético, y no entendemos el porqué el Ayuntamiento 
vota en contra del propio Código ético ya aprobado en este Ayuntamiento, es lo que no 
terminamos de entender, la verdad. Porque yo creo que si todos, en nuestros programas 
electorales, llevábamos cumplir un Código ético, y hay un Código ético en el Ayuntamiento, 
oigan, que mejor que se siga el Código ético del Ayuntamiento, nada más. A parte de que pueda 
haber un Código ético, otros pactos que tengan tres grupos, que tampoco me parece mal, y si 
quieren darle publicidad, tampoco me parece mal, pero el Ayuntamiento de Palma tiene que 
publicar su Código ético. Por lo demás en el punto 4 no tenemos ningún problema, no vamos a 
modificar nada, y Ustedes van a votar en contra. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, casi lo que voy a limitarme es a aclarar los puntos, porque creo que. En el punto 1 
quedaría únicamente a día de hoy, cojo el testigo de seguir evolucionando y seguir mejorando 
en transparencia, que al final es el objetivo de todo el mundo. Crear la publicación de las 
agendas del Alcalde y los Regidores del Equipo de Gobierno actualmente, durante este año, 
aunque nuestro compromiso y nuestra idea es que en septiembre estén operativas. El punto 2, 
hablaba de determinar un plazo, esto es progresivo, no puedo determinar un plazo, lo que sí 
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puedo hacer es comprometerme a mejorar en el ejercicio, pero es progresivo. Lo que sí ha de 
quedar claro que nuestra idea es de ir exponiendo y de, pero no solo exponer el dato sino de ir 
aclarando e ir preparando, no es un dato burdo de toda la relación de gastos, sino información 
que el ciudadano tiene que entender, no nos sirve soltar muchísimos datos, porque en el 
Ayuntamiento hay mucho dato, sino que el dato se entienda y se sepa interpretar, para poder 
tomar decisiones sobre la gestión de Gobierno. Entonces si le parece bien, quitamos el tiempo 
real, y ponemos en el ejercicio en curso también, podemos mantenerlo como tal. En el punto 3, 
el problema de la creación de Comisión de seguimiento de Código ético, no es más que la 
exigencia de una Presidencia y de unos términos. Yo entiendo que estamos, es el primer Pleno, 
y entiendo, como digo antes, vamos a ir progresando. Y en el punto 4, de la creación de la mesa, 
tampoco, como no vamos a votar no voy a aclarar más que la relación, no importa ni detallar la 
relación de órganos ya existentes, que no se han estado aprovechando en la legislatura anterior, 
y que ahora se les va a dar un mucho mayor peso, en todos sus ámbitos, y se le va a dar sentido 
realmente a la participación que a través de ellos se puede conseguir. Y finalmente en el punto 
5, que se va a votar a favor, entiendo, tal y como queda, pues no hay más comentarios. O sea, 
nosotros votaríamos con estas modificaciones a favor en el punto 1, en el punto 2 y en el punto 
5. Gracias.” 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i RRHH  
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a la publicació de les 
agendes públiques del batle i tots els regidors de l’equip de govern a la web municipal, 
en el termini màxim d’un mes des de l’adopció d’aquest acord.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a la publicació en temps 
real de les despeses, contractes i altres dades d’interès econòmic a la web municipal, en 
el termini màxim d’un mes des de l’adopció d’aquest acord. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament acorda crear una comissió de seguiment de l’actual Codi Ètic i 
de Bon Govern, la presidència de la qual correspondrà al Partit Popular com a principal 
força política de l’oposició, amb participació de tots els partits. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda crear una taula amb els partits amb 
representació per estudiar la creació de nous canals de participació ciutadana i dels 
funcionaris per a la pressa de decisions. 
 
5. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta als regidors de l’equip de govern a complir 
amb el seu compromís de realitzar audiències ciutadanes als districtes”.  
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punts 1, 2 i 5 s’aproven per unanimitat amb una esmena de modificació del termini 
d’un mes (punts 1 i 2) per “abans de final de l’exercici en curs” i l’esmena de supressió 
de “en temps real” (punt 2) 
Els punts 3 i 4 es rebutja  per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM 
PALMA) i 13 a favor (PP i C’s) 
 
 
4. INFORMACIÓ, IMPULS I CONTROL 
4.1. INFORMACIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN  
(No n’hi ha) 
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4.2 COMPAREIXENCES 
 
 
44. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació, per tal de que informi al Ple (255/2015) 
 
Compareix 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Molt bon dia Sr. Batle, molt bon dia Senyores i Senyors, Sr. Regidor d’Hisenda. El motiu 
d’aquesta compareixença és demanar-li aclariment sobre la política pressupostària que pensen 
desenvolupar aquesta legislatura. Idò per una banda té l’obligació de mantenir l’equilibri 
pressupostari, amb tot el que comporta amb rigor i facilitat d’evitar els efectes d’expulsió de 
l’activitat econòmica privada, i per altre, els seus companys regidors de Govern, fan tot seguit 
declaracions que sempre suposen, o bé un increment de gasto, o bé actuacions que suposen 
reduir l’activitat econòmica general, que és que traduirà tard o d’hora en reduccions de 
recaptació. És cert que vostès s’han trobat amb un Ajuntament amb unes comptes sanejades, i 
amb una economia en ple procés de creixement, que sense cap dubte suposa, increments de 
recaptació, de benestar, i per suposat d’equitat. Però miri, la situació de bonança actual no és 
fruit de la casualitat, idò en economia no passa el mateix que en meteorologia, la prosperitat és 
el fruit pacient de la política econòmica encertada, perquè que les crisis són el resultat de les 
polítiques econòmiques equivocades. Me cregui quan li dic que tinc una sincera simpatia per a 
vostè, idò la tasca que té per endavant no hem sembla gens fàcil. Vostè té i tindrà l’obligació de 
dir no als seus companys, tindrà l’obligació de fer-los aterrar, cada vegada que s’enlaira, que per 
lo vist fins ara és molt sovint. Vostè ha de tenir els peus ben clavats a la realitat. Encara estam 
superant una crisi que ja es coneix com la gran recessió, i que ha estat possible superar, gràcies a 
dos tipus d’actuacions, equilibri pressupostari i reformes que permeten el trasllat de recursos, 
d’un sector cap a l’altre. Tota aquesta feina, en bona mesura, ja l’ha feta el Partit Popular, des de 
les diferents administracions, durant la passada legislatura. I ara del que es tracta és de 
consolidar tot lo aconseguit, i continuar amb l’aposta pel creixement, per la qual cosa hi ha que 
perseverar en les dues línees d’equilibri pressupostari i reformes, això és el que ha ofert i oferirà 
el Partit Popular, saben sense cap dubte que reformar és difícil, i en moltes ocasions no és 
popular. Però no reformar condueix a l’estancament, a la caiguda de recaptació, al increment de 
les dificultats, i també Sr. Regidor a les desigualtats i als desnonaments. Que és lo que ofereix 
l’esquerra en aquesta matèria Sr. Regidor? És possible que ens ho expliqui? Tenen un model 
d’administració propi, pensat, assajat, amb èxit, a qualque banda? Li faig aquestes preguntes 
perquè en aquestes alçades resultat evident que l’esquerra té un problema en l’economia. Com 
va dir recentment un conegut comentarista, és el seu punt feble, el seu taló d’Aquil·les. Ara a 
més a més han començat aquesta legislatura amb proclames de caire populista, és a dir, fent 
promeses de gasto, no recolzades pels corresponents ingressos, sense parlar mai de la 
possibilitat de millorar la gestió. El que en qualque ocasió han denominat nou model econòmic, 
consisteix únicament en ignorar la vinculació entre ingressos i despeses, com si fos possible 
gastar i gastar. Però Sr. García, em sap greu recordar-li, qualque cosa que vostè sap de sobres, i 
que els seus companys intenten que oblidi, tot gasto ha de tenir el seu corresponent ingrés. 
Quelcom que és com la Llei de la gravetat, idò malgrat tots votéssim en contra d’això, aquesta 
Llei continuaria en vigor. Tot el que es gasta s’acaba pagant per a qualcú. Centrant-se només en 
el gasto es pot acabar destruint allò que es vol protegir, recordi, destruint allò que es vol 
protegir. Recordi que constitueix un abús de poder, menysprear per fins ideològics els principis 
fonamentals de l’economia. Sembla, i ara ens pot aclarir la seva posició, que els nous governs 
d’esquerres, no són capaços d’oferir un model diferent del de continuar gastant. Diuen que el 
sistema no funciona, però només són capaços de donar-nos una solució que no és possible. El 
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populisme és utilitzar el poder polític, aprofitant-se de la ignorància de la gent, amb la única 
finalitat d’acumular més poder polític. Augments de plantilla per tot arreu, per suposat i 
especialment augment dels càrrecs, d’inversions, de subvencions, de rendes bàsiques invisibles, 
de creació de nous consells assessors, noves oficines. Sap Sr. Regidor que tot això s’haurà de 
pagar amb nous imposts? O és que pensa reduir la despesa per qualque altre partida? En aquest 
cas, quina? Pot ser pensen cometre els mateixos errors dels Pactes anteriors? Per favor, ens 
aclareixi la seva posició. Sense cap dubte les administracions han de protegir als més 
desafavorits, és una de les principals obligacions, amb les conseqüents transferències, que 
compleixin el requisit d’arribar efectivament als que necessiten, quelcom que no és tan fàcil 
com gastar més. A més a més, l’estat de benestar, no es pot mesurar pel número de persones que 
el necessiten, sinó ben al contrari, pel número de persones que deixen de necessitar-ho. No està 
d’acord amb aquesta afirmació Sr. Regidor? I per altre banda, la política social no és sinó una 
part molt important de la política econòmica, no són dues idees distintes, no són dos camins 
paral·lels, sinó un toc complex però integrat, idò sempre la persona humana és el sentit i la fi 
d’un bo programa polític.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Aguiló vagi acabant, té un altre torn.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Així que des d’aquesta perspectiva tampoc resulten tranquil·litzadors els anuncis fets pels seus 
companys, idò és la política econòmica lliberal la que garanteix, i l’estat de benestar sostenible 
durant un procés, degut que el progrés econòmic i la major llibertat, és la que contribueix en els 
recursos pels més desafavorits. Anuncis com tancar” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Aguiló acabi ja per favor, després té un altre torn.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Un minut. Anuncis com tancar terrasses, no donar llicències, moratòries, restriccions horàries, 
tot això lo que provocarà són reduccions d’activitat econòmica, reduccions d’imposts, i per tant 
reducció de les polítiques socials que vostès pretenen. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Creo que empezaremos un idilio de amor. A ver, es un buen comienzo, es un buen comienzo, y 
yo se lo agradezco, porque el sentimiento es mutuo, y espero que el trabajo futuro sea 
productivo, con Ustedes también. Bueno, si bien esta petición de comparecencia es básicamente 
para conocer las principales líneas de actuación del área, debería serlo, sí es cierto que está 
motivada por, principalmente por las últimas sentencias millonarias de expropiaciones, y su 
efecto en el equilibrio presupuestario, que al principio es lo primero que transmitieron, pero 
también, también es cierto, y bajando al Ayuntamiento, bajando a la tierra, al trabajo, bien es 
cierto que esta área tiene mucho más contenido que el estricto cumplimiento del equilibrio 
presupuestario, sin dejarlo de lado. Sin ir más lejos, la consecución de una vez por todas de una 
auténtica administración electrónica en el Ayuntamiento de Palma, que también es parte del 
área, que permita gestión telemática de los principales trámites de los ciudadanos, debe ser uno 
de los objetivos irrenunciables de esta y de las siguientes legislaturas. Y esto pasa por un 
cambio real en la visión y en la gestión de innovación, y de la informática municipal, respecto a 
la llevada en la última década, como mínimo. Y es parte también del área, la innovación. En 
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Instituto Municipal de Innovación, debe ser el principal apoyo tecnológico del Ayuntamiento, y 
debe liderar la modernización de la administración, pero siempre y sin ningún tipo de duda, al 
servicio del Ayuntamiento, para facilitar el trabajo de los funcionarios y de los trabajadores, y 
por extensión, y muy importante, para dar servicio al ciudadano. Su máxima debe ser la 
satisfacción del usuario, sea interno o externo, en términos de eficiencia y de eficacia, con 
independencia de que el prestador de cada servicio sea el propio IMI o un tercero. Y no vamos a 
renunciar en la parte de innovación tampoco a las líneas MAD, no vamos a renunciar. Otro 
objetivo de esta área, y otro objetivo de la parte de innovación, es dotar de contenido al smart 
office, y aprovechar su potencial aglutinador de áreas y de servicios del Ayuntamiento, 
encaminados a convertir a Palma en una auténtica smart city, una auténtica ciudad inteligente. 
Pero como decía ahora mismo, no tendremos una ciudad inteligente si nuestro Ayuntamiento no 
consigue ser también un auténtico, y me permitirán en término, smart Ayuntamiento, 
consolidándose definitivamente en la administración electrónica. Y un ejemplo de lo que 
significa para nosotros un Ayuntamiento inteligente, al servicio del ciudadano, y al servicio del 
funcionario, es la aplicación de la tecnología para agilizar los trámites internos en la gestión de 
las subvenciones, como un ejemplo, y para facilitar la solicitud y justificación de las mismas. 
Este es un objetivo en el que ya estamos trabajando, y que cuando esté completamente 
implantado, supondrá un cambio real para muchas asociaciones que tan buena labor hacen en 
esta ciudad, y que necesitan herramientas ágiles y sencillas, que les permitan cumplir su 
importante labor, sin quebraderos de cabeza y sobretodo con seguridad. Pero un Ayuntamiento 
inteligente, y ya entro en la parte de Hacienda, es también un Ayuntamiento que maximiza sus 
ingresos. Y esto no significa generalizada subida de los impuestos, como ya se ha apresurado a 
vaticinar más de uno decía, ya hoy más de tres me parece. Maximizar ingresos significa buscar 
fuentes de financiación distintas al incremento de la carga tributaria de los ciudadanos de Palma, 
o distintas del endeudamiento financiero, que tampoco es un enemigo, esto es acudir a los 
fondos europeos, aunque es cierto, es cierto que la inactividad del último año, de la legislatura 
pasada, dificulta la posibilidad de optar a parte de los fondos FEDER, no lo imposibilita pero sí 
la dificulta, ya que nos obliga a ir contra reloj, en la elaboración de la estrategia integrada … 
pero el Equipo de Gobierno ya ha convocado reuniones de coordinación en este sentido, para 
seguir una línea común de trabajo, una línea común de trabajo del Ayuntamiento, y que no 
siempre se ha logrado, y estas medidas estoy seguro que en breve empezarán a dar sus 
resultados. Otra fuente de financiación es también acudir al Govern, tanto para el Fondo de 
Capitalidad, como más adelante hablaremos. Participación, ¿Por qué no? En nuevas figuras 
tributarias, y también ¿Por qué no? En un nuevo y real régimen especial para Baleares. Pero 
volviendo a Ordenanzas fiscales, sí que es cierto que uno de los objetivos es realizar 
modificaciones puntuales en determinados tributos puntuales, por ejemplo, ya lo conocen, ya 
hemos empezado a trabajar en la incorporación de un tipo de gravamen diferenciado en el 
Impuesto de Bienes Inmuebles, para inmuebles de mayor valor residencial. Aunque es cierto 
que las mejoras en recaudación, deben ir principalmente en otros tres ámbitos de trabajo 
distintos, determinantes todos ellos para la consecución de la justicia tributaria del 
Ayuntamiento de Palma, esto no son otros que el mantenimiento y constante actualización de 
los padrones, medidas específicas de recaudación, y el refuerzo y buen funcionamiento de la 
inspección. Que el mantenimiento y la actualización de los padrones más allá de ser una 
obligación, supone una garantía de recaudación es un hecho. Padrones como el del IBI, gracias a 
su buen mantenimiento, o como el de la Tasa de residuos sólidos urbanos, que experimentó una 
depuración en años pasados, son ejemplos a seguir en otros padrones, como el de vehículos, que 
es la base del Impuesto de Vehículos de Tracción Mecánica, y que por la propia complejidad y 
dinamismo del bien, de los vehículos, es un padrón con margen de mejora, y por tanto con 
posibilidad real de incremento de los porcentajes de recaudación. La mejora de la recaudación, 
más allá de la depuración de los padrones, también es posible, principalmente por dos días, 
mediante conexión necesaria entre áreas relacionadas, en términos tributarios, como por 
ejemplo podría ser Plusvalía y Catastro, y aprovechamiento de sinergias, que permita, de 
sinergia y de información, o también incentivando al propio ciudadano, al pago voluntario de 
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los tributos, ya sea por información, o por la simple simplificación de los trámites. Retornando a 
lo que tiene que ser un Ayuntamiento inteligente. Finalmente, es evidente que maximizar la 
capacidad inspectora del Ayuntamiento de Palma, es la herramienta que permite cerrar este 
círculo, de una gestión inteligente y justa de los ingresos tributarios. Para concluir con la parte 
tributaria, espero llegar, que mejor que hacerlo garantizando la continuidad y la independencia, 
del Tribunal Económico Administrativo, el antiguo Consell Tributari, y que tan buena labor ha 
venido realizando en las últimas legislaturas. Y bueno, con estas pinceladas de innovación, y la 
parte tributaria expuesta, entramos en presupuesto. Las líneas básicas para el Presupuesto en 
esta legislatura son, la primera y más evidente, la consecución de los objetivos de la legislatura, 
y por tanto la elaboración de presupuestos que dentro de la limitación de los recursos que todos 
conocemos, prioricen el desarrollo de políticas sociales y de proximidad a las personas. La 
segunda, es que deben ser unos presupuestos transparentes, comprensibles, accesibles, con 
disposición de toda la información necesaria para esta comprensión, y con especial atención a la 
publicidad de los gastos del Ayuntamiento, para que sean comunicados de forma clara a la 
ciudadanía, y de forma clara significa toda la información necesaria, sin ocultar o sin modificar 
nada. El tercero, sobre la base de esta transparencia de información, y aprovechando la nueva 
estructura por programas, y la más fácil comprensión que llevaremos a cabo del Presupuesto, 
conseguir que cada presupuesto progresivo, ofrezca más posibilidades de participar, y dedicar 
todos nuestros esfuerzos en conseguir, que es una tarea que hay que hacer también con esfuerzo, 
que exista una participación real de la ciudadanía. Y finalmente, pero objetivo que debe estar 
presente, y que lo está, desde la primera actuación del Equipo de Gobierno, es la máxima 
diligencia en la gestión presupuestaria, de los recursos propios, públicos, perdón, y del mandato 
de Gobierno. Además de estas líneas, de esta bajada a la tierra y al trabajo, está la gestión diaria 
de los mismos, de los presupuestos, que si bien no debe perder de vista en ningún caso estos 
objetivos, sí debe adaptarse en cada momento a las circunstancias para adoptar necesarias, y que 
sean las más adecuadas. No en vano, una de las primeras actuaciones del área, fue el acuerdo el 
pasado Pleno extraordinario de 7 de julio, de la adhesión al Fondo de impulso económico, para 
resolver una necesidad no prevista de financiación, por sentencias firmes recientes. Esta medida, 
que a parte de permitir al Ayuntamiento a atender estas obligaciones, supone realmente un 
ahorro respecto a otras posibles fuentes de financiación, como el no pago podría ser. Permite 
que la previsión del remanente de Tesorería para cierre de ejercicio, no empeore este gasto 
además. Sin embargo, estas Sentencias sí que inciden directamente en la previsión del superávit, 
en términos de contabilidad nacional, por el impacto que a pesar de ser puntual, por Sentencias, 
y que en principio solo afecta a este ejercicio, sí que deber ser tenido en cuenta. Y finalmente 
hemos hablado un tema, de la información de la liquidación presupuestaria del segundo 
trimestre, que en ocasiones en pasillos habíamos hablado de avanzar, quizás en este Pleno, la 
información no está todavía lista, no está pendiente, el plazo de entrega es mañana, pasado, y no 
está finalizado, lo que sí que en todo caso, en la primera Comisión de control del gasto, que hoy 
hemos aprobado, y para estos fines, se dará cuenta detallada de toda esta información, de la 
liquidación del presupuesto del segundo trimestre. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies. Nosaltres volíem fer un parell de preguntes en el regidor, referit a veure amem quin és 
l’estat de comptes de l’Ajuntament en aquest moment, perquè nosaltres no hem tingut aquest 
accés, per veure amem quin dèficit té aquest Ajuntament ara mateix, quina deute està suportant 
també. Les factures que s’han trobat vostès, perquè ens hem berenat amb aquestes 
manifestacions que ens han fet a damunt el diari, que si hi havia factures, no hi havia factures. 
Jo crec que el ciutadà té curiositat damunt aquests temes, ja que surten en el diari, els informen 
tan bé en diari, si ens informen en el Ple i ens ho conten, també ens aniria bé. I quina disposició 
econòmica té aquest Ajuntament per afrontar lo que queda fins a final d’any, que també seria 
interessant perquè hi ha coses que són urgents, i els anirem veient a lo llarg d’avui dematí a dins 
aquest Ple. Per tant jo crec que serien unes bones dades a tenir en compte i a veure amem si 
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podem esser més optimistes o menys optimistes, referent a l’estat econòmic, perquè com sap hi 
ha hagut diferents versions damunt aquest tema, ja varem tenir la reunió per acollir-nos en 
aquell Fons pel tema de l’execució de les Sentències, però hi va haver aquella sortida que ens 
va, damunt el diari que si hi havia 14 milions, que incrementaven la deute de l’Ajuntament, i va 
haver aquesta una qüestió que varen haver d’aclarir a dins la Comissió d’Economia, però que 
estaria bé que s’aclarís aquí en el Ple, i així tothom també ho sabria. Referent en el tema dels 
ingressos, a nosaltres ens pareix molt bé lo dels Fondos Feder, de fet ja hem votat a favor, i crec 
que s’ha de seguir aquestes, crec que lo dels Fondos Feder ja feia un any que estaia en marxa, lo 
que passa que s’havia ralentitzat i celebrem que ara es revitalitzi. I sí l’exigència del tema de la 
Llei de Capitalitat, jo crec que és fonamental per una ciutat com Palma, el tenir aquests 
ingressos, per a poder dur endavant la despesa que necessitem. Nosaltres en el nostre programa, 
també, per si serveix de qualque cosa, veiem exemples que també es donaven a Alemanya, i era 
la participació dins altres imposts, com per exemple el IRPF, nosaltres senyalàvem una 
participació dins el Impost de Persones Físiques, i un altre participació damunt el IVA. Per tant 
jo crec que es podria prendre també nota d’aquest tema, i veure amem si es pot reclamar damunt 
el IRPF i damunt el IVA, la participació de les administracions locals. Un altre qüestió damunt 
la publicitat, estam d’acord en que ara mateix i en el moment econòmic que té aquesta societat, 
les polítiques socials són essencials, per a poder sortir tots plegats d’això, és a dir, hem de posar 
en marxa tot aquest teixit social, i la gent ha de rebre i se n’ha de donar compte, no tan sols amb 
les xifres macro, en la mesura en que l’Ajuntament de Palma pot arribar en els ciutadans, hi ha 
d’arribar amb aquestes polítiques socials, com senyalava el regidor. La publicitat, també estam 
totalment d’acord, és a dir, és la gran necessitat, el que tothom pugui accedir en aquestes 
comptes públiques, i es vegin de manera clara on es destina la despesa, però és més, nosaltres 
volem afegir un altre cosa, la despesa que s’hagi de dur, superior en el 10% de lo que és el 
Pressupost del propi Ajuntament de Palma, jo crec que s’haurien de fer consultes en els 
ciutadans, perquè diguin si s’han de fer o no s’han de fer aquestes despeses. Perquè llavor ens 
trobem amb despeses que resulta que els van arrastrant durant legislatures i legislatures, i és una 
qüestió fonamental per a nosaltres. Aquesta participació ciutadana, que se li doni dins 
l’administració de les comptes públiques. I per ara res més, moltes gràcies.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, Sr. Regidor. Miri, quedo una mica preocupat, quedo una mica 
preocupat perquè quan parlem d’increment de despesa sense tenir clar quins són els ingressos, 
les coses se’ns poden descontrolar, com s’ha descontrolat històricament cada vegada que ha 
governat l’esquerra. I dic això perquè pensar, pensar en ingressos Fons Feder està molt bé, 
pensar ingressos del Govern està molt bé, pensar ingressos del Govern Nacional també està molt 
bé, però s’han de tenir. I lo pitjor que li pot passar a un regidor d’Hisenda, me cregui, és tenir 
una restricció pressupostària blana, que no sap exactament lo que pot gastar, perquè en moltes 
ocasions dirà que sí, quan en realitat ha de dir que no. Vostè sigui, continua apel·lant a la 
necessitat de demanar doblers, o d’intentar dur doncs una acció que sigui demanar doblers a 
altres administracions, crec que tenim un problema, i crec que com a consell li diria que per aquí 
no anés, anés per un altre banda. L’altra banda me pareix bé, millorar l’administració crec que 
és una de les coses que hi ha que fer, reduir la burocràcia, facilitar les inversions, augmentar la 
capacitat econòmica, però la veritat és que lo que estam veien va per un altre costat. Per tant 
també crec que és important que el regidor d’Hisenda tingui ben clar que més activitat 
econòmica, significa més capacitat de tenir recursos, per ajudar a tothom, és un dels principis 
sagrats, reduir l’activitat econòmica, reduir el creixement econòmic, va en  contra de lo que és 
l’essència de qualsevol administració i de l’administració municipal. I per últim, reforma dels 
tributs, probablement aquí també ens podem trobar, probablement se li pot doncs de qualque 
manera, donar més eficiència en els tributs que ja estan implantats, sense implantar de nous. 
Però ja li dic, me preocupa la primera part, me preocupa molt la primera part. Quan tenim una 
restricció pressupostària blana, quan no sabem fins on volem arribar en matèria de despesa, és 



 

- 86 - 

quan les institucions entren en una tendència de gastar més i més, i no tenir el recolzament dels 
tributs. Jo m’agradaria que vostè digués aquí dues o tres coses, una i que són fàcils de subscriure 
per un regidors d’Hisenda. Una, equilibri pressupostari sí, més enllà de que hi hagi Sentències, 
més enllà de que hi hagi elements puntuals que puguin desbaratar un moment donat, que formen 
part del dia a dia, com qualsevol altre despesa de l’Ajuntament. Equilibri pressupostari, és 
important l’equilibri pressupostari. Que pensa en això el regidor d’Hisenda? Segona, impostos, 
els impostos és una càrrega damunt la societat, que fa més difícil l’activitat econòmica, i que per 
tant la frena, i com la frena, acaba produint de vegades no recaptació. Que pensa el regidor 
d’Hisenda? Tercera, en matèria de despesa, fins on es pot arribar en matèria de despesa? Perquè 
lo que no podem pensar és que aquesta pot incrementar de forma indefinida, no podem tenir 
aquesta restricció pressupostària blana de que estàvem parlant en el principi, on hem de tenir 
ben clar fins on es pot arribar, són tres elements que jo crec que un regidor d’Hisenda necessita 
tenir molt clar, per fer la seva feina amb un mínim d’èxit. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, el tema de facturas, cajones o, yo entiendo que me hablaba de la aplicación del 
remanente de Tesorería, aquí solo había un, vamos un remanente de Tesorería determinado, y 
era una cuestión puramente el anuncio, que se podía gastar para todo, pero aplicando la Ley, 
literalmente la Ley, ese remanente de 25 millones, en términos de superávit, que eran 17, se 
reduce hasta ese límite, y en función del flujo económico, se aplica un determinado, se puede 
hacer una aplicación determinada al siguiente presupuesto, pero como que había 22 millones de 
euros en total en obligaciones pendientes de aplicar, pues simplemente ese remanente de 
Tesorería no es puede usar para otra cosa más que para aplicar esos pagos que había pendientes, 
supongo que si no quedó totalmente claro, sobretodo en la Comisión o si algún tema, hablamos 
de transparencia, si algún tema algún día no queda claro, podemos hablarlos en un despacho, y 
ver números y eso no hay ningún problema. Es como el tema de antes, y os invito, o les invito, 
si tienen cualquier problema con la información que no llega, o el tema del Pleno. Por ejemplo 
la información del Pleno que no tenían, sí que estaba en la Comisión de cuentas, basta venir, 
contactar y ver la información que falta. Lo imprescindible es que puedan trabajar, que podamos 
trabajar todos, que para eso estamos aquí. En cuanto a, lo primero las tres preguntas, dos son de 
fácil respuesta, el gasto y el equilibrio presupuestarios a día de hoy están establecidos por Ley, y 
lo que tiene que hacer es cumplirlos, y a estos dos no podemos darles más vueltas. En cuanto al 
tema de impuestos, yo sé que a Usted le gustaría que no hubiera impuestos, por su ideología, y 
eso es claro, nosotros tenemos el compromiso, en esta legislatura, en este Presupuesto, 
actualmente, de, no quiero adelantar, pero en este Presupuesto hay que congelar los impuestos, 
congelarlos. Y ya he dicho, que sí, que puntualmente habrá alguna modificación, en las que 
estamos trabajando y es lo que he expuesto en la comparecencia. Lo que sí que es claro y quiero 
para cerrar, que quede como una idea clara, es que nosotros vamos a pelear por dos aspectos, 
sobretodo en el presupuestario, que es en el que más nos hemos centrado. Uno va a ser la 
participación, ofrecerla y fomentarla, porque es muy fácil ofrecerla pero fomentarla y que el 
ciudadano venga a participar es más complejo, porque hay que ofrecerle realmente algo, no 
puedes decir que estamos ofreciendo participación de cartón, hay que ofrecer y que realmente 
pueda participar y que le sea útil, y él vea que la participación es eficiente. Y otra cosa es la 
transparencia, y va a ser nuestras dos máximas en toda esta legislatura. Muchas gracias.” 
 
 
45. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP de la tinent de 
batle d’Ecologia, Agricultura i Benestar animal, per tal de que informi al Ple 
(256/2015) 
 
Compareix 
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Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sr. Alcalde. Bueno, la verdad es que la Regidora tiene un área como que así con un nombre 
muy completo, Ecología, Agricultura y Bienestar Animal, y además es Presidenta de Emaya, 
que de momento es de lo que tenemos más noticias, así que de lo otro esperaré un poco pues a 
ver que nos cuenta ella, en que consiste todas esas partes de su Regiduría, que de momento no 
ha generado muchas noticias de las que podamos opinar. Centrándome más en Emaya, creo que 
una forma de empezar, para saber que tipo de proyecto se va a desarrollar en Emaya, es a quien 
han puesto al frente de esa gran empresa de este Ayuntamiento. La Sra. Truyol destacaba 
precisamente la amplia experiencia de la Sra. Imma Mayol, que de momento es una experiencia 
básicamente política, porque a nivel técnico pues tampoco he encontrado yo en su currículum 
pues esa acreditada experiencia. Y la verdad es que como me gusta hacer los deberes, me he 
dedicado pues un poco a mirar cual era esa experiencia que avalaba a  la Sra. Imma Mayol, y 
cual es mi sorpresa cuando esa experiencia viene plagada de cantidad de conflictos en la ciudad 
de Barcelona, como por ejemplo una querella presentada por los trabajadores de Parques y 
Jardines de Barcelona contra ella, por un supuesto delito contra la libertad sindical. Por lo visto 
cerró y tapió el acceso de los locales sindicales por manifestaciones de los trabajadores contra la 
Dirección. O por ejemplo el hecho de que son los sindicatos de esa propia entidad, que acusan a 
la Sra. Imma Mayol, de haber iniciado una privatización del que era el Instituto Municipal de 
Parques y Jardines de Barcelona, con el despido de más de 80 trabajadores en 5 años, y con una 
externalización de servicios, que llega ya al 30%. Aquí vemos que hemos empezado ya con dos 
despidos, quisiera saber si este es el modelo que defiende la Presidenta de Emaya, y que 
defiende a su vez el Equipo actual de Cort. También encontré muchísimas críticas, a decisiones 
de la Sra. Mayol por parte de los vecinos, con rechazos de asociaciones, como por ejemplo 
cuando en 2004 decidió abrir narcosalas en Pleno centro de Barcelona, o con sus polémicas 
decisiones de gastarse medio millón de euros que le ha costado al Ayuntamiento de Barcelona, 
en comprar unos abetos a pedales, para celebrar la navidad. También he encontrado que se gastó 
más de 50.000 euros entre 2002 y 2005 en estudios sobre la población de cotorras, y que tuvo 
ciertos problemas con la oficina antifraude por dudas sobre si cumplía la Ley de 
incompatibilidad. Yo la verdad es que no estoy muy segura de que este sea el tipo de 
experiencia que necesitamos en Palma para gestionar una empresa pública tan complicada como 
Emaya. Después he estado leyendo estos días, que una de sus prioridades para Emaya pues va a 
ser el hacer dos auditorías externas, una económica, otra de organización en cuanto a turnos de 
recogida y limpieza. Quieren Ustedes corregir y mejorar la organización de la gestión. A mi me 
gustaría saber, cómo se va a contratar estas dos auditorias, que es lo que le van a costar al 
Ayuntamiento de Palma. Y la verdad me pregunto, si en una empresa pública que tiene casi 
1.300 trabajadores, no habrá gente suficientemente preparada, y con experiencia,  para poder 
aportar información en este sentido. De todas formas, visto lo visto, parece ser que en este 
Equipo de Gobierno hay poca confianza en lo que es el trabajador del Ayuntamiento de Palma, 
se externalizan servicios para cuestionar los informes jurídicos del Ayuntamiento, se pide 
vamos, se confía mucho más en empresas externas que lo que es el propio personal. Y un punto 
importante también es saber, cual va a ser ese Plan de limpieza que es un Plan de choque por lo 
visto, que propone la Presidenta de Emaya para este verano, porque la verdad que lo que 
estamos viendo de momento en fotos que nos hacen llegar los vecinos, pues la verdad es que 
dice poco de esa supuesta idea de mantener una Palma limpia, y más teniendo en cuenta, se ve 
que se ha contratado ya un refuerzo de verano. La verdad es que la Sra. Imma Mayol hablaba de 
la corresponsabilidad de los vecinos, para que Palma esté más limpia, yo me pregunto si esa 
corresponsabilidad consiste en que los vecinos tengan que salir a limpiar en sus calles, o que los 
comerciantes del centro de Palma tengan que salir con las escobas, a limpiar el centro, porque a 
lo mejor quizás este es un inicio, el no limpiar el Borne o el centro de Palma, es un inicio de esta 
idea tan poco razonable, de querer desmontar las terrazas del Borne de Palma. Igual empezamos 
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pues por no limpiar, y empezamos por desprestigiar la imagen de esa zona, y después nos las 
cargamos, pues puede ser una técnica, no lo sé.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Me sap greu haver de dir això però sincerament me pareix una vergonya que des del Partit 
Popular, en aquests moments, vengueu a ensenyar-me aquestes fotografies, quan fa anys que 
denunciem la mala gestió que heu desenvolupat durant l’anterior Govern del Partit Popular. Que 
no teníeu cap tipus d’interès en mantenir la ciutat neta, i és més, el regidor responsable i el 
president d’Emaya, negava l’evidència i la realitat que hi havia en els carrers, que era aquests 
contenidors plens de ..., que ara m’està mostrant. Evidentment en un mes no podem capgirar 
com voldríem la situació, però estam fent feina de valent, i ja hem començat a fer feina, des del 
primer minut que vaig començar a esser presidenta d’Emaya, ens varem posar a fer feina amb 
els treballadors i treballadores. Que tenim poca confiança en treballadors públics, pareix 
mentida que ho diguin els que estan asseguts a la bancada del Partit Popular, quan durant 4 anys 
s’han dedicat a criminalitzar els treballadors públics, tan de dins Emaya, com de l’Ajuntament 
com d’altres administracions, i ja no fa falta dir totes les mobilitzacions en el sector educatiu, o 
en altres sectors, el sanitari per exemple. Precisament una de les principals feines que haurem de 
fer des de la nova Direcció d’Emaya, és recuperar la confiança dels treballadors d’Emaya per 
l’empresa i per poder millorar els serveis, perquè lo que vareu fer el Partit Popular, va esser 
minar constantment aquesta confiança, i desprestigiar l’empresa i els serveis que podia donar. 
Així que no ens demaneu que en un mes arreglem tots els desastres que vareu fer vosaltres dins 
Emaya i dins la ciutat. Les dues auditories, les preguntes concretes que me fas i després si vols 
te faig una batuda de propostes o d’iniciatives que estam desenvolupant ja. Les dues auditories 
que hem plantejat fer ja s’està elaborant per part dels tècnics d’Emaya, es farà pressupost propi 
d’Emaya, no serà en el pressupost de l’Ajuntament de Palma, sinó de l’empresa pública, i es 
farà a través d’un concurs públic, amb publicitat, allà on qualsevol empresa es podrà presentar i 
presentar un projecte. Les auditories es faran, un dels requisits que demanarem serà que es facin, 
s’elaborin amb la col·laboració i la participació dels treballadors d’Emaya, i també de veïnats i 
veïnes de Palma, perquè puguin, tant aportar quines han estat les dificultats que s’han tingut, 
quines són les iniciatives o les propostes que tenen per a poder millorar els serveis, per a poder 
així elaborar unes conclusions, i una auditoria. Vertaderament participar entre els agents 
implicats, que evidentment els treballadors d’Emaya hi tindran molt a dir, perquè coneixen de 
primera mà com funciona l’empresa i com es podria millorar. Això és la manera de confiar en 
els treballadors, i no tractant-los com els heu tractat des del Partit Popular durant aquests anys. I 
després en relació a l’àrea, que bé, jo he entès que per l’exposició que ha fet ha dedicat més 
minuts a parlar de la gerent que de l’àrea, jo pensava que era més interès en la neteja de les 
zones que comentàveu d’Antoni Maura, Jaume III, i de Nou Llevant, però veig que això no ho 
ha anomenat, no sé si és que no li interessa o si vol li puc contestar. Vol que li contesti. Val. La 
gerent d’Emaya, ja ho he dit altres vegades, és una persona amb un gran perfil professional, 
evidentment s’ha dedicat en càrrecs polítics durant molts d’anys a Barcelona, però té una 
formació i una experiència en l’àmbit específic de residus, de neteja i de la gestió pública, que 
és lo que necessita també, i que fa molt de temps que es demana des de diferents sectors i des de 
diferents àrees d’Emaya, és que hi hagi una persona gerent, que conegui el sector que fa feina a 
l’empresa, cosa que no ha estat així aquests darrers anys, amb l’anterior gerent. Pels temes de 
l’àrea, de la Regidoria, efectivament li hem canviat el nom a l’àrea, i s`ha reestructurat, ara es 
diu Ecologia, Agricultura i Benestar Animal, perquè considerem, Ecologia si vols t’ho dic per 
blocs, ecologia hem fet el canvi que normalment se l’anomena Medi Ambient, per donar-li un 
aspecte més transversal, perquè considerem que el respecte a la natura i la sostenibilitat, ha 
d’estar impregnat en moltes de les polítiques de les diferents àrees d’aquest Ajuntament, tant de 
Mobilitat, d’Urbanisme, són diferents àrees, que s’ha de tenir molt en compte, precisament el 
mantenir i tenir cura dels recursos naturals, per poder sobreviure com a planeta, per començar. 
De dins d’aquesta àrea, hi ha tot un ventall de competències o de línees de feina, que van des de 
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posar en marxa el Pla d’energia sostenible, i fer moltes polítiques i propostes, en relació a 
l’energia, incentivant la sobirania energètica, reduint la pobresa energètica, etcètera, etcètera, 
però també molts d’altres àmbits, per exemple de la qualitat ambiental, dels temes de 
contaminació d’aigua, de contaminació d’aire, etcètera, també a tot l’àmbit que ja s’estaia fent, 
que ara el volem potenciar, de les zones naturals i les platges, també és una competència que 
tenim des d’aquesta àrea, que també hem de tenir molta més cura i hem d’anar millorant tots els 
serveis i la qualitat d’aquests espais. Després s’ha introduït l’àrea d’Agricultura, que 
l’Ajuntament de Palma no té competències com a tal, però considerem important introduir-ho, 
perquè considerem important, precisament per poder construir una economia més sostenible, i 
més aferrada en el territori, necessitem recuperar l’agricultura, també en el municipi de Palma. 
Cada vegada hi ha menys persones que s’hi dediquen, i considerem important impulsar 
iniciatives en aquest sentit, tant per reforçar la producció, però també per incentivar la producció 
i el consum dels productes procedents de l’agricultura d’aquí. I després l’altre àrea de Benestar 
Animal, que ja hi havia alguns departaments, com a Son Reus, i algunes persones que s’hi 
dedicaven, però ara hem constituït aquesta àrea específica per fer feina molt més eficient i d’una 
manera més unitària, allà on s’estan començant a treballar diferents iniciatives, com la que hem 
aprovat avui dematí, però també moltes altres com ho pogut sabre, de les galeres o altres 
iniciatives, que ja vaig dir que estaiem oberts a que ens comentéssiu les que consideréssiu. I en 
relació a Emaya en específic, amb el tema de neteja, un dels aspectes prioritaris, que ja hi estam 
fent feina, com he dit abans, és precisament recuperar la confiança, tan dels ciutadans com dels 
propis treballadors d’Emaya, amb la pròpia empresa i amb el potencial d’aquesta empresa, i per 
això hem de millorar tan els serveis, però també hem d’incrementar aquesta cooperació amb tots 
els treballadors, perquè es sentin part d’aquest projecte de millora dels serveis d’Emaya, perquè 
la ciutat estigui en millors condicions, però també hem d’iniciar una línea de feina que s’ha 
abandonat des de fa molt de temps per part d’aquest Ajuntament, i també d’altres institucions, 
que és l’educació ambiental, quan més conscients siguem tots, i més sensibles siguem, de les 
repercussions que pot tenir a nivell ambiental, moltes de les accions que fem diàriament amb el 
tema de la neteja o dels residus és molt clar, però també en altres àmbits, també creiem que 
millorarem molt més el civisme i la col·laboració ciutadana, per tenir la ciutat que tots volem, 
que realment jo crec o vull pensar que tots volem una ciutat neta i cuidada. Però també hem 
començat des de ja a fer accions puntuals i accions concretes, per exemple, la neteja, perquè 
Palma sigui més neta, ja hem contractat, dia 14 me pareix de juliol, es varen contractar 50 
persones de reforç durant 3 mesos, que 35 s’han destinat a la neteja, i 15 s’han destinat a la 
recollida de residus. S’ha començat, cosa que s’havia oblidat, només s’estaia fent neteja amb 
aigua en el centre, en el Centre històric i en el centre més comercial, s’ha recuperat aquesta 
neteja de diferents barris. Estam detectant quins són barris prioritaris, com per exemple Son 
Gotleu, Pere Garau, són els barris que han estat més abandonats aquests darrers anys, i s’està 
desenvolupant, hi ha tasques de neteja a fons, per després poder fer un millor manteniment, 
perquè quan un lloc té un punt de degradació de brutor, si no fas una neteja de xoc, és bastant 
complicat poder fer un bon manteniment. També s’està valorant la modificació del sistema de 
recollida de trastos de carrer, perquè efectivament amb la deixadesa del anterior Govern, Palma 
pareix un femer, i això ha d’acabar, no pot esser que trobem trastos vells i mobles a tots els 
carrers de Palma, hem de millorar aquest servei. Per un altre costat també, informar-vos de que 
estam reforçant la neteja dels dematins, dels cap de setmana, de les zones d’oci nocturn, com 
podria esser el Terreno, el Jonquet, el Passeig Marítim, perquè evidentment els veïnats i veïnes, 
sofreixen certes situacions que són bastant desagradables, i que hem de tenir cura, que mentre 
anem canviant el model turístic i el model d’oci, que en certes zones es desenvolupa, doncs hem 
de fer front a la brutor que es genera amb aquesta activitat. I estam incentivant moltes més 
iniciatives, que si vol li puc detallar després, o si té interès en qualcuna en concret, perquè 
l’informo molt ràpidament, que amb els llocs que m’ha demanat abans, bé que no m`ha demanat 
però que estaien d’Antoni Maura i Jaume III i Nou Llevant en concret la neteja, més enllà del 
servei que allà hi havia, abans de que comencéssim a governar nosaltres, que evidentment hi 
havia gent fent neteja en aquestes zones, s’ha reforçat el buidatge de les rutes de les papereres, 
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fer net les papereres de la zona centre, amb dues persones, una en torn dematí i una en torn 
d’horabaixa, o sigui que hem reforçat aquesta feina. La freqüència de la neteja, els propis 
treballadors diuen que amb els recursos humans que hi havia, no eren suficients per mantenir els 
mínims serveis necessaris de neteja, i ara tenim 35 persones més de reforç aquest estiu per fer 
aquesta feina. Després en el servei de neteja del torn de l’horabaixa, s’ha incrementat en 3 
persones més a la zona del centre, o sigui que tenim més dispositius en aquesta zona centre, que 
els hi preocupa a vostès. Sí, i ja acabo. I que en el torn d’horabaixa també hem reforçat amb 12 
treballadors més, per a poder fer front a situacions puntuals que vegem que no estan destinades 
a un barri en concret, sinó a tota Palma per activar-se. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies. Molt breu, molt breu perquè són coses que hem anat ja, ja hem anat parlant. Bé, ens 
congratulem de que surtin a la fi en els barris de fora del centre, que ja està bé, perquè els que hi 
vivíem, ens despatxàvem cada dematí amb unes jardineres, que havien sortit elles mateixes a 
devora les parades dels autobusos que eren precioses, i ens hem hagut de despatxar durant 
bastant de temps. Hi ha una sèrie de coses que m’agradaria que ens aclarissis, és el tema de les 
inversions, que farà la pròpia empresa damunt la xarxa, que s’ha estat parlant de que si la xarxa 
de distribució d’aigües estaia molt antiga, i s’havia de reformar, amem quina previsió hi ha 
d’inversions a damunt la xarxa, si a damunt el tema de depuradores hi ha qualque cosa a veure o 
dir, a damunt de lo que s’ha de fer també des d’Emaya. El destí, si també aniran en aquest tema 
d’inversions, el destí dels doblers de la Sentència de la recollida pneumàtica, a veure amem on 
aniran aquests doblers. I llavor una qüestió que ja jo crec que tant li sonarà a la regidora com me 
sona a mi, i és parlar de la neteja que es fa en el centre de Palma, i sobretot a determinades 
zones de Palma, quan la gent s’incorpora a la vida de la ciutat, és a dir, els horaris, els horaris 
que jo crec que Emaya hauria de veure quins horaris té de neteja, perquè la gent no es pot 
despatxar el dematí quan li passen amb els bufadors, o amb les màquines de fer net, quan la gent 
i la ciutat comença a viure, o comencen a sortir els nostres visitants, i surt un camió i es posa 
enmig del carrer d’en Colom a tirar aigua. És a dir, jo crec que és una cosa que s’hauria de veure 
i s’hauria de repassar, des de l’organització de l’empresa municipal d’aigües i clavegueram. I 
res més per la meva part.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Yo Sra. Truyol entiendo que es más fácil estar en la oposición y 
criticar, que gobernar, y que a Usted le cuesta que le digan las cosas que no son, entiendo pero 
no hace falta que se ponga Usted tan a la defensiva. Yo le comento las cosas que yo veo, y que 
además es mi función. Ahora le toca a Usted tomar decisiones, y por otra parte aceptar las 
críticas, y tomar decisiones al respecto si considera que tiene Usted que hacer caso a lo que 
dicen otros grupos municipales o no. Yo le vuelvo a discutir la experiencia de la Gerente, Usted 
me ha dicho que muchísimo mejor que la anterior, no sé, la formación de esta Señora es 
psicología clínica, y yo me he esforzado en buscar su currículum, y la verdad no veo más que 
una experiencia de estar políticamente en un partido concreto, afín al suyo, pero no veo yo ese 
bagaje en una parte técnica de la gestión. Vuelvo a retomar el tema de las auditorias, Usted me 
dice que respeta muchísimo el trabajo de los funcionarios, que los valora, pero no se trata de que 
los empleados de Emaya participen o no participen en una auditoria, es que los empleados de 
Emaya, hablamos de casi 1.300 personas, tienen la experiencia suficiente para saber como se 
gestiona la limpieza de la ciudad, y como se debería hacer para mejorar los turnos. Creo que 
hay, a parte de las personas que hacen la limpieza de la calle, hay otros cargos de gestión, hay 
dos cargos intermedios, hay muchísima gente preparada y formada para hacer este tipo de 
estudios. No creo que sea necesario hacer auditorias externas ni económicas, ni técnicas, porque 
además creo que eso es poner en cuestión el trabajo que se ha estado haciendo hasta ahora. Y 
sigo preguntándome cual es el coste de esas auditorias externas, porque eso sí que no me lo ha 
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contado. Estamos hablando de la limpieza de Emaya, Usted me dirá que antes estaba sucia 
Palma, un montón de cosas, que toda la culpa del Partido Popular, hasta el fin de los tiempos 
será culpa nuestra, pero la cuestión es que Usted ha contratado 50 personas más de refuerzo, y a 
mi no dejan de llegarme wassaps, informaciones por Twitter, personas. Ahora mismo me acabo 
de encontrar a la representante de la Asociación de Vecinos del Jonquet, que por cierto me ha 
dado una tarjeta para Usted, que le diga que no se limpia el botellón de después de los fines de 
semana, y ha venido aquí a decirlo expresamente, y me ha pedido quien es la que lo lleva, para 
que se lo diga, porque me lo acaba de decir una persona que estaba aquí representando a los 
vecinos del Jonquet, no se limpia tampoco el Jonquet. Los vecinos de distintas barriadas, me 
han comunicado que no se hace una limpieza a fondo. El Arenal está hecho un asco, está hecho 
un asco un montón de barrios del extrarradio, está hecho un asco el centro de Palma. Yo no sé 
donde se han metido esas 50 personas, es que estamos hablando de que se ha aumentado un 6% 
la plantilla, un 6%. Además creo que Usted ha hablado en la prensa de un Plan de choque para 
el verano, que no se está viendo en ningún sitio. Me gustaría saber en que consiste ese Plan de 
choque. Usted habla también del tema de la limpieza de los contenedores, por lo que me 
comenta es otro contrato externo, para limpiar los contenedores, y por lo que he oído nadie ha 
visto a nadie, limpiar los contenedores, más que el día que se hizo la foto con la prensa. Me 
gustaría saber también que planes tiene para evitar los vertederos ilegales, que se están dando 
junto a los polígonos. También me preguntaba yo pues esa política de inversiones que va a 
hacer Emaya, porque sabemos que tenemos una red de alcantarillado que es antigua, y que 
puede provocar vertidos. Y también creo que debemos evitar situaciones como la de Ciudad 
Jardín estos días, pues que ha estado cerrada precisamente por vertidos de las aguas fecales, 
creo que ese tipo de cosas se tienen que preveer, y la inversión es una buena forma de prever. Y 
a parte pues sí que me gustaría volver a hablar de que creo que hay determinadas cosas que en el 
Comité de dirección de Emaya no se hablan, como es el caso por ejemplo como ya dije el otro 
día, el tema de esa contratación de personas, un alto número pero que debía ser un tema que 
cuando menos estar en uno de los Órdenes del Día del Consejo de administración. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, vaig per ordre més o manco, de lo que m’he anat apuntant de lo que me demanàveu. Sí, 
efectivament, la neteja en els barris, va esser un compromís descentralitzar molts de recursos 
que fins ara es centralitzaven a la zona del centre i a la zona turística, de la Platja de Palma, i 
distribuir-ho millor a tots els barris, i això és lo que estam començant a fer. Evidentment això no 
pot esser d’un dia per l’altre, i som ben conscients, però ho estam fent, estam donant passes i no 
ens aturarem. El tema de les inversions de la xarxa d’aigües. Precisament, crec que ho varem 
comentar en el Consell d’administració, però suposo que vareu fer la pregunta abans, es farà un 
nou Pla d’inversions d’aquests propers quatre anys de quines seran les inversions, sobretot en 
base a la xarxa d’aigües, tant netes com brutes. Sabem com ara per exemple hi ha unes obres a 
Son Espanyolet, perquè és una xarxa que tenia 40 anys, que ja donava molts de problemes en els 
veïnats i a la distribució. I som conscients que tenim una xarxa que hem d’anar, de manera 
regular, hem d’anar fent inversions per millorar-la. També voldria apuntar, que en aquests 
darrers 4 anys els propis tècnics d’Emaya, han dit que s’han fet les inversions mínimes, a lo 
millor per això també d’aquí surten alguns números d’aquest superàvit que tenia Emaya, que no 
invertia allà on ho havia d’invertir. Després, el tema de les depuradores, també es faran, 
s’estudiaran les diferents intervencions que s’han de fer per millorar-ho, però també tenim el 
repte del cànon que ens deu el Govern Balear, que també haurà d’esser una de les exigències 
que farem des d’Emaya i des d’aquest Ajuntament cap al Govern. El tema de la recollida 
pneumàtica, efectivament hi ha una sentència, però que s’ha recorregut per part d’Embat, de 
l’empresa que va fer la instal·lació, i per això no podem disposar encara dels euros de la 
Sentència. Part d’aquesta quantia es destinarà evidentment a instal·lar un nou sistema de 
recollida de fems en el centre, que ara tenim aquesta situació tan dramàtica i tan anòmala 
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d’aquests robots, i uns contenidors mal col·locats per tot el centre de Palma i el casc històric. El 
tema dels horaris de la neteja, de la proposta de millorar aquests horaris, ja ho varem comentar 
en el Consell d’administració, i es tindrà en compte, i si hi ha propostes concretes es recolliran, 
de cara en aquesta auditoria, per a millorar els serveis d’Emaya, els serveis de neteja, que no 
generin tantes molèsties en els veïnats. Per un altre costat el Pla de xoc, el Pla de xoc és el 
nostre compromís, era un Pla de xoc de neteja en els primers sis mesos, estam a un mes i mig 
escàs, doneu-nos un parell de mesos més per exigir-lo. Lo que sí que hem començat a fer, que 
era lo que t’he comentat abans, són mesures concretes. Evidentment per fer un Pla es requereix 
precisament tenir una mica de temps per valorar i fer un diagnosi, com ens varen comentar al 
Consell d’administració l’altre dia. També esteu convidats tots els membres del Consell 
d’administració i tots els membres del Consistori, evidentment, a fer propostes per a millorar 
aquests serveis. En la neteja de contenidors, a lo millor no ho he explicat bé, però la neteja de 
contenidors s’està fent ara amb aquest reforç de les 50 persones que s’han contractat. No és una 
contractació externa, i fa dos anys que el Partit Popular no feia nets els contenidors de Palma, o 
sigui que per això hem començat a fer nets els contenidors de Palma. És que me dona 
oportunitats per explicar lo que fèieu vosaltres, i que nosaltres estam fent coses una mica millor 
de les que fèieu vosaltres, a vegades és que amb aquestes compareixences, a lo millor falleu 
l’estratègia. El tema dels abocadors incontrolats, evidentment és una, ha d’esser una prioritat 
perquè efectivament, sobretot a la zona rural de Palma, hi ha molts d’abocadors que hem de 
controlar, i evidentment hem de cercar les maneres, és un tema molt complex, perquè tenim 
també el problema, allà on hem de donar una alternativa. Volem fer més punts verds, és una de 
les propostes que tenim, que hem d’estudiar diferents punts verds a la ciutat, també alguns punts 
verds mòbils, per a poder facilitar a la gent que pugui dipositar deixalles en aquest punts, i així 
anar reduint els abocadors, però està clar que hem de fer una multi bateria de propostes, per 
acabar amb aquesta xacra, que repercuteix molt negativament en el medi ambient, a la salut 
pública i en el paisatge, evidentment. I crec que ja està. Gràcies. Perdoni. No, per lo de cost, 
perquè m’has dit que no sabem exactament el cost, però sabem que no costarà més de 50.000 
euros aquestes auditories. Lo que no sabem és el cost, perquè s’està ara per part dels tècnics 
d’Emaya, no ho estic fent jo, per part dels tècnics estan fent el tipus de projecte, i veure amem 
quines seran les possibles opcions econòmiques, però evidentment vos informarem en els 
membres del Consell d’administració, tot d’una que en tinguem coneixement.” 
 
46. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del tinent de 
batle de Mobilitat i Districte llevant, per tal de que informi al Ple (257/2015) 
 
Compareix 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, Sr. Regidor de Mobilitat. Volíem fer aquesta sol·licitud de 
compareixença, per tal de que ens expliqui quines són les línees mestres de la seva Regidoria, 
durant aquesta legislatura. Si ens pot explicar un poc, quina serà la seva política en matèria de 
Mobilitat, i molt concretament pel que fa a l’Empresa Municipal de Transports, de la qual 
varem celebrar fa unes setmanes, el primer Consell d’administració, al qual es va anomenar al 
nou gerent, i li vull agrair, bé l’agraïment públic que vostè va fer per la transició que es va 
produir, i per les gestions de l’Equip anterior. A l’any 2000 pràcticament es varen adquirir al 
voltant d’uns 90 vehicles de la EMT, això significa que aquests vehicles doncs ja tenen uns 15 
anys, i això significa doncs que s’ha d’adquirir nous vehicles, o s’ha de fer qualque tipus de 
política per tal de renovar la flota de la EMT. Ens agradaria sabre quina serà la política que 
vostès seguiran, si efectivament vostès adquiriran 90 vehicles nous, això més o manco suposa 
un cost d’uns 25-30 milions d’euros. Com vostès saben, la passada legislatura, doncs va esser 
una legislatura molt complicada, en la qual es va haver de fer moltíssimes mesures, per tal de 
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pal·liar una crisi tremenda, i un deute públic que tenien en general totes les administracions 
públiques, també la EMT i l’Ajuntament de Palma. I ens agradaria sabre si efectivament vostès 
adquiriran nous vehicles, o faran doncs el sistema de leasing, renting, en definitiva, quina 
solució. Per un altre banda, Sr. Regidor també vostè va anunciar als mitjans de comunicació, 
que vostè contractaria més conductors, i que també posaria més freqüències de la EMT, i que 
per això, suposo que va esser per una pregunta que li va fer algun periodista, vostè va dir que 
s’augmentaria la subvenció municipal. Clar, això, de on es trauran aquests doblers? Perquè ara 
hem escoltat en el regidor d’Hisenda, que ha dit que es congelaran els imposts, que no es 
pujaran, i això significa que si es puja aquesta subvenció municipal, s’haurà de llevar d’altres 
partides, i ens agradaria sabre si vostès han tingut qualque previsió de quina partida es llevarà, o 
si efectivament no faran cas al regidor d’Hisenda, i pujaran els imposts. Perquè sense cap dubte 
sinó no es podria fer d’un altre manera. També ens va xerrar de la gratuïtat, de tornar a la 
gratuïtat a tots els menors de 16 anys, una mesura que vostès varen prendre ja a la passada 
legislatura, quan estava la Sra. Calvo com a batlessa, i va esser una mesura doncs efectivament 
que també va produir al voltant d’un 16% dels usuaris de la EMT no pagaven, i nosaltres sí que 
volem posar de manifest que, bé, doncs això pot suposar un perjudici important de la liquiditat 
per l’empresa municipal. Nosaltres som ben conscients que l’empresa municipal de transports, 
ha de complir i ha de desenvolupar un servei públic. Això significa que s’ha de vetllar pels més 
desfavorits, i efectivament nosaltres pensem que hi ha d’haver una gratuïtat per aquelles 
persones que realment ho necessitin, però que realment ho necessitin. Lo que no podem fer és 
regalar els bitllets a persones doncs que sí es poden permetre comprar un tiquet. I per lo tant, 
tots aquells menors de 16 anys que puguin estar a famílies, que es poden permetre aquesta 
despesa, doncs considerem que ficar-la dins aquest sac de la gratuïtat, i pujar el nombre de 
persones que de manera gratuïta, doncs tenen accés a la EMT, doncs pot posar en perill la 
solvència d’aquesta empresa municipal. Vostès varen pujar els preus, quan governaven, 
aproximadament un 40%. És cert que, en fi, clar, si nosaltres fem que molta de gent, que a lo 
millor no és necessari, vagi gratis, però després es pugen un 40%, doncs sincerament, pensem 
que qualque cosa no va bé. I també l’any 2011, quan el Partit Popular va accedir al Govern 
d’aquesta institució, es va trobar amb un deute de 6,8 milions d’euros dins aquesta empresa. 
Nosaltres li fem aquesta reflexió, no per recriminar res, sinó li fem aquesta reflexió perquè no 
torni vostè en aquelles polítiques, en les quals l’empresa municipal estava amb un forat de 6,8 
milions d’euros, i en la qual doncs inclús hi havia empreses, proveïdors, que enviaven circulars 
en aquesta casa, dient que si no es pagaven les factures, haurien de tallar subministra de gasoil, 
vehicles, servei de manteniment de vehicles i de reparació, les distintes empreses que són 
proveïdores de la EMT, de l’Empresa Municipal de Transports. Per tant, si un cas ho deixaré per 
la següent intervenció, però sí que ens agradaria que ens expliqui aquestes qüestions Sr. 
Regidor, i si es possible doncs que siguin novedoses, i que no es tornin errors del passat. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, moltes gràcies Sr. Batle, i moltes gràcies Sr. Rubio per la pregunta. Exposaré en línees 
generals, quines seran les actuacions que es duran des de l’Àrea de Mobilitat, i evidentment dins 
aquesta explicació, inclouré les preguntes que feia referència vostè a la EMT, i que d’alguna 
manera ja vaig contestar a la Comissió prèvia en el Ple, a través d’una pregunta que es formulà 
per part del grup de Ciutadans. Les tres grans línees d’actuació del àrea les vull definir 
bàsicament la primera seria la pacificació del trànsit, posar mesures a favor de la mobilitat de 
vianants, mesures a favor de la integració de la bicicleta en el trànsit de la ciutat, i mantenir 
evidentment la fluïdesa del trànsit de vehicles a motor. La segona gran mesura o paquet de 
mesures, és la intermodalitat. La intermodalitat vindrà evidentment de la mà d’una unificació 
tarifària, hem d’aconseguir en aquesta legislatura, per primera vegada, una unificació tarifària, 
que ens permeti la intermodalitat entre els diferents mitjans de transport públic i també perquè 
no dir-ho també del transport del vehicle privat, quan es deixi en els aparcaments públics. Això 
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es farà a partir de converses que ja s’han iniciat, amb la Direcció General de Transport, i que 
esperem que arribin a bon fruit, durant aquesta legislatura, per poder tenir per fi d’una vegada 
per a totes, en un territori tan petit com és la illa de Mallorca, una unificació tarifària que ens 
permeti aglutinar tots els serveis públics. Per acabar, la darrera gran, el darrer gran paquet de 
mesures és evidentment la reorganització del servei de la EMT, una organització que passa per, 
com deia vostè, més personal, més busos, estudis sobretot de línees, per millorat l’eficàcia i 
l’eficiència que s’està donant al servei al ciutadà. I evidentment tenint en compte que els 
requisits pressupostaris, no hem de desquadrar la EMT, però la premissa que jo tinc damunt la 
meva taula, és la de no desquadrar la vida dels ciutadans de Palma, per continuar amb la finalitat 
única de quadrar un pressupost. Per desenvolupar aquestes tres grans línees, hem previst 7 
estratègies diferents, la primera estratègia va vinculada a la xarxa de vianants, que sigui una 
xarxa adaptada, accessible, i segura, on es detectin els punts conflictius, es redueixi la velocitat 
en aquells indrets on sigui necessari, perquè s’ha observat una alta sinistralitat, i que a demés 
ens pugui conduir a una progressiva ampliació de les xarxes de vianants. Una ampliació que 
sempre anirà de la mà d’una planificació prèvia, per evitar que aquestes noves ampliacions, no 
es converteixin en pacs temàtics de terrasses, sinó que més aviat siguin ampliacions que 
permetin el lliure fruiment de l’espai públic i la combinació evidentment amb l’activitat privada, 
però que no sigui únicament el pes màxim que es pugui donar. Regulació també de freqüències, 
semafòriques, i altres mesures són a vegades de petit alcans pressupostari, però que suposen una 
gran millora pel que és la mobilitat de vianants. La segona gran estratègia, com bé dèiem abans, 
és evidentment la promoció del transport públic còmode i accessible, i amb això el 
replantejament que hem de fer a la EMT, és evidentment imprescindible. Un replantejament a 
nivell de personal, hem de tenir en compte que l’any 2009 es va fer la darrera incorporació de 
persones, de treballadors, i que des de aleshores, no s’ha fet cap mena d’incorporació. Tenim 
que durant aquest temps, s’han jubilat unes 50 persones, de les quals són 40 conductors. A 
nivell de viabilitat, de la incorporació de personal, tenim relativament bo de fer, les passes són 
les següents, hem començat una negociació amb el Comitè d’empresa, el Comitè d’empresa 
immediatament ens va posar damunt la taula, aquesta necessitat, com així ho va fer també 
l’anterior gerent. I nosaltres hem volgut donar inici en aquesta nova contractació, i prepararem 
unes bases, la negociació de les quals es començarà en breu. I quin pressupost tenim per 
aquestes bases? Actualment estam tenint en compte, s’estan fent hores extres, s’estan comprant 
dies lliures, s’estan permutant dies lliures i de permisos retribuïts, perquè els xofers puguin 
seguir prestant els serveis a la ciutadania, i perquè desquadri el mínim possible el servei que 
s’està donant en el ciutadà. Aleshores, lo que hem fet nosaltres és calcular el que ens està 
suposant aquest sobre cost, i ens quedem gairebé parells amb lo que seria una nova incorporació 
de personal. Aquesta incorporació es començarà a tramitar dins enguany, i esperem i espero que 
així sigui, contar amb la col·laboració, no només del Comitè d’empresa, sinó de tots els agents 
implicats, entre ells són vostès que participen, el Consell d’administració, poder començar una 
contractació de personal i tenir-los operatius ja dins l’any qui ve, dins l’any 2016. A nivell de 
reestructuració de línees, és fonamental emprendre-la per evitar possibles duplicitats i 
solapaments que es puguin donar a les línees, per això encarregarem i farem estudis intensos en 
aquest aspecte, per a començar a millorar, i sobretot començar a recollir i posar damunt la taula 
novament, i com si comencéssim novament de zero, totes les necessitats de les barriades, i tenir 
un plànol, mai millor dit en el cas de les línees, un plànol més clar i més segur del que volem 
fer, i de com ho hem de replantejar. Evidentment la compra de vehicles és totalment necessari, 
no només per l’obsolescència dels vehicles, que ja assoleixen els més de 15 anys que vostè 
comentava, sinó també perquè ens impliquen un augment de cost d’explotació. Evidentment el 
vehicle és més antic, necessita consumir i evidentment això ens redunda també en un major cost 
de les reparacions. Evidentment nosaltres per això tenim molt clar que hem de cercar 
finançament, ja pugui esser finançament intern, però sobretot finançament extern. No tenim clar 
encara com ho volem fer, no és una mesura que vulguem precipitar-nos, evidentment, hem de 
tenir també molt clar com volem que sigui la nova flota de busos, si apostem pel combustible 
líquid o si anem al gas, i evidentment això és una mesura que es començarà a plantejar dins els 
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propers mesos, però que de ben segur suposarà la renovació progressiva de la flota de la EMT. 
Fomentarem també com deia, la integració tarifària, amb les converses que ja hem començat a 
mantenir amb el Govern Balear, i evidentment també farem una reestructuració, tal vegada de 
tarifes, evidentment començarem per l’aeroport, que a l’aeroport el primer que haurem de fer és 
adequar les tarifes a les tarifes que es tenen a altres capitals europees, i fins i tot podem valorar 
la incorporació de vehicles específics per donar un servei concret a l’aeroport. Abundarem 
també en el servei de taxi a demanda, que servia per dotar en aquells barris que quedaven més 
enfora, i que tenien una poca demanda de bus, com per haver de posar un autobús específic per 
cobrir una línea. Amb l’ús de la integració de la bicicleta, evidentment seguirem amb la 
construcció de carrils bici, ampliarem la xarxa de ciclo carrers, itineraris segurs per les bicicletes 
per donar aquella seguretat als ciclistes, i també per compaginar el seu dins el trànsit diari de la 
ciutat. Fomentarem l’ús de la bicicleta en els centres educatius, a les barriades, perquè es pugui 
arribar als Polígons industrials. També ampliarem la seguretat de les bicicletes, ampliarem les 
mesures de seguretat en el seu aparcament. També el bici registre, el tornarem a potenciar. 
Mantindrem evidentment el bici Palma, com a servei de bicicleta pública, i el seu manteniment, 
i evidentment continuarem amb altres mesures, que també són de caire més de promoció d’ús de 
la bicicleta, també. I accions acompanyades a la informació del seu ús, i del seu correcte ús. No 
només ens centrarem a l’acció punitiva, sinó també ens centrarem a l’acció informativa, per 
evitar aquella desagradable imatge que tots tenim en ment, que són les bicicletes circulant per 
les voravies. Pel que fa als aparcaments públics de la ciutat, tot i la greu situació de liquiditat, el 
que volem és seguir avançant, és en el seu manteniment, tenim greus problemes de manteniment 
als aparcaments d’Antoni Maura, on saben vostè que s’inunda periòdicament, i s’han de fer una 
sèrie d’inversions, per mantenir el seu correcte funcionament. Continuarà l’SMAP també amb el 
servei de gestió del bici Palma, continuarà també amb el servei de préstec de bicicleta, ampliant-
lo si cab. I evidentment també farem altres mesures, com una que està a punt d’incorporar-se, 
que són els panells informatius, que ens permetran distribuir el trànsit de la ciutat, evitant els 
col·lapses. Evidentment al final d’aquesta legislatura, està prevista la reversió de dos 
aparcaments públics, com són de dos aparcaments concessionats tots dos, com són el de la Plaça 
Major i el de la Plaça Comtat de Rosselló, i que ens serviran per replantejar la mobilitat en 
superfície, i per poder optar a més alternatives a l’hora de plantejar processos de peatonalització, 
que com deia seran consensuats amb els veïns. A nivell, a la cinquena estratègia, és la de 
continuar amb qualitat dels serveis públics de transport, que en aquest cas són el taxi, són els 
serveis que gaudeixen de llicència. Convocarem la Comissió de seguiment del taxi, que no es 
feia des del novembre de l’any passat. Continuarem amb l’aprovació del Reglament del taxi. 
Ahir varem aprovar mesures de subvenció pels taxis adaptats. I també anirem més endavant, 
intentant que hi hagi màxim consens, en una proposta del nostre programa de Govern, 
consistent en la creació de la ciutat del taxi, entesa com un lloc de serveis pel taxi, dels quals es 
puguin beneficiar ells. Continuarem també amb la nostra acció, contra el intrusisme en el sector. 
I per part de les galeres, com deia la regidora, col·laborarem amb ells pel compliment estricte de 
l’Ordenança actual. I també col·laborarem en l’ampliació de la nova Ordenança que es pugui fer 
a partir de setembre, que començarem els treballs. Pel que fa a la gestió del trànsit, com deia, 
volem un trànsit fluït però a la vegada pacificat, millors freqüències semafòriques, carrers 
pacificats a 30 kilòmetres per hora, carrers que tinguin carrils VAO, de preferència per aquells 
viatges compartits, que llevin trànsit a la ciutat. I per acabar la setena gran mesura, és la de crear 
més hàbits de mobilitat sostenible. Això com ho aconseguim? Com deia, amb més campanyes 
institucionals, fomentant la participació de les entitats, la setmana de la Mobilitat” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Ferrer vagi acabant.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
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“Ah sí. La setmana de la Mobilitat en serà un exemple. I donem la màxima publicitat i 
participació a les obres que es facin i a les accions que facem. Evidentment la cooperació 
municipal serà la premissa, com poder esser Urbanisme, Govern Interior, Infraestructures i 
Seguretat Ciutadana. I evidentment amb vostès, per intentar assolir el màxim consens.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (Ciutadans): 
 
“Muchas gracias. Bueno, voy a aprovechar esta intervención, para poner en conocimiento del 
Gobierno, algunas de las propuestas que Ciudadanos llevamos en nuestro programa electoral en 
el tema de Movilidad, para que en su caso pues las tengan en cuenta, durante esta legislatura. 
Respecto a la EMT, sí consideramos que es necesario, mejorar las frecuencias de paso de 
algunas líneas, sobretodo las más demandadas, en la época de verano, ya que son la línea del 
aeropuerto, la Playa de Palma o la que va a Illetas por ejemplo. Sería necesario en este caso 
mejorar las frecuencias. Si que creo que somos todos conscientes de que los autobuses ya están, 
tienen muchos años, 15 como habéis comentado, y sería necesario, pensamos que sería 
necesario la adquisición de nueva flota, lo que ocurre es que dado que esto es va a suponer una 
gran inversión, lo que pedimos es que se realice siempre con cabeza, y lo que no nos queremos 
encontrar a final de legislatura, es con un sobreendeudamiento. Respecto a más tema de 
autobuses, también en nuestro programa, llevamos la propuesta de dotar a todas las paradas de 
líneas de autobuses de marquesinas adecuadas, y mejorar el sistema de conservación y 
mantenimiento de las ya instaladas. Respecto a las bicicletas, sí consideramos que hay que 
priorizar la mejora del mantenimiento de la red de carril bici, ya establecida, y posteriormente y 
siempre mediante un estudio de viabilidad económica, pues ampliar la red citada. En realidad, 
en relación a la mejora de la seguridad de los usuarios, y garantizar la convivencia en el uso de 
la bicicleta y el tránsito peatonal, creemos que es necesario regularlo más, y mejorar esa 
seguridad mediante el estricto cumplimiento de las Ordenanzas. Respecto al sector del taxi, 
consideramos que no es necesario que se impulse la reconversión del sector del taxi, y se mejore 
la regulación de la profesión, para garantizar su estabilidad y rentabilidad. También proponemos 
la instalación de paneles informativos para los turistas, en diferentes idiomas, indicando las 
tarifas orientativas, entre puerto, aeropuerto y distintos puntos del centro de la ciudad, y zonas 
de alto interés cultural y turístico. Respecto a las motocicletas, consideramos que es necesario 
mantener y mejorar las medidas de protección especiales para los motociclistas, como pintura 
antideslizante, en la señalización horizontal. Sellado de grietas en la calzada, con materiales 
antideslizantes, etcétera. Respecto a los aparcamientos, creemos también que es necesario 
mantener una norma unificada, en relación al aparcamiento de vehículos sobre la acera en toda 
la ciudad, evitando la inseguridad que crea la aplicación de excepciones en determinados 
barrios, como por ejemplo Santa Catalina. Y luego por último, respecto al transporte urbano de 
viajeros en vehículos de tracción animal, es decir, las galeras, nosotros consideramos que es 
necesaria una revisión y mejora del Reglamento municipal, con la participación del Colegio 
Oficial de Veterinarios en las Islas Baleares, entidades de protección animal, asociaciones de 
defensa de los animales, y protectoras de animales autonómicos, con el fin de garantizar el 
adecuado control de las condiciones de los animales. Gracias.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Ferrer, efectivament l’equilibri pressupostari és important, que 
l’empresa estigui sanejada és important, perquè de lo contrari aquesta empresa està en perill, i si 
està en perill aquesta empresa, està en perill el servei públic que presta als ciutadans. Per lo tant, 
demanem des del grup Popular responsabilitat i seny, a l’hora de gestionar els recursos públics 
de l’empresa municipal. Pel que fa a la contractació de conductors, ens costa que estaven 
preparades unes bases, que va redactar l’Equip anterior, i que a més a més vostès varen fer 
aportacions, que des del seu grup municipal, bastants aportacions, que varen quedar 
incorporades, ens agradaria sabre aquestes bases de contractació si seran rescatades i es basaran 
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vostès en aquells treballs, en aquella feina ja feta, o si vostès no estan d’acord i les faran de bell 
nou. Si que vull recordar que aquelles bases tenien el suport i el consens dels distints sindicats 
de la institució, per tant considerem que és important. Sabem també que actualment, 
aproximadament, hi ha un absentisme d’uns aproximadament 20, més o manco, és lo que diu 
l’estadística, 20 treballadors per motius de baixa, per malaltia, bé, en definitiva, per baixa 
temporal, i que aquests contractes es supleixen amb contractes temporals d’interinitat. Els 
criteris per la contractació d’aquests treballadors, vostès sempre han defensat que havien d’esser 
100% objectius, és a dir, amb proves escrites. Malament hi ha hagut doncs criteris que anaven 
per un altre línea, que deien que amb entrevistes doncs bastava com a criteri com a selecció de 
personal. I ens agradaria sabre quina serà la seva, el seu criteri, si el seu criteri serà el criteri de 
l’entrevista, o com defensaven vostès de la més absoluta objectivitat i seran tot provés escrites. 
Per un altre banda també ens agradaria sabre, que passarà amb l’empresa Asitsa, si se rescatarà 
o no se rescatarà, si el manteniment de la flota de la EMT la farà aquesta empresa. Quan de 
temps queda? Perquè jo no ho sé, no sé quan de temps queda per contracte, i en cas de que 
encara quedi temps si vostès ho respectaran i si vostès continuaran amb aquesta empresa, o 
voldran que siguin els treballadors de la mateixa EMT, els que s’encarreguin de prestar aquest 
servei. I Sr. Ferrer, que ha passat amb el tranbus, perquè no hem escoltat res d’aquesta mesura 
estel·lar que va anunciar el Sr. Noguera, al començament de la seva andança per fer el Pacte 
d’esquerres a l’Ajuntament de Palma, ens agradaria sabre si això va esser simplement un anunci, 
per tal de defensar o reivindicar un lloc destacat dins el Pacte de Govern d’aquest nou Equip, o 
si realment serà una política en la qual el Govern de progrés hi creu, farà feina i es posarà de 
bell nou a que sigui una realitat. Lo primer que ens agradaria sabre és, primer si està dins els 
seus objectius, sí o no, perquè vostè ha xerrat 10 minuts, i no ha xerrat del tranbus, a veure 
amem si vostè ens pot contestar, si serà o no una realitat, i si és una realitat que ens expliqui lo 
que és el tranbus, perquè els ciutadans doncs la veritat és que estan un poc confusos, no entenen 
molt bé quina és la idea o la filosofia d’aquest tranbus, si això suposarà que s’han de condemnar 
a via pública, si hi haurà determinades vies públiques que només podrà anar aquell tranbus, i no 
podrà anar vehicles. Cal recordar que vostès doncs ja varen esser responsables de llevar un carril 
a les Avingudes, pel tema de la bici. Vostè ha dit que no tornarà a fer aquest carril bici, perquè 
efectivament va esser un caos circulatori, dins una via importantíssima, neuràlgica de la nostra 
ciutat. Però en definitiva ens agradaria sabre, que pensa vostè Sr. Ferrer fer amb el tranbus, i si 
realment el Sr. Noguera doncs aconseguirà aquest propòsit, que ell va anunciar davant els 
mitjans de comunicació, com qualque cosa tan important. I després, també ens agradaria sabre, 
vostè ens ha xerrat del bici registre, i ens agradaria sabre si la potenciació d’aquest bici registre, 
doncs no consistirà en deixar de pagar, com vostès ja varen fer a l’anterior legislatura, perquè 
evidentment doncs desenvolupem una infraestructura, o fem una mesura, s’ha de pagar, hi ha 
una sèrie de proveïdors que s’han de pagar i lo que no es pot fer és anunciar i fer una cosa, però 
després no aportar la partida pressupostària corresponent. També ens agradaria sabre quina serà 
la seva política en matèria de ORA, si ens pot dir si hi haurà ampliacions de l’ORA, i si vostè ja 
les té identificades a quina banda. I també ens agradaria sabre, en el tema del ACIRE, si vostès 
continuaran amb el mateix criteri, amb el mateix criteri de consensuar les associacions veïnals, a 
l’hora de posar les càmeres de vigilància, o si vostès utilitzaran un altre política, si tornaran a la 
política dels pilons, o sinó en definitiva que ens pugui explicar en el grup municipal Popular, 
aquesta qüestió. Moltíssimes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle, gràcies als representants dels grups per les seves rèpliques. Evidentment ha 
estat una errada de novato equivocar-se, i no incloure el tranbus en la meva exposició, atribuïble 
únicament en els nirvis del debut, i efectivament el tranbus formarà part de l’estratègia del 
transport públic de la ciutat, i com dèiem en el programa de Govern, condicionada únicament a 
l’obtenció de finançament. Si no tenim el finançament adient, no començarem ni a plantejar-nos 
el tranbus, ni tampoc començarem a plantejar-nos estudis costosos del tranbus, que tanmateix 
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després no puguin arribar a bon terme, però sí, formarà part de la planificació de la ciutat en el 
cas d’obtenir finançament. I si vol que li expliqui com funció un tranbus ho podem fer, és una 
miqueta llarg de fer però si que, és un mitjà que permet la circulació ràpida, eficient i moviment 
de passatgers, mitjançant plataforma segregada, a vegades no, hi ha diferents opcions, però bé 
evidentment tot això és una proposta que evidentment es materialitzarà i es començarà a 
estudiar, en tenir l’adequat finançament. Carril bici d’Avingudes varem dir que no, no el 
tornaríem fer tal com el teníem, però sí que evidentment impulsarem mesures, com deia abans, 
de trànsit pacificat, per permetre la circulació lliure dels ciclistes, i la seva integració dins la 
xarxa fluida del trànsit. El bici registre, té una petita taxa per inscriure’s. Quan dic fomentar dic 
donar-ne publicitat, començar a establir convenis amb empreses comercialitzadores de 
bicicletes, perquè moltes vegades en el moment d’adquirir la bicicleta es pugui fer el tràmit de 
donar-se d’alta allà mateix, sense haver de desplaçar-se a l’Ajuntament. ORA i ACIRE, ORA 
condicionat a les demandes veïnals, condicionat també a l’existència de pressupost, ampliar les 
zones de ORA a zones on no hi ha una excessiva rotació i on hi ha molts veïns, com vostès 
sabran, no és rentable per l’Ajuntament, i evidentment s’ha de tenir en compte, en quins 
perjudicis econòmics ens podem enfrontar. ACIRE, ampliació consensuada i parlada amb els 
veïnats, i els ACIRES ja declarats, evidentment es farà que es compleixin els ACIRES ja 
declarats. Si s’han d’instal·lar càmeres evidentment és l’opció molt més econòmica, i no tirarem 
per instal·lar pilons, que era l’opció que causava un greuge econòmic, perquè després se 
variaven. Aleshores, els ACIRES ja declarats es faran complir, perquè ja estan declarats com a 
tal. Responsabilitat i seny, en tindrem evidentment, faltaria més que no en tinguéssim, i les 
bases anteriors i que en parlava vostè de la contractació de personal, tots els treballs que s’hagin 
fet el nou gerent amb el mateix equip de feina que tenia l’anterior de gerent, per tant estam 
contant amb el mateix background que tenia l’anterior, comencem a fer passes, començarem a 
fer passes, amb els professionals que tenim a la EMT, i es contarà evidentment amb la feina 
prèvia que s’hagi duit a terme. Quin pes tindrà l’entrevista? Això és una cosa, l’entrevista en el 
procés de selecció, és una cosa que s’haurà de negociar evidentment amb els sindicats, però 
totes aquelles mesures que ens allunyin de la transparència, de l’objectivitat i de la lliure 
concurrència, evidentment no les podríem acceptar i les haurem de posar damunt la taula. El 
contracte amb Asitsa, finalitza d’aquí a dos anys i mig, caldrà fer la revisió del contracte, i ja 
s’estudiarà efectivament, si hem de prendre la decisió d’assumir-ho per part de l’empresa o no. 
A hores d’ara és molt complicat que jo li pugui contestar en aquesta pregunta. Finalment per la 
pregunta del Grup de Ciutadans, la seva exposició estic pràcticament d’acord en tot el seu 
programa electoral, crec que podem arribar a una entesa en moltíssims aspectes, i dir-li que en el 
cas de la modificació de l’Ordenança de Galeres, ja hi participen diverses entitats, hi participen 
també veterinaris i altres col·lectius, aleshores és una Comissió el més plural possible, i 
evidentment qualsevol proposta d’ampliar aqueixa pluralitat, serà benvinguda, però ja li 
garanteixo que ja d’entrada hi participen. I per tota la resta com ja li deia, pràcticament d’acord 
amb la seva exposició. Moltes gràcies.” 
 
 
47. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal PP del tinent de 
batle de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge digne, per tal de que informi al 
Ple (258/2015) 
 
Compareix 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bien, en primer lugar aclarar que cuando hacemos una solicitud de 
comparecencia, no hay más estrategia que la de querer informarnos, nosotros, los grupos de la 
oposición, y todos los ciudadanos, creo que es un derecho básico de todos nosotros. Y con este 
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motivo nos gustaría que nos explicase Sr. Noguera, cual es la política que van a desarrollar en 
materia urbanística, teniendo en cuenta que son una coalición de tres partidos políticos, que 
Usted Sr. Noguera, dejará de ser Regidor dentro de menos de dos años, para ser el Alcalde, y 
que el Sr. Hila pasará a ser de nuevo el Regidor de Urbanismo, dejando de ser Alcalde. Supongo 
que habrán estudiado de manera conjunta, y habrán decidido cuales van a ser las directrices para 
este modelo de ciudad de Palma que tienen Ustedes en mente. En su programa electoral hablan 
de generalidades, todos queremos una ciudad amable, una ciudad dinámica, una ciudad 
sostenible, todo esto coincidimos todos, no creo que haya ningún ciudadano que opine lo 
contrario. Ahora bien, quisiéramos aprovechar esta comparecencia, para que concreten, como 
piensan materializarlas. Respecto a viviendas disponibles, hablan de regular los usos de los 
inmuebles. Bien, realmente los usos de los edificios, ya están regulados desde el año 73, y cada 
vez que se ha redactado un nuevo Plan General, se han vuelto a regular, es algo que ya está 
regulado, con lo cual ¿Qué piensan hacer al respecto? ¿Qué novedades van a introducir?  Dicen 
que favorecerán los cambios de uso, nos gustaría que explicaran y que concretaran, a que hacen 
referencia, y que novedades van a introducir al respecto. En el programa de ayudas, hablan de 
rehabilitación, bonificaciones y ayudas a los propietarios de las viviendas destinadas a alquiler 
social, ayudas a la reparación de edificios y viviendas para personas con dificultad de 
movilidad, ayudas a la rehabilitación de viviendas. Vaya por delante que el Partido Popular, y 
creo que aquí también todos coincidiremos, estamos de acuerdo en este tipo de ayudas, ahora 
bien, habrá que ver, tendrá que haber un control de gasto presupuestario, tendrá que haber una 
serie de prioridades que tendremos que ver, como todos estos gastos se materializan porque al 
final, de on no n’hi ha no en raja, lo que no nos gustaría que volviera a pasar, bueno, pues 
errores históricos en donde al final se prometían cosas a los ciudadanos, y luego cuando estos ya 
se habían gastado el dinero, también es fácil, le tenía que decir, ay me sabe fatal pero no tengo 
un euro. También hablan de penalizar las viviendas vacías, nos gustaría como lo van a hacer. 
Ustedes van a obligar a los ciudadanos que tengan su vivienda vacía, a abrirla a los inquilinos. 
Ustedes hablan mucho de la libertad, pero ya se ve que a veces la libertad es solo para los 
elegidos de la izquierda. En cuanto al crecimiento de ciutat, hablan en su programa, de que no 
puede crecer más. Efectivamente, no puede crecer más, no porque Ustedes lo digan, sino porque 
desde 2005, cuando se aprobó el Plan territorial insular, el crecimiento de Palma ya está 
congelado, no es una novedad que van a introducir Ustedes, es algo que está aprobado desde 
hace ya unos cuantos años. El Plan General sí que estamos preocupados, porque para la nueva 
redacción del Plan General, corre el rumor en Urbanismo, a lo mejor a Usted le ha llegado, que 
es el Regidor de Urbanismo y Vivienda Digna, de que quieren Ustedes contratar un equipo 
redactor externo. Lo que el Partido Popular, y yo creo que gran parte de la ciudadanía estará de 
acuerdo, le va a solicitar Sr. Noguera, es que no vengan de fuera a decirnos como tiene que ser 
nuestra ciudad. Creo que en Palma hay suficientes técnicos, con gran prestigio, que pueden 
ayudar a la redacción de este programa, sin tener que gastar un solo euro de los ciudadanos, en 
pagar a gente de fuera, para que nos vengan a contar a los palmesanos, como tiene que ser 
nuestra ciudad. Respecto a la participación ciudadana en el Plan General, Ustedes hablan, y es 
textual, de que van a poner en marcha la verdadera participación ciudadana. Nos interesa 
muchísimo saber cual es esta verdadera participación ciudadana, que tengamos nosotros 
constancia, hasta ahora todos los ciudadanos han podido participar, se ha cumplido con la 
legalidad que estima la Ley, las alegaciones, se ha recibido a todo aquel que ha querido 
presentarse, etcétera, etcétera. Con lo cual, cuales van a ser, cuales van a ser las novedades. 
También hablan de su impulso decidido sobre ejes cívicos, ejes verdes y conectores 
ambientales. Nos gustaría saber si van a ser necesarias las expropiaciones para ello, y si también 
se han iniciado los estudios al respecto. Respecto a las actuaciones de generación urbana, les 
rogaríamos que escuchen a los ciudadanos, ahí tenemos Camp Redó, como ejemplo de lo que no 
hay que hacer, 8 millones de euros que se gastaron en la anterior legislatura, cuando Ustedes 
gobernaron, para que al final, ninguno de los propietarios esté ni de acuerdo ni contento, hasta el 
punto de que muchos no quisieron entrar a vivir en las viviendas en las que Ustedes gastaron el 
dinero, rehabilitándolas en contra de su parecer. Y por último, respecto a accesibilidad y 
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publicidad y ciudad para las mujeres, hablan de crear oficinas, gabinetes de estudios, para 
pensar la ciudad, etcétera, etcétera. Los que les pedimos es también que no incrementen más el 
gasto por favor. En la casa hay excelentes funcionarios, y si no los encuentran aquí en materias 
específicas, los hay en otras administraciones, con las cuales podrían llegar a Convenios para 
esta finalidad. Nos gustaría si pudiera concretar, todas estas pautas que tienen en su programa 
electoral. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltíssimes gràcies. Un dels objectius principals que tinc, que no està vinculat a l’Àrea de 
Model de Ciutat, és que vostè i jo puguem tenir una relació políticament més amable. Això serà 
una cosa que ho intentaré.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Encantada.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“És vera que quan plantegem com el nou Equip de Govern la ciutat, és vera que xerrem de 
generalitats, volem convertir Palma en una ciutat molt més moderna, molt més europea, molt 
més habitable, molt més verda, i molt més sostenible. Dit això, evidentment aquí el impuls i la 
revisió del Pla General, tindrà un paper cabdal i essencial. I aquest sí que és un dels objectius 
principals d’aquesta legislatura. Com a primera mesura, abans de que acabi l’any, volem establir 
un esquema director de model de ciutat, que reculli les directrius bàsiques de l’avanç del Pla, 
sempre cercant el màxim consens, però el durem en el Plenari, perquè es pugui aprovar. Aquest 
document base, ja ens servirà per començar a treballar en futures intervencions de la ciutat. A 
nivell d’intervencions, a nivell de transformació, tenim una sèrie d’objectius, que molts els 
compartim, i que creiem que considerem claus a la ciutat. Primer, una intervenció sobre la 
corona perifèrica de la ciutat, que correspon a l’àrea de desenvolupament sostenible, que es va 
aprovar en aquest Plenari crec que en el mes d’abril, tot el tema del Fons Feder. Estam parlant 
dels barris de Cala Major, fins nou Llevant, passant pel Terreno, Camp Redó, Son Gotleu, La 
Soledat, i algunes d’aquestes intervencions, estaran plantejades en el Fons Feder, especialment 
el Terreno. I després, altres intervencions, veurem de quina intensitat es faran. Alguns barris, 
com pugui esser La Soledat, podrien plantejar equipaments que puguin canviar la dinàmica de la 
ciutat, i conjuntament amb Mobilitat i Infraestructures, en altres barris, podem mirar de fer 
altres tipus d’intervenció, com reordenació de la circulació, perquè els barris siguin molt més 
amables. I fins i tot no descartem, i ja ho hem comentat alguna vegada, utilitzar també la cultura 
com una forma de transformació, en els barris més deprimits i oprimits. Estam xerrant de grans 
murals, estam xerrant de connectar participació ciutadana, artistes i barris. Hi ha moltíssimes 
experiències positives a Europa, que crec que poden esser dignes d’importar a la ciutat. Després, 
tenim aquesta intervenció a la corona perifèrica, i després també hi ha dos qüestions claus, 
l’actuació sobre el front litoral, i les zones turístiques. A les zones turístiques concretament 
n’hem de parlar, però si hi ha una ecotaxa per enmig, crec que aquelles zones que estan més 
degradades, es podria intervenir, però això encara ho hem de parlar. En relació a la Platja de 
Palma, primer una recopilació de tota la feina que s’ha fet els darrers 8 anys, i sobretot tenim 
una estratègia que compartim amb la Federació Hotelera, que l’altre dia varem tenir una reunió, 
que és intervenció sobre l’Arenal de Palma, que és la zona més conflictiva, més degradada, i 
que genera més tensions de la ciutat. Després a Cala Major, i també connectat possiblement amb 
el Fons Feder, hi ha algunes prioritats, primer la rehabilitació d’infrahabitatges, revisar estudis 
fets per a futures intervencions. I després també, estudiar la connexió del Passeig de Calvià amb 
el Passeig Marítim. Després, evidentment aquest Equip de Govern, té una especial sensibilitat 
per nuclis històrics, s’ha creat a l’Àrea de model de ciutat, un equip de patrimoni i paisatge urbà, 
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i aquest equip ha d’intervenir en aquests nuclis històrics. Nosaltres lo que volem és sobretot 
major protecció dins una línea general bàsica de posar en valor el patrimoni urbà de Palma, i 
evidentment barris i pobles com Sant Jordi, Son Ferriol, Son Sardina, La Vileta, El Coll d’en 
Rabassa, Son Espanyolet, El Molinar, Es Jonquet, que abans d’acabar l’any volem aprovar el 
Pla especial de protecció. Volem mantenir i potenciar el seu valor emblemàtic, tradicional, 
paisatgístic, i la seva relació amb l’entorn. Això és una de les qüestions que considerem 
bàsiques. I després també una de les novetats que farem conjuntament amb la Regidoria 
d’Ecologia i amb la Regidoria de Districte, és la creació d’un projecte de parc agrari al Pla de 
Sant Jordi. També ja hem tingut una reunió amb la Universitat, una forma de col·laboració. I 
sobretot potenciar l’agricultura local i responsable, amb un projecte evidentment urbanístic. I 
sobretot també que sigui una oferta social, cultural i ambiental. I també volem implicar en el 
sector turístic. Després, hi haurà alguns programes que volem plantejar, que l’Ajuntament de 
Barcelona ha realitzat amb bastant d’èxit, que són la realització de micro actuacions, en 
coordinació amb les àrees d’Infraestructures, Mobilitat i Serveis Socials. I estam plantejant una 
primera, que és la posada en valor d’alguns espais que són bars que actualment estan abandonats 
per l’Ajuntament de Palma, com en el Jonquet, devora el Molí del Pa, com a Les Voltes. I 
també, bé, estam mirant en el Parc de la Quarantena, un espai degradadíssim, també poder 
impulsar una rehabilitació urbana, amb una activitat econòmica de responsabilitat social. En 
relació a habitatge, bé, l’oficina antidesnonaments ja és un fet, no ha costat cap euro a 
l’Ajuntament de Palma, i vol donar resposta a una problemàtica que es desprèn de la cara més 
cruel de l’estafa de la crisi. A dia d’avui l’oficina ja ha tingut 38 afectats que han anat a demanar 
informació, ja s’ha aturat un desnonament, i és un equip multidisciplinar, de llicenciats en dret, 
treballadors socials i suport administratiu. Objectius per l’any qui ve, crear un parc d’habitatges 
de lloguer social. Com? Sobretot amb el creixement de Palma Habitada, i la modificació de les 
seves bases. Actualment, persones que no tenen feina, no poden accedir en aquest programa, i 
nosaltres volem canviar un poc aquesta dinàmica. Pujar en pisos i connectar-ho amb la vocació 
social que ha de tenir un programa així. Més tímidament també volem començar amb projectes 
de rehabilitació, connectar activitat econòmica, rehabilitació i lloguer social, i volem impulsar 
una sèrie d’ajudes a propietaris, perquè puguin rehabilitar el seu pis, i després el puguin donar 
durant uns anys a lloguer social. I després evidentment, ja veuríem de quina forma, amb 
projectes que poden esser interessants, com l’antiga presó, amem si hi hauria possibilitats 
econòmiques de poder fer habitatges de lloguer social per a joves, artistes, o per una sèrie de 
qüestions que jo considero interessants i imprescindibles per aquesta ciutat. També tenim el 
repte del Lluís Sitjar, que ja hem convocat la Comissió no permanent, tant el Lluís Sitjar com el 
Pla General, aquestes Comissions no permanents seran periòdiques, crec que perdran la 
condició de no permanent, perquè considerem que hi ha temes de ciutat que han d’esser de 
consens, i entre tots hem de construir el model de ciutat. I en relació a la suposada, suposat 
comentari d’externalització del Pla General, lo màxim que es farà a lo millor és un Conveni amb 
alguna Universitat, per a poder enriquir el projecte, com a màxim. Evidentment nosaltres 
considerem que els funcionaris han d’esser les persones que impulsin el Pla General, i 
simplement a lo millor hi haurà qualque Conveni amb qualque Universitat. I també volia 
destacar a l’equip que està liderant actualment el model de ciutat, tant en Joan Riera com en Biel 
Horrach, com en Francisco Cifuentes, són persones de reconegut prestigi, en relació a la seva 
professió. Són guanyadors de molts de premis de model de ciutat, i és vera que és un equip 
pensat per redefinir la ciutat i el seu model. Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Bon dia un altre vegada. Jo me centraré en el programa que duia MÉS, perquè entenc que vostè 
és el regidor d’Urbanisme d’aquests dos anys, i els pròxims dos anys després el PSOE, el PSIB, 
intentarà aplicar el seu programa de Govern també. Que segurament tenen moltes coses en 
comú, però també en tenen de diferents. Bé, en primer lloc jo estic, nosaltres defensem en el 
nostre programa també la participació ciutadana, dins lo que és l’ordenació urbanística, i 
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l’aprovació del Pla General d’Ordenació Urbana. I com que això ens preocupa, voldríem sabre 
com ho pensa fer vostè, i si podrem veure un Pla d’Ordenació Urbana dins aquesta legislatura. 
Per altre banda, veig que en el seu programa també, diuen que promouran la preservació i 
posada en valor del paisatge de finques rústiques i possessions d’especial valor, mitjançant 
acord amb el propietari. Jo voldria sabre, que costarà això a la ciutadania, és a dir, suposo que 
durà un cost, haurem de donar subvencions, o ho haurem de fer de qualque manera. M’agradaria 
que m’ho expliqués. Per altre banda, també el tema dels pisos buits, del que ha xerrat ara. És un 
tema molt complicat. Diuen que centraran l’esforç en fer aflorar 20.000 habitatges buits. Que 
entenen vostès per habitatge buit? És un concepte molt interessant. El pis d’una Senyora que no 
pot llogar el seu pis, això és un habitatge buit? I després un altre tema, xerra de l’oficina de 
desnonaments, i fan referència única i exclusivament a desnonament dels bancs, jo és lo que he 
sentit de moment. No, si no és així m’ho digui i m’ho corregeixi, no tinc cap problema, jo no, 
reconec que sóc, no sóc infalible. Bé, en aquest cas, com ho pensen fer amb els desnonats de les 
vivendes de lloguer. Per un altre banda, varem publicar l’altre dia el tema de les llistes dels 
bancs que deuen doblers a les comunitats de propietaris, és un tema importantíssim. Jo ho vaig 
demanar a la Comissió, a la que vostè no va assistir, perquè no va poder, bé, perfecte, però bé, 
jo vaig demanar això amem com ho pensaven fer, amem quina finalitat tenia aquesta mesura, i 
la resposta va esser que estaien tractant de negociar amb els bancs, perquè cedissin les vivendes 
per les persones en estat de necessitat, me pareix perfecte, és una mesura, unes negociacions 
fantàstiques però això és com si li demano l’hora i me diu que París és la capital de França. Jo li 
demanava exactament, quina finalitat té publicar la llista dels bancs morosos, com ho pensen 
fer, com sabran els doblers que deu cada banc. En fi, perquè des del meu punt de vista això és 
impossible, doncs, com que nosaltres no estam d’acord en fer cants de sirena, en proposar coses 
que són totalment irrealitzables, doncs ens agradaria que per part de l’Equip de Govern, ens 
expliquessin com pensen fer totes aquestes coses. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Noguera, yo también tengo muchas ganas de llevarme bien con 
Usted, estaré encantada, no hay ningún problema, lo que pasa es que no hemos de confundir una 
relación personal, que será la mejor de las que pueda Usted imaginar, y otra cosa es el trabajo. 
Aquí estamos trabajando para los ciudadanos que nos han votado, y nuestra misión como 
oposición es fiscalizar, exigir cuentas y exigir cuales son sus políticas de acción, y exigirles 
también que las concreten, esto es lo que hacemos en el Pleno, nada más ni nada menos. Usted, 
como es normal también, ha hablado de su libro, de lo que le interesa vender, pero siguen 
habiendo muchas dudas al respecto que no me ha contestado. Ustedes, vuelvo a insistir, voy a 
incidir en los puntos que he dicho anteriormente, que Usted bueno pues no ha querido contestar 
o no ha caído en la cuenta o lo que sea. Cuando hablan de regular los usos de los inmuebles, que 
ya está actualmente regulado, cuando hablan de regularlo de una forma estricta y de favorecer 
los cambios de uso, ¿a que hacen referencia? ¿Qué novedades van a introducir al respecto? 
¿Qué es lo que funciona ahora en el Plan General, que no les gusta y quieren cambiarlo? ¿Qué 
van a incidir para cambiar eso y en que se va a mejorar la ciudad o las nuevas viviendas? 
¿Cómo van a obligar a los ciudadanos que tengan viviendas vacías, a que las pongan a 
disposición del Ayuntamiento? Todas las ayudas de las que hablan Ustedes en su programa 
electoral ¿están cuantificadas? ¿Han empezado a cuantificarlas? ¿Han empezado a hacer 
estudios de viabilidad? Todos queremos ayudar a los demás, pero si no hay dinero habrá que 
hacer prioridades y habrá que hacer estudios de gasto, y ver como se priorizan esas ayudas. El 
crecimiento. El crecimiento ya está congelado, no es una novedad de Ustedes ni de nosotros, es 
del Plan Territorial Insular, aprobado desde el 2005, con lo cual decisiones que Ustedes van a 
tomar, que todavía van a restar más suelo a la ciudad, como la desclasificación de Son 
Puigdorfila, ¿han hecho algún estudio jurídico, para ver si va a conllevar alguna indemnización? 
¿Saben que esa clasificación es consecuencia de una Sentencia de un Tribunal de Justicia? ¿Han 
estudiado al respecto? Que me puede decir de eso. Respecto a Gesa, Gesa que está ahora en el 
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terreno perdido de 20 juicios pendientes por temas judiciales, fruto por cierto del anterior Pacto 
de Gobierno, que tomó una decisión que vamos a pagar todos los ciudadanos, que es la de tener 
el parque más caro del mundo en la Fachada Marítima. Nos gustaría saber, como van a convertir 
eso en casa cultural. Qué es eso de la creación del sol o del paraíso del sol o de la fábrica del sol, 
del que hablan en su programa. Nos gustaría también saber, si han estudiado o presupuestado, o 
han encargado el estudio, para saber que coste va a llevar a todos los ciudadanos de Palma, 
convertir y remodelar el edificio de Gesa, que como Usted sabe está en estado semi de ruina. Y 
también nos gustaría saber, que va a ser de Son Busquets ¿van a respetar el Convenio 
establecido con el Ministerio de Defensa? ¿Van a negociar para mejorarlo? ¿Qué piensan hacer 
al respecto? ¿Van a instar al Ministerio de Defensa para que lo lleve a cabo con la mayor 
celeridad posible? Qué pasa con el Cuartel de Intendencia, que también le quieren dar otro uso. 
Qué pasa con la prisión, con la antigua prisión, donde también está previsto por el Plan General 
hacer viviendas. Y por último, vuelvo a hacer incidencia respecto al Equipo redactor del Plan 
General de Ordenación Urbana. Aquí, en Palma de Mallorca, además de los Arquitectos que 
Usted ha nombrado, tenemos muchísimos profesionales de primer nivel, además como Usted 
sabrá con la crisis, uno de los sectores que más ha sufrido, además de la construcción, 
evidentemente han sido el colectivo de Arquitectos. Bien, pues den trabajo a estos colectivos, 
que saben muy bien como es la ciudad, la conocen a fondo, y podrán proponer las mejores 
soluciones posibles, mucho mejores que cualquiera que venga de fuera. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, aniré contestant a mesura que han fet els comentaris. Moltíssimes gràcies per la 
intervenció. Nosaltres entenem que la participació ciutadana, connectada al impuls i a la revisió 
del Pla General, es fa amb els veïnats i les veïnes, per això mateix, des de que estam governant, 
casi cada horabaixa estam visitant un barri, i conjuntament amb els veïnats, coneixem in situ, i 
fem una prospecció, per a poder definir futures intervencions. No hi ha millor manera que 
conèixer els barris, amb la gent que coneix els barris, que és els veïnats. Estam fent fitxes de 
cada barri, una introducció, unes necessitats, i possibles futures intervencions. Després, en 
relació en els pisos buits, nosaltres tenim diversos programes, perquè aquests pisos buits, que 
són l’any 2012, segons el Institut Nacional d’Estadística, no segons jo ni l’Ajuntament, eren uns 
16.000 i pocs. Bé, primer, ja ho varem comentar, hi ha una proposta d’aquest Ajuntament, que 
haurà d’anar acompanyada del Parlament, que és multar en els bancs, multar en els bancs i a les 
immobiliàries, que durant més de dos anys, tinguin habitatges buits. Això ja s’està fent a 
Catalunya, i modificant un article de la Llei d’Habitatge, podríem estar en disposició de fer això. 
Ara bé, això s’ha de fer conjuntament amb el Parlament de les Illes Balears. I després, en els 
propietaris, les persones físiques, doncs incentivant, a través del Palma Habitada, amb garanties 
pels propietaris amb desperfectes i amb impagaments, i després també amb programes de 
rehabilitació. Moltíssima gent no pot llogar el pis, perquè no el pot rehabilitar, doncs, 
incentivem tot això. L’Oficina d’antidesnonaments, també s’encarrega de lloguers, és qualsevol 
persona que estigui relacionada amb un procés de desnonament. Concretament ahir, el 
desnonament que es va aturar, era de lloguer, es va fer una mediació, i a nivell de, va haver-hi 
una ajuda de Càritas, per a poder pagar dos mesos que es devien, i en el final amb el propietari, 
va haver-hi un final feliç, per dir-ho de qualque manera. Aquella dona amb els seus tres fills, es 
va poder quedar a dormir a ca seva. Amb el tema de la llista de bancs morosos, ja hem tingut 
converses amb el Col·legi d’administradors, que són els primers que diuen que això és un gran 
problema, es deuen més de 13 milions d’euros en relació a la morositat dels bancs. Hi ha barris, 
que són els que ens centrarem, molt deprimits a Palma, com pugui esser Son Gotleu, o com 
puguin esser els Pullman, que els bancs deuen una quantitat indigna, indigna. Anem a mirar-ho 
de quina forma ho podem denunciar. Però això no té res a veure amb el tema de la cessió 
d’habitatges. Que els bancs siguin morosos, no és el nostre problema, lo que és el nostre 
problema és que les comunitats de propietaris estiguin en bon estat, i que les finques estiguin 
vertaderament curioses, i que no siguin el banc que generin problemes. Sra. Bosch, el tema de, 
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és vera que no voldria entrar en polèmica, però venim d’un Àrea d’Urbanisme, que el cap de 
departament ens havien dit que no s’havien reunit en una mateixa taula durant 4 anys, o sigui 
que, bé, i li podria, en privat li explicaré coses del Pla General i de la coordinació que hi havia 
hagut, entre regidor, gerent, el Sr. Llamas que va esser la persona que va impulsar, i que en el 
final, i que en el final va esser un projecte frustrat, per la poca coordinació i pel poc temps per 
afrontar aquest procés. Molt bé. En relació a Gesa, és vera, Gesa té un panorama jurídic que 
s’hauria d’aclarir, i que hauríem de mirar com Ajuntament d’afrontar. Ara bé, això no lleva que 
mentre s’aclareix aquest panorama, l’Ajuntament comenci a fer un projecte de rehabilitació de 
l’edifici de Gesa. Gesa té un problema, lo de la fàbrica del sol, es perquè és un edifici totalment 
insostenible, i tothom coincideix en que una de les primeres intervencions que s’ha de fer en 
aquest edifici, és canviar-li la pell, perquè sinó és un edifici insostenible. En relació a quins usos 
pot tenir aquest edifici. Bé, nosaltres ja hem comentat que com a mínim un d’ells hauria d’esser 
un districte digital, connectat a noves industries, i també canviar un poc l’entorn immediat de 
l’edifici, concentrat en Nou Llevant. Tema de Son Busquets i antiga presó, problemes que 
vostès mai han generat cap tipus de solució. Nosaltres lo que els proposem és que, d’aquests 
temes que afecten negativament a la ciutat, puguem anar de la mà, i puguem trobar solucions. 
Son Busquets no pot estar més d’aquesta manera, ho sap tothom, doncs anem a mirar 
conjuntament de trobat solucions. Bé, me sap greu però ja he acabat.” 
 
4.3 INFORME INTERVENCIÓ. 
 
48 Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’Intervenció del Pla d’ajust 
de l’article 7 del RD Llei 4/2012, de 24 de febrer , informe de seguiment del Pla 
primer trimestre 2015 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
“En cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, por el 
que se crea el Fondo para la financiación de los pagos a proveedores y en el caso de las 
Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 y 135  
del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, esta intervención informa:  
 
Normativa aplicable 
• Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
• Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 marzo, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales (en adelante rdl 2/2004). 
• RDL 500/1990, de 20 de abril, por el que se desarrolla el capítulo primero del título 
sexto de la Ley 39/1988. 
• Orden HAP 419/2014, de 14 de marzo, por la que se modifica la Orden EHA 
3565/2008, de 3 de diciembre, por la que se aprueba la estructura de los presupuestos de 
las entidades locales. 
• Real Decreto Ley 4/2012, de 24 de febrero,  por el que se determinan obligaciones 
de información y   procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de 
financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales. 
• Real Decreto Ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo para la 
financiación de los pagos a proveedores. 
• Orden HAP/537/2012, de 9 de marzo,  por la que se aprueban el modelo de 
certificado individual, el modelo para su solicitud y el modelo de plan de ajuste, 
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previstos en el Real Decreto-ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se determinan 
obligaciones de información y procedimientos necesarios para establecer un mecanismo 
de financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales. 
• Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre,  por el  que se desarrollan las obligaciones 
de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera. 
Antecedentes de hecho 
El 30 de marzo de 2012, en cumplimiento con lo regulado en el artículo 7 del RD Ley 
4/2012, el Pleno del Ayuntamiento de Palma de Mallorca aprobó el Plan de Ajuste para 
una duración de 10 años y que es acorde al modelo previsto en la Orden HAP/537/2012, 
de 9 de marzo, por la que se aprueban el modelo de certificado individual, el modelo 
para su solicitud y el modelo de plan de ajuste que constaba de 5 páginas. 
El Ministerio de Administraciones Públicas, a través de la secretaria general de 
coordinación autonómica y local, con fecha 30 de abril de 2012 emitió informe 
favorable al Plan de Ajuste del Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
El Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, ha liberado con fecha 1 de abril 
de 2015, la plataforma de captura de datos relativa al  “Informe de seguimiento del plan 
de ajuste aprobado  y otra información conforme a los apartados 4 y 6 de la disposición 
adicional primera  de la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera”, plataforma que estará disponible hasta el 
30 de abril de 2015. 
Por todos los hechos y fundamentos de derecho descrito se emite el siguiente; 
INFORME: 
I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, 
el interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del 
plan de ajuste. De dicho informe se dará cuenta al pleno,  y del contenido del mismo se 
dará traslado al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas,  a través de la 
plataforma telemática que habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los 
artículos 111 y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se deberá presentar el informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del 
Ayuntamiento de Palma de Mallorca. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en  el 
artículo 10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información 
sobre los siguientes extremos: 
- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de crédito contratadas 
identificando la entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 
- Deuda comercial contraída clasificada por su antigüedad y su vencimiento. 
Igualmente, se incluirá información de los contratos suscritos con entidades de crédito 
para facilitar el pago a proveedores. 
- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o en las 
medidas del plan de ajuste. 
Es necesario matizar, que la contabilidad del ejercicio 2014 no está cerrada,  y no está 
aprobada la liquidación del presupuesto del mismo ejercicio,  el artículo 191 del 
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TRLRHL refiere a la confección de la liquidación por parte de las entidades locales 
antes del primero de marzo, por lo que la información que se incluye en el presente 
informe y la que se va a remitir al Ministerio a través de la plataforma telemática, es la 
disponible a fecha de hoy en la intervención municipal, la misma no debe  tener 
alteraciones sustanciales sobre la que surja de la liquidación, dado lo avanzado de la 
contabilidad,  pero si que puede variar en algunos aspectos presupuestarios. Además, 
como se explicará posteriormente, algunos datos a incluir en la información facilitada  
van a consistir en previsiones en base a datos de ejercicios anteriores. 
Por otro lado, debemos destacar que en la previsión del primer trimestre y en la 
proyección anual estimada el Ayuntamiento de Palma de Mallorca ha consolidado la 
Empresa Municipal de Transportes (EMT) y Palau de Congressos, S.A, consolidación 
no prevista al elaborar el Plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que 
se adjunta como anexo esta intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.- Información relativa  a la evolución de los ingresos a 31/12/2015 y comparativa con 
la previsión contenida en el plan de ajuste. 
 

Existe una desviación entre la previsión del plan de ajuste y la situación a 
31/12/2015 en términos globales positiva del 8,04%. Esta desviación se produce porque 
en los datos del plan de ajuste no están contemplados los ingresos de la Empresa 
municipal de Transportes ni de Palau de Congressos, ya que el porcentaje se calcula 
sobre los datos del plan de ajuste con respecto a la desviación de la estimación anual. 
Esta desviación se produce porque en los datos del plan de ajuste de la operación de 
endeudamiento del RD 4/2013 se introdujo en millones. 
 
2.- Información relativa  a la evolución de los gastos  a 31/12/2015 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 

Existe una desviación en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y 
la situación a 31/12/2015 es negativa del 22,55%. 
La desviación negativa se debe fundamentalmente a la disminución de los gastos 
corrientes con respecto a los datos contenidos en el plan de ajuste aprobado. 
 
3.- Información relativa  a la evolución del endeudamiento a 31/12/2015 y comparativa 
con la previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento del 47,16% 
debido a la consolidación de la deuda de Palau de Congressos, S.A., la Empresa 
Municipal de Transportes, así como los Consorcios Mirall Eixample, Museu d’Art 
Modern i Contemporáni i Consorci Parc de Ses Estacions. Estos tres Consorcios se han 
disuelto por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 2012 y el Ayuntamiento de Palma ha 
asumido la parte de la deuda viva pendiente. En segundo lugar, la cifra de 
endeudamiento aumenta debido a la formalización de los préstamos derivados del RD 
8/2013 por importe de 70 millones de euros. 
 
En los datos del endeudamiento existe  una incidencia referida a la operación derivada 
del RD 4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso 
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implica que todos los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. El dato correcto 
es 1.736,36 (en miles de euros). Igualmente sucede con los gastos financieros derivados 
de esta operación, que están en millones y no en miles y esto hace que el porcentaje de 
gasto corriente aumente y el de ingresos financieros también. 
 
La magnitud del ahorro neto es positiva en 8,4 MM. 
Tras realizar los ajustes SEC, se pone de manifiesto una capacidad de financiación de 
4.454,31 MM frente a la capacidad de financiación de 46.077,81MM  previstos en el 
Plan de ajuste. 
 
4.- Avance de remanente de tesorería. 
Para el cálculo del remanente de tesorería, los saldos de dudoso cobro y el exceso de 
financiación afectada se han consolidado únicamente las entidades sometidas a 
contabilidad pública, como es el Ayuntamiento de Palma de Mallorca, sus Organismos 
Autónomos y Consorcios.   
El remante de tesorería es positivo en 21.411,13MM. 
En relación a los saldos de dudoso de cobro, se han estimado en 46.672,10MM, cifra 
superior a la prevista en el plan de ajuste debido a que únicamente se han hecho 
expedientes de baja de derechos relacionados con tributos municipales por importe de 
7MM, estando pendientes de una mayor depuración de saldos. 
El exceso de financiación afectada se ha cifrado en 6.933,72MM. 
5.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
6.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos 
con entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
 
Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 31/03/2015. 

 
7.- Informe trimestral de seguimiento de deuda comercial.  

La deuda comercial a 31/03/2015, correspondiente a las obligaciones 
reconocidas pendientes de pago, procedentes de los periodos que se especifican,  se ha 
cifrado en 39,5MM millones de euros.   

En el cálculo de la deuda comercial se ha incluido la deuda comercial de Palau 
de Congressos, S.A. y la Empresa Municipal de Transportes, así como el resto de deuda 
de Organismos Autónomos, Consorcios y el propio Ayuntamiento. 
 
8.- Información sobre operaciones con derivados y otro pasivo contingente. 
A la largo del primer trimestre de 2015 se han realizado operaciones con derivados 
(SWAPS) por importe de 421.013,00€ 
 
A los efectos oportunos, este es mi informe que emito sin perjuicio de cualquier otro,  
mejor fundado en derecho. Remitiendo copia del presente informe al señor Alcalde de la 
Corporación, para que proceda a dar cuenta del mismo en la primera sesión plenaria que 
se celebre.  
Los datos contenidos en el mismo deberán ser volcados en la plataforma telemática de 
captura de datos habilitada al efecto antes del 30 de abril de 2015. 
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Será necesario continuar con las medidas contenidas en el plan de ajustes del 
Ayuntamiento de Palma de Mallorca en el futuro para ver si se consolida el 
cumplimiento de los objetivos contenidos en el mismo. 
Con motivo de la aprobación de la liquidación del presupuesto del año 2014, se deberá 
analizar con datos ciertos, el grado de cumplimiento del plan de ajuste, y adoptar en su 
caso las medidas que procedan”. 
 
49. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 91/2015 de 28 
d’abril, pròrroga extraordinària contracte del Servei d’interpretació i traducció de 
la llengua de signes durant els plenaris de l’Ajuntament de Palma 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
“En compliment del que disposa l'article 218.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el text refús de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, que 
estableix l’obligació d’elevar informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel 
President de l’Entitat Local contraris les objeccions efectuats, aquesta Intervenció 
General sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent 
informe:  
 
Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció,  91 /2015 de 28 d’abril, Pròrroga 
extraordinària Contracte del Servei d’interpretació i traducció de la llengua de signes 
durant els plenaris de l’Ajuntament de Palma. 
 
INFORME INTERVENCIÓ 
CONTRACTE: Contracte del Servei d’interpretació i traducció de la llengua de signes durant els plenaris 
de l’Ajuntament de Palma. 
ADJUDICATARI:ILSBA INTERPRETACION Y TRADUCCION SL. (CIF: B-57723132) 
 
A la vista de la sol·licitud d’informe de la Coordinadora General de Batlia per a una pròrroga 
extraordinària del Servei d’interpretació i traducció de la llengua de signes durant els plenaris de 
l’Ajuntament de Palma a partir del 26 de maig de 2015 fins 26 de novembre de 2015 (6 mesos)  o fins a la 
nova adjudicació, si aquesta es produeix amb anterioritat, aquesta Intervenció Municipal observa que la 
pròrroga proposada té el caràcter d’extraordinari, atès que s’iniciarà una vegada finalitzat el termini màxim 
previst pel contracte (25 de maig de 2015) i a l’espera d’una nova licitació. 
 
A l’efecte, i dins l’exercici de la funció interventora prevista als art. 215 i 216.2.c del RDLeg 2/2004 de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), aquesta 
Intervenció es troba en l’obligació de manifestar el seu desacord amb la forma de tramitar la contractació 
d’aquest servei, emetent un REPARO a l’aprovació de prorrogues (extraordinàries) fora de contracte. 
 
S’adjunta com a documentació complementària a la sol·licitud de prorroga la proposta d’acord a Junta de 
Govern i l’informe tècnic de l’àrea de 13 d’abril de 2015 emes per la Cap de Servei, justificatiu de la no 
suspensió del Servei. 
 
Pels motius exposats, d’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan competent pel resoldre la 
present objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent indelegable dita facultat. 
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Conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple de les 
resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuades, de la 
mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe justificatiu de la seva actuació.  

S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de pròrrogues extraordinàries 
en ares a una millor organització i planificació dels contractes de serveis gestionats per l’àrea. 
 
Es posa de manifest que la quantia total de la pròrroga que es vol tramitar ascendeix a 4.800 euros (IVA 
inclòs del 21%) com a  màxim i amb càrrec a l’aplicació pressupostària 06.91200.22707 del vigent 
pressupost de despeses. Dit import té caràcter estimatiu. 
 
El contracte es pretén prorrogar amb les mateixes condicions econòmiques que el primitiu (44,77 €/hora iva 
inclòs). 
 
En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació de la despesa associada a la pròrroga del contracte 
estaria supeditada a: 
 
1. La certificació d’existència de crèdit per a fer front a la despesa corresponent a l’exercici 2015 

(S’adjunta proposta d’acord a Junta de Govern amb RC previ Ref.4952) . 
2. Les condicions d’execució del contracte durant la prorroga hauran d’esser exactament les mateixes del 

contracte inicial. 
 
50. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 89.1/2015 e 24 
d’abril, modificació 3a. pròrroga extraordinària per 7 mesos del contracte del 
servei de neteja centres escolars 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
“En compliment del que disposa l'article 218.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el text refús de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, que 
estableix l’obligació d’elevar informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel 
President de l’Entitat Local contraris les objeccions efectuats, aquesta Intervenció 
General sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent 
informe:  
 
Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció,  89.1 /2015 de 24 d’abril, Modificació 3ª 
Pròrroga extraordinària per 7 mesos del contracte del Servei de neteja centres escolars. 
 
INFORME INTERVENCIÓ: 
TIPUS D’EXPEDIENT: Modificació de contracte 
TÍTOL: Modificació 3ªPròrroga extraordinària del contracte del Servei de neteja edificis municipals 

 
En compliment del que disposa l'article 213 del RDLeg. 2/2004, de 5 de març, pel que s'aprova el text 
refús de la Llei reguladora de les hisendes locals, i de conformitat amb l’article 4.1.h) del Reial Decret 
1174/1987, de 18 de setembre, pel qual es regula el Règim Jurídic dels Funcionaris d’Administració 
Local amb habilitació de caràcter nacional, en relació a l'expedient de referència, aquesta Intervenció 
informa que conté la següent documentació: 
 
1. Sol·licitud d’informe de 15.05.2015 
2. Informe proposta de modificació de la prorroga del Servei administratiu de l’àrea gestora de data 
14.05.2015, que conté la conformitat del contractista a la modificació. 
3. Proposta d’acord a Junta de Govern per a la aprovació de la modificació del contracte 
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4. Plec de clàusules administratives particulars (PCAP), quadre annex i plec de prescripcions 
tècniques, 
5. Acord de la Junta de Govern de 20.10.2010 d’adjudicació del contracte a SELSA SA A08350621 , 
per dos anys prorrogables per dues anualitats més i amb inici del contracte dia 01.11.2010. 
6. Informe disconforme (amb reparo) de la Intervenció a la 3ªpròrroga extraordinària del contracte, 
proposada a partir del 01.05.2015 (informe núm. 89/2015 de 24.04.2015) 
7. Acord de la Junta de Govern de 29.04.2015 d’aprovació de la 3ªpròrroga extraordinària del 
contracte per període 7 mesos (a partir de 01.05.2015) o fins nova adjudicació del contracte, una vegada 
aixecat, pel President de la Corporació, el reparo formulat per la Intervenció. 
 
La legislació aplicable es la següent: 
• Llei 7/1985, de 2 d’abril, de bases de règim local. 
• Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears. 
• Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, text refós de la Llei de contractes del sector 
públic. 
• Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, text refós de la Llei reguladora de les Hisendes 
Locals (TRLRHL). 
 
El contracte tenia una durada de 2 anys, prorrogable per 2 anys més i es va iniciar el 1 de novembre de 
2010. L’àrea gestora va ver efectives les dues prorrogues previstes al contracte fins a 31/10/2014. 
 
No obstant, el centre gestor va emetre 3 propostes de nova pròrroga del contracte, amb una durada de 4 
mesos, 3 mesos i 7 mesos respectivament, essent aquesta darrera des de 01.05.2015 fins a 30.09.2015  o 
fins adjudicació de nou contracte. Aquesta Intervenció General va informar amb objeccions (reparo) la 
tres propostes de pròrroga del contracte atenint al caràcter extraordinari de la mateixa, vist que aquestes 
s’iniciarien una vegada finalitzat el termini màxim previst al contracte (31.10.2014). 
 
Les Juntes de Govern de 29.10.2014, 28.01.2015 i 29.04.2015, varen aprovar respectivament les 
pròrrogues extraordinàries, una vegada resoltes per part del Sr. Batle l’objecció (reparo) formulada per 
aquesta Intervenció General, conforme al previst a l’article 217 del TRLRHL. 
 
Aquesta Intervenció General manifesta, tal com ja va fer al seu dia, el seu desacord amb la forma de 
contractació de serveis mitjançant pròrrogues (extraordinàries) que allarguen la seva vigència més enllà 
de la durada màxima prevista al contracte. Per això, en coherència amb les objeccions formulades als 
informes de fiscalització núm.89/2015 de 24.04.2015 i núm.198/2014 de 17.10.2014, aquesta Intervenció 
es troba en l’obligació de formular una nova objecció (reparo) a la proposta de modificació de contracte 
sol·licitada, d’acord amb als articles 215 i 216.2.c del TRLRHL. 
 
Posar de nou en coneixement de l’àrea gestora que, d’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, 
l’òrgan competent pel resoldre la present objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent indelegable 
dita facultat. 
Conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple de les 
resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuades, de la 
mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe justificatiu de la seva actuació. 
 
Aquest és l’informe que emet aquest Interventor qui subscriu a la vista únicament dels documents 
facilitats i relacionats”. 
 
51. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 104/2015 de 18 de 
maig, pròrroga extraordinària del contracte del servei de manteniment 
d’ascensors i altres aparells elevadors dels edificis municipals 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
“En compliment del que disposa l'article 218.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el text refús de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, que 
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estableix l’obligació d’elevar informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel 
President de l’Entitat Local contraris les objeccions efectuats, aquesta Intervenció 
General sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent 
informe:  
 
Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció,  104 /2015 de 18 de maig, Pròrroga 
extraordinària del contracte del servei de manteniment d’ascensors i altres aparells 
elevadors dels edificis municipals. 
 
INFORME INTERVENCIÓ 
CONTRACTE: Contracte del servei de manteniment d’ascensors i altres aparells elevadors dels edificis 
municipals  
ADJUDICATARI: SCHINDLER S.A. (CIF: A-500001726) 
 
A la vista de la sol·licitud d’informe del Departament d’Infraestructures per a una pròrroga extraordinària 
del Servei de manteniment d’ascensors i altres aparells elevadors dels edificis municipals a partir de l’1 
de juny de 2015 fins 31 de desembre de 2015 (7 mesos)  o fins a la nova adjudicació, si aquesta es 
produeix amb anterioritat, aquesta Intervenció Municipal observa que la pròrroga proposada té el caràcter 
d’extraordinari, atès que s’iniciarà una vegada finalitzat el termini màxim previst pel contracte (31 de maig de 
2015) i a l’espera d’una nova licitació. 
 
A l’efecte, i dins l’exercici de la funció interventora prevista als art. 215 i 216.2.c del RDLeg 2/2004 de 5 
de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), aquesta 
Intervenció es troba en l’obligació de manifestar el seu desacord amb la forma de tramitar la contractació 
d’aquest servei, emetent un REPARO a l’aprovació de prorrogues (extraordinàries) fora de contracte. 
 
S’adjunta com a documentació complementària a la sol·licitud de prorroga informes tècnics de l’àrea de 
21.04.2015 i 05.05.2015 emesos per la Cap de Servei, i amb la conformitat del contractista, en el qual es 
manifesta que atenint al caràcter essencial de la prestació i regulació normativa, no es pot plantejar la 
suspensió del Servei. 
 
Pels motius exposats, d’acord amb el previst a l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan competent pel resoldre la 
present objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent indelegable dita facultat. 

Conforme al previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple de les 
resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuades, de la 
mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe justificatiu de la seva actuació.  

S’insta al departament responsable o gestor del servei a evitar la realització de pròrrogues extraordinàries 
en ares a una millor organització i planificació dels contractes de serveis gestionats per l’àrea. 
 
Es posa de manifest que la quantia total de la pròrroga que es vol tramitar ascendeix a 50.680,10 euros 
(IVA inclòs del 21%) amb càrrec a l’aplicació pressupostària 11.93320.21301 i anualitats següents:  
 
-2015: 43.440,08 euros  
-2016: 7.240,02 euros 
 
En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació de la despesa associada a la pròrroga del contracte 
estaria supeditada a: 
 
1. La certificació d’existència de crèdit per a fer front a la despesa corresponent a l’exercici 2015 

(S’adjunta proposta d’acord a Junta de Govern amb RC previ Ref.6121) . 
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2. Pel que fa a la despesa prevista per a l’exercici 2016, l’expedient quedaria sotmès a la condició 
suspensiva d’existència de crèdit suficient i adequat per finançar les obligacions derivades del contracte 
en aquell exercici. La Corporació hauria d’assumir el compromís d’incloure en el Pressupost de 2016 
l’import corresponent a l’anualitat prevista. 

3. Les condicions d’execució del contracte durant la prorroga hauran d’esser exactament les mateixes del 
contracte inicial. 
 

És quant procedeix informar”. 
 
52. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’objecció 106/2015 de 18 de 
maig, pròrroga extraordinària del servei socioeducatiu comunitari  
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
“En compliment del que disposa l'article 218.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, pel que s’aprova el text refús de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, que 
estableix l’obligació d’elevar informe al Ple de totes les resolucions adoptades pel 
President de l’Entitat Local contraris les objeccions efectuats, aquesta Intervenció 
General sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent 
informe:  
 
Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció,  106 /2015 de 18 de maig, Pròrroga 
extraordinària del contracte del servei socioeducatiu comunitari 
 
INFORME INTERVENCIÓ 
CONTRACTE: Servei socioeducatiu comunitari 

ADJUDICATARI: GRUP D’EDUCADORS DE CARRER I TREBALL AMB MENORS (GREC) CIF: 

G-07267628 

 

A la vista de la sol·licitud d’informe de l’Àrea Delegada de Benestar Social i Igualtat per a una pròrroga 

extraordinària del SERVEI SOCIOEDUCATIU COMUNITARI a partir del 16 de juny i fins a 30 de 

novembre de 2015, aquesta Intervenció Municipal observa que la pròrroga proposada té el caràcter 

d’extraordinari, atès que s’iniciarà una vegada finalitzat el termini màxim previst pel contracte (16 de juny de 

2014). Així mateix es constata que aquesta Intervenció ja va informar amb reparo la pròrroga extraordinària 

proposada per aquest Servei durant el període comprès entre el 17 de juny de 2014 i el 15 de juny de 2015. 

Aquest reparo fou aixecat pel Sr. Batlle en data 6 de juny de 2014.   

 

S’adjunta com a documentació complementària a la sol·licitud de prorroga, un informe tècnic emès per la 

Unitat de Serveis Domiciliaris, Persones amb Discapacitat i Prevenció Comunitària, en el qual es 

manifesta que atenint al caràcter de la prestació, vinculat a la necessitat social de continuar l’atenció 

preventiva de 690 infants-adolescents i joves en situació d’alta vulnerabilitat social, no es pot plantejar la 

suspensió del Servei. 

 

A l’efecte, i dins l’exercici de la funció interventora prevista als art. 215 i 216.2.c del RDLeg 2/2004 de 5 

de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), aquesta 

Intervenció es troba en l’obligació de manifestar el seu desacord amb la forma de tramitar la contractació 

d’aquest servei, emetent un REPARO a l’aprovació de prorrogues (extraordinàries) fora de contracte. 
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Pels motius exposats, d’acord amb l’art. 217.1 del TRLRHL, l’òrgan competent pel resoldre la present 

objecció (reparo) és el President de l’entitat, essent indelegable dita facultat. 

En els termes del previst a l’art. 218 del TRLRHL, l’òrgan interventor elevarà informe al Ple de les 

resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions efectuades, de la 

mateixa manera que el President podrà presentar al Ple informe justificatiu de la seva actuació.  

D’altre banda, observar que l’article 25.2 lletra e) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases 

de règim local, en la redacció donada per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de Racionalització i 

Sostenibilitat de l’Administració Local, assenyala que les competències pròpies de les entitats locals en 

matèria de serveis socials queden referides a l’avaluació i informació de situacions de necessitat social i 

l’atenció immediata a persones en situació o risc d’exclusió social.  

 

No obstant això, conforme al previst a la Disposició Transitòria 2a. de la Llei 27/2013, les Comunitats 

Autònomes tenen fins el 31 de desembre de 2015 per assumir la titularitat de les competències que es 

preveien com a pròpies del Municipi, relatives a la prestació de serveis socials i de promoció i reinserció 

social, sense perjudici de que la prestació d’aquests serveis puguin ser objecte de delegació per part de la 

Comunitat Autònoma, acompanyada del corresponent finançament.  

 
La quantia total de la pròrroga ascendeix a 89.614,80 euros (exempt d’IVA), amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 05.23100.22756 del vigent pressupost de despeses de 2015. 
 
En el supòsit de que el reparo es resolgués, l’aprovació la despesa associada a la pròrroga del contracte 

estaria supeditada a la certificació d’existència de crèdit per a fer front a la despesa corresponent a 

l’exercici 2015, existint a data d’aquest informe crèdit disponible a nivell de vinculació. 
 
4.4. PREGUNTES DE RESPOSTA ORAL 
 
 
53. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa als criteris de prevalença dels 
informes jurídics sobre el Palau de Congressos (243/2015) 
 
“1. Quin és el grau de fiabilitat que dona l’actual equip de govern als informes jurídics 
dels tècnics municipals? 
2. Quins seran els criteris de prevalença entre els informes interns i els externs en 
relació al Palau de Congressos?”  
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, está en relación a lo que hemos comentado antes, la sorpresa de los 
informes jurídicos externos, y me gustaría saber cual va a ser el criterio a partir de ahora, en 
cuanto a la prevalencia o no del informe externo frente al informe interno.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Entenem que no cal parlar de prevalença de criteris, qual lo que tindrem 
seran informes que aclariran qüestions totalment distintes. El informe que aclareixi jurídicament 
la idoneïtat o no del procediment d’adjudicació al complet, no té perquè entrar en contradicció 
amb els informes de l’Ajuntament, de les distintes àrees de l’Ajuntament que ja existeixen, i que 
fan referència a qüestions puntuals i específiques, com són la taxació de l’any 2003, o el preu. A 
demés jo crec que seria convenient esperar a veure amem que diuen els informes, abans 



 

- 114 - 

d’avançar els problemes i possibles contradiccions. Repeteixo, que aquest Equip de Govern no 
es creu en possessió de la veritat absoluta, però vol tractat amb el màxim rigor, serietat i 
respecte, qüestions que afecten a la butxaca i als interessos dels ciutadans d’aquesta ciutat, i 
sobretot quan parlem d’inversions de més de 100 milions d’euros. Vull tornar a expressar el 
màxim respecte a tots els informes que han anat realitzant les distintes àrees d’aquest 
Ajuntament, que lo únic que han fet és donar compliment a unes peticions molt concretes, i així 
com també, mostrar el màxim interès que té aquest Equip de Govern, en que tot es pugui 
agilitza en el màxim, i que el Palau de Congressos estigui en funcionament, i pugui començar a 
donar beneficis, el més aviat possible. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Si de verdad quieren tener el máximo rigor y el máximo respeto, yo les 
recomiendo y les insto a que utilicen a los servicios internos de este Ayuntamiento, que tienen 
muchos y muy buenos. Porque me da la sensación de que Ustedes han llegado como si fueran 
nuevos ricos, pidiendo informes externos a unos y a otros, antes lo hemos visto en Emaya, ahora 
lo vemos en el Palacio de Congresos. Justifiquen, yo no digo que no se tengan que hacer 
informes externos, pero para que se haga un informe externo, justifiquen previamente, que los 
informes internos de la casa, o los servicios internos de la casa, no tienen, por capacidad, por 
conocimiento, por tiempo, por lo que sea, capacidad de hacerlo. Es una cuestión de sentido 
común, esto no es ideología política. Antes de pedir, de solicitar y de pagar un informe externo, 
comprueben si a nivel interno tenemos técnicos suficientes que lo puedan hacer, porque ya le 
digo yo que los tenemos, tenemos capacidad y tenemos posibilidad de hacerlo. Y siempre dará 
muchísima más garantía y seguridad jurídica, y muchísimo más rigor, y muchísimo más respeto, 
un informe firmado por funcionarios municipales. Siempre. Mucho más que cualquier informe 
externo. Simplemente les pedimos eso, antes de hacer algo, justifiquen que no hay medios 
internos, y que por prioridad siempre sean los informes internos. Gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí. No s’ha dit enlloc, que els informes, o el informe que es vagi a sol·licitar de legalitat del 
procediment, vagin a costar doblers en els ciutadans de Palma. No s’ha dit enlloc. I simplement 
tornar a anar en el missatge que he donat a la meva primera intervenció, és a dir, no es duplica, 
no es demanen informes repetits, perquè els que hi ha ara mateix fan referència només a la 
taxació, i en el preu, però no en el procediment d’adjudicació en el complet. Gràcies.” 
 
Contestada per la Sra. Adrover 
 
54. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la reclamació dels fons de 
Capitalitat corresponents a Palma (244/2015) 
 
Es retira de l’ordre del dia 
 
55. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a l’ús dels vehicles oficials per 
part dels regidors (245/2015) 
“1. ¿Han utilizado los regidores del equipo de gobierno del Ayuntamiento de Palma los 
vehículos oficiales municipales desde su toma de posesión?” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. La pregunta es bien sencilla, saber si se han utilizado por parte de los 
Regidores, distintos Regidores del Equipo de Gobierno, los vehículos oficiales municipales, 
desde su toma de posesión. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, s’han utilitzat vehicles de l’Ajuntament. Com sabeu, l’Ajuntament disposa de diferents 
vehicles, que estan a disposició tant dels regidors com de funcionaris, i alguns dels regidors de 
l’Equip de Govern han utilitzat puntualment aquests vehicles. Sempre ha estat en horari de 
dematí, i horari laboral, i mai per cap tipus de desplaçament que no fos estrictament de feina, 
sempre ha estat per un desplaçament entre diferents o instàncies municipals o un altre institució 
que s’hagués de desplaçar, que estigués a un departament llunyà. I a més a més, volia notar que 
el Batle fa els desplaçaments amb el cotxe dels escoltes, no amb un cotxe diferenciat. Volia 
recordar, perquè suposo que ve per aquí, que l’acord de Govern que varem signar els partits que 
estam governant era explícitament aquest: renunciar a qualsevol privilegi, derivat de la condició 
de representant públic, incloent l’assignació de vehicle oficial de caràcter permanent, excepte 
recomanació expressa dels cossos de seguretat.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Muchas gracias Sra. Truyol. Estoy contento de que hayan utilizado los coches oficiales, porque 
eso significa que son necesarios, que no era ningún capricho, Ustedes ahora hacen el uso del 
coche oficial, como hemos hecho nosotros, no para desplazamientos privados, sino para tareas 
estrictamente de trabajo, y me alegro mucho de que el Alcalde utilice el servicio del escolta, con 
su coche incluido, porque es lo mismo que hacía el Alcalde Isern, por tanto creo que en esa 
línea, es la correcta, y no había ninguna otra pretensión, simplemente reconocer que cuando 
Ustedes han estado hablando permanentemente de privilegios, o alguno de sus Regidores han 
estado hablando de privilegios, no es ningún privilegio que un Regidor del Ayuntamiento, se 
tenga que desplazar de un punto a otro, y lo haga con personal que está para eso en la casa. Por 
tanto, no tenemos nada que decir, y me alegra oír que los que estaban en contra ahora 
consideran que es necesario. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí, en cap moment havíem dit que fos un caprici utilitzar els cotxes que té l’Ajuntament, que 
utilitzen, i de fet hi ha hagut regidors que han utilitzat, amb funcionaris, els cotxes, amb 
conductor o sense conductor, perquè també hi ha cotxes sense conductor. I lo que sí xerràvem 
que era un privilegi, que és lo que renunciem, és tenir l’exclusivitat d’un cotxe oficial amb un 
conductor, cosa que el regidor Gijón quan governava, crec que sí que disposava. Res més.” 
 
Contestada per la Sra. Truyol 
 
56. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a criteris per a l’exhibició de 
símbols als edificis municipals (246/2015) 
 
“1. Quins són els criteris que utilitzarà l’actual equip de govern per a la exhibició de 
símbols als edificis municipals?” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Gràcies. Sí, voldríem que ens expliquessin quins seran els criteris que regiran la diferent 
exhibició d’insígnies en els edificis municipals. Moltes gràcies.” 
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Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, entenc que la pregunta va amb relació per exemple als quadres que a vegades es posen a la 
façana de l’Ajuntament, per exemple, si un cas després m’especifiqués si va referència a 
qualque altre cosa. I lo que farà aquest nou Govern, serà recuperar, recuperar la lògica de 
l’Ajuntament laic i no confessional, que tenia fa dues legislatures. I només s’exhibiran quadres a 
la façana, el dia de la festivitat de Sant Sebastià, perquè és el patró de la ciutat, i a demés 
l’Ajuntament realitza una activitat a la plaça, una activitat pública. I dia 31 de desembre, que és 
la festa de l’estendard, perquè també és un acte que es fa a la Plaça de Cort, i que també està 
organitzat per l’Ajuntament de Palma. Cap altre dia, no sé com el Corpus Cristi, no sé el dijous i 
el divendres Sant, el Verge de la Salut, i altres celebracions religioses catòliques, que durant 
aquesta passada legislatura, es treia un quadre de simbologia religiosa, a la façana de Cort, 
durant aquesta legislatura, no es farà així. Tenim previst poder documentar, si és això lo que els 
preocupa, poder documentar aquest protocol, o aquest procediment, perquè tothom el tingui 
abast i sigui un document públic, que no sigui, volem expressar que no és la intenció que sigui a 
criteri personal del Batle o de qualque regidor de l’Equip de Govern, si es posa o no es posa un 
quadre a la façana.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Nosaltres lo que voldríem saber és bé, l’altre dia sí que hi va haver, el mes 
passat arrel d’una festivitat, un altre bandera penjada a la façana de Cort i a altres institucions, i 
lo que nosaltres voldríem sabre, sense cap problema ni un, si en cas de que es puguin penjar 
aquestes altres banderes o insígnies, que no siguin les que estan estipulades, les que vostè ha dit, 
doncs voldríem sabre els ciutadans, com ho poden fer per poder exhibir les insígnies que 
creguin que a ells les representen, fora d’aquestes establertes, perquè ja n’hi ha hagut en aquests 
pocs dies, banderes que no eren les pròpies, que no tenim cap problema, però sí que creiem que 
la ciutadania i les associacions han de sabre, com ho poden fer, de quina manera poden 
sol·licitar a l’Ajuntament, a qui s’han de dirigir, com, si ho han de fer amb antelació, si no, si 
s’ha de fer una petició justificada o no, perquè puguin també sentir o veure la seva sensibilitat 
representada a l’Ajuntament. I veure com organitzaran una mica tot això, perquè també pot 
passar que hi hagi un dia que hi hagi diverses peticions, i que s’hi puguin penjar diverses 
banderes, i no passa res però el dia menys pensat hi podrà haver una estesa en el balcó de Cort, i 
sabre una mica com regiran tot això, com ho decidiran. He dit ja un poc de quina manera es 
regularan tot això, doncs el fet de que tothom es pugui veure representat, de que han dit vostès 
que Cort, que l’Ajuntament, ha d’esser una ciutat oberta en els ciutadans, i en això hi estam tots 
d’acord. No? Vostès també. Avui hem recorrit en el Codi ètic seu diverses vegades, perquè 
també en aquest sentit doncs diuen que realitzaran la labor pública d’una manera inclusiva i amb 
respecte a la diversitat social, i és d’una manera doncs tenir clar, com els diferents col·lectius o 
ciutadans, es poden dirigir a la institució, perquè totes les sensibilitats es puguin veure 
representades. Només dir-los o recordar-los que no poden obviar, que no poden oblidar que 
Palma, que Cort som tots, inclús d’aquells ciutadans que varen votar el partit que més vots ha 
tingut en aquesta institució. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Val ara entenc que la pregunta anava dirigida a quan es va penjar la bandera de l’Arc de Sant 
Martí. Ho hagués pogut especificar, no hi hagués hagut cap problema, i així hagués fet la 
resposta més directa. Aquesta bandera és un símbol de pau i de llibertat, i no entenem que 
exclogui a ningú, precisament és una bandera que representa a tothom, absolutament a tothom, i 
per això es va penjar aquesta bandera. I a més a més, ara me passen i m’informen, que també la 
Sra. Cifuentes del Partit Popular, també va exhibir una bandera en aquest sentit, a la comunitat. 
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No hi ha cap protocol, si algú té qualque interès en que es pengi qualque símbol, que ho 
comuniqui a l’Equip de Govern, i veurem quina manera. No hi ha cap protocol establert, i no hi 
ha cap establert, però es pot parlar de a veure amem quines serien les fórmules dedins la 
legalitat, evidentment.” 
 
Contestada per la Sra. Truyol 
 
58. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa al cost de les noves 
contractacions a EMAYA (248/2015) 
 
“1. Quin serà el cost total de les contractacions anunciades i la seva afectació al 
pressupost anual d’EMAYA?” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, es una reflexión que también hice ya el otro día en el 
Consejo de administración. Yo la verdad es que de todo este tema de la contratación, me he 
enterado por la prensa, no he sabido prácticamente nada a través de lo que es el Consejo de 
administración ni de, a lo que se refiere en cuanto al proceso de selección, los costes, la cantidad 
de personal que se llega a contratar, el motivo que hacía que se contratara todo este personal. De 
hecho se abre el proceso de selección, sin ni siquiera haberse constituido el Consejo de 
administración de Emaya. Me entero por la prensa, que incluso el propio sindicato mayoritario, 
ha rechazado hasta la composición del Tribunal, que va a hacer las entrevistas, o que ha hecho 
ya las entrevistas a todo este personal. Yo sinceramente creo, en los Consejos de administración, 
hablamos de las reservas de agua, hablamos de la compra de sulfatos, de la compra de 
contenedores, y sin embargo, cuando se hace una contratación de un aumento del 6% de la 
plantilla, no hemos tenido conocimiento de ningún tipo, de nada, o sea, creo que cuando menos 
para mí, es un tema que tiene suficiente interés, y creo que además un considerable coste, como 
para que los que somos miembros del Consejo de administración, que por otra parte tenemos 
una responsabilidad civil, por todo lo que haga Emaya, una responsabilidad penal por todo lo 
que suceda en Emaya, creo que como mínimo, deberíamos tener información sobre una de las 
mayores contrataciones que se producen, no solo en el Ayuntamiento, sino en Emaya, en los 
últimos años. Creo que ni siquiera el Regidor de Hacienda, cuando ha estado hablando de todo 
el tema presupuestario, ha hecho ni siquiera referencia al gasto en esta contratación, y creo que 
es un tema importante, no solo para los partidos que estamos en la oposición, sino para los 
ciudadanos, que todos sepamos, cuales son las condiciones de esta contratación. Especialmente, 
cual es el coste para los ciudadanos de esta contratación, que por otra parte como ya hemos visto 
antes, tampoco está teniendo un efecto evidente, en lo que es la limpieza de las calles de Palma. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“El voldria aclarir, perquè a lo millor no n’és conscient, que el pressupost que s’utilitza per a 
contractar aquestes persones, és pressupost propi d’Emaya, no és el pressupost que es maneja 
des de la Regidoria d’Hisenda, perquè quedi clar. El procediment no es va informar, i no va 
passar per Consell d’administració, perquè evidentment encara no estaia constituït el Consell 
d’administració, perquè va esser un procediment que vaig iniciar el dia següent que vaig esser 
presidenta, i encara no hi havia Consell d’administració constituït. Però a part d’això, i que les 
properes evidentment, com ja varem parlar l’altre dia a la reunió del Consell d’administració, 
vos informarem i vos farem partícips, de tots els processos que s’engeguin, el Consell 
d’administració no és l’òrgan competent per a contractar o no contractar personal, precisament 
lo que estableix la pròpia empresa, no és una decisió de la nova direcció, ni meva personal, és 
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arribar a un acord amb el Comitè d’empresa, en aquest cas és lo que varem fer, arribat a un 
acord amb el Comitè d’empresa, per quin era el procediment, i quines eren les condicions 
d’aquesta nova contractació, i és lo que varem fer i es va aprovar aquest procediment, i és el que 
es va realitzar. Primer ens varen dir en el Consell d’administració que l’explicació del 
procediment, els requisits, etcètera, estaien penjats a la plana Web d’Emaya, des del primer 
moment, per a fer pública aquesta contractació. En concret, s’han contractat 50 persones, amb la 
categoria professional de peó especialista, per un període de 3 mesos. El cost d’empresa 
trimestral, incloent la seguretat social de cada un d’ells, és de 10.372,60 euros, i el cost total de 
les 50 persones serà de 518.630,20 euros. El pressupost que es tenia, o sigui el pressupost de 
l’any 2015 d’Emaya, de despeses de personal total és de 64.735.925,6 cèntims d’euro. I a data 
de dia 30 de juny, les despeses de personal que s’havien realitzat, eren, o sigui teníem un 
excedent, per dir-ho d’alguna manera, del pressupost que hi havia previst per aquest any en 
temes de personal, teníem un excedent de 1.488.078,45 euros. O sigui que tenim aquest milió i 
mig, teníem aquest milió i mig disponible dins el pressupost d’Emaya, per a contractacions. O 
utilitzem aquest mig milió per a contractar aquestes 50 persones. O sigui que estam dins el 
pressupost.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Bueno, una vez más si es posible precisamente hacer esta contratación, y si es posible que 
tengamos un excedente presupuestario, es porque en su momento se hizo una gestión adecuada 
de Emaya. Precisamente antes se ponía en cuestión al antiguo Gerente, creo que este tipo de 
cosas demuestran que precisamente la gestión que ha hecho hasta ahora, pues ha sido la 
adecuada. Yo repito, a mí la verdad es que, no es una cuestión de si es el órgano competente o 
no, pero creo que un tema de tanta envergadura, porque no estamos hablando de contratar una o 
dos personas, estamos hablando de 50 personas, el 6% de incremento de la plantilla de Medio 
Ambiente, en Emaya, creo que es un tema suficientemente importante, como para que los 
Consejeros del Consejo de administración que asistimos, como digo, estamos informados de los 
incrementos en los pantanos de agua, de los sulfatos que se utilizan para las depuradoras, 
estemos al menos informados de vamos, de una contratación de tal envergadura, que yo creo 
que al final es una contratación que no se ha visto en los últimos 10 años por la cantidad de 
gente. Creo que es un tema, suficientemente importante, como para que al menos, los 
Consejeros estemos informados, porque estamos hablando de abrir vías de transparencia a los 
ciudadanos, vías de transparencia con, también con los trabajadores, pero los miembros del 
Consejo de administración, que repito, tenemos una responsabilidad civil y penal, de las 
cuestiones que sucedan en Emaya, no tenemos derecho ni siquiera, a tener conocimiento previo 
de que va a salir un proceso de selección de esta envergadura. Usted me dice que por sus prisas, 
se hizo antes del Consejo de administración, pues creo que también es un respeto a ese órgano 
que formamos parte todos los partidos, de Gobierno y de oposición, de esperar quizás a que se 
constituya el Consejo de administración, y cuando menos informar. Ya le digo que 
evidentemente la competencia no es nuestra, pero somos el Consejo de administración de 
Emaya, y creo que como mínimo, este tipo de cosas tienen que pasar por el Consejo de 
administración de Emaya, aunque sea a título informativo. Esa es mi opinión y la del Partido 
Popular. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, repeteixo, ja ho varem xerrar en el Consell d’administració d’Emaya, vareu demanar la 
informació, vos la varem traslladar, ara vos la tornem a traslladar, els pròxims processos de 
contractació estareu informats, en aquest no vareu estar informats, perquè es va fer una mesura 
d’urgència, perquè com bé saps ara, a lo millor fa uns mesos no eres conscient, però la ciutat 
està feta un desastre, i necessitàvem noves contractacions per reforçar la neteja a la ciutat.” 
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Contestada per la Sra. Truyol 
 
59. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa al tancament de les biblioteques 
de zona els dissabtes dematí (249/2015) 
 
“1. Quins criteris s’han seguit per tal de tancar les “biblioteques de zona” els dissabtes 
de Juliol? I com es compensaran les hores dels funcionaris municipals que, fins ara, 
feien feina tots els dissabtes del mes de juliol de 09.00 a 13.00 hores i ara ja no les 
faran?” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. A la legislatura passada, després de moltes negociacions amb els treballadors 
municipals, es va aconseguir que les anomenades biblioteques de zona, que són la de Cort, la de 
Ramon Llull, Joan Alcover i Joana Maria Llompart, estiguessin obertes els matins del mes de 
juliol. Vosaltres ho decidit unilateralment, i sense consens, ni entre usuaris, ni entre 
universitaris, que les biblioteques estiguin tancades, tots els dissabtes de juliol. Cal recordar que 
és des de enguany, precisament, que els universitaris tenen exàmens de recuperació en el mes de 
juliol, i no en el mes de setembre, com apuntaven fons municipals, per excusar-se d’aquest 
tancament. Jo volia demanar, quins criteris s’han seguit per tal de tancar aquestes biblioteques 
els dissabtes de juliol, i com es compensaran les hores d’aquests funcionaris, que antes feien 
feina de 9 a 13 hores, i ara no la faran. Gràcies.” 
 
Sr. Perelló Oliver (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. En primer lloc agrair la pregunta, perquè aquesta em permetrà aclarir, en quina 
situació es troben les biblioteques públiques de competència municipal, i vagi per endavant, 
sense cap ànim de retret, als responsables de l’àrea de Cultura que m’han precedit, sol 
manifestaré el parer dels funcionaris coordinadors d’aquesta important àrea de Cultura, i que per 
descomptat aquest regidor comparteix. En primer lloc, no comparteixo certs aspectes de 
l’exposició de motius, per a vostès detallats. Les biblioteques actualment en funcionament, com 
vostè sap, són 20, i sol semblen que es preocupen de les 4 anomenades de zona. Per aquesta 
Regidoria totes són importants i imprescindibles, per la seva ubicació a la geografia urbana, i 
pel servei que presten a la ciutadania. Segon, consideren un èxit que aquestes 4 obrissin durant 
la passada legislatura, els dissabtes al matí durant el mes de juliol, i posen concretament, que 
tots els ciutadans i tots els universitaris se n’aprofitaren. Em semblen comentaris exagerats, 
perquè aquestes 4 biblioteques són grans, però no hi caben tots els ciutadans de Palma, ni tots 
els universitaris. I això no és ben bé així. Anem per parts, a principi de la passada legislatura, els 
dissabtes de juliol i agost, les biblioteques tenien tancat els dissabtes, a més també els 
capvespres. L’any 2012 es va decidir obrir els 3 dissabtes de juliol, i el darrer d’agost, cobrint-
los amb personal externalitzat, amb un cost considerable a càrrec de l’Ajuntament. I el que ens 
sembla més greu, és com es pot catalogar d’èxit aquesta acció concreta apuntada, si el febrer del 
2012, a la passada legislatura, es varen tancar 5 biblioteques, el Terreno, Polígon de Llevant, 
s’Arenal, Establiments i Casal de Solleric. Jo les voldria informar que, primer que les 
biblioteques de Can Sales i de Cultura Artesana, Govern i Consell, respectivament, tenen tancat 
els dissabtes d’estiu. Segona, que passat demà, dia 1 d’agost, 7 biblioteques obriran les seves 
portes els dissabtes de 9 a 13 hores, Son Ximelis, Son Sardina, Coll d’en Rabassa, Son Ferriol, 
Son Cladera, Son Gotleu i Son Cànoves. Totes elles en procés externalitzat acabat, per motius 
diversos, i que aquest regidor no comparteix. I el perquè de la decisió presa. No ha estat una 
decisió fruit de la improvisació, sinó de l’anàlisi de la situació i de la reflexió conjunta amb els 
serveis tècnics responsables. Quines consideracions cal fer? Primera, està pendent de ratificació 
de l’acord entre els treballadors auxiliars de biblioteques, i la mesa de contractació i cultura, 
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derivat de la racionalització de despeses del 2012. Segona, durant aquests anys, entre els 
auxiliars de biblioteques, hi ha hagut moltes baixes, i els treballadors han hagut d’assumir els 
dissabtes dels companys, fins que s’ha acabat la baixa, o fins que s’han incorporat als seus llocs 
de treball, quedant compensant de sobra l’horari que han de complir per contracte, casos a 
destacar són Joan Alcover, 48 setmanes de baixa, Son Gotleu, 12 setmanes de baixa, Josep 
Maria Llompart, prescripcions mèdiques, Gènova i Son Rapinya. Tercera, s’han realitzat horaris 
especials amb motiu dels exàmens, del 18 al 31 de maig a la biblioteca Josep Maria Llompart, 
de dilluns a divendres, de 20:30 a 23 hores, dissabtes de 13 a 23 hores i diumenges de 9 a 23 
hores. El mateix s’ha fet amb la biblioteca Ramon Llull. Quarta, la petició presa ha estat 
inicialment proposada al servei de coordinació, per part dels auxiliars de biblioteca. I les hores 
que no puguin haver realitzat alguns auxiliars, pel tancament dels dissabtes, quedaran 
degudament compensades amb tasques complementàries, que se’ls proposarà dins el marc d’un 
nou Pla d’organització de biblioteques pel proper exercici. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. Bé, primer, no és que sigui un gran èxit per part de l’Equip anterior, era una 
obligació que teníem el fer-ho, mantenir obertes aquestes biblioteques. De fet, són importants 
pel volum i per la ubicació que tenen. És vera que són importants la resta de biblioteques que hi 
ha a tota la ciutat, però estam xerrant de la que està a l’Ajuntament de Palma, en el Ramon Llull, 
que són zones que als universitaris els és molt fàcil acudir. En canvi, a lo millor fins a la de Son 
Sardina els costa una mica més, o la d’Esporles. Vosaltres ho decidit unilateralment, i els 
criteris que m’estàs dient, ens costa un mica entendre’ls, i jo entenc que només arribar a la 
Regidoria, haver-se de barallar amb els funcionaris, doncs li hagi fet coratge i entenc 
perfectament que no volgués males cares des del primer dia, però hem de reconèixer que li han 
guanyat la partida, i els ciutadans a dia d’avui no poden gaudir d’aquestes biblioteques, i els 
universitaris no han pogut gaudir d’aquestes 4 biblioteques que lis eren molt fàcils poder acudir. 
Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Perelló Oliver (MÉS per Palma): 
 
“Miri, aquesta Regidoria el que pretén, és treballar per una xarxa de biblioteques municipals, 
adaptada a les necessitats d’usuaris del segle XXI. Aquest canvi no es pot fer amb accions 
puntuals o sense planificació. Cal un estudi curat del que tenim, de la població que abarquem, 
dels usuaris del que es necessita i del que podem oferir. Perquè aquest canvi tingui èxit, 
s’hauran d’implicar tots els agents, des dels polítics, els veïns i usuaris, passant pels tècnics i 
altres departaments municipals. Tenim una normativa autonòmica per a desenvolupar, ganes de 
canvi, experiències prèvies i una societat que ens reclama més que mai. Aprofito una vegada 
més, i ja ho vaig fer a la Comissió corresponent, per demanar-vos la col·laboració i participació 
en aquest projecte de vital importància per la ciutadania. Moltes gràcies.” 
 
Contestada pel Sr. Perelló 
 
60. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la seguretat a la zona de 
Platja de Palma (250/2015) 
 
“1. Quines actuacions específiques es duran a terme a l’àmbit de Platja de Palma per 
garantir la seguretat i reduir la conflictivitat a la zona?” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
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“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Regidora de Seguretat Ciutadana, l’altre dia varem esser 
convidats, la portaveu del nostre grup i jo mateix, per part de l’Associació Empresarial 
d’Activitats Turístiques de la Platja de Palma, a fer una volta per a conèixer el vespre, una nit de 
la Platja de Palma. Ens varen traslladar la seva preocupació, perquè ens comentaren que d’ençà 
que es va produir el canvi de Govern, varen notar un canvi important pel que fa a la Seguretat 
Ciutadana, a lo que seria els vespres de la Platja de Palma. I efectivament, nosaltres amb aquella 
volta, varem esser testimonis doncs de presència de botelló, de venda ambulant desmesurada, 
perquè una cosa és venda ambulant puntual, un, dos, tres, però la veritat és que era una cosa 
clamorosa, és a dir, una cosa asfixiant pel turista, asfixiant pel ciutadà i asfixiant també per 
l’empresari, pel comerciant, que fa feina d’una manera totalment legítima, que paga els seus 
imposts, que paga el seu lloguer, en definitiva, amb totes les molèsties que això suposa. A més a 
més, tot això implica que llevem seguretat al turista, el turista és una víctima potencial, a les 
nostres illes, nosaltres vivim del turisme, Palma és una ciutat, una capital absolutament turística, 
i efectivament això requereix d’un plus de seguretat perquè els turistes estiguin ben protegits. 
També varem veure doncs presència de prostitució, varem veure presència de venda ambulant 
de persones que a més a més, se’ns va traslladar que no únicament venien les ulleres, els bolsos, 
sinó que també hi havia venda de drogues i de substàncies estupefacients. Per tant, estam 
xerrant d’una problemàtica que està molt arrelada, i que cada vegada doncs, si no es controla i si 
no es posen mesures, pot complicar més la seguretat a la Platja de Palma. Per això li voldríem 
demanar Sra. Regidora, quines mesures prendrà vostè, per eradicar aquest problema a la Platja 
de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno, en principio nosotros también, el Equipo de Gobierno está sobretodo 
interesado en que la Playa de Palma, no esté en la situación que estaba. Efectivamente, cuando 
entramos, el Equipo de Gobierno se preocupó de saber, cual eran las actuaciones que estaban en 
marcha, dentro del término de Playa de Palma, y que dispositivo había montado en su momento, 
y nos pusimos en contacto con todas las entidades afectadas del sector, tanto comerciantes como 
asociaciones de vecinos, como hoteleros y resto de empresarios. En todo momento se nos 
trasladó, que el dispositivo policial, que había previsto para la Playa de Palma durante esta 
temporada, era escaso. Efectivamente, una vez que yo ya he tomado posesión, y he comprobado 
todas las actuaciones, los dispositivos, las órdenes de servicio que se han dado respecto a Playa 
de Palma, nos hemos dado cuenta de que realmente no hubo previsión, no hubo previsión ni 
hubo prevención, en relación al dispositivo que se tuvo que montar en Playa de Palma. Nosotros 
hemos entrado con la temporada turística en marcha, y el dispositivo es totalmente escaso. Este 
dispositivo viene del anterior Equipo de Gobierno, por el anterior Regidor, y las anteriores 
directrices que se daban por parte del anterior Equipo de Gobierno. Entonces, sí que estamos 
poniendo manos a la obra, hemos reforzado sobre todo en fines de semana y noches, con la 
presencia de unidades de intervención, y la unidad de seguridad integral, y que constantemente 
estamos en total diálogo con todas las entidades y todos los vecinos, si realmente la mejora se 
está produciendo. Sí que es verdad que Ustedes han visitado la Playa de Palma, pero también 
comentar que nosotros ya hemos estado también anteriormente en Playa de Palma, y hemos 
dado la vuelta también durante la noche y el fin de semana. Y hemos visto que realmente sí que 
tenemos una serie de carencias, que también, por eso hemos pedido también la colaboración por 
parte del Cuerpo Nacional de Policía. A parte de las reuniones ordinarias que tenemos con ellos, 
que son la Comisión Técnica de Seguridad de la Playa de Palma, donde nos sentamos con los 
responsables de Policía Nacional de Llucmajor, Palma y Guardia Civil, también tenemos la 
Comisión de Seguridad de la Asociación Hotelera, con los que hemos estado también reunidos. 
Así como a nivel social, que participamos con nuestro técnico sociocultural, con los 
representantes de la asociación de senegaleses, que están en la Playa de Palma, que ejercen al 
venta ambulante. Entonces, nosotros ahora mismo hemos detectado todas las entidades 
implicadas, todos los factores implicados, lo que estamos intentando es poner remedio a la 



 

- 122 - 

situación, pero contamos con lo que tenemos ahora mismo. Presupuestariamente no podemos 
tampoco contratar a más agentes de una manera externa, es decir, que tenemos que distribuir los 
agentes que tenemos, los efectivos que tenemos, intentar organizar, en medio de una temporada 
turística ya empezada, los … de la Playa de Palma.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Sí, Sra. Regidora, a nosotros los empresarios no nos comentaron, 
no nos trasladaron esa opinión, nos trasladaron la opinión de que cuando estaba el Equipo de 
Gobierno anterior, había más presencia policial, ahora hay un Policía menos, ahora hay menos 
vigilancia, y ahora hay más botellón. De hecho, cuando gobernaba el Partido Popular, había 
pues una patrulla que iba por la Playa, iba controlando el botellón e iba requisando las bebidas y 
todo el material, y después venía un vehiculo y se depositaba, pues todo en ese vehiculo, para 
que no hubiese suciedad, y para que no hubiese desorden público. También se nos comentó, que 
había una actuación importante de la GAP, de los grupos bueno de esta unidad de la Policía, que 
sin duda tienen un efecto psicológico importantísimo, porque pues bueno el ver un grupo 
policial de 5 o 6 agente uniformados, con las características que ellos llevan, pues da una 
sensación de más seguridad, de más protección, y lo que hace es ahuyentar, pues a estas bandas 
organizadas, y efectivamente yo creo que se debe incrementar esa presencia policial. Creo que sí 
que se tiene que hacer un plus y un esfuerzo en Playa de Palma en esta temporada turística, 
porque en verano precisamente es que vivimos de eso, directa o indirectamente, y por lo tanto 
vemos situaciones como las que se producen por ejemplo en la calle de Jamón, que 
sinceramente yo le comentaba a la Sra. Durán, es que parece que no estamos en Palma, o sea 
parece que estamos en otro mundo absolutamente kafkiano, ¿no? Ver según que realidades y 
según que situaciones. Pues yo creo que si nosotros tenemos medios, hay que ponerlos en 
marcha y evidentemente esto es un tema urgente, es un tema urgente, también hay turistas pues 
que son, pues que reciben palizas pues por parte de personas que se dedican a ir con prostitutas, 
y se aprovechan de que están borrachos y les pegan les roban. En definitiva situaciones que son 
ya delicadas y complicadas, y que evidentemente se necesita una respuesta inmediata por parte 
de la Regiduría que Usted está dirigiendo, y nosotros le instamos a que así sea, porque insisto, 
que es que fueron los propios empresarios, en una situación de desespero que nos dijeron, por 
favor, actuad y que actúe el Ayuntamiento porque la situación es insostenible, y nos dijeron 
además que la temporada actual, ya la daban por perdida. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Rubio. Bueno, a parte de los turistas, a este Equipo de Gobierno también les 
importan los residentes ¿vale? No solo el turismo, también estamos preocupados por las 
demandas vecinales, entonces sí que lo estamos atendiendo de primer orden y estamos en 
contacto directo con estas entidades vecinales. En cuanto al refuerzo de Playa de Palma, el 
dispositivo que está aprobado desde el mes de junio, prevé una patrulla menos dentro de Playa 
de Palma que la anterior temporada turística, por lo tanto, como os digo el dispositivo viene 
montado desde el mes de junio, que lo que cree este Equipo de Gobierno, esta Regidora, que a 
ver si puede ser para el año que viene, trabajemos nosotros con la previsión de que la temporada 
turística, no empieza en junio, empieza en marzo o en abril, y más vale prevenir las situaciones 
que actuar. Vale, en cuanto al grupo de actuación preventiva que es el GAP está interviniendo, 
ahora mismo hay 8, 8 oficiales del GAP, 8 agentes del GAP destinados a Playa de Palma en 
exclusiva, o sea que el grupo de actuación preventiva está actuando en Playa de Palma. Bueno, 
más que nada puntualizar, por ejemplo, desde el año pasado hasta ahora, como parece que ha 
llegado el Equipo de Gobierno, y Playa de Palma está desbordada por el cambio de Gobierno, 
cuando el dispositivo policial no me canso de insistir que estaba previsto desde antes de la 
entrada de este Equipo de Gobierno, y que este Equipo de Gobierno está intentando paliar. 
Decir que las cámaras de la Playa de Palma, están sin vigilancia desde hace más de dos años, 
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que no se limpian ni se actúa con ellas. Desde esta Regiduría, se ha mandado poner en marcha, 
una vez más, igual que pasó con en anterior Equipo de Gobierno cuando entramos a gobernar en 
anteriores legislaturas, el funcionamiento de las cámaras de Playa de Palma, que evitarían 
muchísimas, muchísimas actuaciones, como son menudeo de droga, porque intervendríamos de 
una manera mucho más eficaz. A partir de hoy, las cámaras de la Playa de Palma están en 
funcionamiento, y habrá, habrá tres turnos, tres turnos que estén controlando estas cámaras de 
Playa de Palma, que estaban sin controlar, eso para empezar. Por otra parte, tenemos pedido 
desde hace más de dos semanas a Delegación de Gobierno, que nos permita actuar de paisano, 
para el tema de venta ambulante, par el tema de trileros y para el tema de prostitución y droga, 
en coordinación con Policía Nacional. Todavía no hemos recibido respuesta por parte de 
Delegación de Gobierno. Piden colaboración solo para tema de carteristas dentro de Playa de 
Palma, pero nosotros tenemos que actuar también con trileros, prostitución y drogas, por lo 
tanto si me pueden hacer, os invito a que me hagáis la gestión, si nos pueden atender nuestra 
petición a la Delegada de Gobierno, que nos dejen actuar a la Policía de paisano en la Playa de 
Palma. Muchas gracias.” 
 
Contestada per la Sra. Pastor 
 
61. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la venda ambulant (251/2015) 
 
“1. Quines directrius s’han donat des de l’Ajuntament a la Policia Local en relació a la 
venda ambulant?” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, esta pregunta también estaría bastante 
relacionada con la pregunta anterior, porque evidentemente podemos hablar, porque la venta 
ambulante es un hecho que se produce en aquellas zonas de Palma donde hay mucha presencia 
de turistas, como pueda ser el centro, Plaza Mayor, estamos todos habituados, es habitual ver 
personas que se dedican a al venta ambulante. También están situadas en la zona de las 
murallas, debajo de la Catedral, se sitúan allí. Y evidentemente la Playa de Palma también es 
especialmente, en fin, sangrante ¿no? La presencia de este tipo de venta ambulante. Nosotros 
creemos que se tiene que hacer un esfuerzo por la seguridad, se tiene que hacer un esfuerzo para 
intentar controlar este fenómeno, que evidentemente, no solamente está el tema de la venta en 
sí, de la venta de objetos, que eso pues produce un perjuicio, a comerciantes a empresarios, los 
cuales no pueden a veces competir con una competencia desleal. Nosotros hemos hablado, y 
estamos cansados de recibir las quejas y las críticas de muchos comerciantes, que nos dicen que 
efectivamente ellos venden unas camisetas a unos precios, y que después pues justo delante de 
sus comercios, se está produciendo una venta ilegal de imitaciones y de, a unos precios pues 
evidentemente con los que ellos no pueden competir. Son personas que están pagando un 
alquiler, son personas que están pagando unos impuestos, son personas que están pagando una 
contribución, aquí al Ayuntamiento, y por tanto yo creo que ese tema es absolutamente 
importante resolverlo, no solo para eso sino también por lo invasivo que es para el turista o para 
el ciudadano de a pie, para el vecino de Palma, por lo tanto, a parte de ser algo especialmente 
molesto, y sobretodo especialmente molesto y especialmente peligroso ha sido en Playa de 
Palma. Ha habido un incidente que se produjo pues una batalla que se tituló en algún medio de 
comunicación, como batalla campal, hemos podido ver en Internet el video, pero que empieza 
todo con una, dos, tres veces que una persona pues se va a un turista para venderle un producto, 
yo no estoy justificando evidentemente la reacción del turista, porque creo que probablemente 
actuó con una agresividad que no era propia, pero sí que quiero decir que estas situaciones de 
peligrosidad pues tienen que ser vistas y tienen que ser vigiladas por parte del Ayuntamiento, 
que es quien tiene las competencias en materia de seguridad. Sí que le quiero decir que puede 
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ser que nosotros también tuviéramos problemas con Delegación de Gobierno, pero a pesar de 
eso la Playa de Palma estaba más segura. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno desde la entrada en vigor, el pasado día 1 de julio de la Ley Orgánica de 
seguridad ciudadana y la reforma del Código Penal, ha habido cambios cualitativos en relación 
a las actuaciones relacionadas con la venta ambulante. La competencia tanto en la prevención 
como en la represión, ha pasado a ser específica tanto, o sea no solo de la Policía sino 
compartida con el Cuerpo Nacional de Policía. A la vez que la venta ambulante de productos 
falsificados ha pasado a ser un delito leve ¿vale? Por parte de la Policía Local, se sigue 
aplicando la Ordenanza Cívica, los artículos en concreto 60, 61 y 62 porque la Ordenanza 
Cívica sigue en vigor. Siempre que no se detecte una venta de productos falsificados, por lo 
tanto, cuando hay la detección de la venta de productos falsificados, lo que se hace es abrir 
diligencias judiciales, así tanto como la aplicación también de la Ley de extranjería, en el caso 
que sea necesaria. Hay que señalar que se está pendiente de la autorización por parte de 
Delegación de Gobierno, para realizar los servicios de paisano, lo cual facilitaría muchísimo la 
eficacia de los dispositivos policiales, en cuanto a venta ambulante. También considerando que 
la venta ambulante es un problema complejo, se está haciendo actuaciones desde Policía Local, 
como por ejemplo este último mes, se han hecho una serie de dispositivos por la parte del 
centro, para disuadir un poco lo que es la venta ambulante, que han dado su resultado, no sé si 
lo han podido comprobar. Básicamente también lo que hay que trabajar este tema, es el tema a 
través de las partes sociocultural también, y la parte de Bienestar Social, y tenemos un técnico 
sociocultural que está poniendo toda la carne el asador, y que está intentando mediar y hacer de 
puente, entre Policía y la parte de representantes de venta ambulante, para intentar mediar en la 
situación y el conflicto. Eso sí, la coordinación con Policía Nacional es muy exhaustiva, y 
estamos haciendo dispositivos en común para evitar la venta ambulante en toda Palma, no solo 
en Playa de Palma.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Queríamos preguntarle también, si Ustedes se han planteado hacer una 
oficina permanente en la Plaza Mayor, de Policía, para vigilar y para erradicar la venta 
ambulante. Y luego, ya que Usted me habla de la Ordenanza Cívica, que efectivamente está en 
vigor, esa preocupación fue precisamente la que también nos trasladaron los empresarios de la 
Playa de Palma. En primer lugar nos dijeron que dudan, dudad de que se esté aplicando ahora la 
Ordenanza Cívica, por lo menos que se esté aplicando como se aplicaba antes. Creen que se está 
haciendo una interpretación bastante más laxa de lo que son las sanciones que se tienen que 
hacer, y de lo que sería la presencia policial, para evitar determinados temas, como los trileros, 
prostitución, tema de botellón, venta ambulante, masajes en la Playa, etcétera, etcétera. Y luego 
también nos trasladaron su preocupación, porque ya es un anuncio de este Equipo de Gobierno, 
que Ustedes van a derogar la Ordenanza Cívica. Me gustaría saber si Ustedes se mantienen en 
esa idea, en derogar la Ordenanza Cívica, y si creen que dadas las circunstancias y los hechos 
que se están produciendo, por ejemplo en estos momentos en la Playa de Palma, eso es 
oportuno, no solo para la Playa de Palma, sino para toda la ciudad. En caso contrario, que tipo 
de Ordenanza van a hacer, porque si lo que van a hacer son Ordenanzas sectoriales o puntuales, 
pues nos quedamos con la Ordenanza Cívica, que es un instrumento potente, y que además ha 
habido no solo el Equipo del Partido Popular de la legislatura pasada, sino muchas entidades, 
muchas asociaciones, que han luchado desde hace muchos años, desde el año 99 o más, por 
tener esta Ordenanza. Por lo tanto no demos pasos atrás en seguridad, si evidentemente hoy la 
seguridad es una carencia. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
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“Bueno, en principio no está prevista una oficina especial para el tema de venta ambulante, 
dentro de Plaza Mayor, eso sí lo que hemos abierto ahora estos días, ha sido la Comisaría de 
centro, que fue cerrada la anterior legislatura sin ninguna motivación, y se ha puesto a 
disposición del ciudadano, para que puedan atenderse las denuncias, y cualquier tipo de 
requerimiento a la Policía, a través de la oficina de centro. Por otro lado, la Policía siempre 
aplica el ordenamiento jurídico, siempre aplica las herramientas que tiene en marcha, por tanto 
la Ordenanza Cívica, como ya le he dicho anteriormente, está en vigor, y la Policía siempre 
actúa aplicando las herramientas que tiene jurídicas, y dentro del ordenamiento jurídico ¿vale? 
Para empezar, el tema de la Ordenanza Cívica está en estudio. Lo que no vamos a dejar sin 
regular son una serie de situaciones, como son la venta ambulante, el botellón o la prostitución, 
eso quédense tranquilos. El tema de cómo gestionamos esta regulación, y que instrumentos 
jurídicos elaboramos para regular las situaciones, se lo explicaremos y quedará de parte del 
Equipo de Gobierno, que le dará la información correspondiente. Gracias.” 
 
Contestada per la Sra. Pastor 
 
62. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a l’organigrama de la Policia 
Local i la Patrulla Verda (252/2015) 
 
“1. Quina és l’actual composició orgànica de la direcció de la Policia Local i la Patrulla 
Verda de Palma?” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, muchas gracias Sr. Alcalde. Me tranquiliza la verdad escuchar a la Regidora de Seguridad 
Ciudadana está en estudio, y no decirme que la va a derogar, por lo tanto yo creo que ya hemos 
avanzado. Concretamente esta pregunta es sobre el organigrama y la estructura de la actual 
Policía Local. Durante la pasada legislatura, y las legislaturas anteriores, se han creado muchas 
unidades especializadas, y la verdad es que contamos con uno de los cuerpos de Policía Local 
yo creo más especializados, pues de España, porque la verdad es que tenemos muchos, pero que 
son muy útiles y que son muy buenos. Entonces tenemos el USEI, Unidad de Seguridad 
Integral, UI, Unidad de Intervención Inmediata, GAP, Unidad Canina, Policía montada, Patrulla 
verde, Unitat Violència de Gènere que funciona muy, muy bien, y que cuenta con unos 
profesionales, además con una humanidad extraordinaria. En definitiva, yo creo que tenemos 
una Policía Local absolutamente profesional, y nos gustaría saber si Ustedes van a mantener 
esas estructuras, van a mantener esas unidades. Y también nos gustaría saber especialmente en 
cuanto a la Patrulla verde, que ha habido un vació en cuanto a los mandos policiales, hemos 
estado unos 28 días prácticamente, descabezados, sin tener a un Jefe, en definitiva que tipo de 
problemas han surgido, y de que manera se ha podido llevar la dirección de la Patrulla verde, un 
mes prácticamente sin Jefe de la Policía. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. En cuanto a bueno el organigrama y la estructura de las unidades policiales, sí que le 
he traído, no sé si lo tendrá, toda la estructura del organigrama para que, es muy largo de 
explicar, como comprenderá, hay muchísimas unidades, se lo hago llegar y para que lo tenga 
para su estudio. En principio estamos mirando, no de estructurar la Policía Local, sino de cómo 
hacer más efectiva la gestión de la Policía, es decir, que podamos disponer de más agentes, a 
nivel por ejemplo de Policía comunitaria, los momentos que haga más falta esa Policía de 
barrio, o para poder desplazarnos a la Playa de Palma para que no suponga un esfuerzo tanto de 
la administración  como de los mandos, para dar las órdenes de servicio, pero bueno, en eso 
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estamos y acabamos de llegar y les plantearemos la situación de la Policía y como queremos, o 
como creemos que debe quedar, y recogeremos sus aportaciones también, como ya hablé con 
Ustedes el otro día. En cuanto a la patrulla verde, ahora mismo el organigrama que tenemos, 
también si quiere se lo hago llegar, es un subinspector que está vacante por traslado al Distrito 
Oeste, un oficial que también está vacante por traslado del titular a radar, un oficial que 
actualmente es el Jefe operativo de la unidad, y 20 policías locales, 18 plazas que están cubiertas 
y 2 que están vacantes. En ningún momento ha estado la patrulla verde sin tener dependencia 
bajo ningún mando, siempre ha dependido de Prefactura, de la Comisaría de la Policía 
comunitaria, en este caso el Comisario Morey que era el responsable de Patrulla verde, siempre 
la dirección de la Patrulla verde, ha ido dirigida por su mando en concreto, que era este 
Comisario. En principio se está, para septiembre se tiene previsto sacar la convocatoria de 
concurso abierto, para que se ocupe la plaza de Oficial que ha quedado vacante, por la 
circunstancia que todos sabemos ¿vale?” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, gracias. Muchísimas gracias por el organigrama, de hecho se lo íbamos a pedir, por lo tanto 
Usted se ha adelantado, muchas gracias. También le solicitamos una visita, si Usted no tiene 
inconveniente a su Regiduría, a San Fernando, la verdad es que estaría muy bien, para poder 
conocer allí pues como funcionan y en fin como están organizados, estaríamos encantados 
además de conocer bueno pues a la Regiduría y en definitiva a los Policías, y saber un poco 
pues como funcionan desde allí. Y lo que sí le quiero comentar es en cuanto al tema de la 
patrulla verde, bien, aquí lo que ha fallado es el mando intermedio, es decir, el mando 
intermedio no estaba, por tanto en la cadena evidentemente ha habido un vacío. Y eso pues ha 
durado un mes, con lo cual yo creo que hemos tenido ahí un problema importante. Me dice 
Usted que lo han reparado, que lo han subsanado, me gustaría saber que criterio de selección va 
a haber para la plaza de subinspector, y si Usted me puede decir, en definitiva, cual es el futuro 
que va a deparar. Nosotros hemos percibido que en la Patrulla verde, está haciendo una labor 
extraordinaria, todo lo que es el control de licencias, todo lo que es el control de actividades, no 
solo en Playa de Palma, por toda la ciudad, y la verdad es que consideramos que tiene que estar 
reforzada, y que tiene que ser pues una unidad pues que funcione de manera efectiva, por lo 
tanto se tiene que reforzar todo lo que es el orden jerárquico, y tiene que estar bien estructurado. 
En el momento en el que hay un mando intermedio pues que tiene que ser cesado, por las 
circunstancias que sean, nosotros creemos que tiene que ser más rápido el Equipo de Gobierno, 
a la hora de arreglar esa situación, y no estar un mes, insisto, sin ese mando intermedio, que es 
necesario para que esta unidad pueda hacer su función. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Una cosa volia dir, les preguntes orals no són propostes de Ple, tenen un temps màxim de tres 
minuts entre les dues intervencions, no de tres minuts en cada intervenció, ho dic perquè s’estan 
allargant i ho fan de tres minuts en cada intervenció, i els tallaré. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Le vuelvo a repetir que Patrulla verde no ha estado en ningún momento descabezada, ha tenido 
un mando, que es un Comisario, que es el encargado de Patrulla verde. En cuanto a la plaza de 
subinspector, no se va a sacar a concurso, la que se va a sacar es la plaza de Oficial, y sí que se 
está previsto cubrir la plaza de subinspector, con un subinspector que ahora mismo está, o sea es 
responsable de otra área. En un principio no se ha cubierto la plaza con más rapidez, porque 
hemos tenido que seguir el procedimiento administrativo, por vía de urgencia, para cubrir la 
plaza de Oficial. A mitad del procedimiento administrativo, uno de los Oficiales que estaba de 
baja médica, se ha dado de alta, entonces se ha puesto en marcha ya como responsable de Jefe y 
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Jefe operativo de la Patrulla verde, pero no tenga ningún problema, que este mes ha tenido 
mando y Patrulla verde ha estado bajo las directrices del Comisario Morey, que es el 
responsable de Patrulla verde.” 
 
Contestada per la Sra. Pastor 
 
63. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a mesures d’emergència social 
(253/2015) 
 
“1. Quines mesures d'emergència social ha engegat l'actual equip de govern per 
aconseguir l'objectiu de pobresa zero?” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El nuevo Equipo de Gobierno municipal, ha manifestado su compromiso, 
de dar prioridad a las políticas sociales, a tales efectos aprobaron un decálogo de medidas 
urgentes, como base para conformar Gobierno, cuyo primer punto contempla impedir que 
ninguna familia con dificultades económicas, se quede sin luz, agua, gas, comida, y material 
escolar, persiguiendo el objetivo de pobreza cero. Sin embargo, resulta llamativo la ausencia de 
cualquier propuesta en Pleno en este sentido, y lo que es peor, los antecedentes del anterior 
Gobierno tripartito, en materias de Servicios Sociales es muy poco halagüeño, y me explico, el 
periodo de mayor necesidad social de esta ciudad se produjo entre los años 2007 y 2010, bajo 
un Gobierno de la Sra. Aina Calvo, de la que también formaron parte por cierto el Sr. Alcalde y 
el Sr. Noguera. Dados concretos, número de usuarios de Servicios Sociales 2007, 18.000, 
ascendieron año 2010 a 25.800, récord histórico de usuarios en esta ciudad. Desahucios, año 
2009, récord histórico, 1.429 desahucios, y se mantuvo similar en el año 2010. Parece que ante 
esta tesitura social se tomaron medidas al respecto, pues no. En los años 2009 y 2010, se 
mantuvo inalterado el presupuesto en Servicios Sociales, 22 millones de euros. El Partido 
Popular lo subió hasta casi los 27 millones. Servicio de acogida municipal, plazas año 2010, 
146. El Partido Popular 2015, 222 plazas. Gasto en ayudas económicas urgentes, congeladas por 
parte del tripartido en 1,5 millones de euros. El Partido Popular las ha subido a 3,9 millones de 
euros. Casi el triple, además aprobó el Reglamento de concesión, que otorgó mayor 
transparencia y celeridad en la concesión. Concesión de ayudas para alquiler e hipoteca. 
Recuerdo que además pasaron ellos de 400 desahucios el año 2007 a 1.282 el año 2010.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Sánchez, vagi acabant.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Congelado a 700.000 euros, el PP lo subió un 40% más hasta 1.041.000 euros. En esos años 
ellos no hablaban de emergencia social. Hechos y no palabras. Por todo lo expuesto y ante la 
preocupación del Grupo municipal del Partido Popular, del desarrollo de una política en materia 
de Servicios Sociales, basada en el postureo y la foto fácil, y ante unos antecedentes de 
inmovilismo frente a las necesidades sociales, ¿Qué medidas de emergencia social ha puesto en 
marcha el actual Equipo de Gobierno, para conseguir el objetivo de pobreza cero? Gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, Sr. Sánchez. Miri, efectivament és una prioritat d’aquest Equip de 
Govern, aconseguir pobresa cero. Llavors, en aquest sentit, des de l’Àrea de Benestar, en 
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aquests moments, el primer que hem fet és donar directrius, per tal d`’atendre totes les 
demandes de cobertures bàsiques, d’una manera ràpida i fluïda, per i això paral·lelament hem fet 
gestions amb les àrees d’Intervenció i de Tresoreria, per agilitzar els tràmits administratius, i 
agilitzar el pagament de les ajudes. Això és important, sembla senzill però és molt important, 
perquè es donin les ajudes en el moment en que es demanen i es necessiten. D’altre banda, vull 
dir aquí crec que ja s’ha parlat abastament de l’oficina antidesnonaments, que s’ha obert amb la 
Regidoria de Model de Ciutat i en aquesta oficina a més a més, s’orienta i s’assessora per tal de 
fer front al tema de l’habitatge. Des de l’oficina, poden tramitar ajudes econòmiques 
relacionades amb habitatge, contemplades en el catàleg de prestacions. A més a més, tenim en 
marxa, en vigor, el Conveni amb Gesa, per aturar tots aquells talls de llum en casos de pobresa 
energètica. I d’altre banda en aquests moments, estam revisant, el que estam fent avui és revisar 
el catàleg de prestacions, per tal d’incorporar alguns conceptes, que en aquests moments no es 
contemplen. Això és lo que li puc dir ara mateix.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias. Resulta vergonzoso escuchar que habiéndose llenado la boca de toda la emergencia 
social que existía en la ciudad, la Sra. Regidora del Área aplique estas medidas, por cierto, 
medidas a la cuales se otorgan ahora la medalla, y eran medidas ya aplicadas por el Partido 
Popular. Y me explico, la dificultad que había en el procedimiento de concesión de ayudas, lo 
tenían el año 2011, por eso solo podían conceder 1,5 millones de euros. El procedimiento 
administrativo de mayor celeridad, lo puso en marcha el Partido Popular, que ha permitido 
llegar a 3,9 millones de euros. Hablemos de desahucios, oficina antidesahucios, repito, en la 
situación de mayor necesidad, aplican la oficina antidesahucios, esto ya existía, era la oficina de 
intermediación, por el Partido Popular. No hay ni una sola medida que esta oficina del Partido 
Popular, juntamente con el Convenio firmado con el Colegio de abogados, procuradores y el 
Tribunal Superior de Justicia en las Islas Baleares, que no incluya vuestra oficina. Y hablo de 
asesoría jurídica, intermediación bancaria, derivación a Servicios Sociales, prevención de 
desahucios, a través de concesión de ayudas, y actuaciones en caso de emergencia. Y 
finalmente, catálogo de prestaciones, ¿sabe Sra. Regidora quien aprobó el catalogo de 
prestaciones? Que no existía en la historia de este Ayuntamiento. El Partido Popular. Gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Molt bé Sr. Sánchez, si la meitat d’aquestes coses són veritat, és una llàstima que no s’hagin 
vist a la pràctica. En aquests moments pensem que només amb la directriu d’agilitzar i de posar 
en marxa, tota una sèrie de coses, es comença a notar. Ja ho ha sentit a dir en aquest Ple, que ja 
s’ha aturat el primer desnonament, i que ja bé, i que les prestacions són bastant més fluïdes. 
Això és tot, moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“La Sra. Martín volia afegir alguna cosa?” 
 
Sra. Martín Perdiz (SOMPALMA): 
 
“Sí, molt breu. Si vostè considera que dues hores a la setmana és lo mateix, que una oficina 
dotada amb 5 persones, que fa feina de dilluns a divendres de matí, i dos dies d’horabaixa, és lo 
mateix, crec que tenim una manera diferent de comptar. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Por alusiones.” 
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Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, és el torn de l’Equip de Govern, contesta l’Equip de Govern. Poden contestar dues 
persones, és habitual, sé que és el primer Ple però és habitual que una pregunta la puguin 
contestar més de dues persones. I jo som molt flexible en els temps no es queixin.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
64. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a la proposta d’acord per a 
deixar sense efectes l’aprovació de l’inici de l’expedient de contractació del Servei 
d’Acollida Municipal (254/2015) 
 
“1. Com és la nova configuració i finalitats que es pretenen obtenir del Servei 
d'Acolliment Municipal que ha propiciat deixar sense efectes l'aprovació d'inici de 
l'expedient de contractació de 15 d'octubre de 2014?” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. En sesión de 8 de julio del 2015 en Junta de Gobierno, se aprobó dejar sin 
efectos la aprobación del inicio del expediente de contratación, y pliegos que regularan el 
Servicio de acogida municipal de fecha 15 de octubre de 2014. En la propuesta de acuerdo se 
pone de manifiesto la necesidad de dar una nueva configuración al Servicio, para alcanzar 
nuevas finalidades. Teniendo en cuenta que con la actual configuración del SAM, más el 
contrato de servicios de reserva de plaza de acogida residencial temporal para familias en 
situación de vulnerabilidad social, se ha conseguido el mayor número histórico de plazas de 
acogida, 222, que ha permitido, por un lado, prescindir del alojamiento en hostales externos, que 
dificultaban el seguimiento de los usuarios, y por otro dignificar la atención en instalaciones 
modernas y adaptadas a las necesidades del servicio, ¿Cuál es la nueva configuración y 
finalidades que se pretenden conseguir del SAM? Que ha propiciado dejar sin efectos la 
aprobación del inicio del expediente de contratación del 15 de octubre de 2014. Gracias.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Miri Sr. Sánchez, jo aniré directe a la pregunta, primer, el SAM continuarà 
essent un sol servei d’acollida municipal, tot i que hem decidit treure tres plecs de condicions 
diferenciades. I perquè? Perquè tenim, o sigui, tenint en compte les característiques i les 
necessitats de cada perfil de població, i a més a més, o sigui les característiques de la població 
que va destinat cada plec, m’explico, i a més a més els espais de que es disposa. No? Llavors 
tenint en compte això, s’ha aturat, primer, perquè els plecs que hi havia, no tenen aquesta visió 
integral de cada un dels serveis d’atenció a la persona d’una forma global, i a més a més el propi 
servei, que tingui capacitat de gestió de tot allò que necessita, menjar, neteja, etcètera, etcètera. 
Abans, per una banda eren tres plecs, sortien per separat, i d’altre banda tot aquest tema de 
menjar i neteja i tot això, eren plecs per separat. Un altre cosa que també ens va fer prendre 
aquesta decisió, és que no contemplava espais concrets per desenvolupar els serveis. en aquest 
sentit varem trobar a faltar també personal necessari per dur a terme el servei, de fet, vostès van 
eliminar 7 monitors i 1 orientador laboral. Aleshores, davant d’aquestes premisses, és suficient 
per retirar-ho, estudiar-ho, i en fi, treure’ls amb unes altres condicions. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
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“Bien, gracias Sr. Alcalde. En cuanto a la retirada de determinados perfiles de atención, eso se 
debió a que con el nuevo contrato de servicios, en atención a familias en una debilidad social, ya 
se cubrían con otros monitores y atención. A mí lo que más me preocupa, son las 
manifestaciones de después de la aprobación en Junta de Gobierno, aludiendo a que el Partido 
Popular, únicamente hacia asistencialismo, y no daba segundas oportunidades a las familias. 
Para que la gente sepa de lo que se habla, y le leo los pliegos, hablamos, a parte del Servicio de 
acogida, un programa de atención social, que contempla entre otras, información y orientación 
generales, trabajo sobre problemáticas sociales, gestión y orientación de prestaciones 
municipales, derivación, preparación y ayuda para reinserción social, programa de atención 
psicológica, programa de promoción formativo laboral, que prestara atención de un itinerario 
personalizado de inserción laboral, y deberá contemplar este programa la articulación con el 
resto de programas y estrategias al servicio de la Regiduría. Y programa de apoyo escolar y de 
tiempo libre. Así que no acepto que se hable del Partido Popular como asistencialista, sobre 
todo cuando Ustedes llevan en su programa electoral una propuesta estrella, que es la renta 
básica, que es el paradigma del asistencialismo. Por cierto, también nos preocupa que eso sea el 
inicio de una ruptura de la colaboración pública privada que inicio el Partido Popular, y que ha 
permitido, como bien he dicho, la creación del mayor número histórico de plazas de acogida 
municipal en esta ciudad. Nada más.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Miri Sr. Sánchez, jo crec que la pregunta ha quedat ben contestada, i que no he dit en cap 
moment, que només fos assistencialista la seva gestió. Jo crec, bé, que hi ha una diferència i una 
concepció important, però vaja, en els nous plecs es podrà veure perfectament el concepte i la 
diferència. Gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Agradezco la correción.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
65. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a l’obertura de menjadors 
escolars, enumeració de menjadors dels centres públics que en l’actualitat estan 
distribuint aliments als menors, cobertura dels mateixos i numero de menjars i 
periodicitat  (259/2015) 
 
- “Cuales son las actuaciones que ha llevado a cabo el consistorio en cuanto a la 
apertura de los comedores escolares en los centros públicos para poder llevar a cabo la 
alimentación de los menores en cuyos hogares existan necesidades económicas, tal y 
como expresaron reiteradamente antes y después de las elecciones.  
 
- Enumeración  de comedores de los centros públicos que en la actualidad están 
distribuyendo alimentos a los menores, cobertura de los mismos y número de comidas 
distribuidas y periodicidad de las mismas”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Volíem demanar a veure amem quines són les actuacions que s’han duit per 
part del Consistori, en quant a l’obertura dels menjadors escolars en els centres públics, per dur 
endavant alimentació de menors, en els que hi havia mancances a les seves cases, o com varen 
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expressar vostès abans i després de les eleccions. És a dir, ens agradaria sabre, la numeració 
d’aquests menjadors públics, que a l’actualitat s’estan distribuint els aliments en els menors, la 
cobertura que tenen els mateixos, i el número de menjades que han donades, distribuïdes i el 
temps que els donen. Però és que ens agradaria tenir en compte una xifra, i és el número de 
beques de menjador que hi havia, agafar-ho com a referència, el número de beques que hi havia 
el darrer trimestre del curs escolar, concretament de 3 a 12 anys. Gràcies.” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Bé, el tema aquest és un tema que gestiona, es gestiona a través de les Amipas i 
algunes associacions de veïns. Des de la Regidoria d’Educació com sabrà lo que fem nosaltres 
és la cessió de l’espai. Els menjadors s’han ofert des de les Amipas, des de a les entitats que 
gestionen això, a la demanda que hi havia. I si un infant ha demanat menjador a un centre on no 
hi havia prou demanda, doncs se li ha ofert, se l’ha derivat a un altre escola. Cap demanda no ha 
quedat desatesa. Les dades de que disposem són  del mes de juliol, perquè les del mes d’agost 
encara no són definitives, perquè encara es poden inscriure, fins el darrer moment. Infants que 
queden a menjador a les escoles d’estiu de diferents centres, en total són 340, i escoles que 
tenen menjador, 22 escoles de 31 que fan l’escola d’estiu. Si vol jo li vull fer ràpidament, 
perquè me demana la relació de les escoles, doncs hi ha Aina Moll, Camilo José Cela, Can 
Pastilla, Cas Capiscol, Coll d’en Rabassa, Escola G de Pràctiques, Els Tamarells, El Pil·larí, 
Escola Graduada, Felip Bauzà, Joan Capó, Gabriel Vallseca a Son Gotleu, Mariano Aguiló, 
Màxim Alomar, Miquel Costa i Llobera, Miquel Porcell, Pintor Joan Miró, Rafal Nou, Rafal 
Vell, el Rei Jaume I, Sa Indioteria, Sant Jordi, Santa Catalina, Santa Isabel, Es Secar de la Real, 
Son Anglada, Son Ferriol, Son Oliva, Son Pizà, Son Quint, Son Rullán i Son Serra. Aquestes 
són les escoles que fan escola d’estiu, i d’aquestes ja dic n’hi ha 22 que fan el menjador. Si 
qualque nin no ha pogut quedar allà, doncs s’ha derivat a un altre escola propera. En quant a les 
dinades que fan, doncs sí ofereix el dinar a mig dia, i els infants duen de ca seva el berenar i els 
monitors fan un seguiment, per estar segurs que cap infant no quedi sense menjar. Si trobéssim 
cap cas donaríem comptes a Serveis Socials, per suplir aquesta mancança. En quant a les beques 
de menjador, jo crec que aquesta pregunta pot quedar enquadrada dins la següent, que és una 
qüestió ja de Serveis Socials, i la podrà contestar la Sra. Borràs, però jo no tinc ara dades del 
número de beques que s’han donat.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Jo li deia el número de beques, com a referència, el número de beques que s’havien donat de 
menjador el darrer trimestre del curs escolar, entre 3 i 12 anys, perquè clar 340 persones, deu 
quedar més gent a dinar, de tots els al·lots que van i estan escolaritzats. No? De tots els al·lots 
que estan escolaritzats a dins Palma que quedin a menjar, just queden 340 al·lots a dins tot 
Palma?” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“A l’estiu, ara estam xerrant de l’estiu.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Ja, ja perquè vostè me parla de les escoletes d’estiu, però jo no li parlo de les escoletes d’estiu, 
li estic parlant de la gent amb necessitats, que anava a escola i ara demanen beca, sense tenir 
escola d’estiu, que també tenen les seves beques, per poder anar a menjador, és això lo que no 
me diuen. 340 són molt pocs, en 22 centres. Hi ha moltes més escoles i molts més al·lots que 
van a escola, i mengen a l’escola.” 
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Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, aquestes són les demandes que hi ha hagut, nosaltres lo que hem fet ha estat com a actuació 
concreta des de la Regidoria, ha estat una ronda de contactes a totes les escoles, per veure si ells 
sabien de qualque nin que quedés a fora, que per ventura per desconeixença de la família, o fins 
i tot per tema de vergonya, doncs no han volgut acollir-se en els Serveis Socials. Li he demanat 
també expressament en els directors, que me facin arribar aquesta informació, al llarg de tot el 
curs escolar, per tant esperem que això quedi totalment cobert, i que no hi hagi cap cas que 
tingui cap mancança.” 
 
Contestada  per la Sra. Moll 
 
57. Pregunta oral del Grup Municipal PP, relativa a les mesures prioritàries a 
l’Àrea d’Educació (247/2015) 
 
“1. Quines han estat les mesures urgents adoptades per l’equip de Govern en matèria de 
menjadors escolars? 
 
2. En quin estat es troben les obres previstes per aquest estiu al distints CEIP de 
Palma?” 
 
S’incorpora a la 66 i a la 70 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
66. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a obertura de menjadors 
escolars per tal de saber si es compte amb un servei de menjadors durant l’estiu 
per poder atendre les necessitats (260/2015) 
 
- “En el caso de no proceder a la apertura de los comedores para atender exclusivamente 
a la población en situación de necesidad o dificultad, ¿se han utilizado los campus de 
verano que se desarrollan en algunos centros públicos?, y que si cuentan con servicio de 
comedor durante el verano, para poder atender las citadas necesidades”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“En el cas de no procedir a l’obertura dels menjadors que tenen habitualment per atendre 
exclusivament a la població que tingui necessitat o dificultat, si s’han utilitzat, i efectivament 
vostè me diu, s’han utilitzat els campus d’estiu que es desenvolupen a altres centres públics, i 
tenen servei de menjador durant l’estiu. Exactament me diu vostè que sí, que són els 340 que 
van en els 22, però clar jo li demanava, va en relació una pregunta amb l’altre, és a dir, tota la 
població que estan entre 3 i 12 anys, i han estat becats amb menjador el darrer trimestre de 
juliol, quines són les persones que han continuat demanant la beca per continuar donant 
aliments en els al·lots?” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Mira, des de l’Àrea de Benestar Social primer de tot deixar clar, que no només s’han 
tingut en compte unes escoles públiques, sinó que també des de Benestar, s’han utilitzat tots els 
recursos de que disposava la ciutat, tan escoles, com campus, en fi, en funció de l’oferta que hi 
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ha hagut que és bastant, i la demanda personalitzada que s’ha fet a tots els centres d’atenció 
primària, i també a la Regidoria. Primer de tot deixar claríssim, que no ha quedat ni un infant 
sense poder anar a les activitats d’estiu ni de menjador. Si en qualque cas concret, han triat una 
activitat d’estiu, que no hi hagués menjador, s’han realitzat ajudes perquè es pugui tenir, i és 
important fer constar que hi ha hagut famílies, que han preferit que després de l’escola d’estiu, 
es dinés a casa, per lo tant s’ha optat a altres ajudes. Només així ràpidament, perquè crec que 
això ho ha contestat molt bé la Sra. Moll, dir que dels 23 centres d’educació infantil i primària, 
nosaltres, els nostres centres de primària, han utilitzat 19 escoles, per dur nins a activitats d’estiu 
i a menjador, perquè és el que ells volien. A més a més s’ha utilitzat també campus esportius, 
que també tenen menjador, concretament sis, cinc són del IME, i l’altre del Real Mallorca, de la 
Fundació Real Mallorca. I a més a més a altres escoles, altres escoles d’estiu també amb 
menjador, que són 11 centres, que els podria enumera, però si després voleu, ja us ho diré en el 
minut que tinc després. I altres centres, vuit en total, que aquests no tenien menjador. Llavors, 
en total hi han hagut 429 nins que han pogut gaudir d’aquest espai, i evidentment amb 
menjador. El menjador ens interessa moltíssim, vull dir és una cosa que ens preocupa molt, 
perquè sabem que una alimentació sana i correcta, pot influir absolutament en el 
desenvolupament de la persona. Però pensem que amb aquesta explicació que estem donant, es 
veu que s’agafa molt més que no només l’aspecte alimentari, sinó que s’atén en el nin, al infant, 
d’una manera molt més global. I bé, en aquest moment dir que aquests 429 infants que han 
pogut participar, són a data de dia 22 de juliol, i que el número exacta que hi haurà no ho podem 
dir, perquè moltes d’elles se tramiten quan acaben. Llavors, que encara algunes no han acabat, 
no els hi puc posar sobre la taula. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Jo continuo sense sabre el número exacta de les persones que se n’han beneficiat amb això, i 
els números ... Els números me pareixen molt poc, és a dir, amb el número de gent que deu anar 
en els menjadors i que deuen tenir beques de menjadors, que no hagin demanat, perquè en el 
final sempre quedem o amb el Institut Municipal d’Esports, amb el Real Mallorca o amb les 
escoletes d’estiu, però jo li demanava a damunt dels becats del darrer trimestre de l’any, qui 
són? Quants són? Els que li han demanat pròrroga a dins la beca de menjador, per sabre el 
número exacte d’usuaris que hi ha hagut en aquesta beca, i les persones que han resultades 
beneficiades.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, intentaré respondre-li, jo ho tenia a la pregunta de després, perquè crec que són un poc, que 
van sobre lo mateix. Ho dic ara o? Bé, si m’allargo un poc més suprimirem la 67.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Les podem ajuntar?” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sí, hem parlat d’una mica de flexibilitat. Les tres preguntes van seguides perquè jo hem 
suposava que passaria això, és a dir, que estaríem amb escoletes d’estiu, amb lo que eren escoles 
amb finals de trimestres, i aquí hi hauria un poc de lio.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, primer amb les dades exactes que vostè demana, el programa nou que tenim, que té la casa 
d’informàtica, no contempla aquest tipus específic d’exportacions. De totes maneres, el 
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menjador escolar acaba el dia 15, i la dinàmica d’hivern és totalment diferent de la dinàmica 
d’estiu. Del 15 al mes de juny, que és quan acaba la de menjador, hi ha hagut 68 demandes de 
menjador, i s’han cobert. El mes de juliol hi ha hagut 132 demandes de menjador, i s’ha cobert. 
Que durant el curs escolar, hi ha hagut molts més nins que s’han quedat a menjador, és veritat, 
segurament ara a partir del setembre aqueixa quantitat es triplicarà, segurament. Ara, crec que 
les dades en realitat, o sigui, jo lo que li puc assegurar és que les demandes s’han cobert. Ja sé 
que és molt repetitiva la resposta, però és que és la real. Llavors, crec que si volem fer 
comparatives, doncs ens convé fer-les, és de juny-juliol de l’any passat i de juny-juliol de 
enguany. Llavors, en aquest sentit dir-li que l’any passat van esser atesos 307 infants, enguany 
han estat 429, fins el dia 22 de juliol, insisteixo, amb lo qual hi ha hagut una demanda de 122 
infants més, que han tingut menjador, dins les escoles d’estiu, que per a nosaltres això també és 
important. I bé, jo crec que la pregunta està resposta.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Perdó, jo li demanava per sabre de enguany, de l’any passat no hi eren vostès, és a dir, li 
demano per enguany, era per sabre com havia anat el programa, que havíem parlat d’aquest 
programa i ens interessava saber que havia passat amb aquest programa. Gràcies.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Bé, jo vull afegir que sí, estic d’acord que era de la d’ara, però perquè vegi que sí que és una 
prioritat, que sí que ens movem, i que sí que es fan coses. Gràcies.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
67. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a l’ajuda per a menjador 
escolar (261/2015) 
 
- “Cuantos menores  que  utilizaban la ayuda para comedor escolar por parte  de la 
regiduría de bienestar social durante el tercer trimestre del curso 2014/15 y que por lo 
tanto estaban atendidos e identificados, la han mantenido durante, al menos, este mes de 
julio”. 
 
S’incorpora a la 66 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
68. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa al residus de fibrociment 
d’amiant “Uralita” als col·legis (262/2015) 
 
- “Respecto a los residuos de uralitas existentes en los colegios competencia del 
ayuntamiento de palma, si pueden explicar el plan de retirada de uralitas a las que se 
hizo mención, ante la ausencia de menores en estas fechas. 
 
- Número de colegios en los que se han retirado dichos residuos, que medidas de 
prevención de riesgos se han tomado ante la retirada de materiales peligrosos y si 
quedan número de colegios pendientes de ello en el día de la fecha”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 



 

- 135 - 

 
“Gràcies. Respecte en els residus de uralita dels col·legis que són competència de l’Ajuntament 
de Palma, si hi ha hagut un Pla de retirada d’aquesta uralita que es va fer menció, i si s’ha duit a 
terme ara que no hi ha els menors a dins les escoles, i el número de col·legis on s’han retirat 
aquest residus, i quines mesures de prevenció s’han preses, davant d’aquesta retirada de 
materials perillosos, i quin número de col·legis queden pendents a data d’avui. Gràcies.” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Bauzá. Bé això vostè sabrà que això és una competència del IBISEC, del Govern 
Balear, però evidentment nosaltres estam damunt aquest tema, i m’han informat que a final del 
l’any passat, se va començar amb la tasca de substitució de les porxades i cobertes de 
fibrociment d’amiant a 11 escoles i instituts de Palma. Aquesta feina es va fer a partir d’un 
informe que s’havia encarregat a l’empresa que dur el manteniment dels centres, i segons amb 
dades que ens ha passat el IBISEC, doncs hi ha 4 escoles on això ja està executat, que són 
Anselm Turmeda, Rei Jaume I, El Molinar i un institut que és Son Rullán. Després hi ha en 
execució l’escola pública d’Es Pil·larí, o sigui que s’està fent ara mateix, i el Institut Francesc de 
Borja Moll, on començaran la setmana que ve. En licitació hi ha l’escola del Pont, que aquest és 
un tema més complicat, perquè sabrà que té tota la teulada per canviar, aquesta obra 
s’adjudicarà el setembre, les obres podrien començar a l’octubre o al novembre, i es podria fer 
dins el període lectiu, encara que això provocaria unes certes molèsties, sinó s’hauria d’esperar a 
l’estiu qui ve. Això també està pendent del vist i plau del centre i de l’Amipa d’aquest centre. I 
després hi ha tota una sèrie, sobretot de instituts més, que tenen un procés encara un poc més 
llarg, però tots aquests 11 centres, que ja dic són aquests 4 que ja li he dit, el Pont, en Miquel 
Porcell, el Pil·larí, Emili Darder, Guillem Sagrera, Son Rullan, Institut Politècnic, Institut 
Juníper Serra i Francesc de Borja Moll ja l’hem dit. Els altres que quedaven pendents, doncs 
tenen un procés una miqueta més llarg, però depèn doncs dels períodes d’al·legacions i després 
dels vist i plaus de la Inspecció de Treball i de Seguretat Social i de la Direcció General de Salut 
Laboral.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Amem, vostè me diu que enguany n’han fet, en execució dues, i en licitació una, entenen que 
ara acabaran. I quantes n’han fetes idò des de que ha acabat el curs? Quants n’han fet? Quantes 
n’hi ha hagut substitucions d’ençà que ha acabat el curs?” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Se varen fer, l’Anselm Turmeda, Jaume I, El Molinar i Son Rullan.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Els 4 que diu acabat idò?” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Que són els 4 que estan acabats, que s’han fet des de novembre de 14 fins a juny del 15. 
Aquest 4. Després el Pil·larí que està ara mateix en execució, i el Institut Francesc de Borja 
Moll que començarà la setmana que ve. Els altres encara han de començar, però vaja totes les 
obres estan pressupostades, de totes maneres, això és lo que m`han dit.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
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69. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les beques de llibres pel 
proper curs escolar (263/2015) 
 
“- Que medidas se han tomado respecto a las becas de libros para el curso que se va a 
iniciar si en las condiciones a las mismas se ha procedido a la ampliación del abanico de 
los beneficiarios tal y como se aseguró que se llevaría a cabo antes y después de las 
elecciones. 
 
- Número de personas beneficiarias de las becas y estudio comparativo de la actualidad 
con las becas otorgadas en el curso anterior para poder evaluar la variación producida 
con las nuevas medidas adoptadas”.  
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Quines mesures han pres respecte a les beques de llibres per aquest curs que ara començarà? I 
si les condicions de les mateixes hi ha hagut una ampliació del ventall dels beneficiaris, tal com 
varen assegurar abans i després de les eleccions. El número de persones que es beneficiaran 
d’aquestes beques, i veure amem les que es varen donar, i les que s’han posades perquè les 
demanin enguany, si tenen vostès les dades.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Bé, primer el tema de les beques de llibres no ha estat, no és competència d’aquesta 
Regidoria, i en aquest sentit des de l’Àrea de Benestar, durant els tres darrers cursos, no s’ha 
atorgat ajudes per aquests conceptes. En el catàleg de prestacions econòmiques de Serveis 
Socials de l’any 14 al 15, que és el que actualment està en vigor, es contemplen, no és 
contemplen específicament ajudes per a llibres, però sí per material escolar, fins a un màxim de 
150 euros per nin i curs. Jo vull dir que en aquests moments ja hem començat, estam en contacte 
amb la Regidoria d’Educació, per tal d’estudiar la viabilitat de diferents ajuts i estratègies. Hem 
de veure que no tots els centres escolars treballen amb llibres, que són, n’hi ha bastants de 
centres que utilitzen el programa de reutilització de llibres, i a veure que podem fer i com 
abordem el tema. I després assegurar que treballem per fer real la igualtat d’oportunitats per a 
tots els infants. I en aquest sentit en el nostres calendari, preveiem una entrevista amb la 
Conselleria d’Educació, que és qui realment té aquestes competències. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Res, ho donem per contestat. Gràcies.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
70. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa al manteniment dels edificis 
escolars (264/2015) 
 
- “Con referencia al mantenimiento de los edificios escolares, cuales son las medidas 
adoptadas respecto a las obras que deben llevarse a efecto, una vez que se han 
organizado a los técnicos para su evaluación y solución antes de que se inicien 
nuevamente las actividades escolares. 
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- Número de actuaciones evaluadas en los Centros y número de obras iniciadas para el 
mantenimiento y calendario de ejecución de las mismas teniendo en cuenta las fechas de 
inicio del nuevo curso escolar”.  
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“En referència en el manteniment dels edificis escolars, quines són les mesures que han 
adoptades respecte a les obres de manteniment, i si són competència de l’Ajuntament els seus 
col·legis, una vegada que s’han organitzat els tècnics, per poder fer l’avaluació i evolució, antes 
de que comencin les activitats escolars. Quin número d’actuacions s’han avaluat en els centres, i 
el número d’actuacions que han començades. Gràcies.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, només la pregunta és molt semblant. Era en relació també en aquest estiu, quines són les 
actuacions que s’han duit a terme a les diferents escoletes d’àmbit municipal, i voldria fer-li un 
aclariment, que també està molt relacionat amb la pregunta anterior. Ha dit que les obres del 
CEIP Es Pont no se durien a terme aquest estiu, sinó que ja es post pondrien he entès per l’estiu 
que ve, perquè, per la complexitat de les obres, si després me pot dir si és correcte. I no sé si a 
Miquel Porcell la situació és semblant, perquè crec que també s’havien de dur a terme aquest 
estiu, no sé si després m’ho podrà aclarir. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies a tots. Bé, en Junta de Govern de 24 de juny, es va aprovar l’adjudicació de contracte 
de manteniment dels edificis públics, que era el Lot 1 i dels centres escolars Lot 2, que ja 
estaven licitats pel Consistori anterior. Després del període d’al·legacions, hi va haver una 
impugnació del Lot 1, però es va poder aconseguir signar el contracte del Lot 2, que són edificis 
i centre públics, el dia 16 de juliol. A partir d’aquí s’han posat en marxa, tota una sèrie de 
reunions amb els tècnics, tant de l’empresa adjudicatària, com de Son Pax, per tal de prioritzar 
les obres més necessàries dels centres. Tenint en compte la urgència d’aquestes obres, com la 
possibilitat d’acabar les obres abans del començament de curs, en principi de setembre. 
Aquestes, el quadre que tinc aquí de les obres que s’estan fent ara mateix, que ja estan en marxa, 
o que estan a punt de començar, doncs són del Col·legi públic Indioteria, Felip Bauzà, Joan 
Miró, Sant Jordi, Son Canals, Son Oliva, Miquel Porcell, Marian Aguiló, Coll d’en Rabassa, 
Rafal Vell, Costa i Llobera i Maria Antònia Salvà. Això en quant a pintura només, pintura 
interior i exterior, en algun cas només alguna de les dues. A part d’això hi ha obres d’urgències 
de picapedreria, en el Mariano Aguiló, Joan Miró i Tamarells. I reparacions i millora 
d’instal·lacions el Rafal Vell i Son Rullan, concretament aquí me diuen que estan fent una 
reparació general del tancament del pati, i sanejament i millora del forjat sanitari, reparació i 
millora del grup contra incendis. Aquestes són les obres que es faran o s’estan fent ja o es faran 
durant aquest mes d’agost que ens queda, abans de començar el curs.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Comencem aquest tema del manteniment, mira, jo amb lo que hem vist amb els reportatges que 
ens han donat a damunt els diaris, amb les visites que hem fet a determinats centres, i amb les 
coses varen dir uns i els altres, jo crec que haguéssim pogut donar un poquet més d’impuls en 
aquestes reparacions que hi havia en els col·legis abans de començar, abans de començar les 
escoles, perquè ens tornarem a trobar amb lo mateix. Llavors tots els pares tornaran a anar allà, 
tornarem a estar en les mateixes coses, tornarem a estar amb les humitats, tornarem a estar amb 
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coses que no s’han arreglades, i me sembla que són poques reparacions, per les que hi havia 
pendents.” 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies. Jo entenc que tot aquest seguit de reparacions que ens ha dit la regidora, 
entenc que eren reparacions que ja estaven preparades per dur-se a terme, vull dir amb això que 
suposo que ja aquest Ajuntament i l’Àrea en concret, doncs havia recollit aquesta intenció. Clar, 
me sorprèn això una mica, perquè llegint l’entrevista que va sortir en els medis de comunicació, 
dient que el manteniment s’havia deixat de banda durant 4 anys, doncs queda un poquet, tot i 
que es pot millorar perquè sabem evidentment que les instal·lacions en els Col·legis, molts d’ells 
degut a la seva antiguitat, doncs tenen problemes importants que segur que es poden solucionar, 
però clar que qualque cosa sí que s’està fent, i s’està posant de manifest, en el moment de que 
aquest estiu doncs s’estan duent endavant temes, i compartir un poquet aquesta visió de que, 
clar vostès es mobilitzen diuen tal, però una mica de rigor en el sentit de que jo entenc que han 
de sortir, dir qualque cosa, però reconèixer que aturat, aturat no devia estar tot, sí que com dic 
segur que s’ha de millorar, i al feina que hi ha que fer és moltíssima en aquest sentit, però està 
un poquet a l’abast, vostès diuen que faran molts de informes sobre lo que s’ha de fer en el 
manteniment, suposo que ho mantindran o no, han dit ja coses que no mantindran com fer més 
escoletes, que bé ja no entraré en si es pot o no, però una mica sabre cap a on tiraran, perquè en 
definitiva un poquet ara lo que estan recollint són coses que fan aquest estiu però d’una manera, 
perquè ja s’havien doncs així fer arribar aquest estiu, i s’havia tirat un poc endavant de tot 
aquest tema. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Sí, evidentment nosaltres des de dia 16 de juliol fins ara, i amb un contracte adjudicat 
ara mateix doncs no podíem fer molta més cosa. En farem a partir d’ara, i sobretot lo que farem, 
ja que el contracte està adjudicat, doncs lo que farem és un control. Tenim clar que una de les 
línees més importants de la nostra, del Govern nostre, ha d’esser el Pla de manteniment de les 
escoles, i farem un control exhaustiu sobre tot això. Si la setmana que ve es farà la presentació 
del nou contracte, i perquè es vegin les diferències que hi ha amb lo que es feia fins ara per 
exemple, i hi haurà una figura que serà un auxiliar tècnic de manteniment, que serà un enllaç 
directe entre els centres i l’empresa de manteniment, i això es suposa que hauria de funcionar 
molt bé, i en qualsevol cas, si encara quedés qualque escletxa, doncs els directors saben que 
s’han de posar en contacte directament amb la Regidoria, per posar-nos al corrent de qualsevol 
deficiència que hi pugui haver, sobretot si és una qüestió que pugui suposar un perill per un 
infant, això és lo més important. Moltes gràcies. Ah bé perdó, respecte en Es Pont, això ja ha 
quedat respost lo de l’escola d’Es Pont. De Miquel Porcell, sí això està en projecte encara, o 
sigui que aquest és un dels que encara es torbarà un temps.” 
 
Contestada per la Sra. Moll 
 
71. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a l’aplicació normativa 
elèctrica als col·legis (265/2015) 
 
“Si se han puesto en conocimiento de la Conselleria d´Educació, Cultura i Universitats  
la necesidad de que se tramiten las documentaciones técnicas correspondientes y se 
realicen las reformas y adaptaciones necesarias para dar cumplimiento a la normativa de 
aplicación de las instalaciones eléctricas, concretamente en los colegios Costa i Llobera 
y Son Canals, los cuales disponen de una instalación a neutro común alimentada a 
125/230 v.  
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Si se ha hecho, cual es el calendario para el cambio de tensión y  ¿se han revisado el 
resto de colegios?. 
 
Ello ha creado muchos problemas propios de una instalación insuficiente, que incluso 
llegaron a motivar el cambio de urgencia de la sección de derivación individual debido 
al exceso de consumo, ya que se llegaron quemar hasta en tres ocasiones los fusibles 
que protegían la antigua”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Gràcies. Era per demanar-los, si ja s’havien posat en coneixement de la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Universitats, la necessitat de documentacions tècniques d’aquest propi 
Ajuntament, corresponents, perquè es duguin a terme reformes i adaptacions, per a complir la 
normativa en aplicació d’instal·lacions elèctriques, concretament hi havia dos col·legis que 
d’aquest informe ens varen cridar l’atenció, que eren el Costa i Llobera i Son Canals, que tenien 
una instal·lació elèctrica, alimentada amb 125 i 230 volts. és a dir, i deia que aquesta instal·lació 
era insuficient, i que hi havia hagut derivacions, i que fins i tot tres vegades s’havien fusos i es 
varen arribar a cremar fins i tot els fusibles que hi havia. Gràcies.” 
 
Sr. Romero (SOMPALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, en base a lo que termina el Convenio de colaboración entre el 
Ayuntamiento de Palma y la Comunidad Autónoma de las Islas Baleares,  para la realización de 
los trabajos de conservación, mantenimiento, y mejora de los centros de educación infantil y 
primaria de Palma, se ha puesto ya en conocimiento de la Conselleria de Educación, Cultura y 
Universidades, para que tramiten y redacten los documentos técnicos correspondientes, y 
realicen las reformas y adaptaciones necesarias para dar cumplimiento a la normativa de 
aplicación de estas instalaciones, en concreto la eléctrica. Se han remitido los informes en marzo 
de este año, con todas las deficiencias detectadas en concreto de estos dos colegios que 
nombraba, que aún cuentan con una instalación de 125, 230 voltios. En concreto en el Colegio 
Costa y Llobera, se han, por parte del Ayuntamiento y del Servicio de mantenimiento, se han 
subsanado las deficiencias que impedían el uso, bueno de la sección de derivación individual 
que impedían el uso normal del sistema, debido a que se enchufaban radiadores eléctricos, con 
lo cual la instalación no estaba preparada. En cuanto a la cantidad de centros que se han 
revisado, todos los centros se han inspeccionado desde el Área de Infraestructuras, excepto dos 
centros que son Malferit y Son Ferriol, ya que comparten instalación eléctrica con edificios 
destinados a institutos de educación secundaria. Por tanto dicha inspección corresponde a la 
Comunidad Autónoma. A la pregunta de que si existe un calendario para el cambio de tensión, 
en concreto para el cambio de tensión de estos centros, no hemos pedido desde el Área de 
Infraestructuras un calendario de actuaciones, para coordinarlo con los mantenimientos que 
llevaremos a cabo en la temporada de verano, y aún no hemos recibido respuesta, en cuanto la 
recibamos se la remitiré por escrito, porque hay que coordinarla con otras actuaciones entonces 
todavía no está claro en que fechas será.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“La donem per contestada la pregunta. Gràcies.” 
 
Contestada pel Sr. Romero 
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72. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les escoles d’estiu (266/2015) 
 
- “Podría explicar en este pleno el número de colegios que tienen escuelas de verano ya 
que entendemos que es un servicio para la infancia más vulnerable y qué número de 
becas se han concedido desde el nuevo consistorio a ese fin, especificando las 
concedidas en campus o escuelas de verano y las correspondientes a comedor”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Si podrien explicar en el Ple, el número de col·legis que tenen escoles d’estiu, que entenem que 
és un servei per la infància més vulnerable. I si per les escoles d’estiu, jo no sé si serà 
exactament amb el número que ens ha donat abans Sra. Borràs, el número de beques que s’han 
donat aquest nou Consistori, específicament les concedides a dins lo que és el campus o l’escola 
d’estiu, i si estan separades de les de menjador.” 
 
Sra. Moll Kamnmerich (PSIB-PSOE): 
 
“Contestem a mitges si vols. Amem, bé aquesta, ja per error els he dit abans tota la relació de 
centres que fan escoles d’estiu, que són 31 centres, amb 1.460 infants participants. Com ja s’ha 
dit abans, són dades del mes de juliol, i aquestes activitats són organitzades per les Amipas i per 
les associacions de veïns. Lo que nosaltres hem fet reitero és, cedir els espais, encara que 
després fem el seguiment de control, per estar segurs que tots els infants estan atesos. De totes 
maneres aquí també ho podríem afegir, i ho podríem haver fet abans amb el menjador, que 
també tenim els nins més petits, els de 0 a 3, o sigui que en el Patronat, també per demanda 
s’han obert tres escoletes, en principi estava previst obrir-ne dues, però com que hi ha hagut més 
demanda, se n’ha obert una tercera, i en total van a l’escola d’estiu, a l’escoleta d’estiu, 200 
infants. Aquestes són Son Roca, Santa Catalina i Son Espanyolet. Aquests nins evidentment tots 
mengen allà. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“O sigui sí havien donat beques per lo de les escoles d’estiu? N’havien donades? Si sabien el 
número que havien donades.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Jo crec que us ho he dit abans, crec.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Les 340 que ens ha dit en el principi?” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“A veure, esperat un moment, que ara ho cerc.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Perquè com que estaia mesclat.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
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“No, bé.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“429.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“429, però vos puc especificar els que han estat per infants, o sigui beques d’infància 127 i 
ajudes econòmiques perquè el nin triï l’escola d’estiu que vulgui, 302. Els infants han pogut 
triar allà on han volgut. I després si voleu us dic els altres centres que han tingut escola d’estiu, 
que no són centres públics, us els puc enumerar si voleu.” 
 
Contestada per la Sra. Moll 
 
73. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les ajudes a la infància 
(267/2015) 
 
- “Al ser los programas  de ayuda a la infancia más vulnerable competencias de distintas 
regidurías y a la naturaleza de este gobierno municipal formado por tres formaciones 
políticas, quisiéramos saber si en el conjunto de acuerdos  a los que han llegado para la 
gobernabilidad del municipio, se ha llegado a uno concreto o se ha establecido una ruta 
común sobre las políticas que se van a llevar a cabo, además de los compromisos 
adquiridos, para que desde la oposición podamos llevar a cabo nuestra labor de control”. 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Bé, els programes d’infància més vulnerable, competències de distintes regidories, i a la 
naturalesa que té aquest Govern, format per tres formacions polítiques, voldríem sabre si en el 
conjunt dels acords en que han arribat vostès, per la governabilitat d’aquest municipi, s’ha 
arribat a qualcun en concret, damunt d’aquest bloc, i s’ha establert una ruta damunt les 
polítiques que duran endavant, amb els compromisos adquirits, perquè des de l’oposició 
nosaltres puguem sabre, quina és la idea que tenen vostès endavant, per les ajudes a la infància i 
per dur la nostra labor de control des de l’oposició. Gràcies.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. Doncs volíem dir que és la Regidoria d’Igualtat i Drets Cívics, qui aborda el tema de 
la infància d’una manera transversal. Nosaltres treballem conjuntament, per establir polítiques 
que afectin a totes les àrees, per aconseguir un tractament integral del infant, en especial atenció 
evidentment amb els nins amb risc social o més vulnerables. Que vol dir això? Doncs que cada 
Regidoria tindrà present en la seva estratègia, el tractament cap a la infància, des de Sanitat, des 
de la Regidoria de Sanitat, des de la Regidoria d’Educació evidentment, la nostra evidentment, 
també el IME, la EMT, la Policia, etcètera, etcètera. Tot això ja hem començat a tenir les 
primeres cites, anava a dir relacions, amb un altre Regidoria, i comencem en això. De tota 
manera, paral·lelament, des de Benestar, s’està facilitant l’accessibilitat de tots els infants a les 
diferents activitats d’estius. I a més a més contemplo, amb un Equip de professionals en els 
centres d’atenció primària, que bé, fan acompanyament i assessorament als infants i a les seves 
famílies amb risc social, i que desenvolupen les activitats pròpies de Benestar, que són 
esportives, de suport escolar, tallers d’habilitat, centres de dia, habilitats de criança per a mares, 
a més a més de les ajudes econòmiques que en tot moment estan presents, perquè no trobem cap 
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infant que no tingui cobertes les seves necessitats bàsiques i d’educació, ni cap infant sense 
llar.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“No, amem, més que res li deia per si estaien elaborant vostès qualque document marc a 
damunt, donant unes preferències damunt uns programes, damunt uns altres, a part de lo que és 
el dia a dia d’anar cobrint aquestes necessitats que vostè menciona.” 
 
Sra. Borràs Dalmau (MÉS per Palma): 
 
“Gràcies. En aquest sentit hem tingut dues reunions amb la Regidoria d’Igualtat, i continuem 
tenint-ne. Encara és pluja d’idees un poc però hi estem a damunt. Gràcies.” 
 
Contestada per la Sra. Borràs 
 
74. Pregunta oral del Grup Municipal C’s, relativa a les mesures adoptades per tal 
de solucionar els problemes a la zona d’es Jonquet (268/2015) 
 
- “Durante este mes la asociación de vecinos del barrio es Jonquet ha puesto de 
manifiesto la grave situación de dejadez y abandono en que se encuentra la zona, 
motivada entre otras causas por el incipiente consumo de alcohol en la vía pública 
(botellón). Qué medidas piensa adoptar el ayuntamiento para paliar esta situación. 
 
¿Van a incrementar los efectivos de EMAYA y horarios de limpieza de las calles?, 
¿tienen previsto incrementar la presencia policial en la zona a efectos de aplicar lo 
dispuesto en la Ordenanza Cívica en materia de consumo de alcohol en los espacios 
públicos?” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Sí, gràcies. A nosaltres ens preocupa molt la situació actual que travessa Es Jonquet, Es 
Jonquet és un Bé de Interès Cultura el barri sencer, i últimament el botelló que s’estaia produint 
en el Passeig Marítim, s’ha desplaçat i ha ocupat el carrer Gambino, el carrer Terrer, i ha fet que 
aquesta que era la postal de Palma, lo que el turista veu quan arriba per la mar, doncs està 
totalment deteriorada. La pregunta si aquest Equip de Govern, ha fet incrementar els efectius 
d’Emaya, que fan la neteja d’aquesta barriada, i quins horaris tenen de la neteja d’aquest carrer. 
Així mateix, si tenen previst incrementar la presència policial en aquesta zona, a fi d’aplicar lo 
dispost a l’Ordenança Cívica en matèria de consum d’alcohol en els espais públics, perquè 
considerem que amb l’aplicació d’aquesta Ordenança, imposant les sancions corresponents, 
doncs faríem que desaparegués aquest botelló, potser es desplacés a un altre banda, però bé, es 
tracta d’impedir que es produeixi, i menys a una barriada tan important i emblemàtica com és la 
del Jonquet.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, en cuanto a la pregunta sobre el refuerzo de Emaya, sí que se ha establecido un 
refuerzo de Emaya motivado por la demanda, tanto vecinal como de restauradores, se va a 
aplicar un refuerzo, sobretodo los fines de semana por la mañana, en las zonas de ocio nocturno, 
esto es lo que está previsto en cuanto a limpieza de la zona. Y en cuanto a tema policial, 
también motivado por las numerosas quejas recibidas, y para atender, tanto a la demanda de 
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vecinos como a restauradores, desde esta Regiduría se quiere impulsar una campaña de especial 
control en las zonas del Jonquet, incluida Plaza Vapor, calles adyacentes, y bueno también la 
otra parte de la Avenida de Joan Miró. En relación con la zona del Jonquet, Plaza Vapor y calles 
adyacentes, se ha puesto en marcha una orden de servicio, que consistirá en el patrullaje 
continuo, durante tanto el turno de día como el turno de noche, apoyado por las unidades 
nocturnas y de l’ocell de nit. E inspecciones en locales y actividades por parte de la patrulla 
verde, requiriendo puntualmente si es necesario el auxilio de otras unidades. O sea que la 
campaña se va a centrar en el patrullaje continuo de la Policía, y en la inspección de locales a 
nivel de actividades.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (Ciutadans): 
 
“Pues nosotros le agradeceríamos que estas actividades que tienen Ustedes, actuaciones que 
tienen Ustedes previstas, las pongan en marcha cuanto antes, porque el pasado día 20, yo 
acompañado de la Presidenta de la Asociación de Vecinos, visité el barrio y el olor a orín en las 
calles, las basuras en un lunes, cuando estamos hablando de un botellón, que se hace el viernes 
o el sábado, los grafitis que hay en alguno de estos molinos, que son elementos patrimoniales 
importantísimos, consideramos, para nuestra ciudad, pues merecen una atención prioritaria. Y 
por otra parte, el tema de la patrulla verde, pues también es de agradecer porque me llamó 
mucho la atención que la Presidenta de la Asociación de Vecinos me comentara, que cuando 
habían siete discotecas en los molinos, tenían menos molestias de ruidos, de las que tienen ahora 
con el botellón. Entonces entendemos que esto se debería poner en marcha cuanto antes, muchas 
gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, nosotros también hemos visitado la zona, y hemos hecho un par de visitas, sobretodo la 
zona de Plaza de Vapor, y desde que se ha tomado posesión del cargo, sí que hemos enviado 
con órdenes de servicio puntuales, a patrulla por Plaza de Vapor, para conocer cual era la 
situación, y hemos solicitado el refuerzo también en Emaya, para el tema de la limpieza, y la 
Regidora ha tomado la determinación de actuar con el refuerzo que se va a contratar para la 
campaña de especial vigilancia y limpieza de la zona del Jonquet. También decir que de las 
últimas órdenes de servicio y patrullaje de la Policía, desde el año 2014 no había órdenes de 
servicio específicas, en cuanto a control policial en la zona. Gracias.” 
 
Contestada per la Sra. Pastor    
 
5. MOCIONS D’URGÈNCIA 
 
FOD 1. Moció del Grup Municipal PP relativa als acomiadaments improcedents a 
EMAYA (274/2015) 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, la urgencia es obvia, se han producido dos despidos en esta semana, 
ayer ratificados por un Consejo de administración de Emaya, no volvemos a tener un Pleno 
ordinario hasta el 30 de septiembre, y consideramos que es un tema lo suficientemente 
importante y grave como para que se trate en este Pleno. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Moltes gràcies. Doncs passem a votar la urgència... s’aprova la urgència, per tant té la paraula 
el Sr. Gijón.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Yo creo que la medida de despedir a dos personas de Emaya de manera 
improcedente, crea un mal precedente, creo que es, creemos que es un tema lo suficientemente 
importante como para que lo tomemos en consideración, y creo Sr. Hila y Sr. Noguera, Alcalde 
y futuro Alcalde, que es triste y lamentable que una de las primeras medidas que hayan tomado 
Ustedes, sea precisamente la de despedir a estos dos trabajadores. Estamos hablando de dos 
trabajadores, cargos de confianza, a lo cual nosotros no tenemos nada que decir, cuando una 
persona viene a trabajar de la mano de un político, creemos que se tiene que ir cuando se va ese 
político, de hecho Ustedes han despedido al que ha sido Gerente y al responsable de Servicios 
Técnicos, y no tenemos nada que decir, porque efectivamente eran cargos de confianza. Nos 
llama la atención que el criterio que utilizan no debe ser el mismo, porque hay más personas que 
entraron en esa condición, pero Ustedes han decidido que quieren que estén con Ustedes, con lo 
cual tampoco tenemos nada que decir, pero entendemos que el tema de la confianza es una cosa 
muy suigéneris, pero en este caso estamos hablando de dos personas, que uno llevaba 13 años 
trabajando, el otro llevaba 7 años trabajando. Yo he intentado, o intenté ponerme en contacto 
con Usted Sr. Alcalde, por wassap, yo pensaba que esa apertura y esa proximidad que iba a 
tener con los ciudadanos, también la iba a tener con los miembros de la oposición, no recibí 
respuesta, por eso hemos decidido traerla aquí. Y creo que es muy lamentable, que la 
administración asuma que puede despedir de manera improcedente, es decir, no estamos 
despidiendo a estas personas por negligencia, no hemos despedido a estas personas, porque sean 
innecesarios sus servicios, no hemos despedido a estas dos personas por una reestructuración de 
los servicios, no la estamos despidiendo porque se le haya abierto un expediente sancionador, 
no se le está despidiendo por motivos económicos, no se le ha despedido por una baja laboral no 
justificada. Se está despidiendo a dos personas, porque no me caen bien, porque no me miran 
bien, porque no me gustan o porque no confío. Cuatro Alcaldes de distintos colores políticos, 
han estado gobernando en esta ciudad, cuatro Presidentes distintos en Emaya, cuatro Gerentes 
distintos, y lo que en 13 años ninguno de estos Presidentes, Alcaldes, o Gerentes, vieron como 
motivo de falta de confianza, Ustedes, la Sra. Truyol en concreto, en 13 días ha conseguido que 
sea una falta de confianza. Mire Sr. Noguera, Usted y yo estamos absolutamente en las 
antípodas de la política, de lo cual cada uno en nuestro ámbito nos alegramos, pero Usted sabe 
que yo le tengo un especial aprecio y admiración, y se la tengo por tres cosas que son muy 
importantes para un político, coherencia, vehemencia a la hora de defender lo que considera 
justo y sobretodo sentido de la justicia, y lo que han hecho con estas dos personas es una 
injusticia. No son gente del PP, no se equivoquen, no tienen nada que ver con el PP, estas dos 
personas, lo único que han hecho es que durante la anterior legislatura, con el único ánimo de 
intentar ahorrar, agrupamos a todas las personas de las distintas empresas, en el servicio de los 
medios de comunicación, y se pusieron a trabajar, pero no son personas del PP, yo no vengo 
aquí a defender a dos personas del PP, porque si fueran del PP y fueran cargos de confianza, yo 
no estaría aquí defendiendo. Pero Sr. Noguera, esto es una injusticia, y están despidiendo a dos 
padres de familia, uno de 53 años y otro de 47 años, uno ha tenido un hijo hace 6 meses. 
Ustedes que son los garantes de la defensa de los trabajadores, y Ustedes que son los garantes 
de precisamente los mayores de 45 años, me parece triste que se despida. Si no les gusta pues 
mire, pónganle en otro sitio. ¿Les han dado la oportunidad de demostrar si son válidos o no son 
válidos? Porque a mi me parece que en 13 días no se puede despedir a estas personas, 
sinceramente, es que no lo encuentro coherente. Y además, Usted lo ha dicho antes en uno de 
los puntos cuando se refería a la Sra. Lourdes, es legal pero no es legítimo. No pueden despedir, 
la administración no se puede aprovechar, de algo que Ustedes han estado criticando durante 
estos 4 años, que es la reforma laboral de un despido improcedente. Ustedes están admitiendo, 
que de manera improcedente, la administración va a despedir a dos personas, y lo puede hacer 
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sólo porque tiene dinero para pagarlo, porque como no importa el dinero, les pagamos 
indemnización, y ya está, y aquí ya he cumplido. Y esto, se lo dije Sr. Hila por mensaje, y se lo 
vuelvo a reiterar, esto es improcedente, muy peligroso. Según como se despierta esta Señora, o 
según como se despierten cualquiera de los que están en una empresa pública, se podrá 
despedir. Porque si son funcionarios no se pueden despedir, pero si son de la empresa sí. Yo les 
pido, ya esto pasó en la anterior legislatura, Usted se acuerda Sr. Hila, se rectificó, se readmitió 
a estas dos personas, creo que la empresa, una empresa con 1.400 trabajadores, si estas dos 
personas no es del agrado, ya se les buscará algún tipo de acomodo, pero no es ético, no es 
moral, y creo que es una manera muy errática de empezar esta legislatura. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, crec que a lo millor li hagués agradat que li contestessin algun dels homes que tinc aquí 
devora, però li contestaré jo que soc la responsable, i s’hagués pogut dirigir a jo i si hagués 
volgut xerrar amb algú directament, per demostrar o per mostrar aquesta inquietud o aquest 
malestar, s’hagués pogut dirigir perfectament a mi, que a vegades me fa molts de Twist, però 
veig que per les coses sèries que diu que a vostè li importen, no se comunica amb jo. Però bé, 
anem en el punt. A veure, aclarim les coses, crec que hi ha confusió o es vol generar confusió. 
En el passat Consell d’administració, se varen acomiadar 4 persones, 2 persones que veig que 
no deuen tenir cap interès o que hi estan d’acord, o no ho sé molt bé, es va votar en contra en el 
Consell d’administració d’aquests acomiadaments. Dues persones era l’ex gerent i el director 
d’operacions. Dues persones que va contractar l’antic Govern. Però casualment aquestes 
persones no acabaven el seu contracte en acabar el mandat, no acabaven el seu contracte el mes 
de juliol o el mes de juny de enguany. Un d’ells acabava el contracte, el director d’operacions 
acabava el seu contracte a final d’any, 31 de desembre del 2015. I el gerent, tenia un contracte 
fins al 2017. Això vol dir que per haver-los d’acomiadar, que són càrrecs de confiança, com 
s’ha dit aquí, com has pronunciat tu també, hem hagut de pagar una indemnització, per poder-
los acomiadar. Si haguessin fet la feina ben feta, i haguessin sabut lo que era un càrrec de 
confiança, li haguessin fet un contracte de 4 anys exclusivament, que acabés amb el mandat de 
la legislatura, no hauríem d’haver invertit cap euro perquè aquestes persones tornessin a ca seva, 
perquè lo lògic és que un càrrec de confiança se’n vagi a ca seva o allà on se’n vulgui anar, però 
se’n vagi d’aquell lloc de feina, perquè era un càrrec de confiança. Les altres dues persones que 
s’encarregaven de temes de premsa, com ja s’ha dit, i ja vaig explicar en el Consell 
d’administració d’Emaya, que és el lloc corresponent per xerrar d’aquests temes, ja es va 
explicar el perquè s’acomiadaven, era per un tema de pèrdua de confiança, com diuen els PPs, 
no ens amaguem de res, però és que a demés no era una pèrdua de confiança exclusiva de la 
nova direcció, sinó que hi ha molts d’àmbits de la pròpia empresa, que estan molt molestos, o 
que estaien molt molestos amb l’estratègia que es duia des del Gabinet de comunicació 
d’Emaya. Que aquestes dues persones eren les responsables. Una estratègia, totalment vinculada 
en el desprestigi de la pròpia empresa, i hem considerat que no havíem de continuar aquest 
rumb, i per això aquestes dues persones no eren les més adequades. Això per un costat. Per un 
altre, el tema de la readmissió o la recol·locació, com s’ha proposat aquí. Nosaltres creiem que 
precisament aquesta lògica, és una lògica clientelar, que s’ha entès durant molts d’anys a les 
empreses públiques, i que hem d’acabar amb aquesta lògica. Si una persona va esser contractada 
amb un perfil professional, per un lloc concret, per desenvolupar unes tasques, si aquestes 
tasques acaben, o se considera que aquesta persona, no les ha de continuar desenvolupant, 
aquesta persona s’ha d’acomiadar. I si se crea un altre lloc per fer unes altres tasques, aquesta 
persona es podrà presentar en el concurs públic, que es pugui fer en el seu moment, per tenir 
aquest nou lloc de feina. Per un altre costat, un parell de punts, perquè ara és espectacular, me 
sap greu, perquè és un tema molt seriós, però és que me pareix mentida que el Partit Popular, 
ara pareixi que és el defensor dels drets dels treballadors, quan ara donaré 4 dades, 4 dades de lo 
que s’ha fet aquests 4 anys en termes laborals a l’empresa Emaya. Ara mateix, bé ara mateix no, 
fa un mes, hi havia 300 treballadors menys que en el principi de la legislatura del Partit Popular. 
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Persones que es varen jubilar, o que varen tenir una baixa, que ja no feien feina a l’empresa, que 
no es varen substituir per part de ningú, això vol dir casi unes 300 persones menys fent feina en 
el carrer, amb les repercussions que tots sabem, que hem xerrat avui durant aquest Ple, i que 
tenim moltes imatges de la ciutat, d’una Palma bruta, i una Palma molt abandonada. I 
bàsicament aquestes persones que es varen deixar de substituir, feien feina en el carrer, per fer 
net la ciutat. Hi va haver un total d’acomiadaments de 24 persones, 11 d’ells varen esser 
improcedents, ara posa el crit en el cel per aquests dos acomiadaments. El Partit Popular, 
l’anterior legislatura, 11 persones acomiadades de manera improcedent. Es varen pagar, s’han 
pagat fins ara, o sigui no contant aquests 4 que s’han acomiadat ara, sinó abans, durant la 
legislatura es varen pagar més de 500.000 euros amb indemnitzacions, i encara n’haurem de 
sumar més perquè hi ha casos que estan en els jutjats, de treballadors que varen esser 
acomiadats de manera improcedent, i fins i tot treballadors que varen esser acomiadats, amb un 
acomiadament disciplinari, que això vol dir que no tenien dret a cap indemnització, ho han 
recorregut en els jutjats i es va guanyar, una de les sentències ja es va fer pública, que deien que 
Emaya li havia de pagar una indemnització de 170.000 euros i lo que va fer el Sr. Garau, 
l’anterior regidor i president d’Emaya, va esser apel·lar perquè així el proper regidor, que sabia 
que no seria ell en aquest cas jo mateixa, hauria de donar l’ordre de pagar, per no haver de pagar 
dins el seu exercici pressupostari, haver-lo de pagar en el futur. Aquesta és la manera de 
solucionar els problemes, passar la solució en el que ve davant, per no haver-se de 
responsabilitzar. Un altre de les polítiques laborals que han estat exemplar per part del Partit 
Popular, Emaya deu en els seus treballadors, 4.847 dies, per dies festius treballats. Això està en 
el Conveni, el Partit Popular quan governava ho coneixia perfectament, i duim 4.847 dies, que 
els hi devem a tots els treballadors i treballadores d’Emaya, que han fet feina en dies festius, que 
es mereixen un dia lliure, que no se’ls hi va donar. A veure amem com ho farem. Aquesta és la 
política laboral, aquests són alguns dels exemples, si vol li puc posar, més, de la política laboral 
que ha tingut el Partit Popular a dins Emaya, o sigui que no ens vinguin ara amb el crit en el cel, 
demanant, que som uns irresponsables fent aquests dos acomiadaments, que són dos 
acomiadaments que precisament hem assumit que eren, que havíem d’indemnitzar-los, i per 
això els indemnitzem, tal com contempla la Llei, no estam fent res il·legal ni res que pugui 
asustar. I molt manco serà cap precedent, ja ho varem explicar en el Consell d’administració.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Ciutadans): 
 
“Sí, bones tardes. Ja l’altre dia en el Consell d’administració d’Emaya nosaltres ens varem 
pronunciar, i els varem dir que a moltes administracions públiques, s’ha donat el mateix cas, hi 
ha hagut sempre una possibilitat de recol·locació dels treballadors que estaien fent feina fixos 
dins aquestes empreses. Nosaltres, ni hem estat a Emaya, ni hem acomiadat a ningú, ni hem 
indemnitzat, ni hem deixat d’indemnitzar, per tant nosaltres pensem que sí que hi pot haver una 
recol·locació per una persona que no sigui càrrec  de confiança, sí que estam d’acord en els 
càrrecs de confiança, perquè hagin d’anar-se’n una vegada que ha acabat la seva feina, però amb 
els dos treballadors nosaltres creiem que sempre s’ha de recol·locar a les persones, perquè 
sempre hi ha d’haver un lloc per aquestes persones dins l’empresa. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Lo primero, me dirijo a quien considero que me tengo que dirigir, y lo 
seguiré haciendo, básicamente porque creo que Usted toma decisiones sectarias, y prefiero 
hacerlo con personas que tienen más responsabilidad, que son el Alcalde actual y el futuro 
Alcalde. Si Usted se queda contenta diciendo que el Partido Popular ha hecho o ha dejado de 
hacer, pues es muy mala política, porque Ustedes yo esperaba que Ustedes en este caso 
concreto, en el tema de la reforma laboral y en el tema de los despidos, iban a ser muchísimo 
más delicados, muchísimo más. Veo que a Usted no le cuesta nada, lo cual me preocupa, la veo 
como muy convencida. Yo como mínimo no sacaría pecho, porque estas dos personas van a 
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pasar un verano muy complicado, con 53 años y con 47 años, no es fácil encontrar trabajo. Y si 
Usted está contenta pues enhorabuena, es legal pero como decía el Sr. Noguera, no es legítimo. 
Y Usted no me puede decir, aunque lo piense, que en 13 días ha perdido la confianza de estas 
personas, no le ha dado la oportunidad de demostrar si son válidas o no son válidas. Es que no 
ha podido tener tiempo material para demostrar si son válidas o no. Una persona que lleva 13 
años en la empresa, y una persona que lleva 7 años, que no la metió el Partido Popular, que no 
entró con el Partido Popular, entró siendo Alcalde Aina Calvo, siendo Alcalde Aina Calvo, no 
ha tenido nada que ver con nosotros, absolutamente nada que ver con  nosotros. E insisto, 
Ustedes con esto hacen bueno a la coca-cola. Hace unos meses aquí Ustedes estaban 
protestando por los despidos improcedentes de coca-cola, en concreto su grupo. Y hoy hacen lo 
mismo, con una empresa pública. Porque mire, si Usted me dijera, que yo lo puedo entender, si 
Usted llegara y dijera, mire, tenemos en el Departamento de Comunicación 6 personas, y nos 
bastan con 2, tenemos que despedir a 4, bueno, eso se puede entender, y evidentemente esas 4 
personas, por una cuestión de reestructuración tenemos que hacer un despido, y es un despido 
que evidentemente va a ser un despido improcedente. Bueno, tendría su lógica. Pero una 
empresa de 1.400 personas, despedir a 2 del Gabinete de Comunicación en 13 días por pérdida 
de confianza, yo que quiere que le diga, a mí no me parece normal. Y además, me parece que es 
demasiado arbitrario y demasiado poder para una persona que mañana se puede levantar y decir, 
pues este también pierdo la confianza. ¿Qué garantías hay de que Usted no lo haga con 
cualquier otra persona? Y además, oiga, ha costado 120.000 euros. Y si el Partido Popular lo ha 
hecho, está mal hecho, y si el Partido Popular lo ha hecho, está mal hecho, no me lo ponga de 
ejemplo. Ahora Ustedes están gobernando, ahora Ustedes son la nueva política, ahora son 
Ustedes los más demócratas, ahora son Ustedes los que van a dar lecciones a todo el mundo, 
pues háganlo pero no copien lo malo que hemos hecho nosotros. Y si se ha despedido a 25 
personas, mal hecho, estoy en contra de que se haga, salvo que sea como le estoy diciendo, se 
hace una reestructuración falta personal o sobra personal en un departamento, y hacemos todo lo 
posible para recolocarlo, antes de llegar al despido. Mire, yo no tengo nada que ver con estas 
dos personas, nada, se lo puedo asegurar, lo único que he convivido, porque yo he estado 
durante 4 años en el despacho que ahora está el Sr. Comas, los he tenido puerta con puerta, no 
los conocía antes de llegar, me crea, no los conocía, no tengo absolutamente nada que ver con 
ellos, nada. Y le tengo que decir que llevo 4 días indignado. Puede ser que Ustedes piensen que 
los del Partido Popular no nos indignamos por estas cosas, como algunos que se piensan que por 
el hecho de votar aquí en contra de los toros, vamos todos los días a los toros, no he ido en mi 
vida a los toros, ni iré, ni llevaré a mi hija. Por tanto, creo que es un tema de verdad que sería 
necesario recapacitarlo. Con 1.400 personas, estas dos personas se pueden recolocar porque 
además son buenos trabajadores, porque los he visto trabajar, y no los he visto trabajar por algo 
relacionado con el Partido Popular, son dos periodistas que han hecho su trabajo, bien, como lo 
han hecho la gente que vino del SMAP o como lo ha hecho la gente que vino de la EMT, o 
como lo ha hecho la gente que vino de PalmaActiva. Les pido de verdad que lo reconsideren, 
creo que es una decisión, a mí me preocupa y creo que no es una decisión digna de un Equipo 
de Gobierno como Ustedes, que dicen que van a defender a los trabajadores. Creo que es una 
empresa demasiado grande, como para por 120.000 euros estar despidiendo ahora a dos 
trabajadores. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, en cap moment he mostrat satisfacció davant aquests acomiadament, no se de on s’ho treu, 
simplement tinc unes certeses, i estic segura de la decisió que es va prendre en el Consell 
d’administració, simplement això, no és ni felicitat ni alegria, ni molt manco. Jo aquestes 
persones tampoc no els coneixia, els havia vistes dues vegades pels passadissos, no és un tema 
personal. I me sap greu, perquè és que ho has tret, i ara ho hauré de dir, una de les persones va 
esser contractada fa 12 anys, pel Partit Popular, com a càrrec de confiança, per fer temes de 
premsa m’imagino, no sé exactament però m’imagino que és això per lo que m’han dit. Un 
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parell de mesos abans de que acabés aquella legislatura, se li va canviar el contracte per un 
contracte indefinit. Aquesta és la política de recol·locació que es va fer en aquell moment. És a 
dir, aquella persona era un càrrec de confiança i automàticament es va transformar en un 
contracte indefinit. No l’he acomiadat per aquest fet, però és que clar estira de la llengua i ho he 
de dir, i no ho volia dir. L’altre persona no, l’altre persona va esser contractada fa 8 anys, però 
han duit aquesta estratègia de comunicació que nosaltres hem considerat que no era l’adequada, 
i aquestes dues persones eren les responsables d’aquesta estratègia. No es tracta de 13 dies, es 
tracta d’aquests darrers anys, d’aquests darrers mesos, de la feina que s’ha fet des d’Emaya de 
comunicació. I no és perquè siguin aquestes dues persones concretes, fossin les persones que 
fossin, que haguessin tirat endavant aquesta estratègia de comunicació des d’Emaya, que lo únic 
que feia era desprestigiar la pròpia Emaya, nosaltres hem considerat que era negatiu que 
continuessin a l’empresa, i ja està. Per un altre costat, me deixes acabar, per un altre costat, 
m’hagués agradat sentir aquesta indignació a cada acomiadament o a cada no substitució que es 
feia a Emaya o a qualque altre empresa pública o també a la coca-cola, que no vaig sentir 
aquesta indignació. O sigui que també ho d’anar un poc alerta, perquè fa dos dies governàveu, i 
ho tenim molt fresc, i els ciutadans ho tenen molt fresc, i clar i ara canviar radicalment el discurs 
quan esteu a l’oposició, amb un parell de dies d’impàs, doncs és una mica delicat, perquè es 
veu, es veu que heu canviat l’estratègia.” 
 
Es proposa: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la gerència d’EMAYA a deixar sense efecte 
els acomiadaments improcedents dels dos treballadors afectats.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la gerència d’EMAYA a la readmissió  
immediata dels treballadors afectats, amb el manteniment de les mateixes condicions 
laborals existents, l’antiguitat i qualsevol altre dret laboral adquirit.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a establir criteris objectius 
en les decisions relatives al personal laboral de les empreses municipals, sense perdre de 
vista condicions socio-familiars dels afectats”  
 
Prèvia la ratificació de la urgència per unanimitat, es rebutja per 16 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 a favor (PP i C’s) 
 
FOD 2. Ratificar acord de la Junta de Govern de 29 de juliol de 2015, relativa a 
nomenaments membres del Consorci Eurolocal – Mallorca 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, en la última Junta de Gobierno, se nombraron los miembros del Consorcio local, está 
previsto que se reúnan en septiembre, y dado que el siguiente Pleno será a final de septiembre, 
consideramos que es urgente aprobarlo o ratificarlo en este Pleno.” 
 
Es proposa: 
 
“1. Cessar, agraint els serveis prestats als membres del Consell de Direcció del Consorci 
Eurolocal – Mallorca: 
 
Sr. Julio Martínez Galiano, titular 
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Sr. José Antonio García Bustos, suplent 
Sra. Antònia Fornari Thomàs, titular 
Sr. Gabriel Vallejo Gomila, suplent 
 
2. Nomenar membres d’aquest Ajuntament al Consell de Direcció del Consorci 
Eurolocal-Mallorca: 
 
Sr. Adrián García Campos, regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, titular 
Sra. Lorena Man-Li Sit Garijo, coordinadora general de l’Àrea d’Economia, Hisenda i 
Innovació suplent  
Sr. Antoni Noguera Ortega, regidor de l’Àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge 
Digne, titular 
Sr. Francisco Cifuentes Utrero, director general d’Habitatge, suplent . 
 
3. Ratificar aquest acord al proper Ple de l’Ajuntament. 
 
4. Comunicar el present acord al Consorci Eurolocal – Mallorca i als interessats” 
 
Prèvia la ratificació de la urgència per unanimitat, s’aprova per 16 vots a favor (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 13 abstencions (PP i C’s) 
 
El secretari adjunt i general del Ple acctal 
 


